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STANE BAJUK NOVI 
DIREKTOR VINSKE 

KLETI
M E T L IK A  —  Ker dolgoletni d i

rektor Vinske kleti, tozda M -K Z  M e
tlika, mag. Ju lij Nemanič odhaja na 
drugo delovno mesto, je  delavski svet 
Vinske kleti za novega direktorja 
sprejel d ip l. inž. Staneta Bajuka, se
danjega predsednika skupščine obči
ne M etlika. Bajuk bo začel delati v 
Vinski k le ti na začetku prihodnjega 
meseca, do konca mandata pa bo ne
poklicno opravljal še dolžnosti pred
sednika skupščine občine M etlika.

USTANAVLJAJO
»INFOTEHNO«

NO VO  MESTO —  S l .  januarjem 
1989 bo začela v Novem mestu poslo
vati delovna organizacija za informacij
ski inženiring »Infotehna«, ki jo  usta
navlja novomeška enota Iskre Delte. 
Infotehna bo med drugim postavljala 
računalniško zasnovane informacijske 
sisteme, izvajala računalniške storitve, 
posredovala pri nabavi računalniške 
opreme, opravljala gospodarske analize 
in razvojno raziskovalno dejavnost ter 
organizirala izobraževanje.

1000 ŽENSK NA 
PREDAVANJU

M E T L IK A  — Občinska organizaci
ja Rdečega križa Metlika je prejšnji te
den v delovnih organizacijah Beti, 
Komet in Novoteks organizirala preda
vanje o zgodnjem odkrivanju raka na 
dojki. Zanimivo in zelo koristno preda
vanje višje medicinske sestre Tatjane 
Kumar iz ljubljanskega onkološkega 
inštituta, spremljano z diapozitivi, je 
Pozorno spremljalo okoli 1000 žensk.

V TERMAH  
NAJVEČ NOČITEV 
MED ZDRAVILIŠČI

Č ATEŽ OB SAVI —  Zasuku h 
kakovosti se imajo v Termah zahvaliti 
za dobre devetmesečne rezultate. Pred
vsem v zdravstvu so naredili velik korak 
naprej. Vrzel, k ije  nastala zaradi izpada 
gostov po omejitvi zdravljenja na 
stroške zdravstvenih skupnosti, so na
doknadili s preventivnimi programi in 
drugimi oblikami zunajpenzionske po
nudbe. Zato so kljub krizi po nočitvah 
Prav na vrhu med slovenskimi zdra
vilišči.

Terme Čatež 
pred novim 
vzponom

Pionir gradi naselje za 
20 milijard dinarjev
ČATEŽ OB SAVI —  V nepos

redni bližini Term je že nekaj časa 
ogromno gradbišče. Pionir poveču
je  kamp za 800 nočitev, hkrati pa 
gradi pripadajoče objekte s trafo 
postajo in novo čistilno napravo za 
celotno zdravilišče, kamp in naselje 
poleg njega. V tem naselju za trg 
pravkar prekrivajo 39 novih hiš z 
58 stanovanjskimi enotami. Hiše so 
zgrajene v stilu domače arhitekture 
v Obsotelju. Skupna investicija v 
naselje je ocenjena na 20 milijard 
dinarjev.

Pionir pravkar prazni jezero v 
neposredni bližini naselja, v katere
ga so se stekale tudi odplake. Ko ga 
bodo očistili in uredili okolico, bo 
jezero nova privlačnost zdravilišča, 
obdana z avtohtonim drevjem in 
rastlinjem, ki ga bodo skušali ohra
niti, kolikor sevbo le dalo.

Zdravilišče Čateške Toplice letos 
ogromno daje za sanacijo objektov, 
za privlačnejši videz, h kateremu bo 
pripomoglo tudi asfaltirano parki
rišče, ki ga KOP Brežice te dni 
dokončuje, za 150 milijonov din. 
Za sanacijo zunanjih bazenov (za 
vse so kupili nove naprave za filtr i
ranje vode) so namenili 500 milio- 
nov, za zaprti bazen nad mlečnim 
barom pa so že plačali 550 m ilijo 
nov dinarjev. Pionir se bo lotil ob
nove decembra letos. Terapevtski 
bazen je  bil dolgo slabo vzdrževan 
in je  sedem let puščal, zato bodo 
zdaj s temeljito prenovo preprečili 
nadaljnjo škodo.

Razvoj, ki ga načrtujejo Terme, 
zagotavlja zdravilišču zadostne za
loge termalne vode. Do njih ga je 
pripeljala nova vrtina, ki so jo  f i
nancirali skupaj z Agrario. Vode bo 
dovolj za goste iz hotelov in naselja 
pa tudi za ogrevanje rastlinjakov. Iz 
nove vrtine je  lahko priteče 60 li
trov na sekundo, tople 62° Celzija. 
Kriza torej ni zaustavila naložb, ki 
so po zagotovilu direktorja Boruta 
Mokroviča vse podrejene kakovos
ti. Veliko vlagajo tudi v izobraže
vanje. Imajo celo svojo šolo za vo
dilne in vodstvene delavce ter za 
srednje gostinske kadre, organizirali 
pa so jo skupaj z Motelom Čatež in 
Posavjem iz Brežic:

J. TEPPEY

Gozd je  mnogo 
___________________________ več kot zgolj

Zaradi mečkanja pri načrtovanju bodoče avtomobilske ceste bo Dolenjska dalj -ralana trmama 
casa brez kakovostne elektrike — Nihanje napetosti ovira tovarne ttsnstta luvauia

N O V O  M E S TO  —  Daljnovodi, s katerimi se napaja z električno energijo 
Dolenjska, so še naprej preobremenjeni in zato nezanesljiv vir energije. Čeprav 
je gradnja dodatnih tovrstnih zmogljivosti očitno več kot nujna, je trenutno še 
nejasna usoda bodočega 2 x 110-kilovoltnega daljnovoda Krško— Novo 
mesto.

Neznanka je  torej zadnji daljnovo
dov odsek, saj so del od Trbovelj do 
Brestanice že zgradili, napeljava od

SREČANJE
AKTIVISTK

N O V O  M ESTO  —  Svet za sprem
ljanje družbenopolitičnega položaja 
žensk p ri O K  S Z D L  N ovo mesto je  
pripravil v petek popoldne na grmski 
osnovni šoli srečanje aktivistk ter 
žena in mater padlih. Udeleženkam 
so p rip rav ili lep program, pred tem 
pa so j im  spregovorili Dušanka 
Weiss, predsednjca sveta —  organi
zatorja, Franci Šali, predsednik no
vomeške občinske skupščine, in ge
neral Lado Kocjan, član nekdanjega 
vojnega aktiva okrožnega odbora O F  
Novo mesto. Srečanje so organizirali 
ob 45-letn ici kongresa A F Ž v  D ob r
niču.

Brestanice do Krškega pa je  pravkar v 
teku. Gradnjo proti Novemu mestu 
odlagajo, glavni razlog pa je  cincanje 
okrog avtomobilske ceste. »Posebej 
moram poudariti, da smo imeli v urba
nistični dokumentaciji rezerviran os
novni koridor za daljnovod Brestani
ca— Novo mesto. Imeli smo zanj celo 
lokacijsko dokumentacijo. Toda na od
seku od Kronovega do bodočega no
vomeškega priključka za avtomobilsko 
cesto pri Ždin ji vasi sta sovpadli trasi 
daljnovoda in ceste in projektiranje 
daljnovoda je lansko spomlad zastalo. 
Pred tem smo zbrali že vsa soglasja, po
vezana s potekom daljnovoda, in to je 
pomenilo precej dela in stroškov. Opo
zorili smo slovensko cestno skupnost, 
da bodo šli stroški morebitnih prestavi
tev na njen račun. Toda največji pro
blem je odlašanje gradnje. Trenutno 
smo na omenjenem odseku določili za- 

Vendar je dodatna elektrika za Do
lenjsko, kot rečeno, življenjska nuja. Ne 
zato, da bi regija ustregla Elektrogos

podarstvu Slovenije, ki je  omenjeni še 
nezgrajeni daljnovod nepreklicno uvrs
tilo v srednjeročne načrte, ampak zaradi 
šokov, ki jih  ob preobremenjenih dalj
novodih zdaj doživljajo delovne orga
nizacije v širšem novomeškem območju 
in Beli krajini. Ob izjemno močnih ni- 
radi prekrivanja tras za daljnovod novo 
traso in ob tem opozarjamo, da ne bi 
smelo priti do ponovnih sprememb 
koridorja. V nasprotnem primeru sploh 
ne bomo imeli daljnovoda,« pravi direk
tor Elektra Novo mesto Zvonko 
Čampa.

•  Po dobri preskrbi z elektriko je 
Dolenjska med slovenskimi regijami 
čisto na dnu in da bi se skobacala iz 
neslavnega položaja, nima več veliko 
časa. V novomeškem Elektru namreč 
ocenjujejo, da bi prišla na vrsto šele 
čez dve ali tri leta, če dokumentacija 
za daljnovod ne bo nared še pred 
koncem letošnjega leta. Če bodo pa
pirji zbrani v tem času, naj bi začeli v 
t.i. dolenjsko zanko vpletati dodatne 
daljnovodne žice naslednje leto.
•  Tudi nazadnje predlagana trasa 
daljnovoda utegne postati le začasna, 
saj so v razpravah občani že predla
gali, naj bi jo premaknili.

hanjih električne napetosti, k i sežejo od 
110 kV celo na samo 82 kV, je  namreč 
še tako sodobna elektronska oprema 
brez vrednosti.

M. LUZAR

10 LET OBRTNEG A ZD R U ŽE N JA  BREŽICE —  Oblem  jubileju so brežiški 
obrtniki preteklo soboto v čateškem Zdraviliškem domu razvili svoj prapor ter 
podelili številna priznanja dolgoletnim in zaslužnim obrtnikom. Po besedah 
predsednice združenja Brežice Jožice Žagar 518 obrtnikov in še enkrat toliko 
pri njih zaposlenih delavcev zapolni čez polovico občinskega proračuna. Obrt
nikom je čestital tudi predsednik brežiške skupščine Stane Zlobko, ki je v ime
nu občine tudi pripel trak na prapor. (Foto: P. Perc)

Znanja nam ne more nihče vzeti
V Novem mestu osemnajst let Krkinih nagrad — Doslej nagradili 1072 študentov 
 in učencev — Prof, dr. Miha Japelj: »Zaupati moramo le v znanje!«_____

NO VO  M ESTO  —  Krkine nagrade so letos postale polnoletne, saj je od 
prvega podeljevanja minilo natanko osemnajst let. »Mislim, da ne bi preživele 
začetniških let, če ne bi vedno znova dokazovale, da prinašajo lepe, vznemirlji
ve in trajne spodbude za ustvarjalno znanstvenoraziskovalno in strokovno de
lo mladih ljudi. V vseh letih smo skupaj z današnjimi podelili nagrade 1072 štu
dentom in učencem, ki so skupno opravili 758 raziskovalnih nalog. V letošnjem 
jubilejnem »zrelostnem« letu bomo podelili nagrade 72 študentom in učencem, 
ki so izdelali 41 raziskovalnih nalog,« je na slovesnosti ob podelitvi letošnjih 
Krkinih nagrad 19. oktobra, dejal predsednik sveta Krkinih nagrad prof. dr.
Miha Japelj.

boljšega, bolj demokratičnega in bolj
človeškega.«

J. PAVLIN
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Osrednja slovenost je  bila ob 11. uri 
v .Gami hotelu. Po podelitvi denarnih 
nagrad (prva nagrada 300.000 din, 
druga 200.000 din) in listin je nagrajen-

Kosovo, K
Okoli 30 slovenskih novinarjevje bilo prejšnji teden v najbolj 

»vročih« dneh ha obisku v Srbiji, k i ga je  pripravilo Udruženje 
novinara Srbije. Po izredno pestrem in bogatem programu, k i je  
bil zato tudi precej utrudljiv in priganjajoč, smo se mudili v Beo
gradu, Čačku, Peči in Prištini. Splošen, še neurejen in zato nuj
no površen vtis bi lahko na kratko strnil takole: izredna gostol
jubnost na vsakem koraku, velika pozornost našemu obisku v 
vseh sredstvih javnega obveščanja v Srbiji in pa dejstvo, da je  
vsak pogovor po najkrajši poti pripeljal na Kosovo. Pa naj smo 
bili v beograjski Rakovici, v Slatini pri Čačku ali v uspešni za
sebni firm i Brača Karič v Peči Kosovo, Kosovo, Kosovo. Kot 
nasprotje in večkrat kot očitek pa v isti sapi Slovenija in sloven
sko (ne)razumevanje kosovskega problema. Za trezno in umir
jeno pojasnjevanje slovenskih in osebnih pogledov ni bilo ne do
volj časa in v emocionalnem vzdušju niti možnosti. Za trezen in 
vsestransko koristen pogo vor so razgrete emocije, četudi zgodo
vinsko pogojene in utemeljene, zid, k i onemogoča, da bi se dobro 
slišali in razumeli. To pa je  najbrž tudi ena od poti za rešitev 
kosovske in jugoslovanske krize. Začudo: le na obisku v pečki 
patriarhiji in v samostanu Dečani, v srcu srbska srednjeveške 
državnosti, ni bila o današnjem Kosovu izrečena niti beseda.
Tam smo v pomirjujoči tišini občudovali starodavne freske v 
čudovitih cerkvah, k i poveličujejo božjo slavo in pričajo o člo
veški ustvarjalnosti

A. B A R T E U

ce pozdravil rektor ljubljanske Univer
ze Edvarda Kardelja dr. Janez Pekle- 
nik. Pohvalil je prizadevanja kolektiva 
novomeške Krke, ki b i bila lahko tudi 
na tem področju pravi zgled drugim de
lovnim organizacijam na poti v inova
cijsko družbo. »Krka ne nagrajuje le 
ozkih nalog s področja kemije in farma
cije, temveč tudi turistično potepanje po 
Dolenjski, zanimajo jo  šege in običaji, 
računalniški programi, nagrajuje delo 
skupin in ne le posameznikov.« Nav
dušen nad ustvarjalnostjo mladega člo
veka jc  bil tudi član izvršnega sveta Slo- 

. venije Erik Vrenk, ki je dejal, da so 
Krkine nagrade pravi prispevek pri 
reševanju naše gospodarske krize.

Prof. dr. M iha, Japelj je  srečanje 
končal z mislijo: »Živimo v težkih časih, 
včasih ljudje kar izgubljajo zaupanje v 
svoje ustvarjalne in delovne sposobnos
ti, stiskata jih  strah in malodušje, ab
surdni pojavi v našem življenju pa gro
teskno naraščajo. Poguma in ustvarjal
nega duha ne smemo izgubiti. Zaupati 
moramo le v znanje, k i nam ga nihče ne 
more vzeti. Naša največja moč in upan
je  pa ležita predvsem na mladih ljudeh, 
ki bodo s svojim širokim znanjem 
spreminjali svet, v katerem živimo, v

•  Nagrajeni študentje višjih in visokih šol Jugoslavije. Prve nagrade: Judita Abra- 
hamsberg, Tanja Rožembergar (N. mesto), Darka Alilovič, Helena Aš (N. mesto), 
Aleš Hvala, Irena Možek, Tomaž Novak (N. mesto), Igor Simonič, Jurij Svete, Mar
jan Valenčič, Mateja Rožič (Črnomelj), Darja Grah, Martina Likovič, Barbara Ra
zinger, Mateja Škerlj (N. mesto), Franc Vrečer, Nina Cimerman (N. mesto), Nada 
Janežič, Metoda Verčnik, Nevenka Babič, Tanja Ramšak, Aleš Pančuh (Kostanje
vica), Mateja Rupnik, Slavko Zupančič (Otočec), Milenko Sokolič, Robert Bezek 
(N. mesto), Jasna Dokl (N. mesto). Drugo nagrado so prejeli: Avrelija Cenčič, Bošt
jan Slaus (N. mesto), Tatjana Simšič, Edita Štruc, Damjana Zupančič (Trebnje) in 
Barbara Borisov. Nagrajeni učenci iz srednjih šol Dolenjske: Sabina Repše in Katra 
Rangus, Janja Kos in Peter Zajc, Nataša Bajc, Nataša Plantarič, Andreja Turk in 
Alenka Simonič, Blaž Cigič, Tanja Femc in Gabrijel Popovič, Špela Japelj, Tea Je- 
dlovčnik in Kristina Morela, Gregor Kavčič, Tanja Mitrovič in Zdenka Tratar, Ma
rko Bračko, Tomaž in Matjaž Erpič, Damir Delič, Urška Kusič in Igor Stojanovski, 
Franc Derganc, Marija Dolenšek, Rudi Hofferle in Barbara Vodnik ter Barbara 
Krnc, Tatjana Medic in Robert Medved (vsi iz srednje šole pedagoške in tehniško- 
naravoslovne usmeritve Novo mesto), Mojca Poje, Tatjana Staniša in Stanka Za
gorc (srednja kmetijska šola Grm), Renata Cvelbar, Sonja Grlica, Elizabeta Selak, 
Ana 1 omažin, Matjaž Ule in Andrej Žale (srednja šola za gostinstvo in turizem).

Ob tednu gozdov
Gozd je  naj višje razvUa življenjska 

združba rastlinskega in živalskega sveta 
na določenem prostoru. Je naše naj več
je  in trajno naravno bogastvo, ki se ob 
načrtnem gospodarjenju edino obnavl
ja. Prav zato smo ga dolžni vsi varovati

Tretjina zemeljske površine je  poras
la z gozdom, medtem ko gozdovi pokri
vajo kar polovico Slovenije. Na prebi
valca naše republike pride tako kar 
0,60 ha gozdne površine in približno 
100 kubičnih metrov lesne zaloge. Pov
prečje za Evropo znaša 0,32 ha. Gospo
darjenje z gozdovi v Sloveniji je  zasno
vano po načelih trajnosti in naravnega 
pomlajevanja. Slovenski gozdovi se od 
jugoslovanskih ne razlikujejo samo po 
večjem deležu iglavcev, ampak tudi za
radi različne lastniške strukture. Kar 63 
odst. gozdov v Sloveniji je  v zasebni lasti 
Kljub veliki gozdnatosti pa lesa v naši 
republiki primanjkuje. Največ nam 
primanjkuje lesa za celulozo in plošče. 
Naša družba se pomena gozdov dobro 
zaveda. Zato je  za gozdove predpisano 
načrtno gospodarjenje. Nekateri znan
stveniki v svetu menijo, da bi bilo danes 
možno v moderni civilizaciji obstajati 
tudi brez lesa, nikakor pa ne brez goz
dov. Težišče pomembnosti se pomika na 
druge funkcije gozda, ki smo jim  prej 
pripisovali premajhen pomen.

Koristi, ki jih imamo od gozdov, la
hko razdelimo v dve glavni skupini, ne 
posredne in posredne. Neposredne: le: 
in stranski gozdni proiz vodi, kot so stel 
ja, humus, zdravilna zelišča, gozdnisa 
deži, gobe, iglice za destilacijo eteričnih 
olj, vejice jelke za vence itd.; vsem ten 
lahko določimo tržno vrednost. Posred 
ne koristi gozdov so primarnega pome 
na. vendar o njih še premalo vemo, da h 
jih lahko ekonomsko ovrednotili, če
prav so za nas najpomembnejše. Najboi 
bistvene koristi te vrste bi bile naslednje 
gozd je  ugoden regulator podnebniI 
razmer in vodnega režima, je  blažila 
temperaturnih razlik, branilec prti 
možnimi vetrovi, varuh strmih pobočij 
pred erozijo in snežnimi plazovi; gozdji 
zelena tovarna, ki izkorišča sončne 
energijo, vendar je  več kot to; gozd ime 
neprecenljivo vrednost za rekreacijo de 
lovnega človeka.

Naše vode in zrak so že močno ones 
naženi. Zato je  gozd tudi s tega vidika 
močno potreben. Vedeti pa moramo, de 
pomeni varovati gozdove, varovati kar 
dobro polovico slovenske zemlje. Kako 
bomo v tem uspeli in zagotovili obstoj 
generacij, ki prihajajo za nami. pa je  
odvisno od nas vseh.

SLAVKO KLANČIČAR

JUBILEJ SEMIŠKIH 
ČEBELARJEV

SEMIČ —  Ob letošnjem praz
niku semiške krajevne skupnosti bo 
praznovala 30 let dela tudi čebelar
ska družina Semič. Ta jubilej sov
pada z 90. obletnico organiziranega 
čebelarstva v Sloveniji. Ob tej pri
ložnosti bo v soboto, 29. oktobra, 
ob 15. uri v kulturnem domu Jožeta 
Mihelčiča v Semiču proslava, na 
kateri bodo čebelarji razvili prapor, 
podelili pa bodo tudi številna priz
nanja tako organizacijam kot po
sameznikom, ki so prispevali k raz
voju čebelarstva. V kulturnem pro
gramu se bodo predstavili učenci 
semiške osnovne šole. Čebelarji va
bijo  na slovesnost vse krajane, do
brodošlico jim  bodo zaželeli z do
mačo medico in medenim pecivom.

V  drugi polovici tedna bo su
ho in deloma jasno vreme z ju 
tranjo meglo po kotlinah.

M O Č  JE V M L A D IH  LJU D EH  — Krkine nagrade so prejšnji teden podelili že osemnajstič. To pot jih  je prejelo 7 
študentov in učencev, ki so izdelali 41 raziskovalnih nalog. Na sliki: najbolj obsežne naloge seje lotila tudi najštevilnejš: 
med nagrajenci skupina iz srednje šole za gostinstvo in turizem iz Novega mesta. Raziskovala je ljudsko prehrano Do 
lenjske in Bele krajine in za svoje delo prejela prvo nagrado. (Foto: J. Pavlin)



PS5B SD53E
Ne smrt ne
Izraz, »da v spopadu ni bilo zmago

valca in poraženca« uporabljamo na
vadno takrat, ko hočemo umiriti žogo. 
taka strateška operacija je  bila tudi 
nedavna 17. seja CK ZKJ, od katere 
so nekateri pričakovali, da bo odločil
ni spopad med konzervativnimi in 
demokratičnimi silami v državi in or
jaška čistka v partijskih vrhovih 
.Spopad je  sicer bil, vendar ne odloči
len, čeprav lahko rečemo, da je  bil 
srbski militantni populizem na tej seji 
obsojen, so pa tudi taki, ki menijo, da 
tudi (začasno) zaustavljen. Brez dvo
ma je  Stipe Šuvar in ne Slobodan Mi
loševič tisti, ki ima po treh dneh raz
prav različnih barv in naglasov, v 
Jugoslaviji več avtoritete. Šuvar je  za 
angleški Daily Telegraph takoj po se
j i  lahko sproščeno izjavil: »Kol vidite, 
jugoslovanski prepiri vendarle niso 
tako nevarni, kot zgleda na prvi 
pogled«.

Morda ravno zaradi prestižnega 
spopada med koalicijo, ki menda ni 
bila organizirana oziroma vnaprej 
načrtovana, in zastopniki danes že 
povsem Miloševičeve Srbije, na seji ni 
bil dan odgovor, kako in kdaj se bodo 
začele znamenite tri jugoslovanske re
forme: gospodarska, družbenopolitič
na in prenova Zveze komunistov. To 
je  za Jugoslavijo bistveno vprašanje, 
svet, ki je  sejo radovedno spremljal, je  
razočaran, ker ni slišal, kako se Ju
goslavija namerava izmotati iz kriz
nega klobčiča. In zanimivo je, da nam 
svet večinoma hoče dobro.

Kaj torej po 17. seji CK ZKJ, kate
re skromen, vendar pomemben rezul
tat je  bil vnaprej viden že po nastopu 
generala Veljka Kadijeviča, ki je  
prvega dne pribil, da bo JLA posluša
la le svojega vrhovnega komandanta, 
torej predsedstvo SFRJ? Miloševič la
hko svoj neuspeh izrabi, za demokra
tični centralizem mu ni preveč mar, za

še več in še bolj silo vite mitinge po zdaj 
že kar veliki Srbiji. Vendar ta smer ni 
najbolj produktivna, saj nikogar ne 
nasiti in nikomur ne da dela Morda 
pa bo Miloševič krenil po trnovi poti 
in zdaj, ko ni le izgubljal, ampak tudi 
dobiva! (praktično obe pokrajini), 
začel z gospodarsko reformo, saj po 
pisanju nekaterih ni le demagog, am
pak tudi zagovornik trga, neomejenih 
tujih vlaganj in še kakšnega od po
dobnih šlagerjev.

Kaj reči o drugem in drugih? Ju
goslavija ni več na robu državljanske 
vojne (če je  to sploh bila), Šuvar se je  
ne glede na belo knjigo in zgrešeno re
formo šolstva izkazal za modrega po
litika, Kučan je  dal vedeti, da je  za 
slovenskimi komunistu tudi slovensko 
ljudstvo, edini, ki se je  zares ozrl v pri
hodnost, pa je  bil predsednik jugoslo
vanske mladine Branko Greganovič.

Mladina ima pač naj večjo pravico 
do prihodnosti. Da je  ta tako meglena, 
ima največ zaslug ravno avditorij, ki 
je  tri dni razpravljal in pogosto tudi 
blebetal v centru Sava. Famozna 17. 
seja CK ZKJ ne bo zgodovinska, 
čeprav so se je  udeležili tudi ljudje, ki 
so desetletja delali zgodovino in Ju
goslavijo kot njena vodilna sila pripel
jali tja, kjer je  danes. Žal se državi, ki 
je  tako stisnjena v kot, lahko infarkt- 
na stanja ponavljajo. Preživeti infarkt 
pa ni ne smrt ne življenje.

Referendum o 
ustavi ne bo  

potreben
V soboto je  zvezni zbor skupščine 

SFRJ ob le treh vzdržanih glasovih 
(proti ni bit nihče) določil dokončen 
predlog dopolnil k  ustavi SFRJ. Pre

dlog bo predložen v soglasje repu
bliškim in pokrajinskim skupščinam. 
Če bodo te glasovale zanj, bodo us
tavni amandmaji razglašeni še pred 
dnevom republike.

Tako seje v vsaj navidezno splošno 
zadovoljstvo končala nekajmesečna 
ustavna razprava, ki je  iz voda prava 
in dosedanjih ustavnih ter zakonskih 
okvirov vse bolj zahajala v balkansko 
močvirje politikanstva, obtoževanj in 
groženj. Kot je  znano, SR Slovenija ni 
dala soglasja k šestim dopolnilom, 
med katerimi je  bilo ključno tisto o 
načinu financiranja JLA. Preostanek 
Jugoslavije se je  zavzemat, naj bi ar
mado financirali iz dohodka podjetij 
in s tem tudi delavcev. Slednje bi pre
težno breme dajatev za JLA prevalilo 
na slovenska pleča, saj je  pri nas naj
več podjetij, ki še imajo dohodek. Slo
vensko zavračanje te rešitve je  vodilo 
v ustavno krizo, spremembe ustave so 
namreč lahko sprejete le s soglasjem 
vseh republik in pokrajin.

Zdaj so se sporazumeli ,da se zbi
ranje nemajhnih denarjev za JLA mo
ra vpeti v okvire zveznega proračuna, 
bolj stabilni izviri sredstev pa so lahko 
posebni davki na promet blaga in sto
ritev, če ta ni dovolj, pa tudi drugi da
vki v okviru davčnega sistema. Če
pravje ta dokaj zapletena formulacija 
lahko tudi cilinder, v katerem so skri
ta presenečenja, je  doseženo vsaj to, 
da bo ob presenečenjih potreben 
konsenz.

Po tako bratsko ubranem razpletu 
v Beogradu zdaj slovenska skupščin
ska komisija za ustavna vprašanja 
meni, da ni več razlogov za razpis us
tavnega referenduma, saj ni več 
amandmajev, ki za SR Slovenijo niso 
bili sprejemljivi. Referenduma torej 
ne bo, to, da ga je  naša politika spreje
la kot način in model odločanja, pa 
zna udariti udariti tudi nazaj ali vsaj 
kot Damoklov meč viseti nad isto poli
tiko. Tako je  tudi prav, politika si mo
ra zaupanje ljudi pridobivati vsak dan 
znova. Naslednja priložnost so volitve 
za člana predsedstva Slovenije in čla
na predsedstva SFRJ. Tu so zadeve že 
vroče, kaže namreč, da razboriti 
dečko Igor Bavčar ni vsem po volji.

M. BA UER

Kovinarska se duši v obrestih
Na trgu se uveljavlja, medtem ko finančna sanacija ne poteka dobro

KRŠKO —  V Kovinarski Krško so od septembra leta 1986 do 1. julija letos 
izvedli večino sanacijskih ukrepov, saj so zmanjšali zaposlenost od 7 11 na 470 
delavcev, prav tako jim je uspela programsko tržna sanacija in si sedaj enovita 
delovna organizacija spet utira pot na trg. Čeprav šteje Kovinarska v zgornji 
razred poslovne uspešnosti v združenju proizvajalcev strojne opreme v Slove
niji, pa finančna sanacija še vedno ni do kraja uspela.

Član sanacijske ekipe in sedanji direk- lansko poslovno leto zaključili pozitiv-
tor M urat Dedič je  povedal, da so v 
času trajanja ukrepa družbenega varst
va izgubo v celoti pokrili, predvsem s 
pomočjo ostalega gospodarstva in re
publiškim i sredstvi, vendar so 400 m ili
jonov dinarjev izgube pokrili tudi s 
komercialnimi krediti. In tu korenini 
večina sedanjih težav, saj se izguba za
radi izjemno visokih stroškov za obres
ti, k i znašajo 35 odst. celotnega priho
dka, še povečuje. Stanje bi bilo  lahko še 
veliko slabše, če ne bi poiskali notranjih 
rezerv. »K ljub vsem tem težavam smo

no, v prvm četrtletju smo imeli celo 
nekaj ostanka dohodka, ob polletju pa 
so se poslovni rezultati spet poslabšali.

Seveda sta na slabše poslovne rezultate 
vplivala zmanjšanje investicij in eko
nomska politika, saj je  zvezna vlada lani 
zamrznila cene končnih izdelkov, cene 
surovin pa so se povečale. V drugem 
četrtletju smo imeli enomesečni izpad 
proizvodnje, v tretjem prav tako. Četu
d i bi delavci delali po 50 ur na dan, pa 
ne bi zmogli prenesli bremena obresti,

saj so obresti samo v lem četrtletju 
znašale 138 odst., kar pomeni, da bi 
morali za m ilijardo dinarjev kredita

•  Ker sedaj v Kovinarski ne razpo
lagajo z akumulacijo, tudi ne morejo 
v celoti izpolniti sanacijskega načrta, 
po katerem bi morali več vlagati v 
opremo, ki je večinoma zastarela. 
Kljub slabi opremi in pomanjkanju 
strokovnjakov —  zaradi nevabljivih 
osebnih dohodkov sc fluktuacija na
daljuje —  vseeno izvajajo program
sko tržno sanacijo. Predvsem se us
merjajo s tako imenovane unikatne 
proizvodnje, kjer so ciklusi proiz
vodnje najdaljši, na serijsko.

Ljubljansko
pismo

Nevarnost, da 
bomo dolgove 
le še povečali

Opozorila Bajtovega 
inštituta zisu

LJU B LJA N A  —  Kot smo lahko 
brali v dnevnem tisku zvezni izvršni 
svet trdi, da pomeni program ukre
pov za uresničevanje ekonomske 
politike (po 15. maju) nadaljevanje 
njegove dosedanje ekonomske poli
tike. Tej trd itv i pa Ekonomski 
(imenovan tudi Bajtov) institut 
pravne fakultete v Ljubljani utemel
jeno oporeka.

Bajtov inštitut opozatja, da novi 
ukrepi nimajo nobene zveze z lan
skim novembrskim protiinflacijskim 
programom zisa, k i je temeljil na 
zamrznitvi cen. Novi program te
melji na pravovezni strategiji pro
tiinflacijske politike, kombinirani z 
administrativnimi omejitvami. Prvo 
nedoslednost pri uveljavljanju take 
politike povzroča administrativna 
usmerjenost vlade Branka M iku- 
liča, druga pa se izraža v prizade
vanju, da bi v času uresničevanja 
teh ukrepov zagotovili oživljanje 
gospodarske aktivnosti. V ekonom
ski teoriji in praksi je znano, da je 
rezulat takšnega koncepta prav 
nasproten —  zmanjšanje proizvod
nje.

Najslabša točka analize majskih 
ukrepov pa je sprostitev uvoza. Baj- 

,tov inštitut trdi, da bo trajnejša 
konkurenca tržnih ekonomij uniči
la veliko število proizvajalcev, ki 
močno zaostajajo za svetovnim 
standardom.

Osnovni očitek ljubljanskih eko
nomistov zisu je, da je novo zado
lževanje v nasprotju z opredelitvijo, 
da »mora dodatni tu ji kapital p ri
tekati samo prek investicij, in ne z 
dodatnim zadolževanjem«. Ker M i- 
kuličeva vlada ne nudi niti varnosti 
n iti privlačnosti investiranja, j i  pre
ostane samo zadolževanje. In tako 
—  sodi Bajtov inštitut —  obstaja 
nevarnost, da »se bomo čez eno leto 
znašli na isti gospodarski ravni, 
vendar s še večjimi dolgovi«.

Po pričakovanju je  ta ocena že 
sprožila odmev. Bajt ne verjame, da 
lahko vlada Branka M ikuliča ures
niči koncept Mednarodnega denar
nega sklada, je  zapisal Predrag 
Tašič v zagrebškem Vjesniku.

Razumljivo, da ob nekaterih 
poenostavitvah analiz ekonomske
ga inštituta ljubljanske pravne fakul
tete njegov direktor ni smel molčati, 
in je  v intervjuju za Danas med dru
gim rekel: »V svojih razmišljanjih 
imam vedno pred očmi jugoslovan
sko gospodarstvo kot celoto in nje
gove koristi. Republiško razmišl
janje mi je  tuje, saj vidite, da se ne 
ukvarjam s problemi, kot so pole
mike, kdo koga izkorišča, ker je  to 
tudi teoretično nesmiselno. Kakšno 
je  videnje slovenskega samouprav
nega podjetništva, pravzaprav ne 
vem. Vem le, da je  moje videnje v 
interesu učinkovitosti, s tem pa tudi 
v interesu vseh, ki želijo učinkovito 
gospodarstvo in učinkovitega de- 
lavca." V IN K O  B LA TN IK

Murat Dedič, direktor Kovinarske 
Krško
plačati 1,38 milijarde obresti,« je pove
dal Dedič. K  vsemu temu direktor 
Kovinarske dodaja, da to nikakor ne 
more b iti tržna obrestna mera, saj je  v 
tem času znašala inflacija le 100 odst. 
Očitno gre pri tem za pokrivanje pro
računskega primanjkljaja.

J. SIMČIČ

Dogovor 
o varstvu 
reke Krke
Podpis še letos

NO VO  MESTO —  Brez udeležen
cev iz Ribnice in T  rebnjega so se na po
budo O K  SZDL Novo mesto nedavno 
zbrali predstavniki občin Brežice, Gro
suplje, Kočevje, Krško in Novo mesto, 
k i naj bi skupaj z ribniško in trebanjsko 
občino podpisale družbeni dogovor o 
varstvu reke Krke.

Na tem, enem uvodnih skupnih ses
tankov bodočih podpisnic, so predstav
niki Socialistične zveze in občinskih or
ganov, ki so dolžni skrbeti za urejanje 
prostora, ter inšpekcijskih služb med 
drugim predlagali naravovarstveno 
obarvane naloge vodnih skupnosti. Te 
ustanove naj bi za čistejšo K rko poskr
bele na ta način, da bi po enotni meto
dologiji merile ne le onesnaženost Krke, 
ampak tudi njenih pritokov. Da bodo te 
in podobne naloge, povezane z varst
vom nekdanje dolenjske lepotice, pos
tale del vsakdana, naj bi po posameznih 
občinah skrbela Socialistična zveza. 
Vodilno organizacijsko vlogo so na ne
davni seji odložili na brežiško občino, 
kjer bo od začetka novembra začasni 
sedež podpisnic družbenega dogovora.

•  Dokument o varstvu Krke, ki so 
ga doslej oblikovali do faze popravl
jenega osnutka, bo občinam podpis
nicam naložil vrsto obveznosti. V saj v 
začetku bo ena pomembnejših zahtev 
družbenega dogovora ta, da občine 
ne bodo smele izdajati lokacijske 
dokumentacije za objekte brez ureje
ne kanalizacije. Drugače rečeno: v 
bodoče ne bi smeli več uporabljati 
prepustnih greznic. Občine naj bi 
poskrbele, da bi greznične odplake 
odlagali na za to določena mesta.

Družbeni dogovor o varstvu reke 
Krke naj bi podpisali še letos. Da bi kar 
najbolj zaživel, bo med drugim s poseb
nim členom naložil šolam, da morajo 
zlasti mlade učiti o pomenu varovanja 
okolja. V luči dogovora naj bi za poreč
je Krke naredili posebno študijo o vp li
vu umetnih gnojil in kmetijskih zaščit
nih kemičnih sredstev na onesnaženje 
okolja.

L. M.

SKUPNO NA RAZSTAVI 
»NARAVA—ZDRAVJE«

LJU B LJA N A  —  Na jub ile jn i 20. 
razstavi Narava— zdravje, ki se je  pre
tekli teden končala na Gospodarskem 
razstavišču v Ljubljani, so se predstavila 
tudi zdravilišča Slovenije. V okviru tega 
so prvikrat skupaj nastopili Dolenjci, 
Posavci in Belokranjci. Krka-tozd Zdra
vilišča je s pomočjo multivizije predsta
vila zdravilišči Šmarješke in Dolenjske 
Toplice, Otočec in Strunjan ter marti
novanje na Trški gori. Obiskovalci so se 
lahko seznanili tudi s programom Inte- 
gralovega tozda Gostinstvo Bela kraji
na, ki bo v semiškem penzionu Smuk 
pripravilo martinovanje, skupaj s turis
tično poslovalnico izlete po Beli krajini, 
Integral-tozd Promet pa tudi šolo v na
ravi. Belokranjci so na razstavi sodelo
vali z izdelovanjem pisanic, predstavil 
seje tudi ljudski godec Jazo. Posavci so 
pripravili predavanja o metodah hu
jšanja v Termah Čatež ter predstavili 
njihove zdraviliške programe.

DISKONTNA TRGOVINA 
ODPRTA

KOČEVJE —  V ponedeljek, 24. 
oktobra, so v Nami odprli diskontno 
trgovino, ki prodaja razno blago z do 5- 
odstotnim popustom. Prvi kupec je od
peljal blago domov, ne da bi mu bilo 
treba plačati. Seveda je v tej trgovini 
možno s popustom kupiti le večje 
količine blaga, kot gajbo pijače, 5 kg 
testenin, ducat paštet, vrečo pralnega 
praška itd. Zvedeli smo, da dajejo po
pust (za večino blaga je  5-odstotni po
pust na račun svojega (Naminega) do
hodka; računajo pa, da bodo z večjim 
prometom nadoknadili ta izpad.

C Naša anketa

NOVI DEVIZNI TEČAJI IS " * * * 207oktobra 1988

tečaj
u  dr Vlit, rlektivs, čeke, kreditu | 

________hi potile  nakaznice
držita valuta velja za nakupni srednji prodajni

Avstralija a. dolar 1 2992,67 2997.17 3001,67
Avstrija šiling 100 29139,56 29183,33 29227,10
Kanada dolar 1 3049,70 3054,28 3058.86
Ižanska krona 100 53074,25 53153,98 53233,71
Finska marka 100 86253,49 86383,06 86512,63
Francija Irank 100 59939,11 60029,15 60119,19
ZR Nemčija marka 100 204868,35 205176.11 205483,87
Grčija drahma 100 2482,20 2485,93 2489,66
Irska lunt 1 5467,98 5476,19 5484,40
Italija lira 100 274,70 275,11 275,52
Japonska jen 100 2886,92 2891.26 2895,60
Kuvajt kv. dinar 1 13053,50 13073,11 13092,72
Nizozemska gulden 100 181633,65 181906.51 182179.37
Norveška krona 100 54981,73 55064.33 55146,93
Portugalska escudo 100 2473,80 2477,52 2481,24
Švedska krona 100 59048,53 59137,24 59225,95
Švica Irank 100 241817,82 242181.09 242544,36
V. Britanija lunt 1 6403,35 6412.97 6422,59

Seja za nov premislek
Potem ko  so se začele zapornice nacionalističnih strasti v Jugoslaviji 

nevarno dvigovati, so mnogi v upanju na pom iritev čakali razplet 17. 
seje C K  Z K J. K er je  državo stresal močan naboj potlačenih preteklih 
sporov, je  dobivala ta seja vse bolj predznak zgodovinskega zasedanja. 
Nekateri s o ji tak predznak pripisovali v upanju, da bo seja v trenutku 
prinesla pom iritev vseh nasprotujočih si strani, drugi so s takim  pride
vkom  napovedovali, da bo prišlo na seji do odkritega političnega spo
pada, k i b i lahko im el za Zvezo komunistov daljnosežne posledice. Za
tegadelj so se obetali burn i sejni dnevi. Izkazalo seje, da seja ni dosegla 
napovedane dramatičnosti, čeprav je  kar nekajkrat nevarno zanihala 
med ustvarjalno k r it ik o  in (osebnim) po litičn im  obračunavanjem. Čla
ni centralnega kom ite ja so se vendarle izrekli za enotnost, k i naj b i po
magala po litično u trd iti državo in uspešno izpeljati vse tri reforme. 
K ljub  takemu razpletu, ali pa prav zaradi njega, se zastavlja vprašanje, 
ali ne gre morda le za izrazito navidezno vsejugoslovansko pom iritev. 
M alo  verjetno je  namreč, da b i ena seja lahko postavila na stranski t ir  
vsa nasprotja, k i so pred k ra tk im  državo pripeljala na rob državljanjske 
vojne.

S LA V K O  M AJZELJ, Metlika: »Seveda 
sem spremljal 17. sejo in vse, kar seje doga
ja lo  prej. Od seje sem pričakoval več, ne 
samo to, da se bodo kresala mnenja, ampak 
da bodo sklenili kaj konkretnega, da se bo 
položaj v državi lahko izboljšal. Vsekakor je 
pozitivno, da so sklenili pomladiti centralni 
komite, predvsem pa to, da ni zmagala trda 
linija. Politika trde roke, unitarizem in cen
tralizem bi morali doživeti popoln polom, 
kar pa se na tej seji ni zgodilo.«

SILVESTER M IK L A V Ž , vodja pripra
ve v Novolesu, Kostanjevica: »17. seja CK 
ZKJ še zdaleč ni potekala tako dramatično, 
kot smo si vsi skupaj predstavljali. Po
membno pa je, da so na njej dosegli enot
nost, čeprav to ni tista enotnost, kakršne 
smo b ili vajeni doslej. Več kot jasno pa je, 
da bo treba v naši družbi kreniti po poti 
korenitih sprememb, ki pa na tej seji niso b i
le niti nakazane. Slovenske rešitve še niso 
doživele pravega navdušenja in pritrje
vanja.«

T O M A Ž  O R AŽEM , prodajni referent v 
Riku, Ribnica: »Tudi po najnovejših zgo
dovinskih sestankih ne pričakujem nobenih 
izboljšav. Bojim se, da bo še slabše. Boljše 
ne more biti, dokler bomo denar le dajali, 
ne bomo pa imel( vpliva na njegovo porabo 
in celo sploh ne bomo zvedeli, kako je po
rabljen. Gre za prispevke za nerazvite, pro
račun, JLA , konference, kongrese itd. Bolje 
bo, ko bo vsak, ki dohodek ustvarja, tudi 
odločal o njegovi porabi.«

EJUB SAKIB, natakar restavracije Pri
vodnjaku, Novo mesto: »Vseskozi sem 
pričakoval, da bo ta seja v Jajcu, mojem 
rojstnem kraju. Morda bi se tamkaj še kaj 
več premaknilo. Tako pa imam občutek, da 
seje tresla gora, rodila pa miš, Nekaj kadrov 
s televizije je bilo podobnih burleskam. 
Najbolj sem b il vesel, da so uredili zadeve 
glede srbskih problemov. M islim , da se pri 
nas niso sprli ljudje, marveč različne poli
tike. Sedaj čakam, kaj bo s spremembami 
ustave.«

STAN K O  CERJAK, delegat zveznega 
zbora skupščine SFRJ, Brežice: »Sejo ocen
jujem  pozitivno, ker je na njej prevladala 
treznost nad evforijo, po kateri bi morali 
mimo normalnih delegatskih poti po vrsti 
menjati vodstva. Zagovorniki tega so doži
veli poraz. Na nadaljnji razvoj gledam op
timistično in menim, da je  predsedstvo na
redilo dobro potezo, ko je dalo v preverja
nje svoje člane. Tako preverjanje naj bi 
sledilo tudi uresničevanju treh reform.«

M A T JA Ž  ŠTIGLIC, samostojni gosti
nec, Kočevje: »Sem optimist. M islim, da bo 
bolje. Seveda pa bo bolje le, če bodo tudi po 
17. seji prevladale dobre zamisli, kot so trž
no gospodarstvo, zavzemanje za delo in 
njegovo vrednotenje, podpiranje zasebne 
pobude itd. Prepričan sem tudi, da pri nas 
ne bi smela imeti prve besede vedno poli
tika, ampak prizadevanja za pridobitev ma
terialnih in duhovnih dobrin.«

FA N I AUPIČ, kmetica, Vrhek pri 
Tržišču: »Veseli me, daje na tej to liko na
povedovani 17. seji vendarle prevladal ra
zum. Res pa je  tudi, daje to sejanje kar malo 
predolgo trajalo, sploh glede na to, da ne 
moremo pričakovati, da bo iz te moke tudi 
res kaj kruha. Dobro je  vsaj to, da so se za
deve in strasti nekoliko pomirile, čeprav se 
bojim, daje to lahko le zatišje pred burjo.«

D R A G IC A  PETEK, natakarica v 
»Grmadi«, Trebnje: »Soglašam s tistim i, ki 
pravijo, daje treba solidarnostno pomagati 
tudi drugim sodržavljanom v Jugoslaviji, 
da ne bodo lačni in bosi. Toda nikakor se ne 
morem strinjati s tistimi, k i bi radi enakost v 
revščini, k i trdijo, da bi morala Slovenija še 
več dajati v Beograd itd. O  teh rečeh ne 
vem, če je  b ilo  kaj dosti govora na 17. seji. 
Bolj morda na 18. seji CK ZKJ, kjer so se 
pogovarjali o spremembah ustave.«

G O R A ZD  PRHNE, referent prodaje, Črnomelj: »Od napovedane pre
lomne seje ni ostalo veliko, je  pa pokazala, da bo potrebno več delati in 
manj govoriti. Najbolj trezno je o sedanjih problemih in rešitvah iz krize 
razmišljal predsednik jugoslovanske mladine. Tako je  še enkrat dokazal, da 
na mladih svet stoji in da lahko upamo nanje in jim  zaupamo. Seveda pa 
tudi pri mladih, kot že rečeno, ne bo šlo brez dela.«
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»Naše delo res ni nič vredno?«
V Sevnici ustanovili podružnici Slovenske kmečke zveze in Zveze slovenske 

kmečke mladine — Doklej bo kmet še napol zastonj garal? — Vodstvo
S E VN IC A  —  »Prepričan sem, da bi nam bilo vsem bolje, če po vojni ne bi 

imeli nikakršne kmetijske politike. Stalno podcenjeni kmetijski pridelki in slabi
tev kmetijstva onemogočajo tudi globalni razvoj te družbe,« je med drugim po
vedal na nedeljskem zboru v Sevnici Ivan Kozmus s Podvrha, predsednik ini
ciativnega odbora za ustanovitev podružnic Slovenske kmečke zveze in Zveze 
slovenske kmečke mladine v sevniški občini.

Alojz Tomažin, kmet s Primoža, ki 
so ga na zboru izvolili za predsednika 
SKZ, je zelo nazorno orisal, kako je  bila 
ta družba v povojnem razvoju mače-

PORAZNA 
PRIMERJAVA 
Z DALLASOM

Slovenija je  kot predalpska dežela 
idealna za ridelovanje mleka, toda prav 
v tej panogi je  Se kaj daleč od dosežkov 
najrazvitejšega sveta. To kaže naslednja 
primerjava med Ljubljanskimi mlekar
nami in mlekarno v Dallasu v ameriški 
državi Teksas. Ljubljanske mlekarne 
odkupijo na dan 350 000 l mleka, dal- 
laška 500.000. Prvi dobavlja mleko 
19.000 kmetov, drugi pa le 100 farmar

jev. Pri nas komajda dosegamo, ali pa še 
to ne, predpisano temperaturo 8 stopinj 
Celzija, medtem ko ima mleko v Dalla
su 2 do 3 stopinje. Zato pa ima naše 
mleko po 9 milijonov mikroorganizmov 
l' mililitru, ameriško pa le 30.000. V 
Ljubljanskih mlekarnah je  zaposlenih 
nad 300 ljudi, v dallaški mlekarni pa le 
38. Kako naj bomo konkurenčni na 
svetovnem trgu, se v Kmečkem glasu 
sprašuje dr. Leo Šuštaršič.

Koman Žveglič, predsednik Zveze 
slovenske kmečke mladine občine 
Sevnica.

I NOVOMEŠKE TRŽNICE
V  ponedeljek je  stal kilogram  sola

te 2.000 do 2.500 din, peteršilja 
3.000, rdeče pese 1.500, stročjega 
fižola 4.000, fižola v zrnju 5.000 in 
^•000 in m otovilca 4.000 din. Kos
tanj je  veljal 2.000 do 3.000 din kila. 
K ilogram  skute je  b il 6.000 din, sme
tana pa je  b ila  po 3.500 din lonček ali
6.000 din kilogram . Za kilogram  ja 
bolk je  b ilo  treba odšteti 1.200 do 
1.700 din , za enako ko lič ino  hrušk pa
2.000 din. Jajca so stala 550 din. M e
rice lis ičk so prodajali po 2.000 din. 
Na stojnicah so im eli precej cvetja, 
med drugim nageljne po 400 pajke 
po 2.500 in krizanteme po 3.000 din 
cvet, in sadik mačeh po 800 din p ri
merek. Pri stalnih prodajalcih je  stal 
kilogram kumar 2.000, grozdja 2.500, 
mandarin 5.000 in banan 6.500 din. 
Na tržnici so im eli sicer še obilico 
tekstila in kovaških izdelkov od seki
ric do kljunastih meril.

Sejmišča
B R E Ž IC E  —  Na sobotnem 

sejmu so imeli naprodaj 130 
prašičev, starih do 3 mesece, in 
65 starejših. Prvih so prodali 85 
in drugih 24. M lajši in starejši 
so stali 5.000 din kilogram žive 
teže.

Alojz Zalašček, podpredsednik Slo
venske kmečke zveze občine Sevnica

O NOVI LESTVICI 
KATASTRSKEGA 

DOHODKA

R IB N IC A  —  Komisija za ugotavl
janje katastrskega dohodka v katastr
skem okraju Kočevje, ki obsega tudi 
občino Ribnica, je  te dni izdelala osnu
tek izračuna novega katastrskega do
hodka in predlaga nove lestvice. Pre
dlagane lestvice so precej višje od 
dosedanjih. O predlogu novih lestvic 
bodo v kratkem razpravljali na skup
nem sestanku predstavniki nedavno us
tanovljene Kmečke zveze občine R ib
nica, izvršnega sveta občinske skupšči
ne, Kmetijske zadruge Ribnica, vaških 
in krajevnih vodstev SZDL in komisije, 
k ije  pripravila osnutek. Takoj po sesta
nku bo predlog nove lestvice katastr
skega dohodka javno razgrnjen. Nove 
lestvice katasterskega dohodka bo treba 
sprejeti do 25. novembra. Veljati bodo 
namreč začele že z novim letom.

Kmetijski
Solnik in solnioa na trgu

Raziskovalci glede vloge sledovnih (m ik ro ) elementov v krm i, ko t so na
b ij, baker, cink, kobalt, bor, mangan, jo d  še niso rek li zadnje besede, nes
porno dejstvo pa je , da so te snovi v k rm i potrebne in  da j ih  večkrat prim an
jku je, kar povzroča plodnostne motnje in slabšo kond ic ijo  živali. Zato zlasti 
doječe živali in krave molznice ne morejo brez dodatkov. Da j im  nekaj 
manjka, spoznamo po tem, da ližejo vse, kar je  slano. Podobno velja tudi za 
vitamine.
. Dom ačim  živa lim  pa tud i d iv jad i je  rudnine in vitam ine potrebno doda
ja ti h krm i. Zato bo zelo prav prišla novost na našem tržiču. K ar dva izdelo
valca, Tovarna m očnih k rm il L jub ljana in D O  Josip Kraš Zagreb T O K  
Tolm in , sta namreč začela rejcem ponujati po avstrijskem zgledu narejene 
Posebne lizalne kamne, primerne za uporabo v hlevu, na paši, pa tudi za 
divjad v gozdu. P rvi izdelek se imenuje solnik, drugi —  iz To lm ina  —  pa 
solnica.

L izalni kamen solnik vsebuje sledovne elemente in vitam ine, im a pa 
ob liko  prirezanega stožca brez ostrih robov, z lukn jo  v sredini, tako da gaje 
m°goče natakniti na tulec. Ker se kamen okrog tulca lahko vrti, ga žival

*  Medtem ko je  v rastlinah dovolj kalija, pa moramo krm i vedno do
dajati natrij in klor, in sicer v obliki živinske (ali kuhinjske) soli. Pri 
rastlinojedih je  potreba po soli še posebno velika. T i namreč dobivajo z 
rastlinsko krm o mnogo kalija, toda malo natrija in klora. M ale  količine 
natrija se proti velikim količinam kalija ne morejo fiziološko uveljavlja- 
J ’ zaf °  j e živinska sol tako potrebna zlasti prežvekovalcem. (Inž . Oton  
Muck: Prehrana domačih živali)___________________________________

enakomerno obliže in ga ne more okrušiti. To lm insk i izdelek —  solnica 
ima v svojih sestavinah več živinske soli in magnezij, k i preprečuje pašno 

tanijo. Oba izdelka spodbujata ješčnost, preprečujeta plodnostne motnje 
m povečujeta odpornost živali. N i strahu, da b i ju  živali čezmerno uživale, 
saJ ni m ineralov v živinski k rm i n iko li preveč, običajno le premalo.

Inž. L. M .
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hovska do kmeta in mu ni priznavala 
garanja od svita do mraka, kaj šele, da 
bi ga izenačila z delavcem, tako glede 
zdravstvenega in še zlasti pokojninsko- 
invalidskega zavarovanja.

Novi predsednik podružnice ZSKM  
Roman Žveglič s Trnovca pa je  nanizal 
vrsto po mnenju kmetov upravičenih 
zahtev. V kratkem povedano, gre za 
zahtevo po ekonomskih cenah v kme
tijstvu, takojšnjem plačilu pridelkov, 
zastopanosti kmetov v občinski sku
pščini, vladi in družbenopolitičnih or
ganizacijah. Žveglič je poudaril, da z 
revnim kmetom pade celoten koncept 
splošnega ljudskega odbora, kajti vse 
republiške, zvezne in tudi občinske re
zerve so bolj ali manj mrtev kapital. In 
zakaj ne bi imeli »žive« rezerve na kme
tijah, je  vprašal Žveglič in dejal, da bi, 
če že raznim žogobrcarjem omogočajo 
ugodnosti med služenjem JLA, lahko 
tudi kmetom omogočili nositi vojaško 
suknjo čim bliže domačiji ali pa kar ci
vilno služenje. Žveglič je še izrazil pod
poro Ivanu Pučniku za člana predsedst
va Slovenije in slovenskemu vodstvu, 
da zahteva razkritje dokumenta, zaradi 
katerega so b ili obsojeni štirje mladi 
ljudje.

Zastrupljena 
tla očisti 
rastlina

Biološka metoda vzbu- 
ja veliko upanja

Čeprav še niso končane raziska
ve, k i j ih  je  naročilo celjsko društvo 
za varstvo narave, je  tisk že po prvih 
skrb vzbujajočih ugotovitvah začel 
b iti plat zvona. K rom pir in drugi 
pridelki, k i so zrasli na njivah v 
okolici Celja, so tako obogateni« s 
kadmijem, cinkom in še nekaterimi 
drugimi težkimi kovinami, da uteg
nejo resno ogroziti človekovo zdra
vje. Ker celjski industrijski bazen ni 
edino ogroženo območje pri nas, v 
svetu pa še to liko manj, bo za vse 
zanimiva ugotovitev, ki jo  prinaša 
nemški časopis Umwelt.

Že vsaj od Liebiga naprej je zna
no, da se rastline prehranjujejo 
tako, da skozi koreninske laske čr
pajo v vodi raztopljene elemente, ki 
jih  porabijo kot gradbene delce za 
svojo rast. Pri tem niso pretirano iz
birčne in posrkajo tudi težke kovi
ne. Če gre za pridelavo hrane, je to 
neželjeno in lahko škodljivo, je  pa 
lahko koristno, če s pomočjo rastlin 
skušamo očistiti tla. Prav na tem je 
zgrajena biološka metoda čiščenja 
tal, s katero se ne ukvarjajo več 
zgolj v znanstvenih laboratorijih, 
marveč jo  že tudi praktično prei
zkušajo v Zvezni republiki Nemčiji, 
natančneje: na strupenih tleh ob 
reki VVeseri pri Bremnu.

Ugotovili so, da največ težkih 
kovin posrkajo rastline, ki ustvarja
jo  veliko zelene mase (biomase). Pri 
tem seje zlasti izkazala rastlina poly- 
gonum sahalinense, ki je  doma na 
otoku Sahalinu, po latinskem ime
nu sodeč, pa gre za neko hitro ras
točo dresen ali vsaj sorodnico te pri 
nas tako nevarne plevelne rastline. 
S posebnim selekcijskim postop
kom so njeno sposobnost vsrkanja 
težkih kovin povečali in s tem še 
okrepili upanje, da bi s sorazmerno 
poceni biološko metodo zmanjšali 
zlo, ki tako neizprosno grozi člo
veštvu ob vse večji zastrupljenosti 
narave.

Alo jz Zalašček mlajši, kmet iz Boš- 
tanja, izvoljen za podpredsednika SKZ, 
pa je  rekel, da kmetje, proizvajalci 
mleka ne bodo, če bo šlo še tako naprej 
več dolgo socialna ustanova (zaradi 
močno podcenjenega mleka), temveč 
bodo sami postali socialni problem. Do 
boljše cene mleka bi po Zalaščkovem 
mnenju prišli le, če bodo kmetje v Slo
veniji, kjer je  mleka očitno preveč, or
ganizirano zmanjšali pridelavo mleka.

P. PERC

SLIKE IN MOŠT
SEMIČ — V okviru semiškega krajev

nega praznika se bo zvrstilo več prireditev. 
Ob koncu tedna bo v hotelu Smuk razsta
vilo dela likovnikov, ki prav zdaj ustvarja
jo  pod vodstvom Aca Lebariča. Semiška 
podružnica društva vinogradnikov Bele 
krajine bo pripravilo razstavo kulinarike 
in mošta. Prijave za razstavo in vzorce 
mošta zbirata Irena Plut iz KZ Črnomelj, 
delovišče Semič, in Alojz Bezek iz Semiča. 
Vzorce bosta pobirala v petek, 7. novem
bra, po 8. uri. V Semiču bo tudi 
martinovanje.

F. D.

INTEGRAL
OBVESTILO

Delovna organizacija E U R O -  
T R A N S  R IB N IC A  obvešča vse 
lastnike traktorjev IM T  Beo
grad, da je prevzela servis za 
popravilo teh traktorjev: oprav
ljamo vsa popravila ter servise v 
garancijskem roku in izven 
roka.
Vsa pojasnila lahko dobite v 
tehnični službi v Goriči vasi ali 
po telefonu 861-021 v času od 
6. do 22. ure. (N a  isto številko 
lahko tudi naročite popravilo.)
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Ureja- Tit Doberšek

Vinograd jeseni
V zatravljenih vinogradih mo

ramo ožji pas pod trtami obdelova
ti. Škodljivo bi bilo tudi pas (40 do 
50 cm) pod trtami zatraviti, ker bi 
to zmanjšalo zračnost zemlje do 
take mere, da bi lahko povzročilo 
klorozo trt.

Po večletni uporabi herbicidov 
za zatiranje plevelov pod trtami je 
priporočljivo za 2 do 3 leta to pre
nehati in v tem času zemljo pod 
trtam i obdelovati. Herbicidi, k i jih  
vrsto let uporabljamo, namreč po
časi zastrupljajo zemljo tudi v večjo 
globino, do območja korenin; do 
danes pa še ne poznamo herbicida, 
ki bi b il trti neškodljiv.

Obdelava vinogradov
Nad polovico vinogradov vino

gradniki še vedno obdelujejo po celi 
površini, čeprav se tudi zatravljanje 
vinogradov (in delno podor) že 
močno uveljavlja. Vendar v zatravl
jenih vinogradih brez obdelave 
ožjega pasu (kljub uporabi herbici
dov) pod trtami ne gre.

Namen obdelave vinogradov je 
ustvarjanje najugodnejših razmer 
za aktivnost koreninskega sestava 
trte, ki v svojem razvoju potrebuje 
zrak in primerno toploto. Z obdela
vo vinograda vzdržujemo veliko 
vegetativno zmogljivost trte, kar 
nam omogoča velik in redni pri
delek.

Pri obdelavi zemljo rahljamo in 
drobimo. Debeli in drobni deli 
zemlje po obdelavi leže pomešani. 
Pri tem zemlja naraste, njena pros
tornina se poveča. Med delci zemlje

so votline in votlinice, po katerih se 
voda ne more vzpenjati, po njih pa 
pronica v globlje plasti. To spremin
ja  sestav zemlje, zrahljani sloj se se
seda, prazni prostor med delci zeml
je se zmanjšuje, drobci zemlje se 
ulegajo vedno tesneje drug k dru
gemu, dokler se prerahljani sloj po
polnoma ne usede. Če po taki zeml
j i  ne hodimo, vozimo in če ni 
močnega dežja, počasi in enako
merno seseda. S hojo, vožnjo in 
močnejšimi nalivi dežja usedanje 
zemlje pospešimo, kar je  za nadaljn
jo  strukturo zemlje škodljivo. V 
primerno zrahljano zemljo močno 
doteka zrak. To pa je  osnovni pogoj 
za življenje drobnoživk, k i v glav
nem napravijo zemljo godno za rast 
gojenih rastlin, v tem primeru za 
rast trte.

Obdelavo vinogradov moramo 
prilagoditi podnebnim razmeram in 
strukturi zemlje kakor tudi nagibu 
zemljišča. Vsak obdelovalec naj ve, 
da je  zemlja neke vrste tovarna pa 
tudi živ organizem. Le tisti bo zeml
jo  pravilno obdelal, kdor jo  dobro 
pozna. Vsaka obdelava zemlje je 
operacija, ki se lahko tudi pones
reči. Zato bi morali obdelavo vino- 
graške zemlje imenovati nego zeml
je in s tem nego trte. Od pravilne 
obdelave vinograda, bodisi v celoti 
ali v pasu pod trtami, ki mora biti v 
skladu s podnebjem in lego vino
grada, ter od razumnega gnojenja 
vinograda je  odvisna rodnost trt in 
kvaliteta vina, kakor tudi življenj
ska doba trte. Žato je  za vsakega go
jite lja  trt potrebno, da spozna teo
retske osnove tega važnega dela, 
sicer bo delal v škodo trtam in sebi.

T. D.

Kmetje so jih pustili na cedilu
Krško: v Agrokombinatovi kleti samo desetina običajnega pridelka

KRŠKO — »Komaj smo si po slabi letini 1985. leta malo opomogli in se spet 
pojavili z. našimi vini na trgu, že smo se spet znašli v tako rekoč katastrofalnem 
stanju. Poleg pozebe in suše, ki sta obrali 80 odst. pridelka grozdja, so nas sedaj 
pustili na cedilu še kooperanti. Trgu bomo lahko ponudili le okoli 10 odst. 
običajnih količin vina in je vprašanje, kdaj si bomo spet izborili naš dosedanji 
delež,« je povedal inž. Darko Marjetič, direktor M  —  Agrokombinatovega 
tozda Vinogradništvo —  kleti v Krškem.

V družbenem sektorju trgatev še ni 
končana, saj so na najboljših legah pus
tili za pozno trgatev nekaj sauvignona 
in laškega rizlinga, kljub temu pa so 
skupni rezultati že znani. V družbenem 
sektorju so nabrali 130 ton grozdja, kar 
je le petina običajne letine. Kot je že 
znano, je 65 odst. pridelka obrala poze
ba, 15 odst. pridelka pa še suša. Najsla
bši je b il pridelek kraljevine in žametne 
črnine. Bilo je  tudi veliko gnilega grozd
ja, kar ni običajno pri žametni črnini in 
modri frankinji. Tudi kakovost je iz
redno slaba, kar je vinogradnike prese

netilo, saj ni bilo pričakovati, da bo v 
takih vremenskih razmerah tako slab 
pridelek. Kooperanti so v dobrih leti
nah pripeljali v klet po 4.000 ton grozd
ja, letos pa so ga samo 200 ton. V tozdu 
ocenjujejo, da bi ga lahko kljub narav
nim ujmam pripeljali vsaj 600 ton. 
Tako se ne bi moglo zgoditi, da bi druž
beni sektor pridelal kar polovico vina, 
ko ga je pa v normalnih letinah precej 
manj kot petino.

»Kooperanti so nas to pot spet pustili 
na cedilu, saj bi lahko z normalnim

odkupom še vedno lahko proizvedli 50 
vagonov vina in na ta način z našimi v i
ni ostali na trgu. Povedati moram, da so 
imeli drugod precej boljše rezultate, saj 
so kooperanti izpolnili pogodbene ob
veznosti. Na Štajerskem so oddali 50 
odst. grozdja, v Beli krajini prav tako, 
na Primorskem pa celo 70 odst. običaj
nih količin, in to kljub slabši letini. Kam 
bodo šli kooperanti čez leto ali dve, ko 
bo spet normalna letina? To pa se 
sprašuje le malokdo med njimi,« raz
mišlja Marjetič.

J. S.

M A L O  G R O ZD JA  —  Metliška Vinska kletje letos dobila le 840 ton grozdja, 
kar je komaj tretjina količine, ki jo  dobijo ob povprečni letini. Seveda bo tudi 
metliških vin letošnjega letnika malo. (Foto: A. Bartelj)

FA0 bo pomagala tristo kmetom
_______ Po programu FAO najprej intenzifikacija 50 kmetij Suhi krajini

TREBNJE —  »Vse kmetije ne more
jo  naenkrat priti na vrsto, zato je sprva 
po naključnem vzorcu ljubljanske bio
tehniške fakultete posebne pozornosti 
deležno 50 kmetij v suhokrajinskem 
predelu trebanjske občine. Naslednjih 5 
let pa naj bi se zvrstilo v tem programu 
intenziviranja kmetijstva po projektu 
FAO mednarodne organizacije za kme
tijstvo in prehrano, okrog 300 kmetij,« 
je povedal Tone Zaletel, pospeševalec 
M-Kmetijske zadruge Trebnje, ki ima 
na skrbi prav pomoč kmetom na tem 
manj razvitem območju.

S tem nam je pravzaprav že odgovo
ril na vprašanje, ali je  upravičena 
zaskrbljenost nekaterih suhokrajinskih 
kmetov, da jih  ne bi prezrli. Poglavitni 
omejitveni dejavnik, da ne morejo bolj 
pomagati vsem hkrati, je  seveda po
manjkanje denarja. Za letos računajo,

da bodo dobili za ta namen 130 do 150 
m ilijonov dinarjev nepovratnih sred
stev.

1
Marjeta Uhan

»S tem denarjem pomagamo pri 
prenavljanju 6 hlevov, 4 kmetom, ki so 
zgradili hleve že do zaključne faze, na
dalje pri izgradnji 15 silosov, 17 sušilnic 
za seno, od tega v dveh primerih na to
pli zrak. Pomagamo tudi pri nabavi 
dveh kombajnov za izkopavanje krom 
pirja, ki bosta na voljo vsaj še dvema 
kmetoma. To je nekoliko drugačna 
zasnova strojne skupnosti, saj menimo, 
da bodo tako pridobljeni stroji bolje 
vzdrževani, če je  en lastnik. No, sicer pa 
kar drži, da je  statistični vzorec morda 
prezrl tudi kakšno kmetijo, ki bi bila, 
glede na tržno usmerjenost in pridnost 
kmetov, bolj upravičena do izdatnejše 
pomoči. Toda tudi to je po svoje pra
vično, zaradi tistih, ki bi sicer težko priš
li do pomoči,« meni inž. Marjeta Uhan.

P. P.

Biohrana 
redi nove 
sleparje

Niti pregovorno nata
nčna nemška oblast 

jim še ni kos
Na zahdononemŠkem trgu z 

biohrano se neverjetno množijo 
škandali in goljufije, poroča tisk. V 
državi imajo 1600 posestev s skup
no 30.000 ha obdelovalne zemlje, 
na kateri ne uporabljajo umetnih 
gnojil in pesticidov, toda brez kemi
je pridelane hrane se na zahodno- 
nemškem trgu proda neprimerno 
več. Višje cene tako imenovane 
biohrane so tako mamljive, da sle
parije cvetijo na vseh koncih dežele.

Oblasti so nemočne, kot da so se 
sprijaznile s tem, da bodo odkrile le 
delček vseh spletk. Od milijonov 
zahtevkov za uradne laboratorijske 
preiskave je mogoče opraviti le po
samezne naključne preskuse. Vsaka 
analiza stane 400 mark. Začela seje 
nepredstavljiva papirnata vojna, k i 
še pripomore k temu, da se čreda 
črnih ovac na biotravniku hitro 
veča.

»Naredimo konec sleparij z eti
ketami,« je v pozivu javnosti zahte
vala predstavnica Potrošniške in i
ciative iz Bonna. Z zakonsko zaščite
nim i pojmi, kot so »bio«, »eko
loško«, »naravno« se tako pometa, 
da sploh ni več nobenega pregleda. 
Dvom ljive firme si z zlorabo oz
načb služijo m ilijone mark. Kazni 
za zlorabe so mile, potreba po car
skem rezu pa vsak dan večja. »V 
kali moramo zatreti epidemijo gol
ju fij, k i računa z zdravstveno zavest
jo  mnogih naših ljudi,« vse bolj dvi
guje glas predsednik wiirttember- 
ške policijske direkcije. In ne samo 
on..
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IZ NtkŠIH OBČIN Jj
Referendum 

šele po 
premisleku

Delegati novomeške ob
činske skupščine o us

tavnih dopolnilih___
NO VO  MESTO — Podpiramo us

tavne rešitve, ki bodo skladne z avnoj
skimi načeli in sedanjimi razvojnimi cil
ji. Priporočamo republiški ustavni ko
misiji, naj še naprej išče stične točke z 
zvezno komisijo, vendar naj v načelnih 
zadevah ne pristaja na neustrezne rešit
ve. To so med drugim poudarili ob 
koncu razprave o ustavnih dopolnitvah 
na seji zborov novomeške občinske 
skupščine 19. oktobra. Delegati so 
podprli predloge, naj se JLA  financira 
iz proračuna in skladno z gospodarski
mi možnostmi. Glede organiziranja 
državne varnosti so menili, naj se na 
zvezni ravni določajo le temelji in ne 
tudi sistem državne varnosti, ker bi 
slednje pomenilo »komandiranje« re
publikam in pokrajinam. Po seji so 
oblikovali sklepe, v katerih so se dotak
nili med drugim tudi referenduma. Pri 
tem so menili, da mora skupščina Slo
venije temeljito preveriti materialne, 
tehnične in vsebinske vidike morebit
nega referenduma. Za glasovanje bi 
morali biti ustavni amandmaji pripravl
jeni tako, da bi se občani o njih izrekali z 
vso odgovornostjo in poznavanjem 
vsebine dopolnil.

POTRJENA OCENA O 
LESKOVŠKEM 
ODLAGALIŠČU

NO VO  M ESTO —  SEPO, sku
pina za oceno posegov v okolje, ki 
deluje v okviru ljubljanskega Inšti
tuta Jožef Stefan, je  v začetku okto
bra posredovala Komunali Novo 
mesto svojo dopolnjeno oceno o 
študiji možnih lokacij deponije po
sebnih odpadkov v občini Novo 
mesto. SEPO ocenjuje, da je  po
pravljalec študije ovrednotil pre
dlagane lokacije po pravilnih krite
rijih , da je izbrane lokacije ocenil 
pravilno in da je tako študija za
dostna strokovna podlaga za do
ločitev lokacije odlagališča poseb
nih odpadkov II. kategorije. Stuitudijo
je izdelal Razvojno-raziskovalni 
center tozda Urbanistični biro No
vo mesto in v njej primerjalno ocen
jeval možne lokacije M irna peč, 
Bučka-Grmovlje, M okro polje, Pra- 
preče, Leskovec, Zalog in Prečna. 
Po natančni obdelavi je  ocenil kot 
najprimernejše bodoče odlagališče 
Leskovec. Kot rečeno, je SEPO 
oceno nedavno potrdila.

Težavna je pot do znanja
Mnenja Krkinih nagrajencev in tistih, ki so jih pri 

zahtevnih nalogah vneto spodbujali

TOM AŽ ERPIČ, 17. letni učenec 
srednje šole pedagoške in tehniško- 
naravoslovne usmertitve iz Novega 
mesta, je skupaj s svojim bratom Mat
jažem in Markom Bračkom za Krki
no nagrado izdelal Informacijski sis-

Tomaž Erpič Tanja Mitrovič

tem samoupravnih in družbenopoli
tičnih organov.« Takšne naloge se do 
sedaj še nihče ni lotil in vesel sem, da 
bodo naši računalniški programi ta
koj zaživeli v Krkini praksi. Vso evi
denco samoupravnih in družbenopo
litičnih organov bo sedaj opravljal 
računalnik.«

TANJA MITROVIČ iz Irče vasi se 
je skupaj s Gregorjem Kavčičem in 
Zdenko Tratar lotila naloge iz kemije

tudi delo J sne Doklove o rekreacij
skih aktivne stih ob reki Krki. Takšnih 
nalog je še več. Med njimi smo bili še 
posebej veseli, da so se letos študentje 
končno lo tili tudi področja samoz- 
dravljenja, ki smo ga že več let razi
skovali za Krkino nagrado. Takšne 
Krkine nagrade bomo razpisali samo 
še naslednje leto, potem pa pripravl
jamo novo obliko sodelovanja z mla
dimi raziskovalci.«

ANDREJA PAVLIN, profesorica 
geografije na SŠGT v Novem mestu 
in mentorica največje raziskovalne 
skupine z nalogo Od potanca do povi- 
lice: »Naša šola seje prvič prijavila za 
Krkine nagrade. Za raziskovalno delo 
se je navdušilo šest deklet in moram 
reči, da smo garali. Zato, da smo ugo-

in biotehnologije in si prislužila prvo 
nagrado: »Štiri mesece smo delali, tu-

Alenka Pučko Andreja Pavlin

di med počitnicami, imeli pa smo tudi 
prakso v tovarni Krka. Raziskovalno 
delo nas je navdušilo, zato bomo na
daljevali. Tudi v Krki menijo, daje 
naša naloga tudi praktično uporab
na.«

ALENKA PUČKO, vodja izo
braževalnega centra v Krki: »Krka si z 
znastveno-raziskovalnim delom mla
dih v mnogočem pomaga. Nalogo 
Rožembergerjeve Potepanje po Do
lenjski bomo oddali v tiskarno, enako

tovili, kako so se v naših dolenjskih 
krajih nekoč prehranjevali, smo obi
skali mnoge ljudi v okolici Šentjerne
ja, Škocjana, našega Podgorja, Mirne 
peči, zaradi primerjave pa smo segli 
tudi na Belokranjsko, v Obrh pri 
Dragatušu. Zbrali smo večje število 
receptov starih jedi, ki bi mnogim gos
tincem prišli prav k turistični popes
tritvi jedilnika.«

J. P.

Očitki zaradi poročila
V Novem mestu predlagali za člana predsedstva Ba

včarja in Gorenca — Gre za škodoželjnost?
NO VO  MESTO —  Na temeljni 

kandidacijski konferenci v Novem mes
tu so izmed predlaganih možnih kandi
datov za člana predsedstva Slovenije iz
vo lili Igorja Bavčarja in Silva Gorenca. 
Pred glasovanjem seje razvnela razpra
va o kandidatih in poročilu o poteku 
temeljnih kandidacijskih konferenc po 
ozdih in krajevnih skupnostih, ki so jo  
uglasili predvsem mladinci na precej 
polemičen ton.

Delegatka O K  ZSMS Novo mesto 
Mojca Novak je namreč naravnost 
očitala sestavljalcu poročila, daje hotel 
'z nekaterimi pripombami v poročilu 
prišepniti volilcem, naj ne glasujejo za 
Igorja Bavčarja. Sekretar O K  SZDL 
Novo mesto Matjaž Verbič je mladinski 
delegatki sicer dejal, da kot sestavljalec 
poročila ni poskušal ničesar prikrito  
vsiljevati in dajati enemu kandidatu 
prednost pred drugimi, vendar se je z 
ostro besedo oglasila še naslednja dele
gatka O K  ZSMS, ki je pritrdila pred
hodnici. Mladinskim stališčem so pritr
d ili še nekateri delegati, ko so menili, da 
v demokratični predvolilni postopek ne 
sodijo sedanji namigi, naj bo izvoljeni 
kandidat za člana predsedstva poznava
lec gospodarskega sistema ipd. Očitno 
je, daje pomagal presekati gordijski vo-

V NEDELJO 
KOMEMORACIJA NA 

CVIBLJU
N O V O  M E S T O  —  Občinski 

odbor Z Z B  N O V  Novo mesto ob
vešča borce, svojce padlih ter vse 
občane, da bo osrednja komemo
racija pri prenovljenem spomeniku 
na Cviblju pri Žužemberku v nedel
jo , 30. oktobra, ob 11. uri.

Tudi Essen pohvalil »Adrio«
IMV s prikolicami ne zaostaja za konkurenčnimi izdelovalci — Ugodni odmevi na 

sejmih in v strokovnem tisku —■ Sovjeti kupujejo novomeško znanje
N O V O  M ESTO  —  IM V  Novo mesto je z najnovejšimi modeli prikolic Adria 

naletela na ugoden sprejem na zahtevnem zahodnoevropskem tržišču, kar nes
porno dokazujejo letošnji sejmi tovrstnega vse bolj iskanega blaga. Kot ocenju
jejo poznavalci, se je novomeška izdelovalka prikolic ne le povzpela ob bok 
konkurenčnim tovarnam, pač pa jih je, vsaj za zdaj, prehitela.

To tržno tolikanj zanimivo četrto ge
neracijo prikolic Adria so namreč no
vomeški načrtovalci ponudili v docela 
novi preobleki. Nove prikolice so za 
razliko od prejšnjih bolj zaobljene in 
tako bolj aerodinamične in varne, ima
jo  druge barve okna in v celoti popol
noma nove barvne odtenke. Ob zunanji 
podobi je  tržno zanimiva tudi notran
jost prikolice z novim modelom pohišt

va in dekorativnega tekstila, ob tem pa 
so načrtovalci poskrbeli še za čimbolj 
enostavno uporabo včnamenske opre
me. Spisek novosti seveda s tem še zda
leč ni zaokrožen.

Da bo IM V , k ije  od leta 1965 izdela
la že prek 300.000 prikolic, letos delež
na posebnega zanimanja, so obetali že 
pohvalni odzivi zahodnih revij po ju li j
ski portoroški predstavitvi lemvejevih 
prikoličarskih novosti. Tako ni prese
nečenje, da so se na pariškem sejmu 
kupci zanimali za novomeške izdelke 
trikra t bolj kot lani in da je bila gneča 
ob Adriin ih  prikolicah izjemno velika 
tudi na essenskem sejmu, najpomemb
nejšem evropskem sejmu počitniških 
prikolic, avtodomov in opreme za pros
ti čas. »Kaže, da smo ujeli korak z dru-

ZA  RA ZVO J —  V prostorih obrtne zadruge Hrast so 21. oktobra odprli 
raziskovalno-razvojni center drobnega gospodarstva. Slovesne otvoritve so se 
udeležili poleg obrtnikov tudi predstavniki gospodarskih in družbenopolitičnih 
ustanov iz novomeške občine. Med gosti so bili Ciril Baškovič, izvršni sekretar 
predsedstva CK ZKS, Jože Sterle, predsednik republiškega komiteja za drob
no gospodarstvo, in Francka Herga-Četkovič, (na posnetku) članica ZIS, kije  
»udi simbolično odprla razvojno raziskovalni center. (Foto: L. M .)

DEŽURNE
TRGOVINE

V soboto, 29. oktobra bodo do 
19. ure odprte naslednje prodajalne 
živil:
•  v Novem mestu: Market Drska
•  v Šentjerneju: Samopostrežba 
Mercator
•  v Dolenjskih Toplicah: proda
jalna Vrelec
•  v Žužemberku: Market Do
lenjka
•  v Straži: Kmetijska zadruga

Še naprej izvoz na prvem mestu
Glede na splošne razmere v Kometu ugodno zaključili poslovanje v 

secih — Velik padec realnih osebnih dohodkov — 70 odst, dela
devetih me- 
za izvoz

Ljudje so za nepos
redne volitve odgovor

nih

M E T L IK A  Čeprav konec prejšnjega tedna še niso bili znani natančni po
datki je bilo že jasno, daje 450-članski kolektiv metliškega kometa devetme
sečno’ poslovanje zaključil dokaj uspešno. Seveda to velja ob upoštevanju zelo 
težkih razmer v gospodarstvu nasploh.

osebni dohodek znašal 600 tisočakov.
Tako kot zadnja leta, tudi letos večji 

del Kometove proizvodnje —  okoli 65

zmanjševanja prodaje. Ker Komet že 
več let svoj uvoz večkratno pokriva s 
konvertibilnim izvozom, pri uvozu re- 
promateriala nimajo večjih težav.

Celotni prihodek seje v primerjavi z 
enakim lanskim obdobjem povečal za 
165, dohodek pa za 150 odst. in v 
Kometu ocenjujejo, da s tako rastjo 
nekako lovijo  rast cen vhodnih materia
lov in stroškov. Ostanek čistega doho
dka je v primerjavi z lanskim devetme- 
sečjem večji za 110 odst. Vsekakor pa 
bi bil ta ostanek manjši, če bi imeli v 
Kometu večje osebne dohodke, kar se
veda pomeni, da so se realni osebni do
hodki zmanjšali, ocenjujejo, da kar za 
četrtino. Za september je  povprečni

odst. —  dela za izvoz in to izključno na 
zahodna tržišča. Z izvozom dosegajo 
približno enake finančne rezultate kot 
na domačem trgu, le da imajo na do
mačem trgu velike težave s plačili; rok 
plačila je  do 90 dni, v tem času pa jim  
inflacija močno oklesti vrednost denar
ja. Glede na to, da za domači trg delajo 
sorazmerno malo —  za domači trg so to 
izključno nedrčki —- še ne občutijo

Če se razmere ne bodo spremenile, 
bodo v Kometu leto zaključili za naše 
razmere dokaj uspešno. Se naprej je  
njihova usmeritev v glavnem izvozna, 
saj načrtujejo, da bo okoli 70 odst. n ji
hovih proizvodnih zmogljivosti delalo 
za izvoz. Po novem zakonu bodo lahko 
povečali tudi osebne dohodke, računa
jo , da jih  bodo dvigovali za 5 do 10 
odst. na mesec.

A. B.

M E T L IK A  —  Od 9. do 20. 
oktobra so v metliški občini poteka
le temeljne kandidacijske konfe
rence v krajevnih konferencah 
SZDL in v organizacijah združene
ga dela, vseh je  bilo 35. Na občinski 
kandidacijski konferenci —  bila je 
v petek, 21. oktobra —  so se z veči
no glasov delegatov temeljnih kan
didacijskih konferenc opredelili za 
dr. Ivana Ribnikarja kot kandidata 
za člana predsedstva SR Slovenije. 
Drugi po številu glasov je bil Igor 
Bavčar.

Razpravljali so tudi o evidentira
nih možnih kandidatih za člana 
predsedstva SFRJ iz Slovenije. Od 
evidentiranih 9 možnih kandidatov 
so se po razpravi odločili za 5 kan
didatov, k i so b ili evidentirani na 
največ temeljnih kandidacijskih 
konferencah, in sicer za: Milana 
Kučana, M irana Potrča, Janeza 
Stanovnika, Jožeta Smoleta in Ma
rka Bulca.

V razpravi so delegati opozorili

zel delegat KS Kandija-Grm Ivan Šte- 
blaj. Ta je ob živahni razpravi predhod
nikov ocenil, da gre poročilo jemati kot 
poročilo o dogajanju na temeljnih kan
didacijskih konferencah. Zato po nje
govem ni narobe, če obvešča, da neka
teri pač niso za Bavčarja, in navedbe 
njihovih stališč ne gre jemati kot name
ro sestavljalca poročila, da bi kateremu 
od kandidatov jemal dobro ime.

L. M.

gimi ali pa smo celo korak pred njimi. 
Zgodilo se je prvič, da smo spredaj po 
kakovosti, saj smo b ili prej kvečjemu po 
nizkih cenah,« ocenjujejo v razvojnem 
inštitutu IM V.

na nejevoljo ljud i zaradi zapletenih
. ,{g ----------------in dolgotrajnih voliln ih postopkov, 
ki j ih  je  povrhu vsega treba še na hi
tro izpeljati. Zavzemajo se za poe
nostavitev teh postopkov ter za de
mokratizacijo, s tem povezano pa 
za neposredne volitve najodgovor
nejših predstavnikov v republiki in 
občini.

A. B.

V blagovnico 
skozi kostanjev 

drevored
Dovoz v trgovino na No
vem trgu s Ceste ko

mandanta Staneta
N O VO  MESTO —  Po večkratnih 

sestankih strokovnega sveta za proble
matiko novomeškega Novega trga in 
sejah nekaterih drugih teles je glede 
podzemnega dovoza v bodočo blagov
nico na Novem trgu prevladala prvotna 
z zazidalnim načrtom predvidena raz
ličica. Uvoz bodo torej speljali s Ceste 
komandanta Staneta skozi kostanjev 
drevored.

Pionir v teh dneh z nekoliko zamude 
pripravlja predlog, kako v drevoredu 
kar najbolje speljati čez dovozno cesto 
pešpot, saj je zazidalni načrt pustil 
vprašanje križišča teh dveh različnih po
ti odprt. Že zdaj je  bolj ali manj jasno, 
da se izvajalec gradbenih del v nobe
nem od možnih predlogov ne bo mogel 
ogniti spornemu sekanju kostanjev. 
Tehtnico je  v škodo predlogu, po kate
rem naj bi uvoz speljali iz smeri Metro
pola, prevesilo mnenje, da je  prvotno 
predvidena različica cenejša. Za more
bitna ponovna tehtanja pa je  zaradi že 
začete drage gradnje tudi zmanjkalo 
časa.

Za novomeške prikoličarje je zani
miv zlasti zahodnoevropski trg, kjer že 
zdaj več kot desetina vseh prodanih 
prikolic nosi Adriin  znak, vendar IM V  
gradi skupaj s Slovenijalesom in Smel
tom tovarno prikolic v Minsku. V tem 
skupnem poslu bo novomeška tovarna 
prodala Sovjetski zvezi celotno tehno
logijo za proizvodnjo prikolic, torej 
lastno znanje. Doslej so slovenski pos
lovni partnerji predali Sovjetom del 
dokumentacije, nared sta tudi dva pro
totipa prikolic za tovarno v Minsku, ki 
ju  prav zdaj testirajo.

M. LUZAR

Metlika
za dr. Ivana
Ribnikarja

POBIRAJO ZAVRZENE 
ŠTEDILNIKE

N O V O  M ESTO  —  Novomeška 
Komunala in Dinos organizirata v teh 
dneh odvoz kosovnih odpadkov iz 
gospodinjstev. Danes odvaža ta ma
terial iz Podturna. Dol. in Gor. Gra
dišča, Rumanje vasi in Dolenjskih 
Toplic, jutri pa bo organizirala akcijo 
v Brezovici, Dobruški vasi, Šmarjeti, 
Beli Cerkvi, Šmarjeških Toplicah, 
Škocjanu in Šentjerneju. Občani, ki 
želijo oddati kosovne odpadke, naj jih 
zložijo do 6. ure zjutraj ob poti, kjer 
Komunala običajno pobira odpadke. 
Akcija je priložnost, da se krajani 
znebijo zavrženega pohištva, gospo
dinjskih aparatov, sanitarne opreme 
in različnih drugih predmetov,

ODRAČUNA VANJE 
PARKIRNINE

NOVO MESTO — Razen trgovske 
delovne organizacije Mercator Stan
dard se novomeški trgovci niso odzvali 
pobudi občinskega komiteja za urbani
zem in varstvo okolja, naj bi kupci v 
trgovinah plačevali za toliko nižje raču
ne, kolikor so odšteli pred tem za pa
rkirnino. Mercator Standard je  pri
pravljen odračunavati parkirnino pri 
računih nad 150.000din. Očitno trgov
ci še ne brskajo za zadnjimi ficki, dru
gače bi se zatekli k  reklamnim potezam, 
kar odračunavanjeparkirnine nedvom
no je.

Novomeška kronika
TUŠ — V Mladinski knjigi na Glav

nem trgu, specializirani trgovini za šolske 
potrebščine, ne morete že lep čas kupiti 
tuša. Preprosto ga nimajo. Zanimivo je, da 
lahko tuš nabavite v Mercatorjevi preh
rambeni trgovini v Šmihelu. Po tej logiki v 
Mladinski knjigi ne bi morali imeti samo
tuša, ampak tudi kruh, mleko in olje 

DEVIZE — Pri nas seje oglasilo nekaj

VABILO NA 
MARTINOVANJE

DRAŠIČI —  Gasilci iz Drašič 
pri M etliki vabijo na martinovanje, 
k i bo v soboto zvečer, 12. novem
bra, v gasilskem domu Drašiči. Po
nudili bodo sortna vina rumeni 
muškat in laški rizling. Goste bodo 
zabavali oktet Vitis in humorista 
Toni Gašperič in Luigi.

ljudi s pritožbo, da jim  minuli teden v Ju
gobanki kljub deviznemu računu niso 
mogli izplačati niti marke. Primer kaže, 
kako pravljične so pripovedi o zaneslji
vosti našega bančnega sistema, ki ga vrže
jo  s tira že sama ugibanja, kaj vse se bo 
zgodilo po 17. seji CK ZKJ. Kaj bi šele bi
lo z markami, če bi se res kaj zgodilo.

MUZEJ — V Dolenjskem muzeju je 
mogoče kupiti zelo solidno barvno raz
glednico (Foto: S. Habič) tega ali onega 
znamenitega arheološkega predmeta za 
pičlih 100 din. To je gotovo najcenejša 
barvna razglednica v Evropi. Zvedeli smo,
da so te podobice še pred kratkim stale ce
lo 2 din (!). Če bi tako ostalo, bi jih  moral
ljubitelj starin vzeti vsaj pet, saj je najman
jši denar, ki je v obtoku, 10 č ' ..

Ena gospa je rekla, da eden od od
borov za kabelsko televizijo svoje 
storitve tako vztrajno izračunava v 
švicarskih frankih, da ga je moralo 
predsedstvo občinske SZD L opozo
riti, da (žal) še ne živimo v tej deželici.

JUTRI POGOVOR 
Z BAVČARJEM IN 

JANŠO
NO VO  MESTO —  Jutri, 28. 

oktobra, bo ob 18. uri v modri dvo
rani hotela Metropol pogovor z 
Igorjem Bavčarjem, kandidatom za 
člana predsedstva Slovenije in pred
sednikom odbora za varstvo člo
vekovih pravic, o aktualnih politič
nih dogodkih. Sodeloval bo tudi 
Janez Janša, obsojen na zdaj že zlo
glasnem procesu pred vojaškim so
diščem v Ljubljani. Vabljeni!

PRVA NAGRADA 
PRALNI STROJ

NO VO  MESTO —  Kot ugotavljajo, 
je  b il obisk na novomeških dnevih No- 
votehne in Gorenja izredno velik in te
mu primeren je  b il tudi promet. Ob 
koncu te prodajno-razstavne prireditve 
18. oktobra je  posebna komisija izžre
bala izmed kupcev izdelkov Gorenja tri 
dobitnike praktičnih nagrad. Tako bo 
dobil kupec s kupončkom številka 100 
Gorenjev pralni stroj, vreden 1,3 m ili
jona dinarjev, lastnik kupončka številka 
71 bo prejel 135-litrski hladilnik Go
renje, občan s kupončkom številka 198 
pa bo dobil za nagrado rezalni strojček 
istega proizvajalca. Nagrajenci lahko 
izdelke dvignejo na podlagi kupončka v 
30 dneh v prodajalni Novotehne i 
Glavnem trgu 11 v Novem mestu.

PORODNišNiČ
V času od 13. do 19. oktobra so rodile: 

Minka Čukajne iz Praprpč — Andrejo, ; 
Branka Ostanek iz Male Ševnice — Kat- i 
jo, Marija Marinčič iz Gorice — Sebastja
na, Majda Bartolj iz Straže — Petro, Ne
venka Zupančič s Sel-Šumberka j 
Matejo, Suada Dizdarevič z Mirne — Ni
no, Marica Planinc iz Črnomlja — Andre
ja, Silva Zupančič iz Gor. Nemške vasi —- ! 
Domna, Darinka Klemenčič iz Črnomlja
— Blaža, Martina Kopin iz. Rumanje vasi
— Roka, Marija Košele iz Črnomlja — 
Sabino, Cirila Gorše z Drganjih sel — T i
no, Anica Velše iz Semiča — Špelo, Tat- 
ana Agnič iz Desinca — Tjašo, Nataša 
Kamin iz. Trebnjega — Nino, Jolanda 
Zlobec z. Dolža — Suzano, Marjanca 
Kosec iz Gabrja — Marjana, Ivanka Delič \ 
iz Kanižarice — Bojano, Andreja Brine iz 
Metlike — Uroša, Marinka Kovač iz Gor. 1 
Brezovice — Uršo, Anica Zupan iz. Preles
ja — Špelo, Lidija Dular z Mirne — 
Anžeta, Jelka Kirn iz Brezovice — Mojco, 
Hela Omerzel iz Krškega — Tjašo, Bcže- , 
na Jerele iz Šentjerneja — Saro, Jelka 
Meserko iz. Gabrovke — Beti, Nada 
Škrinjar iz Metlike — Kristino, Marija 
Bučar iz. Šentjerneja — Andreja, Marija 
Vovk iz Kostanjevice — Antona, Branki- 
ca Petkovič iz. Metlike — Zorana, Marti
na Peterlin iz Hrastnega — Mirana, Jelka 
Rudolf iz Mirne peči — Timoteja, Marija 
Knez z Vrha pri Šentjerneju — Jasmino, 
Anica Rudman iz Gabrja — dečka. Borka 
Bogdanovič iz Črnomlja — dečka, Katica 
Balkovec iz Z ilj — dečka, Razija Rustemi 
iz Črnomlja — dečka, Jelka Kobe iz. Bele 
Cerkve — Mojco.

IZ NOVEGA MESTA: Marija Kos iz 
Ulice 12. udarne brigade 25 — Vesno in 
Danica Jakše z Broda 18 — Dejana.

Čestitamo!

Sprehod po Metliki
KAKŠNA JAVNO IZREČENA KR I

T IK A , napisana v časopisu ali povedana 
po Studiu D, pa že zaleže. Tako je bilo vsaj 
s suhorsko vodo, ki je bila večkrat na 
dnevnem redu. Baje imajo zdaj na Suhor- 
j  u vodo vsak dan, poleg tega pa ima bojda 
še premočan pritisk. Z redno dobavo vode 
so zadovoljne predvsem Suhorčanke, ve 
se zakaj.

METLIŠKEGA MEŠANEGA PEV
SKEGA ZBORA BETI ni več, r a z p a d e l

je. Obstaja pa še vedno oktet Vitis, ki vese- 
"  lillo žgoli slovenske ljudske in umetne pesrn' 

ob spremljavi harmonike. Pričakovati j e' 
da bo oktet Vitis novembra zelo zasedem 
bliža se občinski praznik in takrat si zaželi' : 
jo  vsaj malce kulture tudi tisti, ki nanj0 
skozi vse leto enostavno pozabijo.

STANKO KRIŽ, vodja metliške mest- 
ne godbe, je sklical muzikante in jim  pP'', 
vedal, da ne misli več stati na njihovem 
čelu, če ne bodo jemali vaj in nastopov 
dovolj resno. Površneže in naedisciplim' 
rane je vljudo zaprosil, naj vrnejo unifor
me in inštrumente, če ne morejo ali ne 
mislijo več redno hoditi na vaje in na nas
tope. Njegova avtoritativna beseda je za: 
legla: disciplina je bila že na naslednji vaj1 
skoraj vzorna.
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IZ NKŠIH OBČIN
V

Črnomaljski drobir
ZOPET BILJARD — Pred časom smo 

v tej rubriki zapisali, da bodo Viničani v 
gostilni Skolnik lahko kmalu začeli igrati 
biljard. Miza je pred dobrimi desetimi 
dnevi res prišla in na veliko veselje gostil
ničarja seje v lokalu zelo povečal obisk (in 
seveda najbrž tudi promet). Če so se neka
teri še pred časom posmehovali, češ kaj 
bodo Viničani z biljardno mizo, pa seje 
pokazalo, da so zelo dobri igralci.

M LADO LETNIKI IN TRAKTORJI 
— Trije črnomaljski mladoletniki so se 
pretekli teden lotili traktorjev v Vinici. 
Prvega so zaradi pomanjkanja goriva pus
tili kar na cesti, na nepreglednem ovinku 
pri Vinici, z drugim, seveda ukradenim 
traktorjem, pa so se odpeljali na Hrvaško. 
Po težaškem »kmečkem« opravilu so si 
poiskali prenočišče v viniškem gradu, 
vendar so imeli pred počitkom še toliko 
moči, da so nekdanje bivališče graščakov 
pošteno premetali.

NASTOPI — Izredno delavno viniško 
turistično društvo ne zna le privabiti turis
te v svoj kraj, ampak se potrudi, da se Vi
ničani predstavijo tudi drugod. Tako bodo 
tamburaši in ljudski godec Jazo ju tri sode
lovali na zaključni turistični prireditvi v 
Slovenskih Konjicah. Zanje pa se zanima
jo tudi v Dolenjskih in Šmarjeških Topli
cah ter Termah Čatež. To je dokaz, kaj vse 
Je moč narediti z veliko dobre volje in 
nekoliko manj tarnanja o tem, kako težki 
časi so danes.

Drobne iz Kočevja
VSAK DAN MERJENJE PRITISKA 

— Od 3. oktobra dalje merijo v domu 
starejših občanov krvni pritisk občanom 
vsak dan od 8. do 9.ure v prostorih patro
nažne službe v zdravstvenem domu, kjer 
patronažne sestre poskrbe tudi za ustrezna 
zdravila. Seveda ima merjenje pritiska le 
posredno zvezo s krizami, cenami pri ved
no večjimi stiskami ljudi.

RpŽNATO ŽIVLJENJE — Za ve- 
drejši pogled na življenje bodo poskrbeli 
stanovalci doma starejših občanov, ki za 
28. oktober pripravljajo razstavo suhih 
rož, ikeban in raznih podobnih izdelkov. 
Izdelki bodo ta dan tudi naprodaj.

NE BOMO SPLAVALI — Plavalni 
bazen, dograjen leta 1975, je že peto leto 
zaprt. Lahko bi obratoval le, če bi denar za 
to prispevalo utapljajoče se gospodarstvo, 
to pa tega ni zmožno.

KONČNO ASFALT
O SILN IC A —  Za Osilnico pa tudi 

za ves zgornji del Kolpske doline sta ze
lo pomembni cestni zvezi proti Brodu 
na Kolpi in proti Gornjemu Jelenju (in 
Reki). Dana so že zagotovila, da bo pri
hodnje leto posodobljeni in asfaltirani 
še tistih 8 km dolgi makadamski odsek 
ceste med Brodom na Kolp i in Osilnico 
(Kuželj— M irtoviči). Prizadevajo pa si, 
da bi dobil asfalt še tistih 4 km dolgi 
cestni odsek (Smrekarji-—M ali Lug) na 
cesti Osilnica— Gornje Jelenje, ki je 
najkrajša zveza Osilniške doline z 
morjem.

AIDS IN PODGANE — Kaže, da 
Ribničane te dni najbolj pestijo aids in 
podgane. To bi se dalo sklepati po plaka- 
t)h, ki opozaijajo na aids in prepričujejo 
ljudi, naj se pogovarjajo o tem, in plakatih, 
ki razglašajo splošno deratizacijo. Seveda 
Pa v Ribnici zaenkrat ni ne bolnikov z aid
som, pa tudi podgan ni videti.

BREZ PRIPOMB — Kaj bo na ob
močju ob Šeškovi ulici od Oničeve hiše 
(bivši dom JLA) do vhoda v kasarno in do 
potoka Bistrice, postaja vedno bolj jasno. 
Predlagano je bilo, naj bi tu zgradili avto
busno postajo, tržnico, hotel in stavbo 
Službe družbenega knjigovodstva. O ta
kem predlogu zazidalnega načrta je bila te 
dni javna razprava v krajevni skupnosti. 
Pripomb na predlog ni bilo. Ribničani so 
namreč taki kampeljci, da se za javne raz
prave ne zmenijo, pripombe, zahteve in 
proteste pa naslavljajo na odgovorne, ko 
je že vse pripravljeno za začetek del in za
gotovljen denar.

BOLŠJI SEMENJ — V mladinskih 
prostorih v Ribnici bo odslej vsako soboto 
od 9. do 13. ure tako imenovani bolšji se
menj. Sejmi bodo popestreni s film i in vi
deospoti. Mladinci nadaljujejo urejanje 
prostorov svojega centra, kjer je že videok- 
lub, večnamenska dvorana, zdaj urejajo 
okrepčevalnico, nato pa pridejo na vrsto 
ostali prostori.

Trebanjske iveri
INŠPEKTOR IN ZOBOBOL — Po

tem ko se je^črna« zobozdravniška prak
sa dodobra razpasla tudi po večjih krajih 
trebanjske občine, je prisluhnil željam 

I Ijcbanjcev še zobozdravnik iz trebanj
skega zdravstvenega doma. Pred kratkim 
Je namreč v hiši davčnega inšpektorja, ki 
su ga trebanjski obrtniki najbolj bojijo, 
odprl ordinacijo dr. Lončar. Tako tisti, ki 
vneto zagovarjajo legalizacijo zasebne zo- 

I bozdravniške prakse pri nas, kot tisti, ki bi 
radi popravili zobovje kar v zdravstvenem 
domu, upajo, da očitno dobro sodelovanje 
davčnega inšpektorja in zobozdravnika ne 

I bo prispevalo k daljšim vrstam pred ordi
nacijo v zdravstvenem domu ali celo skra- 

| Jšanju delovnega časa te ordinacije.
NAREZEK — V Grmadi je zadnjič 

J ™ °  C °bčine naročil narezek za okrog 
10 ljudi za okoli 14. ure. Ker gostov, ver
jetno tistih, ki so bili na okrogli mizi o ino
vacijah na občini, niti ob 17. uri še ni bilo, 
so dobrote romale med pomije. Zakaj ni 
bilo nikogar, ki bi vsaj pravočasno odpo
vedal skromno pojedino, ni znano, je pa že 
znano, da bo moral nekdo na občini 
poskrbeti, da bo račun za okrog 8 m ilijo
nčkov vredno zakusko tudi plačan.

■n
lit IZ NKŠIH OBČIN
Kje bo odlagališče odpadkov?

Ljubi
Na

anski Urbanistični inštitut pripravil študijo o treh možnih lokacijah - 
primernejša Kanižarska kadunja — Skupina Sepo: še nekaj pomislekov

Č R N O M ELJ —  V črnomaljski občini že dlje časa potekajo priprave na 
gradnjo centralnega odlagališča komunalnih odpadkov. Ker pa gre za zelo zah
teven poseg v prostor,' so se odločili proučiti celotno območje občine.

Posebno pozornost pa so v študiji 
»Prostorska analiza geološko opredel
jenih območij za lokacijo centralnega 
odlagališča komunalnih odpadkov v 
občini Črnomelj,« ki jo  je  v sodelovanju 
z Geološkim zavodom pripravil Urba
nistični inštitut iz Ljubljane, namenili 
možnim vplivom deponije na okolje. 
Oceno te študije je  pred kratkim opravi
la skupina za oceno posegov v okolje 
Sepo pri Inštitutu Jožef Stefan.

Za 25- do 30-letno odlaganje komu
nalnih odpadkov bi morali v črnomalj
ski občini zagotoviti okrog 4 hektare 
zemljišč, v začetku pa vsaj poldrugi hek
tar. Prostorska analiza, ki sojo pripravi
l i v urbanističnem inštitutu, obravnava

DELO JE IZHOD  
IZ  KRIZE

ČRNO M ELJ —  Člani predsed
stva občinske konference SZDL 
Črnomelj so na svoji nedavni seji 
govorili tudi o aktualnih razmerah 
v Jugoslaviji. Poudarili so, da ne 
pristajajo na takšno reševanje raz
mer v Jugoslaviji, kot to počne 
vodstvo SR Srbije, saj nas tak način 
reševanja peha v še težjo situacijo, 
morda tudi katastrofo za narode in 
narodnosti v Jugoslaviji. Razpravl
ja la  so menili, da je  v naši državi 
ključno vprašanje, kako več in bolje 
delati, kajti le dobri rezultati dela so 
lahko izhod iz krize. Samo z razu
mom, strpnim dialogom, argumen
ti, nadaljnjim razvojem demokraci
je  in delom bodo namreč v Jugo
slaviji ustvarjeni pogoji za celovit 
razvoj in napredek vseh republik in 
pokrajin. Člani predsedstva SZDL 
so tudi odločno podprli skupno do
govorjeno politiko Slovenije ter 
slovensko vodstvo pri uresničevan
ju  te politike, obenem pa so terjali, 
naj to politiko odločno zastopajo v 
SFRJ.

Medrepubliška cesta še 
popravljenaT

zato tri območja, ki so bila predhodno z 
geološkega vidika opredeljena kot pri
merna, in sicer Kanižarsko kadunjo, 
Čudno selo in dve makrolokaciji v 
Bukovju. Analiza je  pokazala, da nobe
no od navedenih območij ni povsem

PODPRLI TRI 
KANDIDATE

Č R N O M E L J  —  Na občinski 
kandidacijski konferenci, k i je  bila 
pretekli teden v Črnom lju, so za člana 
slovenskega predsedstva podprli kan
didaturi Ž ivka Pregla in dr. Ivana 
R ibnikarja. Za člana predsedstva 
SFR Jugoslaivje pa je  dob il podporo 
M ilan  Kučan.

NAJVEČ GLASOV 
PRELESNIKU

KOČEVJE —  Na občinski kandi
dacijski konferenci, ki je  bila 20. okto
bra, je  o predlaganih možnih kandida
tih glasovalo 36 delegatov (od 55 
izvoljenih). Potrebno število glasov so 
dobili: kandidat za predsednika zbora 
krajevnih skupnosti Anton Prelesnik 
(33 glasov) in možni kandidati za člana 
predsedstva SR Slovenije Emil Milan 
Pintar (24), Igor Bavčar (23) in Ivan 
Ribnikar (22).

Delegatom je bilo sporočeno še, da 
so b ili na temeljnih kandidacijskih kon
ferencah v občini evidentirani kot mož
ni člani predsedstva SFRJ iz SR Slove
nije: M ilan Kučan (k i je  dobil največ 
glasov), Jože Smole in M iran Potrč, po
leg tega pa so b ili evidentirani še Marko 
Bulc, Ivan Ribnikar, Franc Šetinc, V ik 
tor Žakelj, C iril Ribičič in Gojko 
Stanič.

sprejemljivo. Vendar pa je lokacija v 
Kanižarski kadunji primernejša od os
talih, saj so negativni vp liv i tam naj
manjši. Zaradi večje ali manjše zakrase- 
losti so ostale lokacije ekološko bolj 
rizične tudi ob skrbnih sanacijskih 
ukrepih. Razlogov, ki govorijo v prid 
Kanižarski kadunji, je, po analizi sodeč, 
veliko: od nepropustnih tal, ugodnega 
reliefa, možnosti postopnega širjenja 
odlagališča in možnosti prekrivanja 
odpadkov, lege sredi gozda, k i pre-

•  T udi skupina Sepo se je strinjala z 
območjem Kanižarice kot najprimer
nejšim za odlagališče. Toda po nje
nem mnenju tudi ob opredelitvi 
omenjene lokacije ostajajo nekateri 
pomisleki, ki pa jih je moč utemeljeno 
zavrniti s pravilno ureditvijo in odla
ganjem odpadkov. Gre predvsem za 
vpliv na Lahinjo in na možne še nera
ziskane zaloge pitne vode globoko 
pod sloji gline. Seveda bodo o možnih 
iokacijah za odlagališče tekle razpra
ve tako v krajevnih skupnostih, de
lovnih organizacijah in zborih občin
ske skupščine.

prečuje širjenje morebitnih emisij, pa 
do ustrezne odaljenosti od naselij, lege v 
središču nastajanja odpadkov, dobre 
dostopnosti in možnosti za komunalno 
infrastrukturo.

M . B.-J.

IZGUBE V DOMU  
STAREJŠIH

ČRNO M ELJ — Dom starejših ob
čanov v Črnomlju, k ije  sicer še v usta
navljanju —  z delom je začel februarja 
letos — je do konca avgusta nabral kar 
za 70 milijonov dinarjev primanjkljaja. 
Po odbiti amortizaciji, k i je dom ne 
obračunava, pa je  še vedno ostalo 46 
m ilijonov izgube, od tega kar 40 m ilijo 
nov zaradi neplačane realizacije. Velike 
probleme imajo v domu, ker zdravstve
ne skupnosti iz drugih občin ne porav
navajo svojih obveznosti zaradi znanih 
likvidnostnih težav.

NAJMANJŠI, A Z 
IZGUBO

ČRNO M ELJ —  Valjčni m lin ima 
samo 4 zaposlene, v celotnem prihodku 
gospodarstva občine pa je udeležen le z 
dvema stotinkama odstotka. Vendar je 
imela ob polletju ta najmanjša črno
maljska delovna organizacija skoraj 6,6 
m ilijona dinarjev izgube. Vzroki za 
primanjkljaj so predvsem objektivni: 
zakonsko omejene cene, izredno veliki 
stroški, predvsem za plačilo električne 
energije, ter revalorizacijski stroški in 
obresti. Kar 12 milijonov dinarjev pri
manjkljaja pa je  ta delovna organizacija 
prenesla v letošnje leto iz preteklega. In 
kako vid ijo  v črnomaljski občini rešitev 
iz izgub v Valjčnem mlinu? Delno v 
spremembi zakona o celotnem priho
dku pa v tehnološki obnovi, v sprošče
nih cenah ter v investiranju v opremo,

DISKONT TUDI PRI 
MERCATORJU

KOČEVJE —  Pretekli teden smo 
poročali, da bodo v kratkem odprli dis
kontno trgovino pri Nami v Kočevju. 
Zdaj pa smo zvedeli, da bo tako trgovi
no odprl tudi Mercator-Trgopromet, in 
sicer v poslovalnici Potrošnik na Roški 
cesti v Kočevju. Preurejanje dela pro
storov te trgovine v diskont se je  že 
začelo.

Posledice neurja

Še neizkoriščene možnosti
Za turizem niso dovolj naravne in zgodovinske za
nimivosti, saj to samo po sebi ne prinaša dohodka

celjskim gradom. Je pa območje kostel
skega gradu še posebno zanimivo zato, 
ker samo še tu v vsej Sloveniji za graj
skim obzidjem žive ljudje. Grad Kostel 
obnavljajo, vendar so obnovitvena dela 
začasno zastala, ker je zmanjkalo denar
ja  in drugega. Zdaj zbirajo v krajevni 
skupnosti les, da bi uredili grajsko os
trešje, po možnosti še letos.

Ob Kolp i je v tem delu še več drugih 
zanimivosti. Včasih je bilo tu okoli 50 
mlinov, danes pa dela le še eden. Precej 
je  tu tudi zelo starih cerkva, ki so bolj ali 
manj ohranjene. Posebna zanimivost pa 
je sama Kolpa, in sicer za kopanje in 
ribolov.

Seveda bo turizem prinesel Kostel- 
cem korist le, če bodo turiste tu zadržali 
ali jim  vsaj kaj prodali. Za to pa bi bilo 
potrebno urediti vsaj prostor za kampi
ranje ali kakšen gostinski objekt, na 
primer motel. Vse to je  v občinskih 
načrtih in načrtih KS Kostel že dolgo, 
uresničenega pa na žalost ni nič... Turis
ti pa se vozijo mimo...

KOČEVJE —  Posledice septembr
skega neurja in povzročena škoda še 
vedno niso dokončno raziskane in 
ocenjene. Makadamske ceste ob Kolpi 
in drugod so še vedno razdejane, kar 
velja tudi za medrepubliško cesto Brod 
na Ko lp i— Osilnica. Huje kot na slo
venski strani je  bilo na hrvaški, kjer je 
voda uničevala ceste, odnašala mosto
ve, utapljala živino v hlevih, uničila ribe 
v dveh ribogojnicah (Čabar in Mandli). 
V občini Čabar ocenjujejo škodo na 4 
milijarde dinarjev, za odpravljanje pos
ledic pa so organizirali prostovoljno in 
obvezno delo.

Poročali smo tudi, da je takrat voda 
vdrla v hlev v Cvišlerjih in potopila ov
ce. Podatki o tej škodi še vedno niso 
dokončni, ker m iličnikom še ni uspelo 
dobiti lastnika. Sosedje pa so povedali, 
da je takrat v zasilnem hlevu Redžepa 
Memiča utonil bik in kakih 10 ovac.

Preveč vode je škodilo tudi ribam. 
Ribiči z območja Ribjeka in Osilnice 
povedo, daje na poplavljenih travnikih, 
potem ko seje umaknila voda, poginila 
tudi večina mladih lipanov, ki so jih  ri
biči spomladi vložili v Kolpo, da bi iz
boljšali vedno nižji stalež rib.

KOSTEL —  Kostelski dolini turi
zem še nič ne prinaša. Sem zahajajo iz
letniki in turisti le poleti, in še to v glav
nem le kopalci in ribiči. Zaslužka od 
njih ni, saj prinesejo jedačo in pijačo kar 
s seboj, pa ne zaradi draginje, ampak 
tudi zato, ker se upravičeno boje, da tu 
ne bodo mogli kupiti, kar bi potrebo
vali.

•  N I B ILO  PRAVEG A O DNO SA  
'—  V Kočevju se nadaljujejo razprave 
o razvoju turizma v okviru programa ' 
za gospodarsko in vsestransko oživi
tev Kočevske. Zadnja taka razprava 
je bila minuli teden. Posredujemo le 
nekaj misli. V  občini je ogromno 
možnosti za razvoj turizma, turistič
nih privlačnosti in zanimivosti, a je 
vse to neizkoriščeno. V vsem povoj
nem obdobju je bilo za razvoj turizma 
na Kočevskem malo narejenega, zdaj 
pa bo zamujeno težje nadoknaditi, 
ker povsod manjka denaija. Občani 
vedo malo o turizmu in zanj ne kažejo 
pravega zanimanja. Pbsamezni raz
pravljala so videli naslednje glavne 
naloge na območju posameznih KS: 
izkoristiti Rudniško jezero in njegovo 
okolico, zgraditi vsaj do leta 1991 
kajakaško stezo na Kolpi in izboljšati 
ceste proti Brodu na Kolpi in Reki, 
urediti kamp ali motel, kostelski grad 
in izkoristiti možnosti za razvoj 
zdravstvenega turizma. Kočevje bi 
spet lahko postalo zanimivo za razvoj 
športnega turizma. Predvsem pa je 
potrebno storiti več za propagando 
raznih prireditev, ki jih je v Kočevju 
veliko.

Zanimivosti, k i bi pritegnile turiste, 
pa tu so, vendar niso urejene. Območje 
gradu Kostel je  na primer po velikosti 
drugo na Slovenskem, in sicer takoj za

BEG GOSTINCEV
KOČEVJE — Hotel Pugled je  v 

zadnjih desetih letih štipendiral okoli 70 
učencev za razne poklice v gostinstvu, 
od vseh pa so mu ostali zaposleni le štir
je. Vzrok je  ta, da se za gostinski poklic 
odločajo le učenci z najslabšimi učnimi 
uspehi v osnovni šoli, in še tisti, ki šolan
je  dokončajo, se raje zaposle pri zaseb
nikih (ali pri negostinskih podjetjih), 
kjer več zaslužijo. Mladi gostinci se pač 
obnašajo tako, kakor jih v posameznih 
okoljih cenijo.

P-c

J. PRIMC

BABICA IN  V N U K IN JA  —  
M ary Loisel in vnukinja Kathy 
Syolie radi obiščeta Slovenijo, 
kjer Mary najraje peče kruh. 
Pravi, da je iz tako dobre moke, 
kot je v Beli krajini, veselje mesiti 
testo.

Mary se predstavi
Mary Loisel o življenju 
 v Ameriki_____

M LAD IC A PRI SEMIČU — 
Mary Loisel iz Združenih držav 
Amerike, po rodu sicer Belokranjica, 
se danes kar ne more načuditi, kako 
to, daje vzdržala v tujini celih 67 let, 
predenje prišla na obisk v rodni kraj. 
Po tistem prvem obisku pred 10 leti, 
ko je za pot porabila denar, ki ga je 
podedovala po pokojnem očetu, se j i  
je Slovenija tako priljubila, da se je 
pogosteje vračala. V zadnjem letu je 
bila v domovini kar trikrat.

Oče je bil doma iz Rožnega Dola, a 
nima več sorodnikov. Odšli so v 
Ameriko ali že pomrli. Maminih so
rodnikov pa je v Beli krajini še veliko, 
a se Mary najraje vrača v mamin dom 
na Mladico pri Semiču, kjer sedaj živi
jo  Malnaričevi. »Starši so mi večkrat 
pripovedovali, kako je najprej odšel v 
Ameriko oče, da bi zaslužil za novo 
hišo, ki naj bi jo  zgradili v Rožnem 
Dolu. Toda mama ni prenesla samo
te, in ko mi je bilo 8 mesecev, je leta 
1911 tudi ona odšla na pot čez Atlant
ski ocean. Oče je potem zgradil hišo v 
Minesotti, a je že načrtoval, da se bo
mo preselili v Kalifornijo, kjer je bilo 
tako kot v Beli krajini veliko vinogra
dov. Toda med prvo svetovno vojno 
je mama hudo zbolela in s selitvijo ni 
bilo nič,« sc prvih let v izseljeništvu po 
pripovedovanju spominja Mary.

»Doma smo vedno govorili samo 
slovensko, in ko sem prestopila šolski 
prag, nisem znala niti besedice an
gleško, a sem se dokaj hitro naučila. V 
Ameriki seje rodilo še šest bratov in z 
vsemi se je zgodilo enako. Le kje naj 
bi se naučili angleško, ko pa so tudi 
starši obvladali le slovenščino, živeli 
pa smo v povsem slovenskem nasel
ju?« pripoveduje Mary. Čeprav moža 
nista bila Slovenca, je Mary tudi svoje 
otroke poskušala učiti materinščine. 
Žal brez uspeha. Ko je začela govoriti 
slovensko, so se j i  smejali. Več uspeha 
pa ima pri vnukih, ki želijo spoznati 
tudi jezik svoje babice. Najbolj vztraj
na je vnukinja Kathy, sicer stevardesa, 
ki je z babico že večkrat obiskala 
»stari kraj«, pravi pa, da bi najraje kar 
ostala v Beli krajini, saj je vzljubila 
mirno življenje, ki gaje v Ameriki že 
težko najti.

M. BEZEK-JAKŠE

Zdravniki 
nočejo na 

deželo
Zato v Črnomlju računa
jo  le na domačine — En 

zdravnik za 1.800 ljudi
ČRNOMELJ — Čeprav so črno

maljski zdravstveni delavci, kar se tiče 
finančne plati, daleč od tega, da bi bili 
brez skrbi, pa je  še veliko bolj zaskrblju
joče kadrovsko vprašanje v tukajšnjem 
zdravstvenem domu. V 4 dispanzerjih in 
7 ambulantah, ki so raztresene po vsej 
občini, dela sedaj od 11 potrebnih 
zdravnikov le 7.

Normativi zahtevajo, da pregleda 
zdravnik v svojem delavniku 35 bol
nikov. Toda kako se počuti črnomaljski 
zdravnik, ko je  na vrsti že 70. ali 80. pa
cient, slednjega gotovo ne zanima. Se
veda trpi kvaliteta dela zdravnikov, bol
niki se pritožujejo, čeprav je  res, da je  v 
črnomaljski občini največ pritožb zaradi 
neodobravanja bolniškega staleža, vsaj 
polovica pritožb pa je  neupravičenih.

Črnomaljski zdravniki ob sedanji 
kadrovski zasedbi ne morejo zmanjšati 
predolgih vrst v čakalnicah. Skupaj z 
bolniki se lahko tolažijo le s tem, da jim  
bo dovoljeno zaposliti 5 štipendistov, ki 
jih  imajo sedaj na medicinski fakulteti 
in ki so domačini, tako da lahko z goto
vostjo računajo nanje. Možnost, da bi 

jim potem, ko jih bodo izšolali, ušli, kar 
se je  v preteklosti pogosto dogajalo, je  
tako manjša. Poleg tega so Črnomaljce 
tudi izkušnje naučile, da se lahko zane
sejo predvsem na domače ljudi. Ko je  bil 
nedavno objavljen razpis za nado
meščanje zdravnikov, se jih je  prijavilo 
5, a četudi je  bilo rešeno stanovanjsko 
vprašanje, nihče ni bil pripravljen priti 
iz Ljubljane v Črnomelj. Raje so ostali 
še naprej brez dela, prijavljeni na skup
nosti za zaposlovanje. V Črnomlju pa še 
naprej zdravi en zdravnik več kot 1.800

M. BEZEK-JAKŠE

PODPORA BAVČARJU 
IN RIBNIKARJU

R IBN IC A — Na občinski kandida
cijski konferenci, k ije  bila 19. oktobra, 
sta dobila izmed 7 kandidatov za člana 
predsedstva SRS dovolj glasov le Igor 
Bavčar (29 glasov od 44 možnih) in 
Ivan Ribnikar (27 glasov).

Na temeljnih kandidacijskih konfe
rencah pa so b ili evidentirani naslednji 
možni kandidati za člana predsedstva 
SFRJ iz SRS: Janez Stanovnik, Marko 
Bulc, M ilan Kučan, Matjaž Mulej, 
Mojca Drčar-Murko, Ivan R ibnikar in 
Franc Šetinc.

ODPRT VODOVOD
D E B E N E C  —  V nedeljo so 

slovesno odprli nov višinski vo
dovod na Debenec p ri M irn i. Po 
cenah iz maja letos znašajo stroški 
izgradnje vodovoda več kot 680 
m ilijonov  dinarjev. Gradbena de
la za napeljavo vodovodnega om 
režja v dolžni 5500 m so začeli le
tos spomladi. K ra jan i so uredili 
zajetje pod Bezgavcem in zgradili 
tr i vodne hrame s črpališči. Cer- 
pav je  na območju vodovoda, ki 
bo napajal Debenec in del Goren
je  vasi v sosednji krajevni skup
nosti M okronog, le 6 gospodinjs
tev in nekaj več vikendov, so 
ljudje ogromno postorili sami.

Največ velja, kar imamo v glavi
Z okrogle mize o inovacijah za boljše gospodarjenje v Trebnjem______

TREBNJE — »Največ velja tisto, kar imamo v glavi. Vse življenje se ukvar
jam z razvojnimi in raziskovalnimi nalogami. To je zelo vznemirljivo. Seveda 
moraš biti pri tem kritičen do podatkov, pri vsaki zadevi je treba dokazati, daje 
resnično inovacija, da ni ponaredek,« je povedal trebanjski rojak prof. dr. Miha 
Japelj na okrogli mizi o pomenu inovativne dejavnosti.

Okrogla miza, ki sta jo  pripravila Ob tem je, podobno kot Ludvik Lovše,

prodreti tam, kjer niso najboljši medse
bojni odnosi, kjer je še veliko zavisti in 
šikaniranja inovatoijev, kot je dejal 
Maks Kurent.

P. P.

trebanjska občinska raziskovalna skup
nost in občinski izvršni svet, je  bila do
bro obiskana, še največ pa je  prišlo de
lavcev iz Trima. K ot je  povedal Andrej 
Repše, so imeli v Trim u srečo, da je 
inovatorje vodilna struktura spodbudi
la, ker se Trim ovi vodilni možje očitno 
zavedajo, da inovator redi firmo, ne pa 
firma inovatorja. V Trim u nagrajujejo 
koristne predloge in inovacije delavcev 
in tudi zaradi take tenkočutnosti kaže, 
da bo 600-članski kolektiv splaval iz iz
gub na zeleno vejo. Zanimiv je predlog, 
da bi tistim vodilnim  delavcem, k i ne 
bodo v določenem obdobju nič naredili 
za inovacijsko dejavnost, kratko malo 
izrekli nezaupnico.

V mokronoški Iskri je po besedah 
Srečka Pusta precej koristnih predlo
gov, ne pa tudi kakšnih večjih inovacij.

opozoril na večne dileme, kaj sploh je 
inovacija in kako jo  nagraditi. Kaj je tis-

•  Predsednik občinske raziskovalne 
skupnosti Pavle Zupančič je še opo
zoril na pomen pravne zaščite avtor
jev inovacij. V  Z D A , kjer ima Zupa
nčičev brat Viktor prijavljenih več 
patentov, je patentna listina kapital, 
zato je to treba ustrezno zaščititi.

to redno, kar mora delavec postoriti 
med delovnim časom, in kaj je  več kot 
to, ustvarjalno? Prof. Japelj je odvrnil, 
da bi v razvoju morali delati najboljši 
delavci, k i pa bi morali b iti za svoje delo 
tudi najbolje plačani. Inovacijo v takem 
okolju poštenih sodelavcev vsi prav hi
tro zaznajo. Seveda pa je  to liko težje

A

IN O V A C IJS K O  G IBANJE — Po 
razpravi so si udeleženci ogledali re
gijsko razstavo Inovacije 88 v stari 
šoli (na sliki), kjer že v avli dominira 
ultra lahko letalo Lada Uleta.

DOLENJSKI LIST



IZ NtkŠIH OBČIN IZ NKŠIH OBČIN
Silvo Gorenc 

je dobil 
največ glasov

Podpora enemu kandida- 
tu za člana predsedstva

KRŠKO  —  Z občinsko kandidacij
sko konferenco so v Krškem preteklo 
sredo zaključili volilne postopke za iz
volitev nadomestnega člana predsedst
va SR Slovenije. K ot je  bilo pričakova
ti, je  na kandidacijski konferenci dobil 
največ glasov Silvo Gorenc in tako 
Krčani predlagajo oziroma podpirajo 
enega samega kandidata. Prav tako so 
se z večino glasov odločili za Milana 
Kučana kot evidentiranega možnega 
kandidata za člana predsedstva SFR 
Jugoslavije.

Kar 76 temeljnih kandidacijskih 
konferenc je  dalo podporo Silvu Go
rencu, domačemu kandidatu za člana 
predsedstva, Igor Bavčarje dobil pod
poro na 47-ih, Ivan R ibnikar na 33-ih, 
Ž ivko Pregl na 30-ih in Ivan Pučnik na 
19-ih. Tajno glasovanje na občinski 
kandidacijski konferenci pa je  dalo 
malce drugačne rezultate. Izmed 64 de
legatov na konferenci je  dalo glasove 
Gorencu 55 delegatov, R ibnikarje  do
bil 30 glasov, Bavčar 29, Pregl 20 in 
Pučnik 10. Na občinski kandidacijski 
konferenci so se odločili, da dajo pod
poro samo kandidatu, k ije  imel več kot 
polovico glasov. Zaradi tega je  bilo 
slišati pripombe, da konferenca ne bo v 
celoti odražala mnenja baze, saj je  dobil 
Bavčar na njej precej manj glasov kot 
na temeljnih kandidacijskih konferen
cah, in po mnenju ene izmed razpravl- 
ja lk  bi morali dati podporo več kandi
datom. O dodatnem predlogu, ki se je 
tudi pojavil na temeljnih kandidacijskih 
konferencah, pa na občinski sploh niso 
razpravljali.

Za podobno rešitev so se odločili tudi 
po glasovanju o evidentiranih možnih 
kandidatih za člana predsedstva SFR 
Jugoslavije iz Slovenije. Ker je  dobil 
M ilan Kučan daleč največ glasov, so 
predlagali za evidentiranega možnega 
kandidata samo njega, medtem ko osta
li kandidati niso prišli na listo. Ta pa je 
precej široka, saj so na njej poleg 
Kučana še Silvo Gorenc, Janez Sta
novnik, Igor Bavčar, Jože Smole, C iril 
Ribičič, C iril Zlobec, Tone Anderlič, 
M arko Bulc, Franc Šetinc, Zvone Dra
gan, Mojca Drčar-Murko, Miran Potrč, 
Matjaž Mulej in Ivan Ribnikar.

PORUŠENA
DELITVENA
RAZMERJA?

SEVNICA —  Delegatom sev- 
niške občinske skupščine je na po
nedeljkovem skupnem zasedanju 
vseh treh zborov o aktualnih druž
benopolitičnih razmerah v Jugos
laviji govoril sekretar MS ZKS Po
savja Franc Pipan. O rezultatih 
usklajevanja o ustavnih dopolnilih 
je poročal predsednik O K  SZDL 
Janko Rebernik. Še najbolj je  bila 
zanimiva razprava o rebalansu ob
činskega proračuna. Predsedstvo 
občinskega sindikalnega sveta Sev
nica je  izrazilo načelno stališče, da 
se ne strinja s tem, da se v proračunu 
zagotavlja denar za jubilejne nagra
de, medtem ko marsikje v gospo
darstvu in negospodarstvu tega de
narja nimajo. Ob tem je b il tudi 
govor, da imata predsednici Sku
pščine in izvršnega sveta za okrog 
30 starih m ilijonov manjšo plačo 
kot nekateri ravnatelji osnovnih šol. 
Zato je dala skupščina pobudo 
skupnosti osnovnih šol, naj prouči
jo  delitvena razmerja na šolah, kajti 
vse več je  glasov, da so porušena 
razmeija na škodo učiteljev.

V BREŽICAH 
SO ŠE BREZ 

PODPREDSEDNIKA
BREŽICE —  Na zoženi listi 

možnih kandidatov za opravljanje 
podpredsedniške funkcije je ostalo 
sedem imen po do sedaj opravljenih 
kandidacijskih postopkih in ob 
upoštevanju zahteve, da mora imeti 
vsak kandidat svojo delegatsko ba
zo. Dolžnosti podpredsednika ob
činske skupščine v Brežicah so pri
pravljeni sprejeti vsi, k i so ostali na 
listi. To so Vinka Ajster, učiteljica 
praktičnega pouka z višjo izobraz-

•  Občinska kandidacijska kon
ferenca je izbrala dva kandidata, 
Nika Rajneija in Ivana Pinteriča. 
Po poslovniku ima občina Breži
ce dva podpredsednika.

bo na srednji šoli v Brežicah, F lori
jan Bergant, prosvetni delavec z viš
jo  izobrazbo, Ivan Pinterič, tehnični 
organizator dela v Motelu Čatež, s 
srednjo izobrazbo, Fran Puhner, 
vodstveni delavec s srednjo izo
brazbo (dve leti je bil podpredsed
nik v prejšnjem mandatu), N iko 
Rainer, vodja razvojno-tehničnega 
sektorja pri GG Brežice, z visoko 
izobrazbo, Stane Rebernik, upoko
jenec in dolgoletni vodstveni dela
vec z višjo izobrazbo ter Ivan To- 
mše iz Čateških Term, z višjo 
izobrazbo.

Naredili več, kot veli dolžnost
Jutri podelitev oktobrskih nagrad v Brežicah — Letos trije nagrajenci, ki so z 
__________znanjem in delovno zagnanostjo veliko storili za razvoj_________

BREŽICE —  Bralcem prestavljamo jutrišnje slavljence, oktobrske nagra
jence občine Brežice: dr. Antona Franoviča, Antona Kostanjška in prof. Leo- 
polda Rovana, ki so vsak na svojem delovnem področju utirali pota napredku.

KRVODAJALSKA
AKCIJA

KRŠKO, SENOVO —  Občinska 
organizacija Rdečega križa Krško ob
vešča krvodajalec iz krške občine, da 
bosta krvodajalski akciji v sredo, 2. no
vembra, v ambulanti TCP D juro Salaj 
v Krškem in 3. novembra v osnovni šoli 
na Senovem.

O SPREMEMBAH
KRŠKO  —  A ktiv  direktorjev ko

munistov sklicuje danes sestanek vodil
nih delavcev, članov ZK, iz Posavja. 
D irektorji komunisti se bodo sestali v 
Delavskem kulturnem domu Edvarda 
Kardelja v Krškem. Tema tokratnega 
razgovora bodo spremembe zakonov s 
področja ekonomskega sistema’, o tem 
pa bo govoril član predsedstva CK ZK 
Slovenije Vlado Klemenčič.

Dr. Anton Franovičje 1965 prevzel 
skrb za vodenje in razvoj zdravstvene 
službe v Čateških Toplicah, ki so imele 
takrat komaj 30 zaposlenih. Že nasledn
je  leto je objavil svoje zamisli o novem 
profilu zdravilišča v strokovnem glasilu. 
Specializiral se je  za fizikalno medicino 
in rehabilitacijo in se ves čas strokovno 
izpopolnjeval. Lani so ga imenovali za 
izrednega profesorja ljubljanske medi
cinske fakultete. V programe Term je 
vpeljal nove oblike ter v sodelovanju s 
kliničnim i ustanovami, strokovnjaki 
Emona hotelov in Emone kot celote 
usmerjal razvoj ter načrtno vplival na 
gospodarnejše izkoriščanje dosedanjih 
investicijskih naložb zdravilišča. Bol
nikom je ponudil model za uspešen boj 
za zdravje v zdravilišču, bolnišnici, za
vodih za rehabilitacijo, na delovnem 
mestu in v prostem času. Svoje zamisli 
uresničuje timsko, v sodelovanju z dru
gimi specialisti v Termah in drugod po 
Šoveniji.

Upokojeni ekonomski tehnik Anton 
Kostanjšek sodi v vrste netrudnih akti
vistov, borcev za boljši ju tr i v krajevnih 
skupnostih in občini, k ije  najplodnejših 
dvajset let posvetil razvoju delovne or
ganizacije Prevoz. V njej so tedaj po
večali voznik park od 100 na 2600 ton 
nosilnosti, zgradili 6.000 m2 novih de
lavnic, število zaposlenih pa pomnožili 
od 42 na 300. Kostanjšek je vzporedno 
opravljal številne družbene funkcije, 
njegovo uspešnost pri tem pa dokazuje
jo  mnogi kilometri asfalta, obnovljeni 
in novi mostovi čez Sotlo in Krko, izpel
java referendumskih progamov na ces
tah, obnova vodovodnega omrežja in 
spodbuda krajevnim skupnostim za 
učinkovito reševanje komunalnih pro
blemov, da je danes življenje lepše, 
udobnejše.

UKRADENI AVTO 
NAŠLI NASLEDNJI DAN

BREŽICE — Neznani storilec je v noči 
na 22. oktober s parkirišča na Slomškovi 
11 v Brežicah ukradel osebni avto golf, re
gistracije NM 103-315, lasi Rajka Požar
ja. Vozilo so na srečo našli že naslednji 
dan; zmikavt seje z njim odpeljal do Ve
like gorice pri Zagrebu in ga tam zapustil.

Tretji nagrajenec je  prof. telesne 
vzgoje Polde Rovan, ki že več kot 
dvajset let dela v raznih športnih društ
vih in se kot pedagog posveča mladim 
tudi v prostem času. V mlajših letih seje 
uveljavil kot igralec in trener v roko
metnem klubu in takrat je b il to najus
pešnejši in najbolj priljubljen šport v 
Brežicah. Kasneje je  prof. Rovan ogro

mno prispeval k razvoju atletike. Na 
njegovo pobudo so pred desetimi leti 
ustanovili atletski klub v Brežicah, znal 
je vzbuditi množično zanimanje mladih 
in vzporedno vzgajati mlade strokovn
jake. Vztrajno delo se je kljub skrom
nim možnostim bogato obrestovalo. 
Vzporedno z množičnostjo seje izbol
jševala kakovost in člani kluba osvajajo 
republiške in državne naslove. V njego
vih vrstah so državni prvaki, rekorderji 
in reprezentanti.

J
dr. Antun Franovič Anton Kostanjšek prof. Polde Rovan

Praznik KS Kostanjevica
Na slavnostni seji skupščine podelili priznanja

KOSTANJEVICA — Krajevna skup
nost Kostanjevica praznuje krajevni praz
nik 21. oktobra, v spomin na padle žrtve 
2. svetovne vojne, ko je pod okupatorje
vimi streli padlo 42 talcev. Spominu na 
padle so se poklonili na komemoraciji na 
kostanjeviškem pokopališču, kasneje pa je 
bila v kulturnem domu slavnostna seja or
ganov krajevne skupnosti in družbenopo
litičnih organizacij.

Predsednik skupščine Ivan Divjak je v 
slavnostnem nagovoru menil, da bomo 
vse probleme rešili le z več dela, in ne 7. mi
tingi. V kostanjeviški krajevni skupnosti 
zagotovo prisegajo na delo, saj so v pretek
lem letu spet predali namenu vrsto objek
tov. Letos so modernizirali in asfaltirali 
cesto med Kostanjevico in Ržiščem, z no
vo asfaltno prevleko so več kot zadovoljni 
vaščani Jablanic, Slinovca in Karič, tik 
pred zaključkom del pa je tudi pločnik ob 
cesti proti industrijski coni. Prihodnje leto 
se nameravajo lotiti gradnje lokalnih cest

proti Koprivniku, Karlčam, med Ivan- 
jšami in Podstrmom ter na gorjanski cesti 
proti Slinovicam. Rekonstruirali bodo

Marljivo delo za stroji ni vse
Senovska Lisca se v celoti preusmerja v izvoz — Boljša organizacija

SEN O VO  —  Tozd Senovo bo letos izdelal 60 odst. vseh kopalk, kar jih bo 
izdelala Konfekcija Lisca, v celoti pa petino vse proizvodnje. Ker so se tuja na
ročila povečala, bodo slovenski tozdi Lisce delali izključno za izvoz.

V senovskem tozdu, k ije  v Lisci dru
gi največji, je  zaposlenih 357 delavk, 
večinoma iz okoliških krajev, nekaj pa 
se jih  vozi tudi iz bljižnje Hrvaške. Na 
Senovem v celoti izpolnjujejo proiz
vodne načrte, ugodni pa so tudi poslov
ni rezultati, saj so po ustvarjeni akumu
laciji —  ta je  znašala v osmih mesecih 
tega leta 380 milijonov dinarjev —  na 
petem mestu v občini. »Naša strateška 
orientacija je  slej ko prej izvoz, temu pa 
se moramo v celoti prilagoditi z našo 
učinkovitostjo,« meni direktor Branko 
Janc. »Naša delavka za strojem kljub 
velikim obremenitvam dosega produk
tivnost, kakršno dosegajo drugod. Na 
ravni delovne organizacije in tozda pa 
lahko z boljšo strojno opremo, organi
zacijo, materiali, krojenjem, nabavo in 
prodajo še lahko izboljšamo naše 
proizvodne rezultate. Prepričani smo, 
da lahko brez korenitih posegov po
večamo produktivnsot še za 5 odst. Po

seben problem pa je  pri nas nagrajevan
je po delu. Sedanji osebni dohodki 
zagotovo niso zadosti spodbudni, poleg 
tega se pojavljajo težnje k uravnilovki, 
da ne govorim o problemih, k ij ih  ima-

Branko
Senovo

Janc, direktor Lisce-tozd

Občina je ob petino proizvoda

mo s starejšimi delavkami. Te so pri nas 
zaposlene že po dvajset in več let, 
obremenjene so z dokaj visoko normo, 
mi pa nimamo instrumentov, da bi jim  
delo olajšali, ki je  v konfekcijski indus-

•  Tržno zanimivega programa in 
popolne preusmeritve v izvoz pa ne 
bo mogoče uresničiti brez sodobnejše 
strojne opreme. V tozdu v preteklih 
letih niso veliko vlagali v opremo, v 
zadnjem času pa so ta vlaganja po
večali in računajo, da bi morali vsako 
leto zamenjati petino opreme, ki po
sebej v zadnjem času zelo hitro zasta- 
reva. Poleg organizacijskih sprememb 
pomeni hitrejša zamenjava opreme 
sestavni del programa prestrukturi
ranja proizvodnje. Prihaja tudi čas, 
ko ne bodo merili samo učinkovitosti 
delavcev za stroji, ampak tudi v 
spremljajočih službah.

tr ij i vse prej kot lahko.« Sedaj znaša 
poprečna plača 390 tisoč dinarjev in ni 
v skladu s proizvodnimi in izvoznimi 
rezultati. V Lisci računajo, da bodo po 
spremembi intervencijske zakonodaje 
lahko povečali plače.

J. S.

Kmetje v sevniški občini 
odpis — Zdaj v Sentja

hudo prizadeti zaradi škode po suši — Predlogi za 
nžu in Zabukovju spet ogorčenost zaradi divjadi

P R IZN A N JE  D IR E K TO R JU  —  
Medaljo mesta Kostanjevice je prejel 
tudi direktor Iskrinega tozda Indus
trijska elektronika, Peter Luštek. 
Medalja je priznanje za njegovo us
pešno delo pri sodelovanju med 
združenim delom in krajevno skup
nostjo. (Foto: J. Simčič)

cesto v Črneči vasi in skozi Dobe. »V pla
nu pa je ostala neizpolnjena naloga napel
java telefonskega omrežja v vaseh Gornja 
Prekopa, Dol. Prekopa, Dobrava, Dobe 
in Kostanjevica. Tuje omrežje sicer že tri 
leta napeljano in krajani so upravičeno 
ogorčeni, ker doslej plan še ni bil ures
ničen. Pričakujemo, da bomo po podpisu

•  Na slavnostni seji so podelili me
dalje mesta Kostanjevica in priznanja 
krajevne skupnosti. Medalje mesta 
Kostanjevica so prejeli dr. France 
Hočevar, predsednik Forme vive, Pe
ter Luštek, direktor kostanjeviške Isk
re, in lovska družina. Priznanje kra
jevne skupnosti pa so prejeli Edi 
Dvoraček, Ruža Jereb in Franc Pa
lčič ter samoupravna stanovanjska 
skupnost Krško. Podelili so tudi bro
nasto značko Osvobodilne fronte, ki 
sta ju prejela Frančiška Junker in Sil
vester Miklavž.

družbenega dogovora s PTT vendarle raz
rešili to vprašanje,« je dejal Divjak. Ome
nil je še, da seje marsikaj premaknilo tudi 
glede obnove starega mestnega jedra. Več 
upanja na ponovno prebujanje življenja v 
mestnem središču in sploh v Kostanjevici 
pa daje tudi že pričeta izdelava načrtov za 
industrijsko cono, gradnja športnih objek
tov. Vsa dela naj bi Kostanjevici vrnila 
nekdanji sijaj, ne samo mesta, predanega 
kulturi, ampak razvoju nasploh.

J. S.

S E V N IC A  —  Letošnja suša od začetka julija do konca avgusta je povzročila 
veliko škode tudi sevniškemu kmetijstvu. Prizadete so vse kmetijske kulture, 
škoda pa po strokovnih ocenah znaša v družbeno organizirani in neorganizira
ni proizvodnji 9.854.929.000 din, v družbeni proizvodnji pa 1.012.256.000 din.

Poročilo o končni oceni škode, ki ga 19.823.000 din. Še največji prispevek
je na zadnji seji obravnaval sevniški 
občinski izvršni svet, navaja, da znaša 
skupna škoda 10.866.185.000 din, kar 
pomeni 22 odstotkov družbenega pro
izvoda sevniške občine v letu 1987. D i
rektor občinske uprave za družbene 
prihodke A lo jz  Golob je  predlagal iz
vršnemu svetu, naj sprejme sklep o od
pisu četrte akontacije davka od kme
tijstva za leto 1988, kar bi glede na 
letošnjo odmero zneslo 10.126.000 din. 
Hkrati je  občinska uprava za družbene 
prihodke predlagala tudi občinski zdrav
stveni skupnosti, naj po svojih močeh 
prispeva za odpravo posledic suše tako, 
da odpiše prispevek za zdravstveno za
varovanje kmetov v višini ene četrtine 
letne odmere za leto 1988, kar bi zneslo

DOLENJSKI LIST

oz. pomoč kmetom pa bi bila, če bi od
pisali četrti obrok prispevka skupnosti 
pokojninskega in invalidskega zavaro
vanja, ki po letošnji odmeri znaša 
97.037.000 dinarjev.

Škoda zaradi suše je po besedah 
predsednice občinske popisne komisije 
Jožice M lakar v neorganizirani proiz
vodnji tudi zelo velika, toda žal je  b il 
odziv kmetov precej slab. Po mnenju 
Mlakarjeve je  do tega prišlo tudi zaradi 
neaktivnosti krajevnih uradov. Tako ni 
prišla z Bučke niti ena prijava, zelo ma
lo j ih  je  b ilo  iz Boštanja, nekaj malega z 
Blance, najbolj vestni pa so b ili v 
Tržišču, Šentjanžu in v Loki.

P. P.

•  Predsednica občinske skupščine 
Breda Mijovič je vprašala, kaj bo 
sevniški občinski izvršni svet storil 
glede škode, ki jo povzroča divjad. 
Zlasti se v zadnjem času spet hudo 
pritožujejo ljudje v krajevnih skup
nostih Šentjanž in Zabukovje. Spra
šujejo se, ali je prav, da zakon bolj 
ščiti lovce, ki jim je lov predvsem kon
jiček in rekreacija, kot pa kmete, ki 
živijo od zemlje! V Šentjanžu je prešlo 
potrpljenje ljudi skoraj že v obup, 
tako da razmišljajo, da bi sami vzeli v 
roke puške in postrelili divjad. Kot je 
povedala direktorica temeljne orga
nizacije kooperantov M -K K  Jožica 
M lakar so se dogovorili že lani jeseni, 
kako bodo ukrepali. Dodala je, da 
lovci L D  Šentjanž in Tržišče sploh ne 
hodijo gledat, kakšno škodo povz
roča divjad kmetom.

OB 10-LETN IC I D O M A  UPO KO JENCEV SEVNICA —  Skromen jubi
lej so konec preteklega tedna obeležili še z odprtjem prizidka, s katerim so 
pridobili velik del jedilnice, razširili so tudi pralnico in še druge prostore, ki 
so pomembni za funkcionalno in bolj humano delovanje tega zavoda, enote 
Doma oskrbovancev in upokojencev Impoljca. Naložba je vredna 300 mili
jonov din, od tega je pretežno prispevala (210 milijonov) SPIZ Slovenije. 
Nove pridobitve so veseli tako delavci doma kakor tudi upokojenci in med 
temi še posebej najstarejša —  94-letna Frančiška Vresk z Ledine. Na sliki: 
Vreskova s šopkom, v ozadju gostje in osebje doma. (Foto: P. Perc)

Novo v Brežicah
SREČKO KUPIŠ ALI NE, participaci

ja  v zdravstvu je pa obvezna, najsi je 
pokojnina ali plača še tako majhna. Od
tod pobuda rojaka Lojzeta Špilerja, naj bi 
po zgledu iger na srečo Podarim-dobim in 
3x3 vpeljali še zdravstveno loterijo. Zakaj 
ne, če bi to napolnilo prazne blagajne 
zdravstvenih skupnosti in prizaneslo že
pom zavarovancev. »Loterija je poštena 
igra,« je zapisal zdaj v Radovljici živeči 
Lojze Spiler, »v kateri nihče nikogar ne 
posiljuje. Srečko kupi, kdor hoče in kdor 
ima kaj v žepu.«
"  DALEČ O D BOGA, ZATO BOLJ 
IZVIRNO — »Za Brežice in Posavje je 
relo prenovitev knjižnice v Srednji šoli iz
jemen dogodek,« je na nekonvencionalni 
petkovi otvoritvi dejal predsednik repu
bliške izobraževalne skupnosti Niko Ži- 
bret. »Za te kraje še vedno velja, kar je nek
danji predsednik občine Milan Šepetave 
povedal Jovanki Broz. Predsednika Tita 
je na Sotli večkrat pozdravil, ko seje peljal 
tod mimo. Ko gaje žena Jovanka ob taki 
priložnosti vprašala, kako ljudje živijo, je 
odgovoril: ,Čar daleko, bog visoko, a mi 
nikako.' Isto je ponovil tudi Titu in neki 
visoki funkcionar je nato potihem pri
pomnil, da bi morali tega Šepetavca likv i
dirati, politično, se razume.«

I I  BR€2lŠK€..^y
PORODNIŠNIC^*'^

V času od 15. do 20. oktobra so v 
brežiški porodnišnici rodile: Stanka Bu- 
rušič iz Pušče Gornje — Daniela, Marija 
Bizjak iz Arta — Dejana, Helena Kunta
rič iz Zakota — Barbaro, Marija Gane iz 
Jablanice — Klemena, Gordana Vujič- 
Majkus iz Zaprešiča — Branimirja, Mari
ja Kranjc z Vrhovega — Suzano, Ida Vra
bec z Bizeljskega — Gorana, Ivanka 
Horvat iz Samobora — Nikolino, Duša
nka Štoviček-Kodrič iz Krškega — Ma
rka, Vesna Šoško iz Dvorc — Katarino, 
Tatjana Jančič iz Brežic — Klemena, Ma
rija Petaci iz Bojsnega — Tino, Marijanka 
Pavlovič iz Gor. Pirošice — Matejo, Iva
nka Vrbanc iz Lenišča — Josipa in Irena 
Bogovčič iz Laz — Katjo. Čestitamo!

Krške novice
IZBOLJŠATI MARKETING — V 

krški občini se bodo morali kar močno po
truditi, če bodo hoteli najti kupci za stano
vanjske hiše v naselju Spodnji Grič. Do
sedanje izkušnje namreč kažejo, daje vse 
manj zanimanja za nakup kakršnihkoli 
objektov. V prenovljenem mestnem jedru 
na desni strani Save seje namreč nakupu 
lokala odpovedala ljubljanska Lesnina, 
prav tako je še vedno na voljo pivnica in 
prav lahko sc zgodi, da bodo ostale prazne 
tudi hiše.

ŠE DEŽURNA SLUŽBA — V zdrav
stveni postaji na Senovem so hoteli ukiniti 
dežurno zdravniško službo, pa pristojnim 
zaradi protestov tega ni uspelo storiti. Se
veda se zdaj marsikje zlobno sprašujejo, 
ali je bila ukinitev dežurne službe mišljena 
kot stabilizacijski poseg ali pa naj bi bil to 
prvi prispevek za zdravstveni dom.

SPET KOPLJEJO PO ASFALTU — 
Komaj so zgradili stavbo UNZ, že so mo
rali pred njo skopati jarek, da so potegnili 
nekakšne inštalacije. Na to kopanje še 
vedno spominja jarek, preko katerega 
skačejo krška moloma vozila. Podobno je 
bilo tudi pri Kostakovih prostorih v Le
skovcu, kjer so cesto najprej asfaltirali, po
tem pa polagali vod za centralno kurjavo. 
Tudi v Leskovcu so naredili novo asfaltno 
preprogo, pa jo  sedaj prekopavajo, ker 
morajo narediti nov most.Skratka, asfal- 
terji so se znašli tako, da si delo kar sami 
naredijo, če ga že nimajo.

SOCIALIZEM JE DOBER... — Mno
go smeha je  vzbudila pripomba nekdanje
ga brežiškega župana na nedavnem posve
tu o cestah, k ije  rekel: »Socializem je res 
dobra stvar, a samo, če prideš na vrsto.« 
Zal pa je tako in to velja tako za ceste pa še 
marsikaj drugega, da v našem socializmu 
pridemo vedno redkeje na vrsto.

Sevniški paberki
NI KONDENZ — Direktor semiši 

temeljne organizacije Betona, ki bo ob 1 
tošnjem občinskem prazniku, navklji 
številnim pomislekom in nasprotovan 
na predsedstvu občinske konference S 
cialistične zveze in na občinskem izvi 
nem svetu, vendarle prejela najviš 
občinsko priznanje — grb občine Sevnic 
je bil konec preteklega tedna v sila nepi 
jetnem položaju. Ob otvoritvi prizidl 
sevniškemu domu upokojencev je tovai 
direktor sedel za mizo prav tam, kjer je 
stropa nove jedilnice, ki sojo gradili bet 
novci, izdatno kapljalo. K sreči sta bil 
blilžini nesrečnega direktorja tudi zdra 
nika dr. Jurij Pesjak in dr. Željko Hala[ 
ja, ki bi lahko individualnemu poslovo 
nemu organu nudila nadvse strokovi 
pomoč. Verjetno pa bi bilo direktorje’ 
zdravje še najmanj ogroženo, če bi bi 
streha prizidka kakovostno narejena, 
nasprotnem primeru pa bi moral biti de 
nik nepogrešljiv del direktorjeve garder 
be. Hudobneži pravijo, da bi bil dobr 
došel tudi klobuk iz pločevine, ki i 
menda ljubljanski mojster Pajk lahko i 
dela tudi z žlebom, po želji stranke pač 

PLAKATI — Več kmetov nas je op 
zorilo, da so opazili, kako nenavadno n 
glo izginjajo plakati, tudi iz izložb prod 
jaln M-Kmetijskega kombinata, s katei 
mi so kmetje vabili na nedeljski zbor 
ustanovitev podružnic Slovenske krneči 
zveze in Zveze slovenske kmečke mlac 
ne. Kdo je ta nepridiprav, zaenkrat še 
znano. V dobro mu kadilci štejejo le to, < 
je hkrati potrgal tudi plakate društ’ 
nekadilcev in zdaj tajnik sevniškei 
društva Janko Blas upravičeno jadikuj 
daje vsak tak plakat vreden dvestojurje 
kolikor znaša celoletna članarina 
društvo nekadilcev. Sled je jasna — m 
lopridneža je treba iskati med kadilci!
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U G O D EN  V T IS  —  Slike, nastale na letošnjem 10. in hkrati jubilejnem Labo
dovem ekstemporu, so na ravni tistih s prejšnjih ekstemporov in tudi razstava 
vzbuja ugodne vtise. To je med drugim poudaril dr. Milček Komelj, ko je  na 
sobotni zaključni prireditvi 10. ekstempora v Labodu razglasil dobitnike na
grad in priznanj za najboljše stvaritve. Posnetek je s te prireditve. (Foto: I. 
Zoran)

Andragogi na Otočcu
Na republiškem strokovnem posvetu razpravljajo o 
izobraževanju delavcev v časih gospodarske reforme

Labod že desetič gostil slikarje
Na letošnjem jubilejnem Labodovem ekstemporu sodelovalo nad 70 slikarjev iz 
Slovenije, Hrvaške in Italije — Na zaključni prireditvi, ko so odprli razstavo in po- 
________________delili nagrado, je nastopil Slovenski oktet

N O V O  M E S TO  —  V novomeški tovarni Labod so uspešno izpeljali še eno 
likovno manifestacijo —  tradicionalni slikarski ekstempore, ki pa je bil tokrat 
že desetič zapovrstjo in torej jubilejen. Ekstempore se je začel v sredo, 12. 
oktobra, ko so povabljeni slikarji lahko že žigosali platna, papirje in druge po
dloge na sedežu Laboda v Novem mestu in v drugih tozdih, kijih ima ta delovna 
organizacija v soboto, 22. oktobra, v večnamenski Labodovi dvorani v Novem 
mestu.

O TO ČEC —  Včeraj popoldne seje 
v tukajšnjem Garni hotelu začel trid
nevni republiški strokovni posvet o 
izobraževanju delavcev v časih gos
podarske reforme. Posvet je pripravi
lo Andragoško društvo Slovenije v 
sodelovanju z Zvezo društev kadrov
skih delavcev, izvedbo pa so zaupali 
organizacijsko-programskemuodbo- 
ru, ki ga vodi Alenka Pučko iz novo
meške tovarne zdravil Krka.

Na posvetu, ki se ga udeležujejo an
dragogi in kadrovski delavci iz vse Slo- 
venije, poleg njih pa tudi številni 
strokovnjaki iz naše republike in neka
terih jugoslovanskih mest, bi radi dose
gli predvsem to: proučili problematiko 
kadrovskih presežkov, prezaposlovanja 
■n preusposabljanja; temeljito proučili 
vprašanje izobraževanja delavcev v se
danjih kriznih razmerah, še posebej an
dragoške vidike tega pojava; sprejeli 
stališča in usmeritve za uspešnejše reše
vanje vprašanj izobraževanja presežka 
delavcev ter opozorili sorodne stroke in 
odgovorne družbene in samoupravne 
organe in organizacije na to proble
matiko.

Da bi vprašanja, k ijih  narekuje tema 
posveta, osvetlili s kar največ vidikov, 

V

Kot slikar se je Berovič do zdaj jav
nosti predstavil s šestnajstimi samostoj
nimi razstavami, sodeloval pa je  tudi na

•  Obenem z Berovičevo razstavo so 
v Dolenjski galeriji minuli četrtek 
odprli tudi razstavo likovnih del Ar- 
sena Dediča, k ije  bil širši javnosti do 
zdaj znan predvsem kot skladatelj, 
pevec, glasbenik in pesnik. V galerij
skem preddverju, ki do zdaj ni služilo 
za posebne razstave, je na ogled nekaj 
deset drobnih slikarskih stvaritev 
človeka, ki gaje narava obdarila z več 
talenti. Te miniature, risbice in gvaši, 
so zapisi spominov, prijetnih dožive
tij, drobci, iztrgani iz celote okolja, 
nekakšni čustveni odzivi, sporočila, 
hi jih je treba »prebrati« kot pesem.

več kot sto skupinskih razstavah. Ude
ležil se je  desetih slikarskih kolonij in 
Prejel deset nagrad ali drugih priznanj. 
Razstavljal je  po vsej Sloveniji in dru
god v Jugoslaviji, pogosto pa predvsem 
v Ljubljani in na Dolenjskem.

Berovičeva sedemnajsta samostojna 
razstava je  prav zdaj na ogled v obeh 
dvoranah Dolenjske galerije. Razstavo 
sestavlja več ciklov, ki jim  je  skupno to, 
da so nastali kot slikarjev čustveni odziv 
na zunanji svet, poln barv in oblik, in 
pojave v njem. Krajina in naravni poja
vi vzbujajo v njem neskončno občudo
vanje in spoštovanje. Malodane jih  časti 
kot božanstvo, obsijano z neko skriv
nostno svetlobo. Obsijanost s to svetlo
bo pa je  tudi tisti element njegovih slik, 
ki očara. Cikel slik s škotskimi motivi ni 
samo osrednji cikel razstave, ampak je z 
njim Berovič dosegel tudi enega po
membnih vrhov svojega slikarstva. Te 
slike se v marsičem razlikujejo od tistih 
njegovih del, na katerih so upodobljeni 
tako imenovani novomeški motivi. Pri
tegnejo pa tudi Berovičeve »domislice«, 
vezane na že obrabljene motive njego-

so prireditelji naprosili za sodelovanje 
vrsto strokovnjakov. Tako se je  prvi 
cikel predavanj zvrstil že včeraj, danes 
pa se bosta predstavljanje in obravnava 
problematike nadaljevala. Popoldne bo 
tudi okrogla miza o tem, kako smo v 
Sloveniji pripravljeni in organizirani za 
razvijanje izobraževanja odraslih in 
pospeševanje njegovega razvoja. Sode
lovala bosta tudi prof. dr. Gojko I. Ba
bič s filozofske fakultete v Sarajevu, 
predsednik Zveze andragoških društev 
Jugoslavije, in Zoran Jelenc, predsed
nik Andragoškega društva Slovenije, ki 
bo po končani okrogli mizi vodil sku
pščino Andragoškega društva Slove
nije.

Jutri, zadnji dan strokovnega posve
ta, bo najprej nastopil Alfred Lottmann 
z ljudske univerze v M iinchnu in preds
tavil sisteme preusposabljanja delavcev 
v ZRN. Za njim bo prevzel besedo dr. 
Gojko 1. Babič, predsednik Zveze an
dragoških društev Jugoslavije, in naštel 
naloge, k i j ih  moramo pri nas uresničiti 
pri izobraževanju delavcev v gospodar
ski krizi in preobrazbi. Zatem bo tekla 
razprava po skupinah, popoldne bodo 
sprejeli zaključke in s tem se bo posvet 
končal.

vega rodnega mesta. Tako, denimo, sta 
na njegovih najnovejših upodobitvah 
»slikarsko obveznega« novomeškega 
Glavnega trga in Brega voda in cesta 
zamenjali vlogi. Na Berovičevem Glav
nem trgu so namesto parkiranih avto
mobilov privezani na vodi plavajoči 
čolni, medtem ko je  K rko pod Bregom 
spremenil v asfaltno površino in na njej 
označil parkirišča. Za popestritev razs
tave je  razstavljalec dodal tudi nekaj 
računalniško izdelanih črno-belih risb 
ali grafik.

Razstavo so odprli m inuli četrtek 
zvečer z dveurnim kulturnim  progra
mom, v katerem so sodelovali: godalni 
kvartet RTV Ljubljana (violinista M o
nika Skalar in Franc Avsenak, violist 
Karel Žužek in violončelist Stane De
mšar), klavirski kvartet RTV Ljubljana 
(pianist Andrej Jarc, violinist Franc 
Avsenak, violist Karel Žužek in violo
nčelist Stane Demšar), pesnik Janez

DVE RAZSTAVI 
KITAJSKE 

UMETNOSTI
LJU B LJA N A , R IB N IC A  —  V 

Moderni galeriji v L jubljani so 
odprli v četrtek, 20. oktobra, razs
tavo Sodobna kitajska umetnost. 
Na ogled je  prek 100 de), ki so k 
nam prišla v sodelovanju z. nanji- 
nško umetnostno akademio (ta ob
sega območje pokrajine Jiangsu) in 
sichuanskim inštitutom za likovno 
umetnost. Razstava bo odprta do
27. novembra.

V galeriji v M ik lov i hiši v Ribnici 
pa so predsinočnjim odprli razstavo 
Kitajsko »tradicionalno« slikarstvo 
iz pokrajine Yiangsu. Tudi tarazs- 
tava, k i jo  je  omogočila Moderna 
galerija v Ljubljani, bo odprta do
27. novembra.

Prireditveni odbor desetega Labo
dovega ekstempora je določil tri teme 
za slikanje: Novo mesto, Gradovi v do
lin i Krke in Prosta tema. Odzvalo seje 
73 slikarjev, največ seveda iz Slovenije, 
poleg njih pa še nekaj slikarjev iz. so
sednje Hrvaške in iz Italije. Med sodelu
jočim i j ih  je  bilo več kot pol starih 
znancev, od novincev pa kaže posebej 
omeniti slikarje iz novomeške garnizije 
JLA  in udeleženca iz stiškega samosta
na. Toda delaje oddalo le 63 avtorjev. 
Skupaj so oddali 117 slik ali povprečno 
vsak avtor dve sliki. Slike kažejo, da so 
se slikarji odzvali na vse razpisane teme.

Bero je pregledala strokovna žirija, ki 
sojo sestavljali dr. Milček Komelj, Toni 
Biloslav in Janez Mesesnel, ter izmed 
oddanih slik izbrala 49 najboljših del za 
razstavo. To pomeni, da dela kar prece
jšnjega števila slikarjev niso bila po meri 
kriterijev, na podlagi katerih je ravnala 
žirija. Slednji je šlo očitno za to, da z iz
ločitvijo  vseh podpovprečnih izdelkov 
izboljša kvalitetno raven razstave.

Toda najtežje delo je  imela žirija z iz
borom in strokovno ocenitvijo del za 
nagrade in priznanja. Kako seje odloči
la in komu podelila nagrade, je na so
botni prireditvi v Labodovi večnamen
ski dvorani spročil dr. Milček Komelj, 
k ije  obenem povedal, da vzbuja razsta-

SMOLE BO SPET 
RAZSTAVLJAL

LJUBLJANA — Slikar France Smo- 
JtU-v Ljubljani živeči kočevski rojak, 
k ljub  visoki starosti (te dni bo napolnil 
79 let) še vedno marljivo slika, se ude
ležuje likovnih kolonij in slikarskih eks
temporov in tudi precej razstavlja. Pri
hodnji četrtek, 3. novembra, bodo 
odprli v dvorani DSSS občinskih SIS 
zdravstvenega in socialnega varstva v 
Ljubljani (Miklošičeva 24) razstavo 
njegovih akvarelov. Na razstavi, ki bo 
odprta do 12. novembra, bodo na ogled 
akvareli, ki jih  je ustvaril v zadnjem 
času, na letošnjih ekstemporih in likov- 
niških srečanjih, na njih pa so upodobl
jeni tudi dolenjski motivi.

Menart (prebral je svoj prevod ene od 
balad škotskega pesnika Roberta Burn
sa) ter pevca Gabi Novak in Arsen De
dič. O  Berovičevem slikarstvu je govo
ril umetnostni zgodovinar Jože Matije
vič iz Dolenjskega muzeja.

Uvod v otvoritveno slovesnost naj bi 
bil ognjemet ob glasbi, ki pa gaje števil
no občinstvo (to liko obiskovalcev je  bi
lo le še na otvoritvah Jakčeve, Lamuto
ve in Suhyjeve razstave), stoje pred 
vhodom v galerijo, zaman pričakovalo. 
Odpovedala je  tehnika. N i pa odpove
dala pozornost Škotov: v želji, da bi b ilo 
v Dolenjski galeriji tudi kaj izvirno 
škotskega, so poslali več steklenic svo
jega najboljšega viskija, znanega pod 
znamko Glenfidich. (In  to brez računa!)

L ZO R AN

Dosedanje raziskave so postregle z 
novim i podatki o najstarješi zgodovini 
Novega mesta in dale številne dragoce
ne najdbe. Raziskovanja pa so predv
sem pokazala, daje nekropola na Kapi
teljski n jivi najstarejše novomeško po
kopališče. To pokopališče so uporab
lja li kakih sedemsto let. Najdba groba 
halštatskega veljaka pa je  potrdila, daje 
b ilo  Novo mesto sedež halštatskega 
kneza že okrog leta 700 pred našim štet
jem, torej na začetku starejše železne 
dobe.

Na razstavi, k i bo odprta do 13. no
vembra, je predstavljen le izbor najdb s 
Kapiteljske njive. Razstavljeni pedmeti 
so kajpak ustrezno strokovno obdelani 
oziroma restavrirani. To delo so opravi
li delno strokovnjaki Pokrajinskega 
muzeja iz Ptuja, najdbe iz groba halštat
skega veljaka pa so restavrirali v delav
nicah Centralnega muzeja v Mainzu, 
kjer so sicer že prejšnja leta opravili več 
tovrstnih storitev za potrebe Dolenj-

va jubilejnega Labodovega ekstempora 
dokaj ugodne vtise.

•  Prvo nagrado je prejel akademski 
slikar Veljko Toman iz Ljublane, 
drugo akademski slikar Jože Kumer 
iz Dolenjskih Toplic in tretjo akadem
ski aslikar £abrijel Humek iz stiškega 
samostana, obenem tudi najstarejši 
udeleženec letošnjega ekstempora. 
Diplome so prejeli: Marino Casetti,

Slikarji slikajo 
slikoviti Semič

Razstava del z likov
nega srečanja Semič 
88 bo odprta jutri zve- 

čer v hotelu Smuk
S E M IČ  —  O ktober obdari in 

pokrije  naravo s plaščem najbo
gatejših barv, zato ga im ajo slikar
j i  radi, še posebej tisti, k i slikajo s 
srcem. Zato tud i n i čudno, d a je  
vsako le to prav na ta mesec naj
več slikarskih ko lon ij, ekstempo
rov in sploh najrazličnejših de
lovn ih  srečanj likovn ikov.

Semičani so letos že drugič po
vabili medse slikarje, da bi jim  
upodobili nekaj čara, k i sije o k to 
bra v zlatih barvah z vinograd
niških pobočij in prek valovite be
lokranjske pokrajine. Na liko v 
nem srečanju Semič 88, k i se je  
začelo v soboto, 22. oktobra, ust
varja 15 slovenskih slikarjev, med 
n jim i največ akademskih. S likali 
bodo še danes in ju tr i,  obiskovalci 
pa si bodo njihove stvaritve lahko 
ogledali na razstavi, k i jo  bodo 
p rip rav ili v semiškem hotelu 
Smuk, odp rli pa ju tr i ,  v petek, 28. 
oktobra, ob 19. uri. S tem bodo 
počastili tudi semiški krajevni 
praznik, ki je  prav na ta dan.

Pokrovite ljica likovnega sreča
nja Semič 88 je  Iskra.

skega muzeja. »Grob« tega veljaka zav
zema osrednje mesto na razstavi.

Pod vitrino sredi dvorane je grobni 
inventar iz groba halštatskega kneza 
predstavljen v enakem položaju, kakor 
so nanj naleteli pri izkopavanju. Inven
tar sestavljajo: garnitura orožja, okrasni 
predmeti in lončene posode za popotni
co pokojniku v zagrobno življenje ter 
del opreme za jezdnega konja —  želez
ne žvale in uzda. Od orožja je moč vide
ti bronasto čelado, bronasto sekiro, zak
rivljen meč v nožnici, dve sulici in 
železno sekiro. Med okrasnimi predme
ti sta dve dolgi bronasti igli, bronast 
prstan in dve bronasti kroglici. Ob 
»nogah« pokojnika so tri lončene poso
de za hrano, torej vse tako, kot je zahte
val tedanji pogrebni obred. Seveda sije  
treba pokojnika med temi predmeti bolj 
ali manj zamisliti, saj je razstavljena in 
ga tako predstavlja le pod težo let in 
zemlje nekoliko deformirana, vendar še 
dobro ohranjena lobanja.

Dušan Fišer, Jože Kotar, Marjan 
Maznik in Franc Železnik. Odkupne 
nagrade pa so dobili: Danja Bajc, 
Matjaž Mauser, Janko Orač, Stanc 
Petrovič in Franc Rant. Posebna 
priznanja za najdaljšo zvestobo eks
temporu so dobili: M iran Hočevar iz 
Novega mesta, ki se je udeležil vseh 
desetih ekstemporov, ter Franc Smo
le iz Ljubljane (drugi najstarejši ude
leženec ekstempora), Jože Kotar iz 
Novega mesta in Stane Petrovič iz 
Celja, ki so na ekstemporih ustvarjali 
vsak po devetkrat.

Poseben čar in pomembnost tej 
Labodovi jub ile jn i prireditvi je na zakl
jučn i slovesnosti v soboto dal nastop 
Slovenskega okteta iz Ljubljane. Priz
nani pevski ansambel, k i si je  z neneh
nim nastopanjem na domačih in tujih 
koncertnih odrih, predvsem pa z vrhun
sko kvaliteto prislužil mednarodni ugled 
in časti, je  slikarjem in drugim ude
ležencem zapel sedem pesmi iz svojega 
domačega in mednarodnega programa.

Ob koncu povejmo še, da bodo v 
Labodu s slikarskimi ekstempori nadal
jevali, prihodnje leto pa poskusili ob 
enajstem ekstemporu pripraviti še razs
tavo del, nagrajenih na prvih desetih 
ekstemporih. Razstava letošnjega ju b i
lejnega ekstempora pa bo potem, ko se 
bo v Novem mestu iztekla, potovala po 
Labodovih tozdih v Sloveniji.

I. ZO R AN

VRAČAJO OBISK
VAS-FARA — Folklorna skupina in 

tamburaši KŠD Kostel iz Vasi-Fare bodo 
11. novembra gostovali v Delnicah na 
Hrvaškem. S tem gostovanjem bodo kos
telski kulturniki vrnili obisk delniškim 
(Radničko kulturno umetničko društvo 
Delnice), ki so se pred dvema letoma 
predstavili s svojim programom na odru v 
Fari.

LITERARNI VEČER 
NESLOVENSKIH PISCEV

T IT O V O  VELENJE -  V Knjižnici 
tukajšnjega Kulturnega centra Ivan 
Napotnik je  bil m inuli četrtek literarni 
večer, na katerem so nastopili štirje pisci 
iz vrst pripadnikov drugih narodov in 
narodnosti, živečih in delujočih v Slo
veniji. Svoje pesmi so brali: Dušan Cun
jak in Jure Drljepan iz Ljubljane ter Ja
dranka Matič — Zupančič in Branislav 
Banič iz Novega mesta. Večerje bil ena 
uvodnih prireditev v letošnje tradicio
nalno srečanje pesnikov in pisateljev, 
pripadnikov drugih narodov in narod
nosti, ki bo v kratkem na Jesenicah.

Na otvoritvi razstave, ki so seje ude
ležili številni obiskovalci iz Novega 
mesta in od drugod, med njim i kajpak 
več strokovnjakov —  arheologov in 
predsednik SAZU dr. Janez M ilčinski, 
je  o razstavi, pomenu arheoloških razi
skovanj na Kapiteljski n jiv i pa tudi o 
družbeni pomoči pri teh delih govoril 
arheolog Tone Knez, vodja arheo
loškega oddelka Dolenjskega muzeja. 
Ko je  govoril o tako imenovani širši 
pomoči, je  dejal, da so bile raziskave 
opravljene z gmotno podporo občinske 
raziskovalne skupnosti ter deloma z de
narno pomočjo občinske in republiške 
kulturne skupnosti, odreklo pa je 
združeno delo.

Tone Knežje poudaril, da seje žal 
tudi v tem primeru izkazalo, da do
lenjsko združeno delo denarno raje 
podpira »moč mišic kot pa moč' du
ha«. S tem je  opozoril na resnično, a 
bridko dejstvo, da v Novem mestu in 
tudi širše na Dolenjskem ni nikakršen 
problem zbrati to liko  in to liko  starih 
m ilija rd  za šport, da pa se na drugi stra
ni kultura po tej poti težko dokoplje že 
do starega milijona.

I. ZO R AN

IZŠLA DOKLOVA 
»USKOŠKA 
PRINCESA«

NO VO  MESTO —  Slavko 
D okl, novinar Dela v Novem mes
tu, se zadnja leta uveljavlja tudi kot 
publicist in je izdal že nekaj knjižic s 
tematiko NOB. Pri založbi Kmečki 
glas pa je  pred kratkim  izšel njegov 
literarni prvenec —  zgodovinska 
povest »Uskoška princesa«. Knjigo, 
ki jo  je  ilustriral slikar Bogdan 
Breznik iz Trebnjega, so izdali v vi
soki nakladi 5.000 izvodov. Od pre
jšnjega tedna je  naprodaj tudi v no
vomeški knjigarni Mladinske knjige.

GLEDALIŠKA 
SEZONA PRI NAS 

ODPRTA
N O V O  M ESTO —  Letošnji gleda

liški abonma v Domu kulture ima ime
niten začetek, saj gaje odprla predstava 
Brechtove igre »Gospod Puntila in nje
gov hlapec Matti«, s katero je m inuli te
den (v ponedeljek in torek) gostovala 
ljubljanska Drama. Obiskovalci so se 
prijetno zabavali ob prigodah v pijanos
ti dobrega in v treznosti okrutnega gos
poda Puntile ter njegovega po švejkov- 
sko premetenega služabnika Mattija. 
Kot je razvidno iz abonmajskega pro
grama, se obeta ljubiteljem gledališča v 
Novem mestu naslednje mesece še več 
zanimivih predstav, s katerimi se bodo 
na novomeškem odru predstavila druga 
slovenska gledališča.

V SKD RAZSTAVLJA 
SLIKARKA SLOWYKOVA

N O V O  MESTO —  V razstavišču 
novomeške SDK v Kandiji so v pone
deljek odprli razstavo slik Anne Marie 
le Guehennec Slowyk, žene enega od 
Renaultovih strokovnjakov v novo
meški Industriji motornih vozil. Razs
tavljene slike so slikarski zapisi iz raznih 
koncev sveta, od vsepovsod, kjer sta 
slikarka in njen mož daljši ali krajši čas 
živela in spoznavala nove dežele, krttje 
in ljudi. č 1; •;

Naprodaj še 
1000 »Lamutov«
Monografija se dobi v 
recepciji Dolenjskega 
______ muzeja______

N O V O  MESTO —  Založba pri 
Dolenjskem muzeju je  pred kakimi 
dvajsetimi meseci izdala zajetno 
knjigo Pot k vrtincem molčanja. 
Knjiga je do zdaj prva obsežnejša 
monografska predstavitev sloven
skega slikarja Vladim ira Lamuta 
(1915 —  1962). V  njej je  umetnik 
predstavljen z izborom več kot sto 
grafik In  risb ter s 70 barvnim i deli. 
Slike zajemajo najširši razpon sli
karjeve ustvarjalnosti z motiviko 
Dolenjske, Pariza in Belgije in sega
jo  od slikarjevih študijskih začetkov 
do poznejših modernejših iskanj.

Lamutovo umetnost v knjigi po
jasnjuje daljše besedilo dr. M ilčka 
Komelja z naslovom Pot k vrtni
cam molčanja. To je študija, k i na 
strokoven, a razumljiv'esejistični 
način odpira bralcu pot v umevanje 
Lamutovega dela in njegovih pro
blemov. Pri tem izhaja iz samih slik, 
pri stilni in vsebinski razlagi pa 
upošteva tudi zgodovinske okolišči
ne in umetnikovo življenje ter tako 
hkrati razlaga Lamutovo umetnost 
in slikarjevo izrazito in trpko oseb
no naravo, k i izžareva iz njegovega 
slikarstva.

Knjiga je dragocena za ljubitelje 
slikarstva, bralce pa seznanja s po
membnim, vendar še vse premalo 
cenjenim umetnikom. Toda čeprav 
je  tako, je  še vedno ni na prenekate- 
ri domači ali službeni knjižni polici, 
in to celo v samem Novem mestu, 
kjer je  V ladim ir Lamut živel in pre
težno ustvarjal. Je pa še čas, da se ta 
vrzel zapolni, saj je še vedno na vol
jo  okoli 1.000 izvodov ter mono
grafije. Naprodaj je  po 60.000 d i
narjev, in sicer jo  vsak lahko dobi v 
recepciji Dolenjskega muzeja. K n ji
go pa je moč naročiti tudi pisno na 
naslov: Dolenjski muzej. Muzejska 
7,68000 Novo mesto, ali po telefo
nu na številko (068) 21-169. Na
ročniki bodo knjigo dobili po pov
zetju. Možno je  obročno odplačilo, 
vendar največ v dveh obrokih.

I. Z.

I Z .

Škotsko nebo, čolni na Glavnem trgu
Marin Berovič se v Dolenjski galeriji predstavlja z veliko pregledno razstavo svo
jih slikarskih stvaritev — V preddverju galerije razstavlja Arsen Dedič

N O V O  M E S T O  —  Pravijo, da človek ne more hkrati služiti več gospodar
jem. So pa izjeme in mednje sodi tudi 37-letni Marin Berovič, novomeški rojak.
Uspešen je vsaj na dveh področjih, vendar takšnih, da si nista prav nič v sorodu, 
ob tem pa njegova vedoželjnost rada domuje tudi drugod. V stroki, ki si jo  je 
izbral za poklic, od katerega živi (zaposlen kot raziskovalec na Kmetijskem ins
titutu Boris Kidrič v Ljubljani), je  dosegel naziv doktorja kemijske tehnologije.
Od gimnazijskih let dalje pa se zelo intenzivno posveča tudi likovni umetnosti, 
tako daje  danes priznan slikar, član Društva slovenskih likovnih umetnikov.
Od leta 1984 ima tudi diplomo Akademije likovnih umetnosti v Ljubljani, pri
dobil pa si jo  je  s podiplomskim študijem na specialki za restavratorstvo in 
konservatorstvo.

1. Z.

BESEDA O  O D K R IT J IH  —  Na otvoritvi arheološke razstave v mali dvo
rani oddelka NOB Dolenjskega muzeja je o pomenu izkopavanj in najdbah 
na Kapiteljski njivi v Novem mestu govoril arheolog Tone Knez. (Foto: B. 
Babič)

Veličastje novih arheoloških najdb
Izbor dragocenih predmetov, ki jih je dolga stoletja krila zemlja na Kapiteljski 
njivi v Novem mestu, razstavljen v Dolenjskem muzeju — Najimenitnejše najdbe 
je skrival grob halštatskega veljaka, ki je vladal »Novemu mestu« pred 2700 leti

N O V O  M E S T O  —  V mali dvorani oddelka NOB Dolenjskega muzeja je od 
prejšnje srede na ogled razstava o novih arheoloških odkritjih v Novem mestu.
To je prikaz odkritij, ki sojih v okviru arheološkega raziskovanja Dolenjskega 
muzeja našli v zadnjih letih s sistematičnim odkrivanjem velike prazgodovinske 
nekropole na prostrani Kapiteljski njivi.
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M ila n  M a rk e lj 
Tone Jakše Z avtodomom IM V na jug Evrope

MESTO, 
KI SE 
UGREZA

Črpalni stolpi za slanico so posejani po gorn
jem delu Tuzle.

V pogovoru z Ratajcem, Tuzlančanom sloven
skega rodu, pod nekaj stoletij starim hrastorn. 
Brez prijazne Ratajčeve pomoči bi Tuzlo slabše 
spoznala.

Ta čas, ko Jugoslavijo zvijajo krči družbene, gospo
darske in politične krize, se presenečeni, ne le mi sami, 
marveč tudi ostali svet zaskrbljeno sprašujemo, kaj je 
vendar z našo državo, da se je tako hitro sesula v jamo 
kriz, iz katere nekako ne more in ne more zlesti, kaj je 
vendar krivo, da je tako hitro izgubila vse tisto, kar si je 
med vojno in v povojnih letih pod Titom izborila. Ni se 
mogoče ubraniti vtisa, kot da je nekaj navrtalo našo 
skupno posodo in da vse, kar so rodovi z odrekanjem, 
z veliko ljubezni, dela in volje znosili vanjo, hitro odteka, 
če ni že kar odteklo.

Med takšnimi razmišljanji o Jugoslaviji se kar sama 
vsiljuje podoba s popotovanja. Misel se vrača k bosan
skemu mestu Tuzli, ki je na nek način podoba naše 
domovine. Ne samo po tem, da so v njem našli dom in 
vsakdanji kruh pripadniki vseh naših narodov in na
rodnosti, da je torej po sestavi prebivalstva zelo pisana 
in je prava »Jugoslavija v malem«, o kateri tako radi go
vorimo. Tuzla je podoba Jugoslavije tudi v silovitem 
povojnem razvoju, ko je to bosansko mesto kar vzkipe
lo in tako rekoč znova zraslo nekajkrat večje, kot je bilo 
prej, pri tem pa razvoj postavilo na temelje težke in ba
zične industrije. Zato je podoba Jugoslavije tudi po 
tem, da plačuje za tovrstni razvoj dovolj težko ceno na 
račun okolja, v končni posledici tudi na račun svojih de
lavcev in prebivalcev. In za nameček recimo še to, da 
je Tuzla podoba današnje Jugoslavije tudi po tem, da 
se stari del mesta dobesedno pogreza. Bogastvo iz 
neder zemlje so izčrpali, praznine pa mesto vlečejo 
vase. Kaj ni podoben notranji vakuum kriv za 
»udiranje« Jugoslavije? Ni bilo črpanje njenih notranjih 
potencialov, ugleda, ki si ga je izborila v zadnji vojni in 
prvih povojnih desetletij, pripravljenosti ljudi žrtvovati 
se za vrednote, ki so jih sprejeli za svoje, ali ni bilo raz
sipavanje vsega tega preveč neusmiljeno? Tako 
neusmiljeno, da je naenkrat ostala za vsem le 
praznina?

INDUSTRIJSKI BUM
Mesto pod Majevico je središče industrjsko- 

rudarskega bazena in rudarsko-kemijskih kombina
tov. Na vse to v hladnejših jesenskih dnevih zameglje
no jutro opozarja popotnika že precej kilometrov, 
predno se cesta ob rečici Tinji spusti v tuzlansko kotli
no. Kaj kmalu tudi vidiš, od kod smrad in onesnaženje, 
saj je okolica Tuzle ena sama dolga tovarna in rudnik. 
Termoelektrarna Lukavac, rudnik soli, solarne, koksar
na in tovarna sode, livarna, tovarna strojev, lesna, usn
jarska in druge industrije — vse to so pridobitve indus
trijskega burna v tem mestu, ki je bilo sicer industriali
zirano že pred zadnjo svetovno vojno, vendar je 
največji skok v industrializacijo naredilo po vojni. Kreka 
z rudnikom lignita, Tušanj s starodavnim rudnikom 
kamene soli, Lukavac s svojo kemično industrijo in 
termoelektrarno in druga obmestna naselja, vse to se 
je zlilo s Tuzlo v eno samo veliko industrijsko središče.

A industrija ni čarobna mizica pogrni se. Nič ne daje 
zastonj; v zameno jemlje, jemlje naravne dobrine, ki so 
za človeka življenjskega pomena; čist zrak, čisto vodo 
in zemljo. Brez premisleka, daje treba industrijske ve
likane spraviti v razumne okvire in jih prilagoditi resnič
nim potrebam in možnostim okolja tudi v ekoloških po
gledih, brez takšnega premisleka si ni mogoče 
zamisljti zdravega razvoja. Napredek, katerega mit 
smo v Jugoslaviji dolgo gojili, je izgubil svoj sijaj. Zača- 
dili so ga tovarniški dimniki, strupeni odpadki, ones
nažen zrak, oporečne vode, s kemikalijami zastruplje
na zemlja...

Kmalu potem, ko sva prispela v T uzlo in sva se pri
vadila zasmrajenemu zraku ter se nisva zanj menila, 
kot se niso tudi ljudje, hiteči po širokih ulicah, sva se 
zapletla v pogovor z Džordžem Gajičem, doma iz tuz- 
lanske okolice. Takoj se je pohvalil, da je kot kvalifici
rani tesar že bil v Sloveniji, da mu je ta dežela ostala v 
zelo lepem spominu. Sploh pa je videl lep kos sveta, 
saj je delal na gradbiščih po Jordaniji, Alžiriji in še v 
nekaterih drugih državah. Zdaj čaka na bolniško 
upokojitev, trde čase in majhno plačo pa premaguje 
tudi s pomočjo tega, kar pridela na majhni kmetiji.

Kot kmet, občutljiv za spremembe v naravi, je seve
da potrdil pravilnost najinih prvih vtisov, da je zrak v tuz- 
lanski dolini res onesnažen. Dodal je, da ne samo zrak. 
Motijo ga tudi umazane in zasmetene ulice. Slovenci 
po njegovem mnenju ne bi stvari pustili v takem stanju. 
Na ta njegova razmišljanja sva kar molčala, saj sva na
tanko vedela, kako je pri nas s to rečjo; lepih misli pa 
prijaznemu neznancu tudi ne gre kar tako zrušiti.

Veliko udorino, ki se je po septembrskem dežju naredila tik ob hišah, so ravno zasipavali, ko je 
škrtnil zaklop fotografske kamere in ujel zgornji prizor. Zemlja se udira zaradi črpanja slanice. Kraji 
udorov seveda niso primerni za bivanje, vendar se ljudje kljub prepovedi tu naseljujejo, si pozidajo 
ali kako drugače zmašijo skupaj zasilno hišico in v nji čakajo na stanovanje v novih predelih Tuzle.

»Imamo pa le srečo, da je v okolici toliko gozdov. 
Gozdovi nam čistijo zrak, drugače bi bilo huje« je po
vedal. Potem pa naju je opozoril, da nedaleč od kraja, 
kjer smo se pogovarjali, stoji več stoletij staro drevo.

Seveda naju je poklicna radovednost gnala k lesni 
starini. Hrast je zares mogočen. Pri nas v Krakovskem 
gozdu bi se sicer našlo nekaj debelejših in mogočne
jših stoletnikov, vendar pa tako mogočno drevo sredi 
velikega industrijskega mesta zares zasluži pozornost. 
In kot sva lahko prebrala s ploščice, pričvrščene nanj, 
so se tega zavedli tudi možje z občine, saj so hrast 
zaščitili kot spomenik naravne dediščine.

TUZLANČAN SLOVENSKEGA RODU
Mogočni hrast pa nama je pripravil še eno prese- 

neženje. Ko sva si ga ogledovala, sva zaslišala: »Bilo je 
še več takih, pa so jih neodgovorno uničili.«

Ogovoril naju je starejši možakar in se opravičil, da 
naju tako ogovarja, a ker vidi, da naju zanimajo stara 
drevesa, nama mora povedati, kako je bilo z njimi v 
Tuzli. In beseda je dala besedo, nazadnje pa sva zve
dela, da govoriva s potomcem Slovenca, ki se je za 
časa Avstro-Ogrske priselil v Bosno. Takrat je sploh 
precej Slovencev potovalo na »naš romantični jug«, kot 
je krajem južno od Kolpe dejal Ivan Cankar, marsikate
ri med njimi pa se je v novih krajih udomačil in ostal. O 
tem pričajo priimki tuzlanskih meščanov pa tudi imena 
iz polpretekle zgodovine Tuzle, predvsem iz njenega 
revolucionarnega gibanja, v katerem je delovalo veliko 
tamkajšnjih Slovencev. Omenimo Zdravka Smoleja, 
po katerem so poimenovali tuzlanski aeroklub, in Ama
lijo Lebeničnik, po kateri se imenuje ena od mestnih 
ulic.

Vladimir Ratajc, tako se tuzlanski Slovenec piše, se 
nama je pridružil in postal najin vodič po Tuzli. 
»Upokojenec sem in imam časa na pretek,« je dejal.

Mimogrede sva zvedela, od kod Ratajaci v Tuzli. Nje
gov oče je prišel skupaj s še drugimi Slovenci v rudnik 
Kreko kot avstrijski uslužbenec. V Tuzli si je našel dek
le, Hrvatico, se oženil z njo in ostal v tem mestu.

»Jaz seveda ne znam več govoriti slovensko,« je de
jal Vladimir Ratajc, »Tuzlančan sem, sta pa zato moja 
hči in sin bolj slovensko usmerjena. Hči se ima za Slo
venko in ima to narodnost tudi uradno zapisano, sin pa 
včasih sprašuje, zakaj sem ostal v Tuzli, zakaj se ni
sem raje preselil v očetove kraje.«

V spremstvu prijaznega tovariša Ratajca sva preho
dila mesto po dolgem in počez ter tako zvedela tudi za 
njegovo nenavadno usodo.

MESTO SE UGREZA
Na območju nekdanje Gornje in Spodnje Tuzle ter 

okolice — oba kraja danes poznamo pod skupnim 
imenom Tuzla — so stoletja dolgo kopali sol ter črpali 
slanico. O tem priča samo ime kraja; v 12. stoletju se je 
tuzlansko področje imenovalo Sol, po prihodu Turkov 
pa se je udomačilo ime T uzla, kar v turščini pomeni so
larno. Turki naravnega bogastva niso kaj dosti izko
riščali, temelje industrije so postavili šele Avstrijci, ki so

41

.
Skupina delavcev, ki dela pri zanimivem projektu »dviganja« ogroženih kulturnih spomenikov.

ob koncu 19. stoletja skopali nove vodnjake za črpapje 
slanice, postavili solarne, odprli rudnike in tovarne ter 
zgradili železniško progo Doboj — Tuzla. Jugoslavija 
je nadaljevala z izkoriščanjem naravnih bogastev.

Vendar bogastvo v nedrih zemlje ni brezmejno. Čr
palni stroji tudi danes nenasitno vlečejo iz zemlje sla
nico, surovino za tuzlansko kemijsko industrijo, zaradi 
preobilnega črpanja pa nastajajo pod zemljo prazni 
prostori, v katere se lepega dne sesuje zemlja. Na po
vršju zazija velikanska udorina.

Udorino takšne vrste sva si lahko ogledala na lastne 
oči. Povzpeli smo se na hrib nad Tuzlo, k musliman- 
sko-pravoslavno-katoliško-židovskemu pokopališču, 
kjer mrtvi pričajo, kako pisano je bilo mesto tudi že po
prej. Nekaj deset metrov proč so z velikimi tovornjaki 
dovažali zemljo in jo sipali v veliko udorino, ki je zazija
la tik ob hišah. Majhna hiša, očitno zgrajena nedolgo 
tega na hitro roko, se je že skoraj prevalila vanjo.

Ubogi ljudje, sva pomislila. Ratajc pa je pokazal na 
drugo plat te medalje, ko nama je razložil, da so vse 
prebivalce tega starega dela Tuzle preselili v nove 
predele in jim zagotovili stanovanja. Toda na nevarno 
območje se priseljujejo drugi. Na hitro pozidajo male 
hišice, potem pa začno pritiskati, naj jim občina da sta
novanje, češ da je zaradi ugrezanja življenje v hiši živl
jenjsko nevarno. Teh zlorab solidarnosti ni mogoče 
preprečiti. Ko ene izselijo, se že priselijo drugi.

Sirija Jasarevič, starejša ženska, ki je skupaj z dru
gimi ljudmi opazovala zasipavanje udorine, je poveda
la, da je 40 let živela na tem prostoru in da se skoraj 
vsak dan vrne v staro hišo, iz katere so jih izselili. Stari 
dom jo še vedo privlači, čeprav je zapuščen, razpokan 
in tik pred razpadom.

»Tu mi je lepo,« je povedala, potem pa dodala, da 
sedaj stanuje pri sinu v njegovem enosobnem stano
vanju, kar seveda ni prav nič udobno. »Pravijo, da bom 
kmalu dobila svoje stanovanje. Upam, da bo res tako,« 
je menila.

KAKO PRIDVIGNITI CERKEV?
Pogrezanje se je v Tuzli začelo pred kakimi dvajse

timi leti. Nekatere stavbe v starem mestu so začele 
pokati, razpoke so kot gube starčevski obraz prepredle 
fasade in zidove hiš, nekatere so se samo nagnile. Za
radi nevarnosti, da se zrušijo in koga poškodujejo, so 
jih morali precej porušiti. Tako so šli rakom žvižgat po 
vojni zgrajeni dom JLA, gimnazija, katoliška cerkev, 
dom zdravja, muslimanska medresa, Dindič džamija in 
veliko hiš, vse srbsko naselje Srbska varoš. Na tem 
mestu je zdaj otroško igrišče. Samo džamijo so obnovi
li, drugo je moralo biti zravnano z zemljo.

V zameno za porušene zgradbe so seveda postavili 
nove. Tuzla se tudi brez teh zidov hitro širi in obnavlja. 
Proč od nevarnih udorin rastejo nove stanovanjske 
stavbe, hiše, zrasla je velika in moderna blagovnica, 
čudovita večnamenska zgradba, ki služi kot športna 
dvorana, sejmišče, dvorana za kulturne in druge prire
ditve, zrasle so nove šole, zdravstveni center, banke 
itd.

Vendar pa ne gradijo le novega. V zadnjem času so 
začeli reševati tudi starejše zgradbe, predvsem seve
da tiste, ki imajo kulturno in zgodovinsko vrednost. 
Naši strokovnjaki so se prav v Tuzli lotili obnove dveh 
zgradb po izvirnem in v svetu še nepreskušenem pos
topku. Vladikin dvor in srbsko pravoslavno cerkev — 
obe stavbi sta se zaradi delnega ugreza tal nagnili in bi 
jih pravzaprav morali podreti — so sklenili na ugrezn- 
jenem delu malo pridvigniti in jih zravnane očvrstiti z 
dodatno urejenimi temelji.

Dela so se lotili s posebnimi hidravličnimi dvigalka
mi. V času, ko sva bila v Tuzli, je bil Vladikin dvor že 
zravnan, dela pri pravoslavni cerkvi pa so bila v zago
nu. Odkopali so že temelje, jih učvrstili ter v njih pripra
vili prostor za 53 dvigalk. V naslednjih treh dnevih so 
strokovnjaki iz Zagreba začeli dvigati cerkev. Kot sva 
kasneje zvedela, je bilo dviganje uspešno. Pridvignje- 
no cerkev so na ustreznih mestih podložili in nato vse 
skupaj krepko zalili z betonom. Tako je bila zgodovin
ska znamenitost rešena.

Med obnovljenimi spomeniki je treba omeniti lepo 
obnovljeno Dindič džamijo, staro Direkcijo, obnovo 
vodnjaka v starem središču, ki ga postavljajo tako rek
oč iz nič, saj so ga pred več leti porušili, zdaj pa ga mo
rajo graditi s pomočjo ohranjenih fotografij in slik.

Tako se Tuzla kljub ugrezanju obnavlja in raste. Pos
luh za resnične vrednote je večji, mik napredka za 
vsako ceno pa zmanjšan.

»Bolje tako, kot da kradem,« je pojasnil fant, ki 
si z ulično preprodajo zasluži kak dinar za 
preživetje. Poulični prodajalci so del vsakdan- - 
jika večjih mest.

Razpoke na strehah stavb, kot je še neporušen 
del nekdanje gimnazije (na sliki), so znamenje 
ugrezanja tal. Te tuzlanske »gube« pomenijo 
prezgodnjo starost in gotovo smrt.
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praznik občine novo mesto

Vztrajati na poti v carstvo svobode!

— Občina Novo mesto praznuje svoj 
praznik 29. oktobra v spomin na ustanovitev 
Novomeške čete leta 1941, ki je že 1. no
vembra tega leta napadla okupatorjevo pos
tojanko na Bučki.

V navadi je, ne vem, od kdaj in 
zakaj, da predsednik skupščine 
občine ali župan ob občinskem 
prazniku kaj napiše za pokrajin
ski časnik in njegove zveste bral
ce. Navada je železna srajca, a 
meni ni do tega, da bi jo oblekel, 
ko pa se v svoji kar dobro poču
tim, zato se oproščam, če bom 
razgaljen, brez one ali moje, 
komu drugače zapolnil tren časa, 
kakor si je želel in pričakoval. Teh 
je, zdi se mi pravzaprav malo, saj 
večina takšne vrstice samo prele
ti ali pa kar spregleda, saj si kaj 
posebnega od takega branja ne 
obeta, pa mi se zato, ker tako mis
lim in čutim, še toliko manj hoče 
karkoli navleči na svojo kožo.

Franc šali, predsednik občinske 
skupščine Novo mesto

Torej k zadevi, ki me je pritegni
l i  Megleno, ohlajeno sobotno je
sensko jutro je bilo. Parkiral sem 
in zavil na tovarniško dvorišče k 
skupini, ki je čakaje na skromno 
slovesnost, kramljala o vsem mo
gočem, med drugim tudi o trenut
ni jugoslovanski ustavnopolitični 
sceni. Prostor se je polnil z zna
nimi obrazi in kmalu nas je pri
tegnil po mikrofonu izrečeni poz
drav in zatem še direktorjeva 
Pripoved o tovarniški novosti, za
radi katere smo se pravzaprav 
zbrali. Oglasil se je tudi generalni, 
ki je o njej nekoliko širše govoril in 
zavzeto utemeljeval njen pomen 
v današnjem in jutrišnjem pos
lovnem svetu. V meni pa so se 
nehote od nekod prikradle misli 
na veliki, spektakularni občinski 
Praznični dogodek pred skoraj 
tremi desetletji, ko se je na pri
bližno istem mestu kar trlo ljudi in

zijal, ki so pričakovali slavnega 
gosta, ki naj bi blagoslovil rojstvo 
tovarne. Dobila je tudi ime prve 
tovarne stekla daleč naokrog. 
Takrat je prišla kolona limuzin z 
gizdavimi mercedesi spredaj; tak
rat se je še vedelo in čutilo, kaj je 
oblast, tisti čas je bil še čas velikih 
fizičnih korakov v svetlo prihod
nost socializma in nekaterim se je 
zdel komunizem že čisto blizu in 
oprijemljiv: No, namesto dohodka 
tovarne in boljšega kosa kruha 
smo po nekaj letih dočakali pro
testni delavski zbor pred občin
sko skupščino. A tovarni ni bilo 
pomoči. Zastarela vleka stekla se 
ni posrečila. Delavci in mladi 
strokovnjaki so ostali praznih rok, 
občina pa v neprilikah. Med reši
telji je bila tudi Krka.

Minila so leta iskanja in prever
janja možnosti, leta napornih stro
kovnih in poslovnih tipanj, dokler 
ni stekla proizvodnja izolacijskih 
materialov. To pot je trg trud po
plačal. Ob starem, skoraj 60 me
trov visokem dimniku nekdanje 
steklarne — spominu in opominu, 
je vendarle dobil dolenjski kre
menčev pesek pravi smisel in vel
javo. In prav je tako, zakaj bi ga le 
prodajali tujcem, ko pa ga znamo 
in zmoremo doma spreminjati v 
zahtevna, fina steklena vlakna, te 
pa takoj zgnesti in razvleči v iska
ne izolacijske gradbene izdelke, 
da ne nizam še drugih možnosti, 
katerih se mladi strokovni tim 
zaveda.

In prav je, da je tovarna pomisli
la na svoj jutri. To pot, ko se nam 
je predstavil v svoji novi, tehno
loško izredno dovršeni podobi, ko 
nam je dovolila vstop v avtomati
ziran, procesno krmiljen proiz
vodni sistem in v samo kamrico, v 
kateri poteka računalniško vo
denje in kontroliranje tega, ni bilo 
kot nekoč velike množice niti ne 
visoko spoštovanih gostov; bili 
smo le ljudje, ki smo ob vsem, kar 
je bilo videti, dojeli, kako nas la
hko le takšna vrhunska tehnologi
ja in dobri tržni programi nikoli 
več ne pustijo na cedilu, kako je 
to edina prava pot v Evropo in v 
širni svet, kako bomo le tako kaj 
imeli in tudi nekaj pomenili.

Znanje je torej tisti čarobni 
koren večne mladosti, s katerim 
zmoremo delo nenehno pomlaja
ti, z njega odstranjevati in odvreči 
luske in vlakna preživelega, osta
relega in zastarelega in mu tako 
dajati večno svežino, privlačnost,

Skupščina občine Novo mesto, izvršni 
svet in vse družbenopolitične organiza
cije čestitajo vsem delovnim ljudem in 
občanom za praznik občine.

veljavo in ugled. A samo od sebe 
ne pride v nas, sšmo, kar takšno 
kot je, tudi še nima svoje čudežne 
moči. Potrebuje poslovodno nak
lonjenost, premišljeno denarno 
radodarnost in tehnološko inova
tivno pripravljenost, saj brez tega 
lahko dobre zamisli, elaborirane 
ideje, izvedbene študije kratko- 
malo poromajo kar v predale ali 
pa kam drugam, tur'1 v tujino, saj 
je tam navadno več poslovnega 
razumevanja, in ne le možnosti, 
kot pa doma. A krivični bi bili, če 
ne bi priznali, da se tudi v naših 
podjetjih nosilci poslovne in raz
vojne politike zavedajo srčike 
časa, čeprav čas sam terja poleg 
tega tudi operativno poslovno- 
razvojno ukrepanje, in prav tu se 
za marsikoga pričneta pekel in 
nebesa, ta neizprosni boj v sebi, 
ki ga vsak, kdor mora poslovno ali 
razvojno odločati, zelo dobro poz
na.

A brez osebne duhovne revo
lucije ni skupne modre odločitve, 
ni reke pritokov ne reke napre
dka. Toda z gotovostjo lahko re
čemo, da smo v njej in ne nekje 
na obrežju — nemočni in za
puščeni. In vse bolj k sredini, k 
sami matici toka bi kazalo krmari
ti, saj kdor bo ostal bližje ali pre
blizu brega, utegne preveč zaos
tati. Krožkovna gibanja, inovativ
ne skupine, razvojna strokovna 
jedra, raziskovalni timi, lastni ali 
skupni inštituti so naša vesla, ja
dra in motorji napredka, so sile, ki 
zmorejo naše delo in življenje us- 
redinjati tam, kjer se bomo počuti
li bolj svobodne, enakovredne in 
enakopravne, kjer bo manj so
cialnih stisk, napornega dela in 
zatrtih ali neuresničenih osebnih 
in skupnih možnosti. Jugoslavija 
mora vsem narodom in narod
nostim, vsakemu osebnemu in 
skupnemu delu sistemsko zago
toviti približevanje in ostajanje v 
strugi svetlobe in nikogar pesto
vati ali umetno ohranjati! Naša 
domovina bo samo tako zares 
naša in vsi mi njeni enakopravni 
in enako ljubljeni sinovi. Tako jo 
bo svet znal spoštovati in taki, 
ustvarjalni, inovativni, bo lažje 
živeti.

Zakaj bi naj bili torej peto kolo 
na naši stari celini, ko ta s svojimi 
320 milijoni prebivalcev in 450 ti
soči visoko kvalificiranih strokov
njakov teži in se pripravlja na 
skupno največje svetovno tržišče, 
večje, kakor sta ameriško ali ja
ponsko, na enotno razvojno stra
tegijo in na svoboden pretok 
znanja, kadrov, kapitala, blaga in 
storitev ter poslovništva in pod
jetništva. Ni se nam treba tako 
obnašati, da bi kaj takega postali, 
da bi tako končali in s tem poko
pali svoja stremljenja in hrepe
nenja, še posebej zato ne, ker 
imamo tudi sami veliko sposob
nega strokovnega in vrhunskega 
kadra ter zgledno tehnološko 
moč, pa bi se zato lahko že zdaj 
zelo koristno vključili v ključne 
razvojne projekte. Zdaj pa nas

skoraj ni pri raziskavah mikro in 
makro sveta, v projektih prouče
vanja fizikalnih delcev, v raziska-

pešno dogovorimo o prisotnosti v 
vseh tistih programih, v katerih 
lahko ustvarjalno in v skladu s 
svojimi interesi zelo koristno so
delujemo, tudi v interesu Dolenj
ske in s pomočjo našega denar
ništva pa tudi znanja. Zakaj pa 
ne?

upati in pričakovati človekov de
lovni dan kot radost fizično osvo
bojenega delavca in igro ter kon
trolo mišljenja nad samodejno 
procesno vodeno proizvodnjo 
materialnih dobrin. Daj, da bi 
vztrajali in uspeli na tej poti v 
carstvo svobode!

FRANC ŠALI

beogradska banka
tem eljna banka ljubljana

Izpostava Novo mesto

Ob prazniku občine Novo mesto čestitamo 
vsem občanom in var
naprej priporočamo!
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Le tako ne bomo zaostali, le 
tako bo tudi naše mesto svojo 
staro kulturo in nove kulturne iz
zive znalo prepletati v nove kako
vosti tehnološkega, urbanega in 
duhovnega bivanja. In spet se bo 
pokazalo, kot že tolikokrat v zgo
dovini, kako je prav tehnološka 
kultura tista, ki zagrabi življenje 
pri korenu, pri čemer na svoji poti 
nemilosrčno gradi in ruši ter 
vzpostavlja nove odnose, vred
nosti in vrednote!

Potem, se mi zdi, je generalni 
končal, sklenil svoje besede. Kaj
pak, še kako prav ima! Z odobra
vanjem smo ga pospremili med 
nas, navzoče pri tem izrednem 
brstenju in narojevanju novega, 
sodobnejšega, uspešnejšega, ko 
že v zarji svitanja smemo rahlo

vah najrazličnejših področij ve
solja in vesoljske tehnologije, ni 
nas v študijih sodobne informa
tike, pri raziskavah industrijske 
tehnologije, pri programih sode
lovanja v znanosti in tehnologiji, 
med katerimi so tudi za nas Do
lenjce zanimiva področja, recimo 
zdravilstvo, elektronika, transport, 
slednji še zato, ker je pri dveh pro
jektih tudi Renault, s katerim smo 
že kar usodno povezani, in bi to
rej tudi nam ne smelo biti kar 
vseeno, kakšen bo razvoj avto
mobila za naslednje obdobje, ko 
bomo začeli pisati ali beležiti čas 
najprej z dvojko. Z redkimi posa
mezniki in manjšimi skupinami se 
ne bi smeli zadovoljiti in sprijazni
ti, te so nam lahko le v spodbudo, 
da se bolje organiziramo in us-



Kop kvarcita Jersovec pri Mirni

40 LET »KRE
Kremen — industrija in rud

niki nekovin (Novo mesto) ob 
svoji 40-letn ici pozdravlja vse 
občane občine Novo mesto 
ob njihovem obč. prazniku ter 
občane krajevne skupnosti 
M irna in Raka.

DELOVNI IN VZTRAJNI 
KOLEKTIV JE V 40 LETIH 
NENEHNO NAPREDOVAL, 
ČEPRAV JE MORAL PRE
MAGATI MARSIKATERO TE
ŽAVO.

DANES JE KREMEN M O 
DERNO PODJETJE, ZNANO 
PO PROIZVODNJI STEKLAR
SKIH IN LIVARSKIH PES
KOV, KVARCITA IN FINAL
NIH IZDELKOV PO VSEJ 
DOMOVINI IN V INOZEM 
STVU.

OB PROSLAVI 40-LETNI- 
CE SO ČLANI KOLEKTIVA 
PREJELI NAGRADE, NEKA
TERI PA ŠE POSEBNA PRI
ZNANJA.

POVABILI BODO MEDSE 
TUDI UPOKOJENE SO DE
LAVCE IN JIH NAGRADILI. 
KOLEKTIVU, KI SLAVI TAKO 
POMEMBEN JUBILEJ, ŽELI
MO MNOGO NOVIH USPE
HOV PRI VSEH PRIZADE
VANJIH ZA ŠE BOGATEJŠI 
IN LEPŠI JUTRIŠNJI DAN.

USTANOVNA LISTINA, 
STARA 40 LET

Okrajno podjetje KREMEN 
je bilo ustanovljeno 19. no
vem bra 1948. V letih 1950 in 
1951 so se z novim  podjetjem  
združili obrati hrastniške stek
larne in mariborske TAM v 
M okrem polju. Četrto leto po 
ustanovitvi se je  podjetje pre
imenovalo v Rudnike krem e
nčevega peska, leta 1956 pa 
v Rudnike nekovinskih rudnin 
KREMEN. Današnje ime — 
Industrija in rudniki nekovin 
KREMEN — je podjetje dobilo 
15. junija 1961.

Proizvodni prostori v Mokrem Polju

Separacija  in flo tacija  krem enovega peska v Ravnem pri Raki

Med 30- in 40-letnico, ki jo 
Kremen praznuje letos, se je 
podjetju posrečilo z naložba
mi v osnovna sredstva in in
vestic ijsko vzdrževanje m o
dernizirati proizvodnjo. Zdaj 
ugotavljajo, da je težaškega 
dela še zelo malo, proizvodn
ja 150.000 ton proizvodov let
no ni več vprašanje.

TROJNO »KREMENOVO« 
ISKANJE

Kolektiv Kremen je v pretek
lem desetletju razvijal svojo 
dejavnost v treh smereh:

— proizvodnja kvarcita kot 
proti ognju odpornega m ate
riala na Mirni — občina Trebn
je. Ta proizvod plasirajo v 
g lavnem  na inozem sko trž i
šče (Zah. Nemčija), uporablja
jo  pa ga tudi v lastni predelavi 
proti ognju odporne mase v 
Novem mestu;

— proizvodnja kremenovih 
peskov za steklarsko, livarsko 
in industrijo gradbenih e le 
m entov v Ravnem pri Raki — 
občina Krško in

— proizvodnja proti ognju 
odpornih mas, delovišče v 
Novem mestu ter Mokrem 
Polju. Vzporedno in predv
sem za potrebe proizvodnje 
proti ognju odpornih mas pro
izvajajo tudi manjše količine 
krem enovega peska pri Birč- 
ni vasi in Mokrem Polju.

Proizvodnja je dosegla rek
ordno višino v letp 1987, in to 
blizu 160.000 ton.

NADALJNJA
INVESTICIJSKA
DEJAVNOST

M odernizacija te vrste pro
izvodnje — gre za predelavo 
surovin v končne proizvode 
— se je  začela  nekako pred 5 
leti. Na osnovi invest. progra
ma se je začela  prva faza, t. j. 
izgradnja moderne sušiln ice 
s prostori za drugo fazo, t. j. za 
izdelavo ognjeodpornih mas 
in ostalih livarskih in gradbe
nih pripomočkov.

V jubile jnem  letu sta bili obe 
fazi končani in del proizvodn
je se je  iz Novega mesta pre
selil v novozgrajen objekt. 
Proučevanje tržišča bo poka
zalo potrebo po predelavi su 
rovin v nove proizvode. Vse
kakor je ta dejavnost ena od 
perspektiv za okoli 140-član- 
ski kolektiv.

KREMEN
IDUSTRIJA IN RUDNIKI NEKOVIN

NOVO MESTO
čestita za praznik 

občine

čestitamo ob prazniku občine
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praznik občine novo mesto
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NOVOST!
Nov sistem D.C. 
napajanja digitalnih 
telefonskih central in 
drugih potrošnikov v 
feroresonančni izve
dbi

Energetska 
elektronika 
Novo mesto

AVTOPROMET 
GOSTINSTVO 
IN TURIZEM 
NOVO MESTO 
STRAŽA

poslovalnica 
Novo m

pristop

sodobnemu 
poslovanju

Vsem delovnim ljudem in občanom čestitamo ob prazniku občine

ČESTITAMO OB PRAZNIKU OBČINE

sestavljivo

novoles
čestitamo za občinski praznik

praznik občine novo mesto
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KRKA 
ČESTITAMO 
ZA PRAZNIK

za okoli 30 odstotkov in vložili precejšnja sredstva v izboljšanje ekoloških 
razmer. K kemijski sintezi smo zgradili dve novi proizvodni lin iji za sinteze 
sodobnih farmacevtskih in kemijskih učinkovin, zgradili skladišče vnetlji
vih tekočin, končujemo pa tudi gradnjo laboratorijev za predklinične 
raziskave.

Posodobili smo večji del naše dejavnosti: z razvojem in napredkom, z 
znanjem in inovativnostjo želimo tudi v prihodnje prispevati k hitrejšemu 
razvoju regije in naše družbe.

V K rk i skrbimo za razvoj, kar dokazuje tudi pot, k i smo jo naredili v pre
teklih štiriintridesetih letih. Z vlaganji smo lani posodobili obrat za proiz
vodnjo tablet in dražej in zgradili moderne laboratorije za mikrobiološke 
raziskave. Letos smo s posodobitvijo nadaljevali: obnovili smo obrata za 
proizvodnjo injekcijskih raztopin in aseptično polnjenje antibiotikov. Novi, 
visoko zmogljivi stroji in moderne tehnologije v teh obratih nam omogočajo 
izdelovati zdravila, k i ustrezajo sodobni medicinski doktrini.
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ISKRA IEZE Ljubljana, n. sofl. o. 
TOZD HIPOT 
Tovarna potenciometrov 
in hibridnih vezij, n. sol. o. 
Šentjernej 68310 Šentjernej

Telefon: 42-320, 42-404, 42-405 
Nabava: 42-310  
Prodaja: 42-315 
Telegram: ISKRA Šentjernej 
Telex: 35744 YUISUPOT 
Žiro račun: 52100-601-11422

Proizvodni program:
— P o tenc iom e tri
— H ib r id n a  vezja
— P rikazova ln ik i s te k o č im i k ris ta li
— G a lvan ika
— K o n s tru kc ija  z izde lavo  o ro d ij in s tro jn ih  naprav
— E le k tron ika

čestitamo za praznik

Iskra IEZE 
TOZD Keramični kondenzatorji 
Žužemberk n.sub. o.
68360 Ž u že m b e rk  
Telefon: 84-115 in 84-116 
Telegram : lakra Ž u že m b e rk

ob prazn 
občine 
novo mČESTITAMO OB PRAZNIKU OBČINE

68001 novo mesto, trg

Ob prazniku občine Novo mesto čestitamo vsem občanom in 
priporočamo:
—  nakupe v naših poslovnih enotah v Novem mestu, Kostanjevici, 

Krškem, Metliki in Trebnjem
—  servisiranje avtomobilov iz programa Zastava v Novem mestu, Metliki 

in Trebnjem
— nakup avtomobilov iz programa Zastava v Novem mestu

1 «
{ M  EMONA-DOLENJKA iz 
doienjiai Novega mesta

PjSSSBs**'
Občanom čestitamo za praznik občine Novo mesto in se priporočamo za 
nakup v vseh naših prodajalnah!

praznik občine novo mesto 8 « l l 3

C '



Brežice: odločneje do novih programov
Pogovor s predsednikom občinske skupščine v Brežicah Stanetom Z lo 
bkom pred praznikom  občine — 28 . oktobrom — Prihodnost v km etijst- 
___________ vu, turizm u, trgovini in  drobnem gospodarstvu

Že nekaj le t zapored 
m inevajo b rež išk i občin
sk i p ra zn ik i brez fanfar 
in  brez v e lik ih  o tvoritev, 
pa tud i brez prostih  dni 
ka r poprek. L judje praz
nu je jo  in  delajo, ke r so 
časi vsak dan težji, ke r 
zahtevajo več poslovnos
t i in  gospodarnosti za da
nes, za ju t r i  in  za preskok 
v novo stoletje.

P redse dn ik  ob č in ske  
skupščine Brežice Stane 
Z lobko je prevzel svojo 
dolžnost v času, k i ga 
preveva iskanje začasnih 
in  tra jn ih  izhodov iz k r i 
ze v m a te ria ln i p ro izvod
n ji in  d ružben ih  dejav
nostih, k je r že lijo  po n je
govih besedah vsem teža
vam  n a vk lju b  o h ra n iti 
osnovne v ita lne  funkc ije . 
»Racionalizacija se nada-

* cv*,
t* *  *%* "

ljuje,« pravi, »z vsem i p lu 
si in  m inusi, k i jih  p r i
naša. Najbolj drastičn i po
segi so v zdravstvu  in  
šolstvu. To vznem irja  ob
čane, k i so se m ora li odre
či včera jšn jim  pravicam. 
Druga, bolj razveseljiva 
značilnost je pospešeno 
iskanje dodatn ih razvo j
n ih  program ov, posodo
b itev  in  š ir ite v  v gospo
darskih  organizacijah.«

»Tovariš predsednik, 
ali bi lahko našteli de
lovne kolektive, k jer so 
se na tak  način spoprijeli 
s krizo?«

»Potem m oram  začeti 
p r i Č a tešk ih  Term ah, 
k je r so najbolj agresivni 
in  odločni p r i kadrovsk ih  
izboljšavah, p ri dodatnem 
izobraževanju  svojih  de
lavcev in  iskan ju  ter za
poslovan ju  s tro k o v n ja 
kov z v isoko izobrazbo 
ra z ličn ih  smeri, da bi laže 
osvajali tu ji trg. V Ter
mah vzporedno s kad rov
sko k re p itv ijo  š irijo  tud i 
svoje počitn iške zm og lji
vosti.

Pohvalo zasluži še us
m eritev Kovinoplasta na 
Jesenicah z vpeljevanjem  
š tev iln ih  novih  progra
mov. Zaželenih učinkov,

še n im ajo  zaradi l ik v id 
nostn ih  težav naročn i
kov, ka te rih  posledica je 
odm ikanje plačil. Na do
b ri po ti je Splošno liv a rs t
vo Dobova, k i je v pove
zavi z Dinosom uspelo 
zao k ro ž iti predelavo od
padnih su rov in  in  si za
go tov iti surovinsko osno

vo za delo. V k r iz i se 
dobro znajdejo tud i toz
du za popravljanje voz v 
Dobovi, od koder priha ja 
izredno ve liko  predlogov 
za nagrajevanje inovator
jev. Obetajoči p rem ik i so 
še v Agrarii, k je r se p r i
pravlja jo na izgradnjo h la
diln ice. Nanjo lahko m ar
sikaj navežejo in  zaokro-

Občanom 
čestitamo 
za praznik
občine

Železniško gospodarstvo —  Centralne delavnice Ljubljana o. sol. o.

TOZD ZA  VZDRŽEVANJE VO Z DOBOVA o.sol.o.
68257 DOBOVA, U lica 15. aprila  23, te le fon  (068) 67-015, 67-042

— Investicijsko vzdrževanje tovornih železniških 
voz,

— vse vrste tekočega vzdrževanja železniških voz,
— izdelava rezervnih delov,

ČESTITAMO OB PRAZNIKU 
OBČINE

ž ijo  svoj p ro izvodn i p ro
ces. Nakazane so tehnolo
ške rešitve za posodobi
tev Salonita Anhovo-toz- 
da Opekarna-Rudnik. Gre 
za sanacijo pro izvodnje 
peska na nerazvitem  ob
močju in  za povečano pro
izvodnje  cepljene opeke, 
k i je zelo iskana na t rž i
šču. Preobrat p ričaku je 
mo tud i v  drobnem  gos
podarstvu, k je r namerava
mo v občin i do m aksim u
ma izp e lja ti olajšave, za 
katere smo pristojn i.«

»Kako gledate na spre
membe samoupravne or
ganiziranosti v gospodar
skih organizacijah?«

»Nekatere so že izpe l
jane in  ve liko  tozdov se 
bo sprem enilo v obrate. 
Dohodek se ugotavlja  na 
sedežu tozda in  to pome
n i ob usta ljen i zakonoda
j i  v e lik  defekt v financ i
ran ju , saj bo potem vpraš
ljiv  obstoj občine. Negoto
vost se obeta hkra tig lede  
razvoja in  kadrovske po
lit ik e  v bodočih obratih.«

»Ob praznikih  si obi
čajno izbiram o cilje do 
n as led n jih  m ejn ikov. 
Kakšne naloge si zastav
ljate v občini za tekoče 
mandatno obdobje?«

»Da bi šli v korak z 
uresničevanjem  treh re 

form , da bi u trd ili DPO, 
strokovne in š titu c ije  in  
se tesneje povezali z bazo 
v vseh oko ljih . Med neo
d lož ljive  naloge sodi od
ločnejše ukrepanje za ka
drovske izboljšave, za š ti
pendiranje in  povezova
nje z visokošolskim i in š ti
tuc ijam i ter s trokovn jak i 
zunaj n jih , k i nam lahko 
svetuje jo zlasti v tu r iz 
mu, km etijs tvu , trgov in i 
in  drobnem gospodarst
vu. N ared ili bomo vse za 
pospešeno realizacijo že 
op rede ljen ih  ra zvo jn ih  
pro jektov, s pridob ivan
jem sredstev zunaj občin
sk ih  meja. Zraven sodijo 
priprave za sproščen raz
voj drobne obrti, k i sem 
jih  om enil že prej. Na
zadnje štejem med naše 
dolžnosti tud i drugačen 
odnos do varovanja oko l
ja, ka r ve lja  za v.se, k i 
tuka j ž iv im o in delamo, 
in  za tiste, k i posegajo 
vanj od zunaj z razn im i 
gradn jam i republiškega 
in  zveznega pomena. Z 
dos ledn im  uresn ičeva
njem  nalog znotra j teh 
pe tih  sklepov bomo zm a
njšali nerazpoloženje, k i 
preveva lju d i zaradi do
sedanjega n e izva ja n ja  
k lju č n ih  ciljev. To je moje 
in  skupno povabilo vsem, 
k i lahko vp liva jo , da b i se 
s tvari zasukale na bolje 
in da bi za delček teh c il
jev že prihodn je  leto do
kazali ekonomske uč in 
ke.

M

"SALONIT 
ANHOVO

industrija gradbenega materiala, anhovo

TOZD OPEK 
BREŽICE

telefon: 0 6 0 8 /6 1 -7 9 8  
61 -222

telex: 35 -708

čestitamo za občinski praznik

K

IMS

SILIKATNA FASADNA OPEKA 
IN MODULARNI BLOKI
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SIMMLES -  TOVARNA POHIŠTVA BREŽICE ]

68260 BREŽICE AŠKERČEVA 7 

TELEFON-CENTRAIA 068 61420 

PRODAJA 068 61744 
TELEX • 35774 YU TOPO 

BANKA - 51620-601-10131

Proizvodnja in  prodaja  
sobnega pohištva za oprem o  
spaln ic, dnevnih in  
m lad insk ih  sob.

Vsem delovnim ljud
ter poslovnim prijateljem 
čestitamo za praznik

Mercator - Kmetijska zadruga Metlika

TOZD Vinska klet in TZO Kooperacija
objavljata na podlagi sklepov delavskega oz. zadružnega sveta 

JAVNO DRAŽBO

za prodajo naslednjih osnovnih sredstev izklicna cena
1. Specialno tovorno vozilo (avtohladilnik) 

in nosilnost 3 tone, Zastava 640 AN, leto
izdelave 1979, v voznem stanju 9,500.000 din

2. Tovorno vczilo Tam, tip 60 T 3B, nosilnost 
1270 kg, leto izdelave 1977, v voznem
stanju 7,500.000 din

3. Silokombajn (enoredni) MENGELE, rabljen
v uporabnem stanju 1,500.000 din

4. Silokombajn (enoredni) SIP, tip SK 80,
v uporabnem stanju 1,500.000 din

5. Lesena skrinja za žita prostornine 5 m3 400.000 din
6. Selektor za žita (TRIER) lesene izvedbe,

v uporabnem stanju 100.000 din
7. Vejalnik za žita (PAJKELJ) na ročni pogon,

v uporabnem stanju 200.000 din
8. Kompresor za hladilne omare LTH, tip MK,

2 kom. 500.000 din/kom

Javna dražba bo na dvorišču Vinske kleti,v Metliki v ponedeljek, 
31.10., ob 10. uri za obe tovorni vozili, za ostalo opremo pa isti 
dan ob 11. uri v Mestnem logu v Metliki.
Ogled osnovnih sredstev bo možen na dan javne dražbe od 8. 
do 10. ure.
Na dražbi enakopravno sodelujejo fizične in pravne osebe, ki 
pred dražbo vplačajo varščino v višini 10% od izklicne cene. 
Pravne osebe se izkažejo s pooblastilom.
Fizične osebe morajo na končno ceno izlicitiranih predmetov 
plačati še prometni davek.
Kupec mora izlicitirano blago plačati in prevzeti najkasneje v 5- 
ih dneh po javni dražbi, v nasprotnem primeru se šteje, da ods
topa od nakupa, pri čemer bomo varščino zadržali.
Javna dražba bo potekala po sistemu videno-kupljeno, kasne
jših reklamacij ne bomo upoštevali.

•mona hotali

terme Čatež
telefon  62-110

Mesec jesenskih dobrot in  
glasbe v Termah Čatež 
15. oktober —15. november

specialitete z gobami 
pečena raca s kostanji 
kostanjeve sladice 
mošt
jesensko sadje

Terme Čatež vas vabijo!

m v

TOVARNA AVTOMOBILSKIH PRIKOLIC 
BREŽICE

Servis vseh vrst prikolic in prodaja rezervnih 
delov. Tel. 0608/62-515

. v
ČESTITAMO OB PRAZNIKU OBČINE
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V Trebnjem, Pavlinov hrib, nameravamo spomladi 1989 graditi

poslovno stanovanjski objekt B ter 
pokrite garažne bokse

Poslovni prostori, v skupni površini 500 m2 in eno, dvo in trisobna stanovanja, v katerih bo mogoče 
notranjost urediti po zamislih in željah kupcev, bodo dograjeni spomladi 1990, garažni boksi pa 
v maju 1989. 

Vse, ki želijo bivati v novem objektu ali pa s svojo ponudbo obogatiti in popestriti vsakodnevni 
utrip naselja kot celote,

vabimo

v našo prodajno službo v Grosupljem ali na Samoupravno stanovanjsko skupnost v Trebnjem in 
skupno bomo našli najboljšo rešitev!

Gradbeno podjetje Grosuplje 
Taborska cesta 13 
61290 Grosuplje

Prodajna služba 
Telefon: 061/772112

Samoupravna stanovanjska skupnost Trebnje 
Baragov trg 1 
68210 Trebnje 
Telefon: 068/44 157

SAMOUPRAVNA 
STANOVANJSKA 
SKUPNOST 
SKUPNOST OBČINE 
ČRNOMELJ

PRODAJA NA JAVNI 
DRAŽBI

kombi vozilo ZASTAVA 412 
NF-1, letnik 1979, neregistri
ran, izklicna cena 750.000 
din.

Javna dražba bo v četrtek, 3. 
11. 1988, ob 10. uri na dvo
rišču Integrala, TOZD Delav
nice in promet Črnomelj.

Ogled vozila je istega dne od 
8. do 10. ure.

Pravico sodelovanja na licita
ciji imajo vse pravne in fizične 
osebe, ki pred licitacijo položi
jo 10-odst. varščino.

468/43
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Mamograf postaja resničnost
Manjka še 50 milijonov — Odbor pričakuje pomoč delovnih organizacij in obrtnikov — Slovesna predaja bo 4.

novembra v Zdravstvenem domu v Novem mestu
NO VO  MESTO —  V pisarni občin

skega odbora Rdečega križa imajo v 
tem času, ko teče akcija »Darujmo za
se!« precej dela, saj vsak dan iz banke 
prinesejo kar zajeten kup položnic. Med 
njim i je  seveda največ takšnih, ki so da
rovali prek valov radijske postaje Stu
dio D, ne manjka pa tudi takih polož
nic, ki jih  dobri ljudje sami napišejo. 
Nenazadnje pa seje treba zahvaliti tudi 
posameznikom, ki kar osebno prineso 
denar v pisarno Rdečega križa.

Pri preverjanju spiska darovalcev je 
bilo ugotovljeno, da se ni vrnilo skoraj 
200 položnic iz prvega seznama, ki so 
bile darovalcem poslane že 28. septem
bra. Ljudje so morda pozabili, daje bilo 
darovanje javno prek radia Studio D, 
njihova imena pa so bila objavljena tudi 
v Dolenjskem listu. Časa za poravnavo 
računa je malo. Največja dobrodelna 
akcija zbiranja denarja za nakup ma- 
mografa se namreč zaključuje, saj bo 4. 
novembra v prostorih Zdravstvenega

AKCIJO VODITA  
DOLENJSKI LIST 

IN STUDIO D

doma v Novem mestu slovesna predaja 
te dragocene naprave za zgodnje odkri
vanje raka dojke.

Odbor zadnje dni pričakuje, da bodo 
preostali denar (50 m ilijonov) spravile 
rkupaj dolenjske, posavske in belok
ranjske delovne organizacije, saj so do 
sedaj v glavnem darovali le posamez
niki. Tudi na obrtnike seje odbor obrnil 
s pismom, naj nekaj dobrohotnosti 
pokažejo tudi oni (darovani denar šteje 
v stroške). Brez dodatne pomoči delov-

*  V seznamu, ki smo ga objavili v 
prejšnji številki Dolenjskega lista, je 
prišlo do napake: Darko Bartolj, M e- 
taloplast I. iz Trebnjega, Levstikova 
22, je daroval 200.000 din in ne 
20.000, kot je  bilo objavljeno, za kar 
se opravičujemo!

nih organizacij in obrtnikov mamograf 
ne bo v celoti plačan.

Žiro račun sklada: 52100-678-80144.
Hvala!

M irko Kočjaš, Mirna 
peč, Vrhovo 3 — 20.000; Kočman, Kočevje, 
Salka vas 25 —  30.000; Kodrič, Novo mesto, 
Slavka gruma 30 — 30.0009 Kofalt, Semič, 
Krvavčji vrh 25 — 20.000; Tončka Kokalj, No
vo mesto, Cesta brigad 55 —  20.000; Kolenc, 
Novo mesto, Češča vas 7 —  50.000; Kolenc, 
Mirna, Gomila 1 — 30.000; Jože Kolenc, M ir
na peč, Mali vrh 5 — 20.000; Koligar, Šentjer
nej, Gor. Maharovec 2 — 20.000; Koncilija, 
Dol. Toplice, Podturen 47 — 20.000; Konček, 
Uršna sela, Dobindol 28 — 40.000; Konda, 
Semič, Trata 2 — 20.000; Konda, Semič, Grad
nik 9 — 40.000; Marija Konda, Novo mesto, 
Slavka Gruma 12 —  20.000; Konfekcija tekstil
(Novak), Adlešiči — 2. izmena, Adlešiči — 
100.000; Kontrola montaže plina, Črnomelj, 
Lokve 10 (Pavle Kapš) — 100.000; Koprivc,
Trebnje, Trdinova 9 —  30.000; Andreja in Ana 
Koračin, M irna peč, Selo 6 — 40.000; Korasa, 
Novo mesto, Drska 46 — 30.000; Korelc, Ga
brovka, Moravče nh — 30.000; Blanka Koren, 
Koprivnica, Koprivnica 37 —  20.000; Korošec, 
Novo mesto, Cesta herojev 34 —  30.000; Kos, 
Straža, Hruševec 50 — 20.000; C iril Kos — de
lavci, Novo mesto, Košenice 63 — 70.000; Kos- 
tadinovski, Novo mesto, Šegova 8 — 20.000; 
Kostanjevec, Trebnje, Dol. Nemška vas 19 — 
20.000; Dušan Kostanjevec, Šentrupert, Preles
je 4 —  20.000; Kostrevc, Novo mesto, v Brezov 
log 39 — 20.000; Kostrevc, Novo mesto, Potov 
vrh 44 — 20.000; Kostrevc, Šentjernej, Breška 
vas 5 —  30.000; Kostrevc in Gorenc, Novo 
mesto, V Brezov log 33 — 30.0009 Majda Kos- 
trevc, Raka, Dolga Raka 19 —  50.000; Košak, 
Šmaiješke Toplice, Družinska vas 2 — 100.000; 
Košak, Šentjernej, Drama 12 — 50.000; Alojzi
ja Košir, Semič, Gor. Laze l  — 20.000; Jože 
Košir, Novo mesto, Brod 29 —  20.000; Stanka 
Košir, Straža, Dol. Straža 14 — 20.000; 
Košmrlj, Stopiče, Stopiče 2a — 40.000; Kotar, 
Šentjernej, Vel. Ban 2 —  20.000; Darja Kotar, 
Veliki Gaber, Vel. Gaber 74 — 20.000; Stanka 
Kotar, Trebelno, Roje, 30.000; Kotnik, Novo 
mesto, Ragovska lOa — 50.000; Lado Kotnik, 
Mokronog, Čužnja vas 29 —  30.000; Kovačič, 
Novo mesto, Cegelnica 39 — 20.000; Kovačič. 
Šentjernej, Gor. Vrhpolje 95 — 20.000; Darja 
Kovačič, Šentjernej, Vrh 10 (Iskra-Hipot, kon
trola NCD) — 60.000; Jože Kovačič, Šentjerej,
Drama 11 — 50.000; Jožica Kovačič, Novo 
mesto, Belokranjska 42 —  10.000; Milena 
Kovačič, Novo mesto, C. herojev 24 — 20.000; 
M ilka Kovačič, Novo mesto, Cegelnica 58 — 
20.000; Silvo Kovačič, vStraža, Na žago 4 — 
30.000; Sonja Kovačič, Škocjan, Hrastulje 6 — 
20.000; Kovinostrugarstvo, Golobič — Cero
vec 10, Semič — 100.000; Ivanka Kozan, 
Straža Gradiška 150 —  20.000; Kozoglav, No
vo mesto, Šentjošt 2 — 30.000; Kožar, Senovo, 
Reštajn 5 —  30.000; Kožar,Loka pri Zid. Mos
tu, Šentjur na Polju 24 — 50.000; Marija 
Koželj, Metlika, Vinogradniška 21 — 20.000; 
Blanka Krajačič, Zagreb, Martičeva 14 — 
10.000; Josip Krajačič, Straža, Pod vinogradi 1
— 20.000; M ilka in Milan Krajačič, Metlika, 
Frana Levstika 4 — 20.000; Krajan in Jordan, 
Kostanjevica, Ulica talcev 23 — 50.000; Kralj, 
Adlešiči, Adlešiči 6 — 20.000; Kralj Raka, Pu- 
dulce 3 — 20.000; Kralj, Črnomelj, Železničar
ska 24 — 50.000; Kralj, Gradac, Vranoviči 28
—  20.000; Angelca Kralj, Novo mesto, Ul. M i
rana Jarca 32 — 20.000; Marjan Kralj, Novo 
mesto, Gor. Kamence 23 — 20.000; Kramar, 
M irna peč, Vel. kal 4 —• 40.000; Kramar, Novo

mesto, Bršljin 61 — 30.000; Pavla Kramar, 
Ljubljana-Bežigrad, Muharjeva 2 — 20.000; 
Uroš Kramarič, Črnomelj, Pod smreko 15 — 
20.000; Katarina Kramaršič, Straža, Podrebtt" 4
—  20.000; Marija Kramaršič, Novo mesto, Še
gova 14 —  20.000; Kranjc, Novo mesto, Zagre
bška 6 — 50.000; Kranjc, Brusnice, Male Brus
nice 9 — 20.000; Anica Kraševec, Otočec, Jelše 
12 —  30.000; Marija Kraševec, Žužemberk, 
Žužemberk 106 — 20.0009 Marija Kraševec, 
Šmarješke Toplice, Družinska vas 25 — 
20.000; Štefka Kraševec, Otočec, Jelše 12 — 
30.000; Kren, Straža, Pod Srobotnikom 16 — 
20.000; Draga in Jože Kren, Novo mesto, Potok 
48 — 20.000; Marija Urbančič in Kren, Straža, 
Na žago 27 — 60.000; Martina Kresal, Trebnje, 
Cankarjeve brigade 39 — 20.000; Štefka Krese, 
Žužemberk, Zalisec 10 — 20.000; Krešolj, 
Trebnje, Rimska 16 — 40.000; Anton Krevs, 
Novo mesto, Vel. Bučna vas 15 —  20.000; 
Franc Kristan, Novo mesto, Češča vas 24 — 
20.000; Krištof, Novo mesto, Drska 46 — 
20.000; Krivec, Novo mesto, Cesta herojev 38
— 30.000; Jelka Krivec, Mirna peč, Šentjurje 4
— 20.000; Krštinc, Metlika, Zupančičeva 7 — 
20.000; Zelenka Kruh, SPIŽ NM  — sindikat, 
Novo mesto — 100.000; Ivanka Kučko, Krško 
C. 4. ju lija  59 — 20.000; Kuhar, Ljubljana — Ig 
412 — 20.000; Marjana Kuhar, Boštanj, Novi- 
grad 9 — 20.000; Matej Kuhar, Novo mesto, 
Šegova 10 —- 10.000; Zdenka Kuhar, Novo 
mesto, Šegova 10 —  20.000; Kukman, Novo 
mesto, Dol. Kamenje 20 — 20.000; Marija 
Kukman, Novo mesto, Dol. Kamenje 6 — 
20.000; Kulovec, Straža, Vavta vas 79 — 
30.000; Kulovec, Novo mesto, Vrh pri Ljubnu
— 20.000; Kulovec, Uršna sela, Uršna sela 120
—  20.000; Martina Kumar, Semič, Maline 16
—  100.000; Kumelj, Straža, Ul. Talcev 8 — 
20.000; Slavko in Marjeta Kumelj, Straža, Pra- 
preče 18 —  50.000; Kump, Uršna sela, Uršna 
sela 12 — 100.000; Albin in Bojan Kump, Urš
na sela, Uršna sela 39 — 50.000; Roman Kump, 
Brestanica, Stolovnik 14 — 20.000; Viktor 
Kump, Uršna sela, Laze 7 — 30.000; Kunstelj, 
Ljubljana, Pokljukarjeva 14 — 50.000; Pavle in 
Jelka Kuplenik, Novo mesto, Dol. Karteljevo 
14 — 20.000; Jožica Kuplenik, Novo mesto, 
Slavka Gruma 22 — 30.000; Kuretič, Stari trg 
ob Kolpi, Radenci 8 — 30.000; Kužnik, Mirna 
peč, Vrhovo 6 — 20.000; Draga Kužnik. Novo 
mesto. Vel. Bučna vas 30 — 20.000; Žan in 
Anica Kužnik, Mirna peč, Vrhovo 6 — 20.000; 
Angelca Kvas, Črnomelj, Na utrdbah 22 — 
20.000; KZ Krka, TO ZD Oskrba Škoc., Mar
jana Jene, Škocjan — 80.000; KZ Krka— Žabja 
vas, pop. iz., Anica Gorenčič, Novo mesto I. 
Roba 18 — 50.000; Jožica Lah, Črnomelj, 
Moše Pijade 2 —  20.000; Lamovšek, Trebelno, 
Mirna vas 18 — 20.000; Zinka in Jože Lavrin, 
Novo mesto, Ob Težki vodi 28 — 20.000; An
gelca in Marjan Legan, Novo mesto, Lebanova 
24 — 100.000; Fanika Lekše, Podbočje, Malo 
Mraševo 14 30.000; Marija in Jože Lenčič,
Šentjernej, Šmalčja vas 36 — 50.000; Levičar, 
Leskovec, Veniše 53 — 20.000; Lindič, Trebnje, 
Stari Trg 37 — 20.000; Lindič, Tržišče, Trščine 
16 —  20.000; Elizabeta Lindič, Novo mesto, 
Šegova 16 —  20.000; Lipoglavšek, Trebnje, 
Repče 22 — 20.000; Lipoglavšek, Dobrnič, 
Šmaver 2 — 20.000; Livk, Trebnje, Ul. M DB 4
— 20.000; Anton Ljubi, Novo mesto, Hrib 15
—  50.000; Marija, Majda, Mateja Ljubič, 
Trebnje, Gubčeva 14 — 30.000; Lobe, Novo 
mesto, Majde Šilc 22 — 30.000; Lokovšek,

#  BLACKSlDECKER IM

AKUMULATORSKI SESALNIK

Akumulatorski sesalnik za prah Black & Decker vam nudi to, kar se ne da kupiti: več časa za 
sebe in za druge.

Sesalnik Black & Decker sesa uspešno kot malokateri. Z vgrajenim akumulatorjem visi v sten
skem držalu, kjer se stalno polni in je tako vedno pripravljen za uporabo. Ker med delovanjem 
ne potrebuje napajanja iz omrežja, je izredno priročen in ga lahko uporabljate tudi tam, kjer ni 
električnega priključka, npr. za čiščenje avtomobila. Hitro in učinkovito sesa prah z zaprašenih 
predmetov, vreča za prah pa je dovolj velika za dolgo uporabo.

Ko je delo končano se sesalnik obesi v držalo s polni
lnikom akumulatorja. Tu se spravi tudi pribor. Delo z 
njim je enostavno in uspešno. Vsa družina ga bo 
vesela.

Naprodaj je v prodajalnah z elektrotehničnimi izdelki in 
v blagovnicah.

ČESTITAMO 
OB PRAZNIKU 
OBČINE 
GROSUPLJE

BLACK & DECKER — JUGOSLAVIJA p. o., GROSUPLJE, 61290 GROSUPLJE. BRVACE 11 
Telefon: (061) 773511, Telex: 31530 BO YUG0 YU, Telefax: t 3861771023

Krka, Krka 41 — 50.000; Vlado Longar, Trebn- 
je, Ul. 2. grupe odredov 8 — 50.000; Nataša 
Lovrenčič, Krško, Vrhulje 12 —  20.000; Lovri- 
nč, Novo mesto, Cesta herojev 34 — 20.000; 
Lukšič, Novo mesto, Jurna vas 11 — 30.000; 
Slavko Lukšič, Lj-Šentvid, Prušnikova 70 — 
50.000; Lukšina, Artiče, Trebež la  — 20.000; 
Lušina, Šmarješke Toplice, Bela cerkev 13 — 
30.000; Jože Luštek, Šentjernej, Ledeča vas 15
—  20.000; Luzar, Brusnice, Gabrje 137 — 
20.000; Antonija Luzar, Šentjernej, Dol. Maha
rovec 1 — 20.000; Rozi Luzar, Šentjernej, Gor. 
Brezovica 13 a—  20.000; Lužar, Mirna peč, 
Mirna peč 91 —  50.000; Dana Magnik, Novo 
mesto, Zagrebškav6a — 20.000; Tina Magnik, 
Novo mesto, Zagrebška 23 —  30.000; Janez- 
Silva Mahnič, Novo mesto, Šegova 11 — 
20.000; Majcen, Šmarješke Toplice, Šmarješke 
Toplice 126 —  50.000; Majcen, Šentrupert, 
Draga 7 — 20.000; Majer, Novo mesto, Cesta 
herojev 20 — 20.000; Majerle, Črnomelj, 
JeŠelnik 5 — 30.000; Jurij Majerle, Črnomelj, 
21. oktobra 21 — 20.000; Marija Majerle, Čr
nomelj, Zajčji vrh —  20.000; Miha Majerle, 
Stari Trg ob Kolpi, Kovača vas — 20.000; Pavla 
Majerle, Stari Trg ob Kolpi, Radenci 2 — 
100.000; Majhen, Štraža, Soteska 61 — 30.000; 
Mak, Senovo, C. 1. maja 11 —  20.000; Anton 
Makše, Mirna peč, Vrhpeč 10 — 30.000; Marija 
Malenšek, Semič, Semič 45 — 20.000; Marjana 
Malenšek, Semič, Maline 17 — 50.000; Male- 
riČ, Črnomelj, Dobliška gora 11 —  20.000; Ma- 
lerič, Črnomelj, Loška c. 29 —  50.000; Malič, 
Novo mesto, Nad M lin i 25 —  20.000; Slavko 
Malnar, Novo mesto, Marjana Kozine 34 — 
50.000; Malnarič, Semič, Vrtača 12 a —  
30.000; Jože Malnarič, Semič, Kot pri Semiču 
n. h. — 100.000; Mandič, Novo mesto, Ragov
ska 8 —  40.000; Maren, Trebnje, Levstikova 4
— 20.000; Mihaela Maren, Cerklje, Cerklje ob 
K rki 51 — 20.000; Andrej Marinček, Ljublja
na, Gramforčanova 8 — 20.000; Angelca Ma
rinček, Ljubljana, Gramforčanova 8 —  20.000; 
Marinčič, Trebnje, Rožni vrh 13 20.000; 
Marinčič in Grmovšek, Trebnje, Rožni vrh 19
— 40.000; Markič, Kresnice, Goliše 47 — 
20.000; Marolt, Leskovec, Brege 48 — 40.000; 
Martinčič, Novo mesto, Drska 12 —  30.000; 
Cvetka Martinšek, Črnomelj, Kanižarica 20 — 
20.000; Matko, Brusnice, Gabrje 144 — 
50.000; Matko, Novo mesto, Cesta herojev 66
—  20.000; Matkovič, Dol. Toplice, Pod Cvin- 
gerjem 14 — 20.000; Marija Matoh, Mirna peč, 
Mirna peč 112 — 20.000; Alenka Matotek, Čr
nomelj, Zadružna c. 10 b — 20.000; Mavec, 
Mirna peč, Čemše 9 — 20.000; Janez Mavsar, 
Novo mesto, Smolenja vas 3 —  50.000; Marko 
Mavsar, Novo mesto, Šegova 67 — 20.000; 
Mojca Mazovec. Novo mesto, Brezov log 14 — 
50.000; Medic, Črnomelj, Otovec 10 — 50.000; 
Medic, Črnomelj, Cankarjeva 4 — 20.000; Me
dle, Novo mesto, Mali Slatnik 31 — 20.000; 
Medle, Novo mesto, Mala Cikava 9 — 100.000; 
Medle, Šentjernej, Prepreče 4 — 30.000; Me
dobčinski svet SZDL za Dolenjsko, Novo mesto
—  100.000; Medved, Novo mesto, V Ragov log 
4 — 20.000; Majda Medved, Šentrupert, Vrh 38
—  20.000; Slavica Medvešček, Črnomelj, Blat
nik 18 — 20.000; Meglič, Mirna, Zabrdje 30 — 
30.000; Mejak, Trebelno, Vrh pri Trebelnem 9

20.000; Mencin, Šentjernej, Novomeške 11
20.000; Antonija Merlin, Novo mesto, Nad 

M lin i 17 —  20.000; Stanka Mervar, Novo mes
to, M ilke Šobar 6 — 20,000; Franci in Fani Me
sojedec, Novo mesto, Češča vas 30 —  50.000; 
Marko Mesojedec, Novo mesto, Češča vas 6 — 
20.000; Anica Metelko, Straža, Soteska 46 — 
20.000; Metliški hram (Napast A.), Ljubljana, 
Vižmarje 52 — 20.000; Mežič, Raka, Gmajna 
17 20.000; Ludvik, Mežnar, Novo mesto, Be
lokranjska 20 — 100.000; Alenka Mežnaršič, 
Metlika, Levstikova 12 — 20.000; Štefka Miha
lič, Šmarješke Toplice, Dol. Kronovo — 
20.000; Mihelčič, Vinica, Sečje selo 23 
30.000; Rozalija Mihelj, Semič, Stara gora 10

10.000; Mikec, Novo mesto, Mali Slatnik 35
20.000; Francka Mikec, Novo mesto, Mali 

Slatnik 22 —  20.000; Simona Mikek^ Senovo, 
Tomšičeva 30 — 20.000; Miketič, Črnomelj, 
Tomšičeva 10 — 100.000; Miklavc, Novo mes
to, Prečna 73 — 30.000; Miklavčič, Straža, 
Drganja sela 49 — 20.000; Miklavčič, Trebnje, 
Roje 11 30.000; Karel Miklavčič, Šentjernej,
Gor. Brezovica 20 —  30.000; M iklič, Trebelno, 
Roje pri Trebeljem 1 — 20.000; Jožica Miklič, 
Straža, Praproče 5 — 20.000; Justina M iklič, 
Trebnje, Obrtniška 1 — 30.000; Mikložič in 
Nežka Raztresen, Adlešiči, Jankoviči 12 — 
50.000; Irena Milanovič, Novo mesto, Majde 
Šilc 22 —  30.000; Marija Milek, Gradac, Do- 
bravice 13 — 20.000; Miler, Leskovec, Mrtvice 
53 a —  30.000; Stanka M ilijan, Novo mesto, 
Skalickega 7 a —  20.000; Dragica Milkovič, 
Črnomelj, Pod Smreko 2 —  20.000; Mirjana 
Verlinič, Črnomelj, Cankarjeva 2 —  30.000; 
Mišič, Trebnje, Štefan 10 —  20.000; Mlajši 
kolektiv ličkarjev, Štatemberg 3 (Judež), Tre
belno — 20.000; Mlakar, Novo mesto, Ulica 
talcev 1 — 30.000; Mlakar, Škocjan, Hrastulje 
47 — 30.000; Mlakar, Loka pri Zid. mostu, 
Razbor 8 b — 30.000; Štefka Mlakar, Novo 
mesto, Dol. Kamence 68 — 25.000; Katarina 
Močnik, Novo mesto, Prečna 2 a — 50.000; 
Avgust Modic — delavci, Avtokleparstvo, No
vo mesto —  100.000; Martin Mohar, Novo 
mesto, Krka 8 —  20.000; Dragica Mohorič, 
Novo mesto, Ljubljanska 17 — 10.000; 
Mohorič-Cimerman, Šentjernej, Dobravice 33
— 20.000; Mokrovič, Črnomelj, Cankarjeva 2 
a — 20.000; Elina Moreše, Senovo, Titova 114
— 20.000; Može, Novo mesto, Brezov log 4 — 
30.000; Anica Može, Novo mesto, Brezov log 
14 — 20.000; Sonja Mrak, Novo mesto, Cesta 
herojev 64 —  20.000; Alojz Mravinec, Vinica, 
Sečje selo 12 a —  50.000; Zinka Mravlje, Kam
nik, Trebelno 1 —  20.000; Miroslav Muc, Čr
nomelj, Kočevje 21 50.000; Ana Miieller,
Črnomelj, Partizanska pot 21 — 20.000; M u
hič, Mirna peč, Ortljevec 1 — 50.000; Muhič, 
Mirna peč, Globočdol 1 — 20.000; Breda Mulh, 
Trebnje, Stefan 35 —  20.000; Matejka Mulh,

20.000; Novoteks Vinica Anica Gerdun, Vinica
— 100.000; Novoteks-Apretura in šiv., pop. 
izm., Novo mesto — 250.000; Novoteks- 
Likalnica, Zdenka Židanik, Novo mesto — 
130.000; Marija Nučič, Novo mesto, Podgorica 
10 — 30.000; Marija Nučič, Videm-Dobre- 
polje, Podgorica 10 — 20.000; Oblak, Dol. To
plice, Ul. 1. brigade VDV 1, —  30.000; Obra- 
dovič, Straža, Soteska 8 — 50.000; Ogrinc, 
Semič, Semič 48 d — 40.000; Ogulin, Semič, 
Osojnik 13 50.000; Tatjana Omerzel, Seno
vo, Tomšičeva cesta 19 d — 20.000; Avgust in 
Lucija Omerzu, Krško, Lomno 16.— 20.000; 
Opalk, Straža, Podgora 8 — 20.000; Vinko 
Opalk, Novo mesto, Prečna 2 b — 50.000; 
Orešnik, Trebnje, Cankarjeva 31 — 20.000; 
Origelj, Novo mesto, C. herojev 68 — 20.000; 
Ana Osepek, Bizeljsko, Orešje 74 — 20.000; 
Darja Ost§nek, Črnomelj, Čankarjeva 2 — 
20.000; OŠ Milke Šobar Nataše, mladi člani 
RK, Novo mesto — 100.000; Oven, Semič, 
Stranska vas 8 — 30.000; OvinČek, Stopiče, 
Hrib 12 —  20.000; Ozimek, Novo mesto, Dol. 
Kamence 72 —  50.000; Cveto Ozimek, 
Žužemberk, Sela Šumberk 4 —  50.000; Ožbolt, 
Straža, §>tara cesta 12 — 20.000; Francka 
Ožbolt, Žužemberk, Žužemberk 169 — 20.000; 
Pajk, Trebnje, Heroja Slaka 45 — 20.000; Pajk, 
Veliki Gaber, Bič 12 —  30.000; Ana Pajk, 
Trebnje, Račje selo 22 —  20.000; Sonja Pajo
vič, Celje, Škapinova 14 — 20.000; Pajtlerjevi, 
Krško, Pleterje 9 —  50.000; Ana Pakar, Novo 
mesto, Šegova, — 20.000; Palčič, Črnomelj, 
Heroja Starihe 4 a —- 20.000; Leopold Panjan, 
Dragatuš, Dragatuš 1 — 100.000; Drago Papež, 
Črnomelj, Pod gozdom 6 — 50.000; Štefka Pa
pež, Dvor pi ZBK, Srednji Lipovec 25 — 
20.000; Vilko Papež, Novo mesto, Skalickijeva 
6 — 20.000; Papirnica Duro Salaj, ekonomat 
(Olga Švalj), Krško — 30.000; Pašič, Simonič, 
Malenšek, Semič, Oskoršnica 1 — 50.000; Pate, 
Otočec, Nad Krko 2 — 30.000; Janez Pate, 
Otočec (Grajska 6, (benc. servis Otočec I.) — 
100.000; Paunovič, Č/nomelj, Pod smreko 4 — 
20.000; Jožica Pave, Šentjernej, Gor. Brezovica 
16 —  30.000; Pavček, Straža, Drča 8 — 
100.000; Pavček, Novo mesto, Mestne njive 8
— 30.000; Pavlič, Novo mesto, Cesta herojev 
68 — 20.000; Pavlič, Brusnice, Male Brusnice 8
— 20.000; Pavlič, Šentjernej, Vratno 2 — 
20.000; Pavlin, Straža, Soteska 42 — 50.000;

' Pavlin, Novo mesto, Koštialova 29 — 50.000; 
Pavlin, Šmarješke Toplice, Dol. Kronovo 27 — 
40.000; Pavlin, Šentjernej, Gor. Brezovica 33 —  
30.000; Pavlin, Novo mesto, Dol. Kamence 56
— 20.000; Anica Pavlin, Novo mesto, Milana 
Majcna 9 — 30.000; Fani Pavlin, Novo mesto, 
Ragovska 8 —  20.000; Martina Pavlin, Novo 
mesto, Ragovska 6 a — 20.000; Slavka Pavlin, 
Brusnice, Vel. Brusnice 4 — 20.000; Pavlinč, 
Šentjernej, Roje 3 —  50.000; Anka Pečarič, 
Brtna 9, (Beti, pop. izmena), Črnomelj, — 
160.000; Iva Pečaver, Dol. Toplice, Podhosta 
41 — 30.000; Peček, Novo mesto, Lebanova 34
— 50.000; Pečjak, Ivančna Gorica, Vel. Vrhe 
13 — 30.000; Julka Pekolj, Dobrnič, Brbovec 
28 —  20.000; Franc Pelko, Novo mesto, Drska 
46 —  20.000; Pene, Trebnje, Štefan 2 — 
30.000; Angelca Pereč, Leskovec, Cesta ob gaju 
5 —  20.000; Angelca Pereč, Novo mesto, Kette
jev drevored 51 — 20.000; Tatjana Pereč, 
Ljubljana-Polje, Vnajnarje 13 — 20.000; Zvo
nko Pereč, Ljubljana-Polje, Vnajnarje 13 — 
20.000; Perko, Dol. Toplice, Sela 5 — 20.000; 
Perko, Mirna peč, Mirna peč 97 — 20.000; Pe
rše, Šmarješke Toplice, Družinska vas 89 —

Dobrnič, Gor. Kamenie 7 — 20.000; Ana 
Mumlek, Novo mesto, Šegova 103 10.000;

40.000; M. Pestič in H. Vavpič., Novo mesto, 
Nad M lin i 25 — 50.000; Gregor Pešel, Črno
melj, Grič 2 —  20.000; Pešel i, Črnomelj, Grič 2
—  20.000; Ivanka Pešelj, Ljubljana, Ilirska 36
— 20.000; Petan, Novo mesto, Brod 29 a — 
20.000; Petan, Novo mesto, Potok 12 — 
30.000; Rajko Petan, Novo mesto, Potok 47 — 
30.000; Petančič in Jelka Košak, Novo mesto, 
Koštialova 21 — 30.000; Boža Peterkoč, Seno
vo, Trg rudarjev 3 — 20.000; Ana Petruna, 
Straža, Pod Srebotnikom 48 — 20.000; Pevec 
Veliki Gaber, Veliki Gaber 82 — 20.000; Pevec 
Trebnje, Ul. Talcev 7 — 50.000; Anica Pevec 
Trebnje, Grm 20 —  20.000; Anica Pevec, Lj 
Polje, Vnajnarje 13 — 60.000; Olga Pezderšek 
Novo mesto, Česta herojev 20 — 20.000; Pez 
dirc, Črnomelj, Ul. 11. avgusta 4 — 30.000 
Pezdirc, Gradac, Griblje 76 — 20.000; Pezdirc, 
Metlika, Partizanski Trg 21 -— 20.000; V. Pez
dirc in A.-R. Kmetič, Črnomelj, 21. oktobra 2
—  50.000; Piletič, Senovo, Titova 110 — 
30.000; Marjana Pincolič, Ljubljana, Viška 67
—  20.000; Marija Pintar, Trebnje, C. Gubčeve 
brigade 12 — 20.000; Pintarič, Novo mesto, 
Lobetova 23 — 100.000; Pintarič, Črnomelj, 
Mavrle 2 —  20.000; Pirc, Krško, Ul. 4. ju lija  66
— 20.000; Branko Pirc, Trebnje, Ul. Cankarje
ve brig. 29 — 20.000; Janja Pirc — gostilna, 
Škocjan, Dobruška vas 36 — 100.000; Martin 
Pirc, Leskovec, Beli breg 2 — 20.000; Pirh, 
Straža, Loke l  —  20.000; Pirh, Novo mesto, 
Slavka Gruma 64 — 20.000; Pirkovič, Šentjer
nej, Gor. Vrhpolje 94 — 20.000; Anka Pirnat, 
Novo mesto, Drska 46 — 20.000; Piškur, 
Trebnje, Ul. heroja Simončiča 18 — 20.000; 
Planinski dom Mirna gora, Ivanka Zunič, Čr
nomelj, Lokve 12 — 20.000;

(Nadaljevanje)

DS OŠ Koprivnica

razpisuje prosta dela in 
naloge

računovodje-tajnika
za določen čas (nadomešča
nje delavke na porodniškem 
dopustu), od 1. 12. 1988 do 
10. 2.1990.

Pogoji:
— srednja oz. višja izobraz
ba ekonomske smeri, 3 oz. 5 
let delovnih izkušenj v računo
vodstvu
— poizkusno delo 3 mesece.

Prijave z dokazili o izobrazbi 
pošljite v 8 dneh na naslov: 
DS Osnovna šola Koprivnica, 
68282 KOPRIVNICA PRI 
BRESTANICI.
Kandidati bodo obveščeni v 
15 dneh po objavi.

Muren, Uršna sela, Vrdun 7 — 20.000; Murn in 
Viktorija Božič, Šentjernej, Šmarje 21 — 
100.000; Vera Murn, Novo mesto —Stopiče, 
Sušice 42 — 20.000; Mušič, Gradac, Podzemelj 
13 — 20.000; Jože Mužar, Gradac, Gradac 52 
—  20.000; Nada Prašnikar, Škocjan, Dobrova 
35 —  20.000; Nadrih, T rebnje. Obrtniška 19 — 
30.000; Marica Naglič, Krško, Cesta 4. ju lija  52 
a — 30.000; Nagode, Ljubljana, Kocenova 7 — 
40.000; Ida Nahtigal, Straža, Gor. Polje 5 — 
20.000; Narad, Šentjernej, Cesta okt. žrtev 5 — 
20.000; Danica Nebec, Ig, Brest 1 — 20.000; 
Nemanič, Metlika, Boldraž 7 — 50.000; Jože in 
Stanka Nemanič, Metlika, Božakovo 25 — 
50.000; NK kolesar (Brane Zupančič), Dol. To
plice, Meniška vas 46 — 50.000; Zvone Nosan, 
Šmarješke Toplice, Dol. Kronovo 3 — 30.000; 
Nose, Straža, Rumanja vas 38 — 20.000; An
gelca Nose, Trebnje, Repče 20 — 20.000; Vera 
Nose, Straža, Pod Srebotnikom 50 — 20.000, 
Novak, Leskovec, Vek Podlog 73 a —  20.000; 
Novak, Žužemberk, Žužemberk 9 —  30.000; 
Novak, Novo mesto, Cesta Herojev 52 — 
30.000; Novak, Novo mesto, Petelinjek 61 — 
20.000; Novak, Dol. Toplice, Dol. Sušice 24 —  
20.000; Novak, Trebnje, Blato 7 — 30.000; 
Jože Novak, Mokronog, Gor. Lokence 20 — 
20.000; M ilka Novak, Straža, Gaberje 2 — 
20.000; Pepca Novak, Gradac, Gradac 108 —

SAMOUPRAVNA STANOVANJSKA 
SKUPNOST OBČINE ČRNOMELJ 
Odbor za graditev stanovanj

Datum 27.10.1988

SAMOUPRAVNA STANOVANJSKA SKUPNOST OBČINE 
ČRNOMELJ
odbor za graditev stanovanj
razpisuje na podlagi pravilnika o pogojih in merilih za pridobitev 
posojil iz združenih sredstev vzajemnosti v občini Črnomelj

XIV. NATEČAJ
za posojila za zidavo stanovanjskih hiš v osebni lasti v razpisni 
vsoti 200,000.000 dinarjev.

Razpisni pogoji:
Delavec organizacije, ki združuje sredstva vzajemnosti iz čis

tega dohodka po samoupravnem sporazumu o temeljih plana 
Samoupravne stanovanjske skupnosti občine Črnomelj za ob
dobje 1986 — 1990, lahko dobi po pravilniku in na podlagi raz
pisanega natečaja posojilo za zidavo družinske stanovanjske 
hiše v osebni lasti.

Ob enakih pogojih se obravnavajo delavci, ki nimajo rešene
ga stanovanjskega problema.:
— ki namensko varčujejo za stanovanjsko gradnjo pri banki;
— ki jih njihova delovna organizacija kreditira iz lastnih stano

vanjskih sredstev.
Prednost za posojilo po tem razpisu imajo:

— delavec, ki ima nižji skupni dokazljivi dohodek na družin
skega člana (upoštevajo se vsi dohodki članov skupnega 
gospodinjstva iz delovnega razmerja, štipendije, vajeniške 
nagrade, otroški dodatek, pokojnina, invalidnina, priznaval
nina, ostali dohodki);

— ki zida družinsko stanovanjsko hišo v okviru določenega 
stanovanjskega standarda;

— ki ima družinsko stanovanjsko hišo zgrajeno do višje grad
bene faze, vendar ne VI. gradbene faze;

— ki se ponovno prijavlja na razpis za pridobitev stanovanj
skega posojila zaradi neuvrstitve na predhodnem natečaju;

— ki bo s preselitvijo v novozgrajeno hišo sprostil družbeno 
stanovanje;

— mlada družina z večjim številom otrok,
— oba zakonca, ki združujeta dalj časa sredstva vzajemnosti v 

občini Črnomelj,
— s slabšimi stanovanjskimi pogoji.

Delavec lahko dobi posojilo po pravilniku v tem letu razpisa 
največ do 5.000.000 din z odplačilnim rokom do 10 let po 25% 
obrestni meri.

Udeleženci prejšnjih natečajev, ki so prejeli posojifo za 
gradnjo, nakup ali prenovo stanovanjske hiše, ne morejo kan
didirati po tem natečaju.

Obrazec za prijavo na natečaj in vsa podrobnejša pojasnila v 
zvezi s pogoji natečaja lahko interesenti dobijo na sedežu Sa
moupravne stanovanjske skupnosti občine Črnomelj, Mirana 
jarca 3, Črnomelj, kjer se zbirajo prijave z dokazili.

Vlogi za natečaj morajo kandidati priložiti:
— dokazilo o vseh dohodkih članov skupnega gospodinjstva 

za leto 1987 ter dolgoročnih obveznostih iz osebnega 
dohodka,

— fotokopijo ali overjen prepis gradbenega dovoljenja,
— fotokopijo pogodbe o namenskem stanovanjskem var- 

čevanju,-
izjavo prosilca o že najetih posojilih za gradnjo stanovanj-— izjavo prosilca o že najetih posojilih za
ske hiše ali nakupa stanovanja v etažnilastnihi.

Obrazec za prijavo mora biti izpolnjen v celoti z vsemi 
zahtevanimi dokazili.

Rok za prijavo na natečaj traja do vključno 10. novembra 
1988.

Nepopolne vloge in vloge, ki bodo prispele po tem roku, ne 
bodo upoštevane.
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NAGRADA v  LJUBLJANO
Žreb je  izmed reševalcev 40. na

gradne križanke izbral A N T O N A  
B O Ž IC A  iz Ljubljane in mu za na
grado podelil kn jižno novost, k i je  
razveselila predvsem ljub ite lje  tekov. 
Gre za knjigo Janeza Pence Trideset 
tisoč korakov, v kateri avtor piše o 
rekreativnem teku in o pripravah za 
maraton. Ker je  tovrstna rekreacija 
pri nas precej razširjena, bo knjiga go
tovo zanim ivo branje. Nagrajencu 
čestitamo!

Rešite današnjo križanko in pošlji
te rešitev najkasneje do 7. novembra 
na naslov: Uredništvo Dolenjskega 
lista, Germova 30 68000 Novo mesto, 
s pripisom K R IŽ A N K A  42.

REŠITEV KRIŽANKE 
ŠT. 40

Pravilna rešitev predzadnje križa
nke je, brana v vodoravnih vrsticah, 
takšna: B IN E , SPAK, A G A R , V O 
D A , ZA R O Č E N E C , A L A , A V E , 
Č L O V E K O V E  P, BET, O D A , NR, 
A T A L , P l, L IK A , N O V O K A IN , 
STAV, IN C , IA S I, D A L I, S K A V T , 
ECU, K O C , A R K A , C AR , AN E .

i n d a h J

Osvobajanje človeka v 
polnem pomenu te besede 
je večen, nepretrgan pro-
Ces' I. BIOČIČ

Revolucija in kultura mo
rata biti eno.

V. KOZAK
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ENOTA ZA 
JAKOST 
EL. TOKA

NARAVNO
TEMNEJŠE
BARVILO

PRIREZ0-
VANJE

REKA 
V ZRN

EG. BOG 
SONCA

ČAST

VRSTA
JELENA

NAGLAS/LJU
BLJANSKA

ROKOMETNA
REPREZ.
(SONJA)

STEBER Z 
DOPRSNIM 

KIPOM

I UŠESNI KA- I 
MENČEK'JUG.| 

ŠAHISTKE 
MARIČEVA

POSREDNIK

ZDRAVILNA
RASTLINA

KAZNIVO
DEJANJE

NATIS/ 
RIM. CESAR

IST0D0B-
N0ST

GRAŠČINSKI KEM. SIMBOL 
OSKRBNIK ZA ZLATO

TROPSKA 
OVIJALKA. 

BINARNI ZNAK 
(RAČUNAL

NIŠTVO)

SREDNJEVE
ŠKA BOJNA 
LADJA/KEM. 
SIMBOL ZA 

LANTAN

ČLOVEŠKI
MLADIČ

OKROGLA
PLOŠČA
DEDNA

ZASNOVA

SESTAVIL 
J. UDIR

RAČUNSKA
TABLICA/

DRŽAVNIŠKA
MODROST

ZNANI SO
DOBNI SRB. 
ARHITEKT 

(IVAN)
VRSTA NA RAČUN

AVT. OZNAKA 
TUNIZIJE/ 

VRSTA 
POSODE

ARABSKA
DRŽAVA

PERNATA
ŽIVAL

PRODIRANJE 
SVETLOBE' 
PRIDELO

VALEC SOLI

STRIC

PREMOGOV
NIK V BOSNI

JEZERO V 
ETIOPIJI

Na krožniku lastna nespamet
Naša vsakdanja hrana je hudo vprašljiva — Intenzivna pridelava daje veliko, 

vendar oporečne pridelke — Zdravje si krepimo ali krnimo z žlico
Smrdeč in zadimljen zrak, ki posta

ja s prihajajočimi hladnejšimi jesen
skimi dnevi vse bolj reden spremlje
valec mestnega vsakdanjika, je  samo 
e^ei1 °d pokazateljev, ki daje vedeti, 
da živimo v vse bolj onesnaženem 
okolju. Prišli smo tako daleč, da bi 
morali umiti celo tisto, s čimer umi
vamo vse drugo — vodo, kot se je 
slikovito izrazil eden od udeležencev 
nedavne okrogle mize, ki jo  je pripra
vila revija Zdravje v času ljubljanske
ga sejma Zdrava prehrana.

Ves živi svet in človek ž njim biva v 
onesnaženem okolju. Onesnaženo je 
zvečine vse, od zraka, vode, zemlje do 
hrane. Celo najbolj naravna in doslej 
najbolj zdrava hrana na svetu — ma
terino mleko je onesnaženo. Analize 
so odkrile sledove pesticidov in dru
gih škodljivih snovi v njem. Seveda 
velja ta tragična podoba najbolj za 
razviti svet, kamor, če ne že po kvali
teti, pa po geografskem položaju, za
nesljivo sodimo tudi mi. A ker so se 
razviti zavedli tega, poskušajo uma
zane tehnologije preseliti v nerazviti 
svet, ki tako postaja tudi sam vse bolj 
onesnažen. Polucija, kot se reče s 
strokovnim izrazom, je že globalna.

•z umazanije pa lahko pride samo 
umazanija. Polje, ki ga zalivajo z vo
do, v kateri so težke kovine in radioak
tivni nukleidi, rojeva plodove s temi 
snovmi. Ribiči ne morejo uloviti 
neoporečnih rib v morju, k ije  ones
naženo z živim srebrom in drugimi 
škodljivimi snovmi. Sadje iz močno 
škropljenih sadovnjakov ima v sebi

ček strupov, s katerimi so sadjarji 
zaščitili pridelek.

Onesnaženo okolje torej ni nekaj, 
kar je  zunaj nas. Vsak dan ga presno
vimo vase, ko bivamo v njem, ko di
namo zrak, pijemo vodo, uživamo 
hrano. Vsak dan imamo na krožniku 
lastno nespamet, bi lahko rekli. Kar 
smo storili okolju, smo dejansko sto
rili sebi.

Je  potem sploh čudno, da postaja 
vprašanje zdrave oziroma naravne 
hrane, kot imamo tudi navado reči, 
vs® bolj živo in da o tem resno raz
mišlja vse več ljudi? V razvitem svetu 
se je iz zaskrbljenosti nad grozečo 
usodo človeštva rodila cela vrsta gi
banj za zdravo okolje in zdravo preh
rano; oboje je pač med seboj tesno 
povezano. Nekaj tega je pljusknilo in

še pljuska tud i k  nam. A lternativna 
gibanja od m akrobiotike do b iod i- 
namične a li organske pridelave hra
ne, vegetarijanstvo in podobno, nale- 
tevajo na odprta srca. L jud je  posku
šajo sprerrfeniti nezdrave in škodljive 
navade, iščejo neporečno vodo, čist 
zrak, naravno hrano. S sumom so 
začeli gledati na industrijsko pridela
no in predelano hrano.

Vendar takšna gibanja, kakor so 
koristna za spreminjanje osveščenosti 
in  zavesti ljud i, sama po sebi ne p ri
našajo rešitev. Z  alternativnim i nači
ni, se pravi brez uporabe umetnih 
gno jil in  kem ijskih zaščitnih sredstev, 
danes preprosto ni mogoče zagotoviti 
dovo lj hrane za eksplozivno se veča
joče prebivalstvo. Da b i pridela li do
vo lj hrane, pravijo  sodobni agro pos
lovneži, je  potrebna kemija, brez nje 
b i v h ipu padli v brezno svetovne 
lakote. Priznavajo pa tudi sami, da bi 
se dalo om ejiti uporabo umetnih gno
j i l ,  kem ijskih zaščitnih sredstev in 
pesticidov, da je  možno nekatera od 
teh sredstev zamenjati z manj škod lji
vim i.

Pri nas se že kažejo prem iki k dru 
gačnemu razumevanju pridelave in 
potrošnje hrane. Zan im iv i so poskusi 
PK B iz Beograda. K om bina t je  začel 
uresničevati program M oč narave. 
Gre za pridelavo neoporečne hrane 
na razmeroma neonesnaženih kme
tijsk ih  površinah, se pravi s pridelavo 
hrane brez umetnih gno jil in ostale 
agrokemije razen najnujnejše. Po
dobno je  v našem Prekm urju nastalo 
gibanje, za katero je  značilno vračan
je  k  trad ic iona ln im  načinom km eto
vanja, zmanjševanje uporabe kem ič
nih sredstev na m in im um , uvajanje 
starih ku ltu rn ih  sort, skratka, gre za 
kmetovanje, k i naj b i b ilo  v skladu z 
danim  okoljem  in sto letnim i izkušn
jam i. V  L jub lja n i deluje poseben cen
ter za zdravo prehrano, k i se ukvarja z 
izobraževanjem km etijcev in potroš
n ikov in s tečaji, dopisno šolo, nasveti 
in drugim  skrbi za osveščanje in 
ekološko razgledanost.

Naravna hrana postaja tudi tržno 
zanimiva. L jud je  povprašujejo po nji, 
p ripravljen i so jo  dobro plačati, več 
ko t za običajno. To s pridom  izko
riščajo že m nogi bo lj a li manj spretni 
ter bo lj a li manj pošteni trgovci in 
pridelovalci hrane, k i ponujajo pod

h

nazivi bio, naravna, čista, biodina- 
m ična ipd. vse mogoče, največkrat pa 
kar isto ko t ostali, to je  živila, pridela
na na sodoben (beri: zastrupljen) 
način.

Po zagotovilih ekonomistov je  tu ji 
trg pripravljen odkup iti praktično 
neomejene količ ine tako imenovane 
b io  hrane, kar je  ena od oznak za na
ravno pridelano hrano. T o  pomeni, 
da ima biološka oziroma organska 
pridelava hrane tud i ekonomski 
račun. Jugoslavija, k i naj b i b ila  na 
mnogih obm očjih ekološko še razme
roma čista, ima v tem velike mož
nosti.

Seveda pa sama pridelava bolj 
zdrave hrane ne pomeni nič, če se 
ljud je ne bodo začeli tud i bo lj zdravo 
prehranjevati. T o  pa je  dokaj zaple
teno in razslojeno vprašanje, saj je  
mogoče pod tem pojmom  razumeti 
p ripravo in obdelavo ž iv il, preprosto 
povedano, kuh in jo  ko t tud i način 
prehranjevanja.

Jugoslovani v tem pogledu nismo 
na najboljšem. Tradicionalna pripra
va, sestava in  način prehrane naših 
narodov niso med zdravim i in do
b rim i. V  prv i vrsti povprečni Jugos
lovan preveč je  (vprašanje je , a li to 
danes še velja). Domače analize 
kažejo, da je  zaužiti energetski pre
sežek v vsakdanji hrani okrog 30%. 
Poleg tega je  sestava hrane neustrez
na: vsebuje preveč škroba, og ljikov ih  
hidratov in beljakovin, premalo pa je  
sveže zelenjave, sadja, balastnih živil. 
T ud i način prehrane ni dober. N i 
rednih, enakomerno razporejenih 
obrokov; je  se, kadar se je, in  takrat 
preobilno.

Posledice niso dobre. Potrošnja je  
prevelika in pritiska k večji pridelavi 
hrane, kar s ili km etijce k intenzivni 
uporabi agrokemije, hrana pa je  zato 
vse manj zdrava. Ne samo v družbeni 
prehrani, tud i v zasebni je  ve lik iz
meček: Jugoslovan nakupi in pripra
vi običajno več hrane, kot je  lahko 
zaužije. Pred leti seje v naši dom ovin i 
zmetalo proč to liko  kruha, da b i z 
n jim  lahko zadovoljili potrebe m ili
jonskega mesta. Seveda je  odveč za
pisati, da to  pomeni razsipavanje že 
tako siromašnih sredstev.

A  slabih posledic še ni konec. Nez
drava hrana, pripravljena in zaužita 
na neustrezen način, je  eden od k r iv 
cev za številne bolezni. Analize 
kažejo, da je  30% rakastih obolenj 
povezanih s prehrano. Če vanjo 
vk ljuč im o  še uživanje alkohola in to
baka, potem se odstotki dvignejo na 
70. Vsak tre tji Jugoslovan umre za
radi bolezni, k i j ih  je  mogoče pripisati 
nepravilni prehrani.

V  končni posledici družba utrpi 
ogrom no škodo. Če b i sešteli ves de
nar, k i ga km etijc i porabijo za nepo
trebne količ ine kem ijskih sredstev, 
prebivalstvo za nakup nezaužite hra
ne, zdravstvo za zdravljenje bolezni, 
k i so posledica nepravilnega prehran
jevanja, b i bila vsota zelo visoka. 
K ako  pa oceniti škodo, k i jo  zaradi 
intenzivne pridelave tra jno utrp i oko 
lje, kako oceniti izgubljeno ustvarjal
nost po nepotrebnem obolelih in de
lovno manj sposobnih ljud i? Če bi 
vračunali tud i to, potem b i se najbrž 
zgrozili in hudo zamislili.

Pa se dajm o tud i brez njega! Čas je.
M . M A R K E L J

Ogroženi
najstniki

Prometne nesreče, sa
momori in nasilje vse 

pogostejši
M edtem  ko se življenjska doba 

lju d i na splošno dviguje, pa velja 
za najstnike, da so najbolj ogro
žena skupina, ko t kažejo statistič
ni podatki. Nesreče, um ori in sa
m om ori postajajo vse bo lj vsak
danji pojav v življenju najstnika iz 
razvitega zahodnega sveta, po
sebno še v življen ju ameriških 
najstnikov.

A  ne samo to, tud i n jihovo 
zdravstveno stanje je  vse slabše. 
»V zadnjih 30 le tih  je  bila 
odraščajoča m ladina edina sku
pina prebivalstva, k i ni doživela 
izboljšanja v svojem zdravstve
nem statusu,« ugotavlja Robert 
B lum v rev iji Journal o f the Am e
rican Medical Association.

Po podatkih, k i j ih  je  zbral dr. 
Blum, je  od vseh sm rtnih prim e
rov odraščajoče mladine kar 77 
odstotkov smrti posledica nesreč 
in nasilja, kam or so vključeni tudi 
samomori. O d leta 1950 do 1980 
se je  število tako umorov ko t sa
m om orov med ameriškim i najst
n ik i povečalo za štirikrat.

Se vedno pa ostajajo prometne 
nesreče najpogostejši vzrok smrti 
najstnikov. Podatki Urada za 
varnost prometa so zgovorni: od 
10000 danes rojen ih o trok bo v 
prom etnih nesrečah, katerim  bo
truje alkohol, eden umrl, štirje pa 
bodo težko poškodovani pred do
seženo zrelostjo.

Prekositi samega sebe
Knjižni vodičko svetu drog in zdravil je postal us

pešnica — Nevaren in škodljiv
Že dolgo leta niso v francoskih 

knjigarnah zabeležili tolikšnega za
nimanja za kako knjigo, ko t gaje de
ležna ta čas nenavadna in v marsičem 
kontraverzna knjiga »300 medika- 
mentov za fizično in intelektualno 
preseganje samega sebe«.

K o  seje knjiga prejšnji mesec po
jav ila  v knjigarnah, so bralci v nekaj 
dnevih razgrabili vseh 13.000 izvo
dov prve izdaje, prav tako pa je  v 
nekaj dneh pošla tud i druga izdaja, k i 
je  izšla v nakladi 20.000 izvodov. 
Doslej je  izšlo že pet izdaj in vse so 
razprodane, tako da znaša skupna 
naklada že preko 100.000 izvodov. 
Založnik Andre Balland, k i je  očitno 
naredil dober posel, sploh ne more 
dohajati povpraševanja.

Ka j je  v tej 213 strani obsežni k n ji
gi takega, da je  tako pritegnila bralce 
in kupce?

Napisali so jo  anonimni avtorji, 
med katerim i naj b i b ili tud i različni 
strokovnjaki, od zdravnikov in far
macevtov do nevrologov. Vsi skupaj 
so vzeli za osnovno izhodišče pisanja 
prepričanje, da so lahko najrazlične
jše droge in tabletke človeku nadvse 
koristne, da zmorejo narediti prava 
čuda; od tega, da povečajo intelek
tualne sposobnosti posameznika, do 
tega, da povečajo posameznikove te
lesne zmogljivosti, učvrstijo njegovo 
samozavest in zmanjšajo oziroma iz
n ič ijo  stres. Skratka, droge naj b i b ile 
»tisto ta pravo«.

Seveda so takšna stališča piscev in 
knjiga sama naleteli na ostra za
vračanja uradnih medicinskih in po li
tičn ih  krogov. Im enovali so jo  kar na
ravnost škod ljivo  sleparijo. Nasprot
n ik i predvsem zamerijo avtorjem, da 
niso v kn jig i opozorili na nevarnosti 
jem anja drog in nekaterih zdravil, k i

Mikrovalovi
sušijo

Sobne naprave za sušen
je perila — Varčneje in 
________ bolje________

O ko li dve tre tjin i vseh gospodinjs
tev v Z D A  ima m ikrova lovne pečice. 
Razlog za n jihovo  p riljub ljenost je  
preprost; z n jim i je  mogoče h itro  in z 
manj energije skuhati in pogreti jed i. 
Vendar se koristnost m ikrova lovn ih  
peči ne končuje v kuh in ji, kaže, da 
bodo prodrla tud i v pralnice.

V podjetju M irco  D ry , k ije  nastalo 
prav v ta namen, razvijajo m ikrova
lovno napravo, k i bo prv i m ikrova
lovn i sušilnik na svetu. Na tržišču naj 
b i se pojavil že čez kakšno leto.

Sobni sušilnik je  zasnovan na 
enakem načelu, ko t deluje m ikrova
lovna pečica. Z  m ik ro  va lovi pregre
va oprana oblačila na enak način kot 
pečica segreva živila. Temperatura 
doseže največ do 35 stopinj, kar je  za 
10 do 25 stopinj F manj, ko t je  tem
peratura v e lektričn ih in plinskih 
sušilnikih.

Prototipne naprave so se p ri p rv ih  
poskusih dobro obnesle. H itre je in ob 
manjši porabi energije so posušili raz
lična oblačila. Izum ite lj Paul Kantor 
trd i, da takšno sušenje —  pravzaprav 
ne govori o sušenju, temveč o sani
ranju ob lačil —  ohranja blago pro
žno, ga ne mečka in  ne povzroča 
krčenja ozirom a je  krčenje precej 
manjše ko t p ri običajnem sušenju.

suet v številkah
DRAGINJA U MELIKIH MESTIH

jWiY.\
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T0K10 
TEHERAN 

OSLO 
ZURICH 

ŽENEVA 
HELSINKI 

NEM V0RK 
BEOGRAD 

CARACAS

INDEKS

M E S T A , D R A G A  IN  P O C E N I —  Revija Business International 
(M ednarodni posli) je  opravila anketo v 103 mestih sveta in nato iz 
dobljenih podatkov, koliko je treba odšteti za vsakdanje stroške od 
hrane, alkohola, tobaka, obleke in gospodinjskih proizvodov do 
plina, elektrike in vode, izračunala, kje je  mestno življenje najdražje 
in kje najcenejše. Za osnovo so vzeli vsoto, k i jo  porabi Newyorčan, 
in jo  ocenili z indeksom 100. Ostala mesta so razporedili po tej os
novi. Najdražja sta Tokio  in Teheran, najcenejše veliko mesto pa je  
Caracas. Naša prestolnica Beograd je na 57. mestu.

povzročajo zasvojenost, prav tako n i
so opozorili na nevarne in škodljive 
stranske učinke. O pozarjajo pa tudi 
na številne strokovne napake. Vendar 
vse to  kupcev in bralcev ne odvrača 
od knjige.

Poglejmo nekaj prim erov iz te 
vroče francoske knjižne novosti. V 
kn jig i med ostalim  piše, da so amfe- 
tam in i »rešilni jo p ič  za ustvarjalca v 
stiski«, naštetih je  180 »duševnih 
spodbujevalcev«, k i »pomagajo oh
ran iti razum in mišljenje jasno« in 
podobno. T rd itve , da v itam in  C pre
prečuje raka in  d a je  nosno pršilo, k i 
ga sicer zravniki predpisujejo kot 
zdravilo za seneni nahod, spodbuje
valec za spolno uživanje, so še kar 
nedolžne. Vsaj nevarne niso te snovi, 
kar pa za mnoge druge seveda ne drži.

Tako se skozi knjigo vrstijo pripo
ročila, kaj za kakšno težavo, vse v sti
lu  nekakšnega gurmanskega vodiča 
po farmacevtskih zalogah. Celo 
zvezdice so uvedli: ena za »koristne«, 
dve za »pomembne« in tr i zvezdice za 
»izredne«.

M iM
(V ir: Newsweek)

Muce in čipi
Elektronske ovratnice za 

štirinožne ljubljence
Izgubljenih muc, psov in  drugih 

domačih ljubljencev tava po tem sve
tu veliko. M nogi med n jim i kaj 
žalostno končajo, ker ni mogoče ugo
to v iti lastnika. Problem je  posebej pe
reč v ve lik ih  mestih, kjer im ajo ljudje 
doma precej živali. A  ker žival potre
buje gibanje na prostem, se pogosto v 
mestnem vrvežu izgubi. Redke se 
vrnejo k  lastniku.

Poslej bo, ko t kaže, drugače. Vsaj",' 
razvitih deželah, kjer si je  računal
niška tehnologija utrla pot v vse pore 
življenja. M ed drobn im i iznajdbami 
je  tud i elektronska znamkica za do
mače živa li, s pom očjo katere je  m o
goče zelo h itro  o d k riti lastnika izgubl
jene živali.

V  bistvu gre za m ikro  čip, k i ga 
ž iva li p ri povsem nebolečem posegu 
vsadijo pod kožo. V  č ipu so elektron
sko zapisani podatki o posamezni 
živa li, tud i podatki o boleznih in cepl
jen jih , ter natančen naslov lastnika. 
In  ker take »pasje svetinjce« ni m o
goče ne odtrgati in ne izgubiti, se da 
pri izgubljeni živa li takoj ugotoviti, 
čigava je  in kje je  njen lasntik.

Seveda m orajo im eti v zavetiščih 
za izgubljene ž iva li napravo za branje 
vsajenih čipov. Podjetje, k i izdeluje 
elektronske ovratnice, ko t b i napra
vico lahko imenovali, je  čitalce dalo 
brezplačno na uporabo zavetiščem za 
pobegle živa li v Los Angelesu. D vo 
mesečni poskus seje od lično obnesel 
in že načrtujejo, da b i sistem uveljavi
l i  tud i v drugih mestih.

Razm išljajo vrh tega, da b i sistem 
uporabili tud i rejci živine. Izgubljene 
krave sicer ne tavajo po mestnih u li
cah, je  pa v Z D A  ve liko  živinskih tat
vin. Ukradeno, a elektronsko oz
načeno živino b i b ilo  zelo težko 
prodati.

Vodne umetnine
Moderne vodne ure so 
tudi umetnine — Visoke 
________ cene________

Pred tisočletji so stari Egipčani me
r ili čas s pom očjo klepsidre, vodne 
ure, k i je  b ila  narejena sila preprosto: 
posoda z lukn jicam i na določenih 
mestih je  b ila  napolnjena z vodo, k ije  
odtekala skozi te luknjice. Po tem, 
.to liko  se je  znižala gladina vode v po
sodi, so ugotavljali, ko liko  časa je 
preteklo.

Vodne ure so že dolgo zanimive le 
za muzejce in starinarje, uporablja jo 
pa j ih  ne, kar je  seveda povsem ra
zum ljivo. Kaže pa, da povsem po
zabljene le niso. Francoski fiz ik  Bcji 
nard G itton  je  obudil koncept vodnih 
ur, le da j im  je  dal drugačno funkcijo : 
spremenil jih  je  v umetniška dela.

Njegove umetniške vodne ure 
prodajajo pod nazivom skulpture 
tekočega časa, ko t spoj inženiringa in 
umetniške vizije, a li preprosto, kot 
umetnino, k i jo  opazuješ ure in me. 
Visoke so okrog 2 metra, v zaprti stek
leni om ari pa je  zapleteno omrežje 
steklenih cevi in posod, po katerih se 
pretaka obarvana tekočina. Črpalka 
vsakih 12 ur pretoči vodo, da sistem 
potem deluje cel dan. Seveda poleg 
pretakanja obarvane tekočine ura tu 
di zares kaže ure in m inute. Umetnina 
je  torej poleg ostalega še uporabna.

Le to je  treba še pripisati. Tovrstne 
skulpture in  ure si lahko kup i le tisti, 
kdor ima debelo denarnico. Stane 
namreč okrog 65.000 dolarjev. Še 
dražja je  10 metrov visoka ura, k i sta
ne le nekaj manj ko t pol m ilijona do
larjev. Pa naj še kdo reče, da,čas ni 
dragocen!



PO NESREČI ŠE OB AK U M U LA
TOR — 41-letni Martin Cimeram iz 
Ljubljane je 18. oktobra doživel prometno 
nezgodo na magistralni cesti med Ljublja
no in Zagrebom. Karambolirano vozilo je 
pustil na parkrišču ob cesti v Karteljevem. 
lastnikova odsotnost pa je nekomu prišla 
prav. Do naslednjega dne mu je neznanec 
iz avtomobila odvil akumulator in ga se
veda tudi odnesel.

OB MOTORNO KOLO — Neznan 
storilec je v noči na 19. oktober ukradel 
motorno kolo znamke Tomos 15 SLP. 
katerega lastnik je bil do prejšnjega tedna 
Anton Gimpelj iz Črnomlja. Slednji je vo- 
zilce pustil pred stanovanjskim blokom na 
Cankarjevi ulici v Črnomlju, kraja moto
rčka pa gaje stala dobra 2 milijona dinar
jev. In seveda kakšen par obutve.

UBOJ NA ŽELEZNIŠKI 
POSTAJI

Č R N O M E L J  —  V  ponedel
jek , 24. oktobra, okoli 22. ure je  
prišlo na železniški postaji v 
Črnomlju do tragičnega obraču
na med mladoletnim N . K. iz 
Lokev pri Črnomlju in Branis
lavom Peuličem iz Črnomlja. 
Po krajšem prepiru je namreč 
N . K . z nožem zabodel Peuliča, 
ta pa je  hudim poškodbam po
dlegel med prevozom v zdravst
veno ustanovo. Vse ostale okoli
ščine uboja še raziskujejo, doda
mo pa lahko, daje  N . K. ta čas v 
preiskovalnem priporu novo
meškega sodišča.

SliovenslkemmgasiIstvu Zci vzor
Novo mesto postaja model u 
pregledanih objektov — Na

spešnega gasilskega sodelovanja — Dva tisoč 
Dolenjsko po nasvete — Izmenjava gasilcev

N O VO  MESTO —  Zagotovo me
sec oktober, k i ga v Sloveniji pos
večamo dnevom varstva pred požari, 
ni najprimernejši čas za tovrstno de
javnost. Statistika namreč kaže, daje 
največ požarov spomladi, marca in 
aprila, ne zanemarljivo pa je tudi 
dejstvo, da imajo kmetje ta čas veliko 
nujnejših in neodložljivih opravil, kot 
pa je seznanjanje s protipožarnimi 
ukrepi in preventivno dejavnostjo. 
Tudi to je bilo med drugim vzrok, da 
so v Novem mestu sklenili številne 
aktivnosti podaljšati tja v november, 
znano pa je  tudi, da so novomeški ga
silci zagovorniki celoletne preventiv
ne dejavnosti. In priznati je treba, da 
jim  to uspeva kot le malokje.

»Ob podatku, da drugod po državi 
števil požarov in z njim i seveda tudi 
požarna škoda skokovito narašča, 
smo lahko v novomeški občini, kjer 
smo imeli v prvih devetih mesecih 54 
gašenj, kar je približno enako kot lani, 
docela zadovoljni,« pravi M ihal Hor
vat, poveljnik novomeške poklicne 
gasilske enote. »Imeli smo pravza
prav le dva večja požara, enega v No- 
volesu in drugega v K rkin ih  zeliščih. 
Slednji je  postal zaradi vzorne organi
zacije gašenja, obveščanja in naše 
učinkovitosti predmet številnih raz
prav v Sloveniji, postal je vzor, kako 
se dela, nam pa je prinesel dokaz, da 
je vsa oprema, ki smo jo  tudi s pomoč
jo  združenega dela nabavili v zadnjih 
letih, primerna in učinkovita. Ne pre
tiravam, če povem, da bi lahko letošn
j i  požar v nasprotnem primerjali s tis
tim  katastrofalnim v Zeliščih leta 
1985. Seveda velja ob tej in Številnih 
drugih uspešnih posredovanjih ome
niti še zares uspešno sodelovanje med 
nami ter prostovoljnimi gasilci in čla
ni industrijskih društev. Pa ne le pri 
gašenjih. Edini smo v Sloveniji, k i za 
prostovoljna društva pripravljamo

dopolnilno izobraževanje in za tak 
naš način dela je  veliko zanimanja. 
Prihajajo po nasvete iz Celja, L jubl
jane, Maribora, Kranja, skoraj ni so
bote ali nedelje, ko ne bi imeli obi
skov. Postali smo nekak model dela 
za druge sredine. Doslej so se tovrst
nega izobraževanja udeležila že do
mala vsa društva v občini, nekatera 
opravljajo sedaj že drugi krog pre
davanj.«

Še po nečem so novomeški gasilci 
edinstveni v Sloveniji: načinu sodelo
vanja med poklicno enoto in indus
trijskim i enotami. »Dogovorili smo 
se, da poslej med seboj izmenjavamo 
gasilce. A li z drugimi besedami: naš 
gasilec gre za nekaj časa v industrijsko 
društvo, njihov pa k nam. Koristi so 
obojestranske in drugod se nam čudi
jo , kako nam vse to uspeva,« ponosno

•  Pred dnevi je bila javnosti preds
tavljena študija požarne ogroženos
ti Novega mesta. Gre za kompleten 
in celovit dokument, kot ga v Slo
veniji ta čas še ni. Obsega kar 250 
strani formata A 3, seveda pa je 
najpomembnejša vsebina. »Nič več 
se ne bo treba pogovarjati na pa
met, vsak plan, vsak načrt, vsak 
dogovor ali akcija, vse sedaj temelji 
na dokumentu, ki je neprecenljive 
vrednosti,« pravi Mihal Horvat.

pove Horvat. O aktivnostih v mesecu 
požarne varnosti pa tole: 

»Prostovoljna gasilska društva naj 
bi nadaljevala s pregledi stanovanj
skih in gospodarskih objektov. Letos 
naj bi jih  b ilo  pregledanih kar 2.000, 
kar gotovo ni majhna številka. Akcija 
že teče, podaljšali pa jo  bomo v no
vember. Ob tem je komisijam na
loženo, naj pregledi ne bodo splošni, 
ampak predvsem usmerjeni v ugo

tavljanje in odpravljanje pomanjklji
vosti, k i so najčešči vzroki požarov. 
To je  le ena od nalog. Poklicni gasilci 
smo se lo tili pregleda opreme v pros
tovoljnih društvih in reči je treba, da 
smo prijetno presenečeni. Prav tako 
občinska gasilska zveza še nadalje so
deluje z osnovnimi šolami. Tudi letos 
smo razpisali tekmovanje za najboljši 
literarni in likovni izdelek. Odziv je 
velik, samo lani smo dobili nekaj sto 
prispevkov. Nagrade slavnostno raz
delimo na naši skupščini. Pri tem vel
ja  omeniti pomoč Ljubljanske banke, 
TD B Novo mesto, letos pa se prvič 
vključuje tudi Zavarovalna skupnost 
Triglav. Mesecu požarne varnosti, k i 
v novomeški občini poteka pod sim
boličnim naslovom »Varujmo naše 
okolje pred požari«, bodo posvečene 
tudi gasilske vaje, ki jih  te dni pri
pravljajo posamezni gasilski sektorji, 
največjih bo v soboto in nedeljo. Po
dobni vaji bosta v začetku novembra 
v Labodu in IM V , verjetno pa še kje. 
Tudi za nas je  takšno preverjanje po
memben preizkus,« je zaključil po
veljnik enote, k i seje še pred leti pos
tavljala s slabo organizacijo, prepiri in 
izgubami, danes pa je  vzor slovenske
ga poklicnega gasilstva. B

Mihal Horvat

Konec večdnevne avanture
Črnomaljski miličniki prijeli 
letnega B. Č. in 15-letnega A. K

11-letnega S. K., 12- 
17 kaznivih dejanj

Č R N O M E L J  —  Miličniki posta
je milice v Črnomlju so prejšnji te
den prijeli skupino treh mladolet
nikov, ki naj bi po dosedanjih 
rezultatih preiskave zakrivili več 
vlomov in tatvin.

15-letni A. K., komaj 11-letni S. K. 
in 12-letni B. Č., vsi doma iz Črnoml
ja, so se domenili in 10. oktobra za
pustili svoje domove. Kdove, kaj jih 
je gnalo k takšni odločitvi — odgovor 
bo verjetno dala nadaljnja preiskava 
— ostaja le dejstvo, da so se v tem 
času nastanili najprej v kampu ob 
Kolpi na Primostku, kasneje pa so se

NI KRIVA
KOČEVJE, RIBNICA — Pred meseci 

smo poročali, da je bila Vlasta Lukič iz 
Ribnice obdolžena, da je kot računovo
dkinja Glasbene šole v Ribnici v času od 
18.ju lija 1984 do 20. novembra 1985 lik
vidirala za 92.088 din več računov za ma
terial in daje ta denar dvignila in porabila 
za gradnjo svoje hiše. Na sodišču v Kočev
ju  pa smo te dni zvedeli, da so ustavili pos
topek, ker je javno tožilstvo umaknilo ob
tožnico, saj ni zbralo dokazov, daje storila 
očitano kaznivo dejanje.

PREPOVEDATI 
KAJENJE 

V MOTORNIH VOZILIH
SEVNICA —  Na temeljni kandida

cijski konferenci v Sevnici je tajnik sev-' 
niškega Društva nekadilcev Janko Blas 
predlagal, naj bi sevniški občinski svet 
za preventivo in vzgojo v cestnem pro
metu posredoval republiškemu svetu za 
preventivo in vzgojo v cestnem prome
tu pobudo za prepoved kajenja v mo
tornih vozilih. Tako naj bi konkretno 
prispevali, da bi se izboljšala prometna 
varnost in zmanjšalo število prometnih 
nesreč, s čimer b i dosegli tudi enega po
glavitnih smotrov akcije »Minus 10«. 
Blasov predlog je konferenca sprejela.

preselili v obkolpski kamp na Vinici. 
V času do prijetja - v rokah milič
nikov so se znašli 18. oktobra — so 
zakrivili kar 17 kaznivih dejanj, naj
več vlomov in tatvin. Mladoletna tro
jka je  jemala predvsem predmete za 
preživljanje, največkrat razne jestvi
ne, s svojo dejavnostjo pa seje zapisa
la tudi med nove pojavne oblike kri
minala: kradla naj bi tudi traktorje. 
Sicer pa kaj več o tem, ko bodo 
dokončno znani rezultati preiskave.

Z MOTORJEM V 
TRAKTOR

SEVNICA — 18. oktobra ob 10.30 se 
je po lokalni cesti med Lisco in Krakovim 
peljal na kolesu z motorjem 41-letni An
ton Pajk z Mrzle planine. Možakar je v 
kraju na Jami srečal traktor, ki gaje vozil 
25-lctni Danici Vidic iz Polane. Slednji je 
na ozki cesti pred srečanjem vozilo ustavil, 
to pa ni uspelo motoristu. Trčil je v prednji 
del traktorja in se pri tem hudo ranil. Od
peljali so ga na zdravljenje v celjsko 
bolnišnico.

Preizkusili moštvo in opremo
V krški gasilski enoti so v mesecu požarne varnosti izvedli več akcij

KRŠKO — Ker je oktober mesec požarne varnosti, imajo v poklicni gasilski enoti 
Krško malo več vaj, prikazov opreme in gašenja kot ostale mesece v letu. Sicer pa 
niso zagovorniki takih kampanjskih akcij, ker so prepričani, da morajo te dejavnosti 
potekati čez vse leto.

U SPELA ZD R U ŽE N A  VA JA  —  Navzlic muhastemu in deževnemu vremenu 
je uspela petkova združena vaja pripadnikov novomeške poklicne gasilske eno
te in industrijskega društva iz Krke pred tovarniškim skladiščem v Ločni. Vaja, 
ki sojo organizirali ob mesecu požarne varnosti —  ta v novomeški občini po
teka pod naslovom »Varujmo naše okolje pred požari« je hkrati pomenila tudi 
prikaz sodobne opreme novomeških poklicnih gasilcev. (Foto: B. B.)

Neporavnan račun za obvoz
Komisija ocenila škodo in potrebna dela na obvozu 

pri Trebnjem — Cestarji še nič naredili
TREBNJE —  Komisija za ugotavl

janje nastale škode zaradi začasne 
zapore magistralne ceste M - l  v 
Trebnjem, v kateri so predstavniki 
trebanjskega občinskega izvršnega 
sveta, republiške cestne skupnosti. 
Cestnega podjetja Novo mesto ter 
krajevnih skupnosti Dolenja Nemška 
vas, Štefan in Trebnje, si je ogledala 
obvoz in ugotovila, da so bili vsi po
goji po odločbah in zapisnikih o za
pori in obvozu magistralne ceste 
Ljubljana— Zagreb izpolnjeni.

Ob terenskem ogledu so ugotovili, 
da je treba odpraviti naslednje poškod
be: na odseku Zidani most (železniški 
prehod) —  Pristava je  potrebno urediti 
odvodnjavanje, na celotnem obvozu pa

SPREGLEDAL 
MOTORISTA

GUNTE — Na magistralni cesti med 
Krškim in Sevnico v kraju Gunte pri 
Krškem je prišlo 17. oktobra ob 12.25 do 
hujše nesreče. 47-fetni Evald Vodopivec iz 
Stolovnika je z osebnim avtom zavijal s 
stranske na magistralno cesto, pri tem pa 
prezrl kolo z motorjem, na katerem je se
del 37-letni Franc Pevec iz Spodnjega Sta
rega grada. Prišlo je do trčenja, v katerem 
seje motorist huje ranil in so ga odpeljali 
na zdravljenje v brežiško bolnišnico.

zakrpati udarne jame in sanirati večja 
posedanja. Asfaltno prevleko je  treba 
obnoviti na odseku nadvoz nad želez
niško progo do priključka magistralke 
na regionalko R-326 (skozi Trebnje in 
Štefan do Zidanega mostu) in odsek 
ceste 326 od istega križišča do knjigarne.

Cestno podjetje Novo mesto in 
Komunala Trebnje bi morala skupno 
ugotoviti poškodbe kanalizacije na ob
voznici. V Dol. Nemški vasi je treba 
podaljšati obstoječo muldo še za okrog 
60 metrov, je še ugotovila komisija. 
Seznanila pa se je  tudi z zahtevo sku
pščine občine Trebnje in krajevnih 
skupnosti Trebnje, Štefan in Dol. Ne
mška vas za ureditev pločnika od želez
niškega prehoda-v Štefanu do krajevne 
table Trebnje in pločnika od Trima do 
šole v Dol. Nemški vasi. Prav tako 
omenjeni zahtevajo, da je  potrebno 

.preplastiti ostali odsek ceste od šole v 
Dol. Nemški vasi do izvoza na avto 
cesto.

Cestno podjetje bi moralo za vsa na
vedena dela sestaviti predračun in ga 
predložiti republiški skupnosti za ceste, 
kajti Trebanjci bodo vztrajali pri zahte
vkih in tudi pri tem, da se tako nevarna 
obvoznica, ki je  zahtevala tudi življenje 
mopedista pri Brezi, n ikoli več ne 
dovoli.

P. P.

Poveljnik poklicne gasilske enote 
Bogdan Lubšina je  povedal, da si bo ta 
mesec gašenje z ročnimi gasilnimi apa
rati ogledalo okoli 1000 učencev krške 
osnovne šole Jurij Dalmatin. Seveda so 
gasilci učencem pokazali vso opremo in

Osmim otrokom 
hotel vzeti 

streho nad glavo
Tragedijo preprečili pri- 
sebni sosedi — Ovadba

PODGORJE PRI BIZELJSKEM  
— Prejšnjo sredo je le malo manjkalo, 
pa bi bilo na domačiji Franca Lubšine v 
Podgorju pri Bizeljskem prišlo do tra
gedije. Neurejene družinske razmere so 
bile očitno vzrok, daje 55-letni Lubšina 
hotel zažgati hišo in s tem streho nad 
glavo svoji številni družini.

19. oktobra je, kot že nekajkrat po
prej, Lubišnova žena Marija vnovič 
odšla neznano kam, domov pa se vinje
na vrnila šele okoli 20. ure. Lubšina je, 
očitno razočaran, popoldne odšel na 
Bizeljsko in tam na bencinski črpalki 
kupil 10 litrov mešanice. O ko li 19.30je 
stopil v sobo, kjer je  že spalo njegovih 
osem mladoletnih otrok in jih  nagnal iz 
hiše, sam pa nato z mešanico polil pos
telje in tla ter zanetil ogenj. Vsa sreča, da 
so b ili sosedje dovolj urni in pogasili 
požar predno se je  razširil, tako da je 
škode za vsega 600.000 din. Zoper Lu- 
bšino bo podana kazenska ovadba, 
predan pa je b il tudi preiskovalnemu 
sodniku. Prav tako so b ili o primeru 
obveščeni delavci brežiškega socialnega 
skrbstva, ki so prevzeli skrb nad otroki.

ODNESEL RIBIŠKI 
PALICI

KRIŽEVSKA VAS — Neznan storilec 
je v  času med 1. in 14. oktobrom vlomil v 
vikend Zagrebčana Evgena Bienenfelda v 
Križevski vasi. Vlomilec je odnesel dve ri
biški palici, vredni 800 tisočakov. Prav 
tako v Križevski vasi je bilo vlomljeno še v 
vikend Novomeščanke Irene Adamič, 
vendar si je storilec prostore le ogledal, 
kajti odšel je praznih rok.

PEŠEC SKOČIL PRED 
AVTO

KRŠKO — Na cesti 4. ju lija v Krškem 
je prišlo 21. oktobra do hude nezgode. 21 - 
letni Vladimir Božič z Golega vrha pri Jas- 
trebarskem se je z osebnim avtom peljal 
po omenjeni cesti v smeri Brežic, pri avto
busni postaji pa mu je nasproti Imperiala 
pred avto nenadoma skočil 17-letni Bojan 
Sikošek iz Vojskega. Avtomobilist je ne
previdnega pešca zadel in zbil po cesti, pri 
čemer se je Sikošek hudo ranil in se sedaj 
zdravi v novomeški bolnišnici.

jim  povedali, kako ravnajo z njo. To pa 
ne bo edina akcija, ki so jo  izvedli v tem 
mesecu. Doslej so imeli že več velikih 
vaj, med drugim tudi v domu upoko
jencev, pripravljajo pa se tudi na večjo 
skupno vajo v tovarni celuloze in papir
ja  D juro  Salaj. »Predvsem nam gre za 
to, da na teh vajah preizkusimo opremo 
in ljudi, ki se bodo v primeru večjega 
požara lažje znašli na že znani lokaciji. 
Seveda seje tudi to pot izkazalo, da so 
tu in tam pomanjkljivosti, vendar jih  
bomo odpravili, zato imamo te vaje,« je 
povedal Lubšina.

D irektor poklicne gasilske enote 
Franc Curhalek meni, da seje poklicna

Z AVTOM TRČIL V HLEV
DOLENJE PONIKVE 19. oktobra 

ob 15.30 se je 26-letni Franc Kirm iz 
Trebnjega peljal z osebnim avtom po re
gionalni cesti od Mirne peči proti dontu. V 
Dolenjih Ponikvah je pri hiši številka 8 
pripeljal s stranske poti na glavno cesto 
traktorist, 62-letni Alojz Zupančič. Kirm 
se je zato jel umikati, zapeljal je na pešče
no dvorišče hiše št. 7, vozil po njem kakih 
12 metrov in naposled trčil v vogal hleva. 
Kirm in 30-letni sopotnik Marjan Kužnik 
iz Dolenjih Ponikev sta se pri lem huje ra
nila, materialne škode pa je za 4 milijone 
dinarjev.

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

•  Pred dnevi se je pred Dolenjkino 
trgovino v Škocjanu ustavil tovornjak 
z različno robo. Med tiste, ki so blago 
raztovarjali, sta se uspešno pomešali 
tudi 21 -letna Š. B. in tri leta starejša J. 
H., obe iz Dobruške vasi. Prijeli sta 
zaboj s kavnimi mlinčki, le da ga nista 
odnesli v trgovino, pač pa domov. 
Mlinčke sta dekleti potem prodajali 
po smešno nizki ceni, vest o razproda
j i  pa se je seveda bliskovito širila in 
prišla na uho tudi možem postave. 
Ostali razplet je verjetno bolj ali manj 
znan.
•  A li je šlo za pomanjkanje avto
mobilskih delov ali denarja, bodo 
skušali še ugotoviti miličniki, dejstvo 
je le, daje nekdo v noči na 20. oktober 
preplezal dvometrsko žično ograjo 
servisa Novotehnc v Šmihelu ter si iz 
različnih vozil prisvojil nekaj delov, 
vrednih vsaj poldrugi milijon dinar
jev. Novega avta z njimi ne bo moč 
sestaviti.
•  Sedem ur brezplačne vožnje po 
Novem mestu si je prejšnji četrtek 
privoščil 28-letni D. G. Mesto si je 
ogledoval v dokaj reprezentativnem 
vozilu R-5 campus, last novomeške 
IMV, ki si gaje sposodil na parkirišču 
v ulici Skahckega. Ogled novomeških 
znamenitosti je  končal ob 18. uri, ko 
je vozilo pustil pred zgradbo novo
meškega GG.

gasilska enota doslej v glavnem otresla 
vseh težav, s katerimi seje ubadala lani. 
Brez problemov pa seveda niso. Finan
ciranje je  sedaj urejeno, saj so z JE 
Krško in TCP D juro Salaj sklenili us
trezne samoupravne sporazume oziro
ma pogodbe, tako da je poklicna gasil
ska enota v prvem polletju poslovala 
pozitivno in bo tako tudi ob koncu leta. 
Zatika se le pri prispevku SIS za požar
no varnost, ki zaradi zmanjšane pris
pevne stopnje ne prispeva to liko denar
ja, kot bi bilo potrebno. »Posebej si v 
naši enoti prizadevamo, da bi pomnoži
li moštvo. Sedaj imamo v naši enoti 38 
gasilcev, to je devet na izmeno, potre
bovali pa bi jih  12 na izmeno. Nekateri 
naši gasilci so namreč stalno razporejeni 
v JE Krško in TCP, tako da jih  potem 
premalo ostane v enoti. Težave imamo 
tudi zaradi tehničnih intervencij, k i jih  
je precej več kot gašenja požarov. Te 
naše intervencije namreč niso plačane, 
tako da smo zaradi tega ob pomemben 
v ir financiranja. Na te težave smo že 
opozarjali, a naša pomoč ob prometnih 
nesrečah, izlitju nevarnih snovi in 
tekočin še vedno ni prav ovrednotena. 
Naj še dodam, da smo ena redkih pok
licnih gasilskih enot, ki ima lastno reše
valno vozilo, k ije  opremljeno tudi z na
pravo za oživljanje, a menimo, da bo 
glede na vedno večje potrebe potrebno 
opremo še izboljšati,« je povedal Franc 
Curhalek.

J. S.

OVADBA ZE PRI 
INŠPEKTORJIH

NOVO MESTO — Pisali smo že o 
tem, da je glavni urednik Mladine 
Robert Bolteri pred dnevi vložil 
kazensko ovadbo zaradi očitane nelo
jalne konkurence zoper več delovnih 
organizacij, med njimi tudi Novoteks 
in Novoles iz Novega mesta. Oba naj 
bi z nagradnimi igrami zavajala kupce 
svojih izdelkov, češ da prt odločitvi 
kupca ne igra več vloge kvaliteta izde
lka, pač pa obljubljena nagrada. 
Ovadba je prišla v roke novomeške
mu temeljnemu tožilcu, ta pa jo  je mi
nuli teden poslal v dopolnitev in pre
veritev novomeškim tržnim inšpektor
jem. Slednji naj bi predvsem ugotovili 
odgovorno osebo za izvajanje takšne 
reklamne igre, poizvedeli, ali o tem 
obstaja sklep samoupravnega organa 
v DO, in še kaj.

Franc Curhalek, direktor poklicne 
gasilske enote Krško

Štirje 
kilometri 

lukenj in sramu
Kdaj bo regionalna ce
sta Dvor—Lašče dobi

la asfalt?
DVOR — Pravzaprav je  le gost 

promet tisti, ki daje vedeti, da so 
kilometri ceste med Dvorom in 
Laščami regionalnega pomena, luk
njičavo makadamsko cestišče daje 
namreč vtis malce širše kolovozne 
poti. Ne bomo se dosti zmotili, če za
pišemo, da so to edini makadamski 
kilometri kakšne regionalne ceste v 
novomeški občini, ki so dolenjske
mu središču vse prej kot v ponos. Ob 
pogledu na avtokarto bi človek 
pričakoval vsaj normalno asfaltno 
cesto, kol so to ondan pričakovali 
voznik in turisti avtobusa zahodno- 
nemške registracije, katerih veselje 
nad dolenjsko pokrajino pa se je  
razblinilo že na prvem ovinku pod 
Laščami, kjer je  vozilo na zgrba- 
nčenem makadamu nasedlo. Vsa 
sreča, da mimoidočim ni nihče pre
vajal njihovega komentarja, vsebi
na pa je  tako ali tako jasna.

Z velikimi upi so Suhokrajinčani 
pred dnevi na cesti, ki jim je  edina 
povezava s svetom, gledali stroje 
novomeškega cestnega podjetja. Bo
mo res dobili asfalt, so se nejeverno 
spraševali, kajti enkrat so bili zanj 
že izigrani. Odgovora jim še danes 
ni moč dati, čeprav je  del ceste med 
Dvorom in Jamo že od prejšnjega 
tedna zaprt za promet. Cestarji so 
namreč minirali in širili ovinek, 
vprašanje pa je, če bo prvih 300 ali 
400 metrov tudi asfaltiranih. To je  
odvisno od vremena in denarja, 
predvsem slednjega. Še do konca 
minulega tedna ni bilo jasno, ali bo 
iz republike prišel obljubljeni denar 
za asfaltiranje prvega ovinka. Kaj 
bo z ostalimi 3,5 kilometra maka
dama, ne ve nihče. Pri cestnem pod
jetju pravijo, da bodo prihodnjo leto 
nadaljevali z deli, četudi po etapah, 
če bo seveda kdo zagotovil denar. 
Tega cestno podjetje in novomeški 
izvršni svet nimata. Ima pa ga repu 
bliška skupnost za ceste. In naj
manj, kar lahko že sedaj storijo ces
tarji in izvršni svet, je, da tem štirim 
kilometrom ceste najdejo mesto v 
republiških planih za prihodnje leto. 
Argumentov je  dovolj. Navsezadnje 
gre za cesto, po kateri poteka tran
zitni in osebni promet med morjem 
in notranjostjo, makadam pa škodu
je  tudi funkcionarskim avtomobi 
lom. Če je  seveda premajhen argu 
ment to, da nerazvita Suha krajina 
še danes nima spodobne povezave s 
svetom.

B. BUDJA

l

PREHITRO PO MOKRI CESTI — 
49-letni Milan Lišanin, začasno na delu v 
Švici, se je v petek, 21. oktobra, ob 5.50 
peljal z osebnim avtom iz Ljubljane proti 
Zagrebu. Ko je pripeljal do vasi Pod- 
gračeno, gaje v nepreglednem levem ovi
nku na mokri in spolzki cesti zaneslo. 
Vzrok je bila prevelika hitrost, tako da je 
avto zdrsnil na levi prometni pas in nato 
bočno drsel po travniku, dokler ni trčil v 
drevo* Voznik Lišanin seje v nezgodi hu
do ranil, škode na zviti pločevini pa je kar

za 10 milijonov dinarjev.
TRČ(L V PEŠAKINJO — 21. okto

bra ob 12.30 je 42-letni Branko Šaver V. 
Semiča vozil osebni avto iz Novega mesti* 
proti Straži. Ko je v Prečni pripeljal v ne
pregledni levi ovinek, gaje pričelo na mok' j 
rem in spolzkem cestišču zanašati. ZapeU 
ja l je na levo stran ceste in tam trčil v
16-letno pcšakinjo,Gordano Maleševič tZj 
Prečne. Dekle je hodile ob desni stran* 
ceste, ob trčenju pa je bilo na srečo le laže, 
poškodovano.
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odbojka
II. ZVEZNA LIGA — zahod, 

moški, 3. KOLO: PIONIR—JE- 
DINSTVO INTERPLET 3:2 (9, -11,
6’ - 1.3* 5)

Pionir: Jovič, Bašič, Pcašinovič, 
Travižan, Brulec, Smrke, Prevorčnik, 
Povšič, Kosmina, Prah, Černač, 
Petkovič.

LESTVICA 1. Salonit 6 (9:2), 2. 
Pionir 6 (9:3), 3. Jedinstvo Interplet 4

Novomeščani potujejo v soboto v 
goste k ekipi Čelika.

H. ZVEZNA LIGA — zahod, 
ženske 3. KOLO: LIK KOČEVJE 
— JEDINSTVO ELIR 0:3 (-11, -10,

Lik Kočevje: Ibrahimovič, Škufca, 
Drobnič, T urk, Ahac, Uran, Hočevar, 
Gornik, Klun.

LESTVICA: 1. Jedinstvo Elir 6 ... 
9. L IK  Kočevje 2.

V četrtem kolu igrajo Kočevke v 
Poreču.
„  • SOL -  moški, 3. KOLO: LIK
KO ČEVJE-BREZOVICA 2:3 (- 
13, 11,-3, 10,-8)

L IK  Kočevje: Knavs, Turk, Polo- 
vtč, Levstik, Marinč, Hvala, Miklič, 
Papež, Bradač.

LESTVICA: 1. Granit 6.... 11. LIK 
Kočevje 0.

V naslednjem kolu potujejo Kočev
ci k Partizanu Narodni dom.

dič, Večarič 2, Novak, Levec, Oglar 2, 
Božič.

PREDDVO R— INLES R IKO  
21:26(9:13)

Inles Riko: Lapanje, Djokič, A. 
Mihelič 2, Šilc, Jurič 4, Dejak, S. M i
helič, Lesar 5, Mikulin, Mate 12, Faj
diga 3, Parezanovič.

LESTVICA: 1. STT Rudar 12... 2. 
Inles Riko (tekma več) 9,7. Krško 5, 
12. Črnomelj 2.

V prihodnjem kolu igrajo: Kr
ško—Preddvor, Šoštanj—Črnomelj, 
Inles—STT Rudar itd.

SRL, ženske, 6. KOLO: BURJA 
CENTROCOOP— ISKRA 16:19 
(7:13)

Iskra: Jakše, Gorenc 1, Dolar 4, 
Kegljevič 2, Radovan 1, Selan 6, Vide 
4, Martinčič 1, Lužar, Kos.

MLINOTEST— IMV NOVO ME
STO 23:15 (11:7)

IM V Novo mesto: Butala, More, 
Pelko 1, Knafeljc, Klobučar 1, Pate, 
Derčar 1, Veselič 4, Rebolj 2, Hvala 
3, Opruc 3, Hočevar.

A LP LE S — ITA S KO Č E VJE 
23:28(11:17)

Itas Kočevje: Filipovič, Klarič 2, 
Guštin 4, Vuk 2, S. Jerič 10, M. Jerič 
3, Bejtovič 6, Dragičevič 1, Stefanišin.

LESTVICA: 1. Mlinotest 10,2. Isk
ra 10... 4. Itas Kočevje 8,6. IM V No
vo mesto 7 itd.

Pari prihodnjega kola: Iskra— Fer- 
rotehna, IM V Novo mesto—Burja, 
Itas— Mlinotest itd.

rokomet
SRL, moški, 6. KOLO: ČRNO

MELJ— KRŠKO 20:26(11:13) 
Črnomelj: Plut, Bohte 3, Kavšek, 

jčuntč, Novak 5, Pezdirc 1, Orlič 2, 
Hudelja 5, Adlešič 1, B. Grabrijan 3, 
o. Grabrijan, Kmetič.

Krško: Kuhar, Kekič 4, Šerbec 6, 
Sebalj 7, Iskra 5, Bogovič 1, Bernar-

košarka

SKL, moški, 3. KOLO: NOVO- 
LES— ROGAŠKA 85:87 (45:41) 

Novoles: Cerkovnik 14, Kramar 6, 
Bajc 21, Lučev 30, Pintar 14.

LESTVICA: 1. Mineral Slovan 6... 
9. Novoles 4 itd.

V soboto igrajo Novomeščani do
ma s Color-Medvodami.

Zmaga, ki je hkrati opozorilo
Novi točki Pionirjevih odbojkarjev v derbiju kol — Polne tribune — Nepotrebno 

izgubljen četrti set — Kočevke ob dobri igri praznih rok_________
Konec dober, vse dobro, so si po koncu sobotnega derbija 3. kola II. zvezne odbo

jkarske lige rekli igralci novomeškega Pionirja, ki še naprej ostajajo neporaženi 
skupaj s Salonitom na vrhu lestvice. Nemara bi jim celo pritegnili, toda preveč je bilo 
nihanj v ekipi, ki starta letos na naslov prvaka in vstop v I. zvezno ligo. Srečanje z 
bivšim prvoligašem Jedinstvom Interplet iz Brčkega je bilo zagotovo najtežje v 
prvih treh kolih, pokazalo pa tudi slabosti novomeške vrste, ki jih je potrebno do 
naslednjega težkega srečanja — to bo čez mesec dni doma s Salonitom — odpraviti.

Vzdušje v novomeški športni dvorani je 
bilo v soboto izredno in očitno ima odbo
jka na Dolenjskem veliko privržencev. 
Domala polna dvorana — gledalcev je bi
lo kakih 800 — je videla res dobro odbo
jko, za nameček pa še rezultatsko negoto
vost. A za slednjo so krivi igralci Pionirja 
sami. Dokazali so, da so boljši nasprotnik, 
imeli rezultat 2:1 v setih ter 12:2 v četrtem 
nizu. Igrali so res izvrstno, uspevalo jim  je 
tako rekoč vse, potem pa so nenadoma

obstali. Nekaj zaporednih Bašičevih na
pak je vneslo nervozo v ekipo, da se ni 
mogla več pobrati. Nemara bi bilo bolje, 
če bi trener Zadražnik Bašiča takrat za
menjal, tako pa so gostje po rezultatu 13:5 
osvojili kar 10 točk zapored in na prese
nečenje vseh — še najbolj presenečeni so 
bili igralci Jedinstva — zmagali. Vsi v 
dvorani smo s strahom pričakovali odlo
čilni peti set, v katerem pa so pionirjevci 
vnovič pokazali pravi obraz. Po tej tekmi 
ni več nobenega dvoma, da ima Pionir 
ekipo, ki lahko doseže zastavljeni cilj, 
vendar si moštvo s tako visokimi ambici
jami ne more in ne sme privoščiti spodrsl
jaja, kot so si ga Novomeščani v sobotnem 
četrtem setu. Upajmo, da jim  je bila to do
bra šola, tudi za sobotno tekmo s Čelikom, 
ko vsi seveda pričakujemo novo zmago.

Veliko slabše pa gre v ženski drugi ligi 
Kočevkam. V soboto so doma igrale z ne
poraženo in izkušeno vrsto Jedinstva Elir. 
Tudi tokrat je moč reči, da Kočevke niso

razočarale, v treh nizih so osvojile 29 točk, 
vendar v odločilnih trenutkih nimajo do
volj sreče in izkušenj. Seveda pa ne gre 
vreči puško v koruzo, dejstvo je namreč 
tudi. da so imele v prvih kolih izredno 
neugoden žreb. Nemara lahko Kočevke 
presenetijo že v soboto v Poreču.

Docela je športna sreča obrnila hrbet 
tudi Kočevcem v prvi republiški ligi. Proti 
vodilni Brezovici so pokazali dobro igro in 
izgubili šele po petih setih ogorčene borbe. 
Poraz ne bi bil tragičen, če se ne bi Kočev
ci po treh kolih našli med ekipami, ki še 
niso okusile slasti zmage.

B. B.

V KOŠARKI 
ZMAGA IM V

NOVO MESTO — Minulo soboto je 
bil v novomeški športni dvorani pod Ma
rofom košarkarski turnir v okviru letošn
jih  delavskih športnih iger novomeške 
občine. Nastopile so ekipe Novoteksa, 
Novolesa, Cestnega podjetja, IMV, Zdrav
stvenega centra Dolenjske, šentjernejske 
Iskre, Iskre Tenel in Krke. Največ uspeha 
so imeli košarkarji IMV, ki so v finalu ug
nali Novoles s 36:26, v tekmi za tretje mes
to pa je Cestno podjetje ugnalo Zdravst
veni center Dolenjske s 47:38.

VELIKA OKREPITEV — Boro Jovič 
(v svetlem dresu), kije letos prestopil v 
vrste novomeške Pionirja in ki je pred 
tem nekaj časa igral v francoskem Bor- 
deauxu, je zagotovo največja pridobitev 
dolenjskih odbojkarjev. To je dokazal 
tudi v sobotnem derbiju z Jedinstvom, 
ko je bil ne le najboljši igralec, ampak je 
z nasveti in spodbudnimi besedami tudi 
znal med igro motivirati soigralce. (Fo
to: B. B.)

Moški dolenjski derbi Krčanom
Gladka zmaga Krškega y Črnomlju in Inlesov uspeh v Preddvoru — Bodo Kočevke 

v soboto pomagale Sentjernejčankam? — Pričakovan poraz Novomeščank
Mrtvi tek vodilnih ekip v ženski republiški rokometni ligi se nadaljuje, kaj lahko 

pa bo že po soboti prekinjen. Igralke Šentjerneja igrajo namreč doma s Ferrotehno 
m pričakovati je zanesljivo zmago, ekipa Mlinotesta pa mora na vroč teren v Kočev
je, kjer po dosedanjih Itasovih igrah sodeč ne bodo prišle zlahka do novih točk. V 
moški ligi je veliko pozornosti veljalo dolenjskemu derbiju med Črnomljem in 
Krškim, ki so ga zasluženo dobili gostje.

Zmaga Krčanov v sobotnem srečanju 
je več kot zaslužena, treba pa je vendarle 
dodati, da so bolezni, poškodbe in kazni

KRATKE IZ 
RIBNICE 

IN KOČEVJA
•  Zaradi gostovanja po ČSSR so ribniški 
rokometaši vnaprej odigrali srečanje 7. 
kola SRL proti STT Rudarju iz Trbovelj. 
Lesarji so doma izgubili z 22:25 (10:10), 
najboljši igralec Ribničanov Mate pa je 
dosegel vsega 1 zadetek.
•  Kot je bilo pričakovati, so kočevski 
namiznoteniški igralci s porazom startali 
D? Prvenstvo zahodne medrepubliške lige. 
Doma so z 0:9 izgubili proti Murski Sobo
ti, nato pa še z enakim rezultatom proti 
Mariboru. Kočevci so igrali brez Komca, 
k ije  v JLA, okrepitev Jovič pa v prvem 
kolu ni igral.
•  Strelci Dobrepolja so tudi v drugem 
kolu prve republiške lige ostali praznih 
rok. Doma so nesrečno izgubili proti Iskri 
z rezultatom 1446:1449. V vrstah gostitel
jev je tokrat razočaral Mirt, ki je streljal 
zadnji.
•  Najvišje priznanje, plaketo Jožeta 
oeška, je skupščina občine Kočevje pred 
n fu '  P0l*e*t*a odbojkarski ekipi Kočevja. 
Dekleta so se lani uvrstila v II. zvezno ligo, 
brez dvoma pa jim  je to priznanje spod
buda za uspešnejše nastope.
•  Rokometaši Itas Kočevja so vse bliže 
naslovu prvaka v II. SRL. Tokrat so doma 
ugnali neugodni Slovan s 23:20 (11:9) in 
S0*i o naPreJ na čelu lestvice, prve 
‘očke pa so osvojili tudi igralci DVZ Po- 
mkev z zmago nad Grosupljem.

M. GLAVONIČ

krepko razredčile vrsto Črnomlja, ki je 
sobotno srečanje igrala brez bratov Papež. 
Gostje so vodili skozi vse srebanje in tako 
prišli do drugega para točk, Črnomaljcem 
pa ostaja upanje, da je njihovo zadnje 
mesto na lestvici le začasno. Pravijo, da 
puške ne bodo kar tako vrgli v koruzo, že 
zaradi številnih gledalcev ne. Dragoceno 
zmago so si v Preddvoru priigrali Rib
ničani, največ zaslug za uspeh pa imata iz
redno razpoloženi vratar Parezanovič ter 
Male, kije kar dvanajstkrat zatresel mrežo 
gostiteljev.

Kot že rečeno, so Scntjernejčanke še 
zmeraj v igri za vrh lestvice. V soboto so 
na vročem terenu v Izoli zmagale, čeprav 
so v drugem polčasu ponovile slabo igro s 
srečanja z Mlinotestom in zapravile pred
nost iz prvega polčasa. Na srečo je bila vi-

V NEDELJO ŠPORTNI 
DAN DŠI

NOVO MESTO — Strokovni svet za 
športno rekreacijo pri novomeški ZTKO 
organizira v nedeljo, 30. oktobra, II. 
športni dan v okviru 27. delavskih šport
nih iger. Pričetek bo ob 9. uri, nastopajoči 
pa bodo moči merili v vlečenju vrvi, strel
janju z zračno puško, odbojki, kegljanju in 
pikadu. Zadnji rok za prijave je danes.

TRETJE MESTO
NOVO MESTO — V soboto je bilo v 

Ptuju X. republiško prvenstvo slepih in 
slabovidnih v vrtnem kegljanju. Ekipa 
medobčinske organizacije slepih in slabo
vidnih iz Novega mesta je dosegla lep us
peh, saj seje v močni konkurenci uvrstila 
na 3. mesto, za Dolenjce pa so nastopali: 
Janez Kermc, Gusti Škrabec, Jakob Fur
lan in Nace Kamin. V konkurenci posa
meznikov je Jakob Furlan tudi osvojil 
tretje mesto.

poraz______________
detova dovolj zbrana, daje v zadnjih mi
nutah z dvema zadetkoma odločila 
tekmo. V odlični formi pa igrajo tudi 
Kočevke. Na gostovanju v Škofji Loki so 
dosegle visoko zmago, vodile od prve do 
zadnje minute in napovedale, da v sobot
nem derbiju doma z Mlinotestom ne bodo 
kar tako vrgle puške v koruzo. Morebitni 
uspehvKočevk bi šel seveda najbolj na 
roko Šentjernejčankam, ki bi tako znova 
imele lepo možnost za osvojitev naslova 
jesenskih prvakinj. Ekipa Mlinotesta je 
vsekakor kvalitetna, to je dokazala tudi v 
soboto v tekmi z Novim mestom. Trener 
Janez Štrukelj se je sicer upravičeno bal 
katastrofe, vendar so mlade igralke z bor
benostjo nadoknadile inanko znanja in ru
tine ter zabeležile poraz z »vsega« osmimi 
zadetki razlike. Za tako pomlajeno ekipo 
je tudi tak rezultat uspeh.

B. B.

Božiču prvi članski naslov
ARANDJELOVAC — Kar osem 

medalj so osvojili dolenjski kolesarji 
na sobotnem in nedeljskem državnem 
prvenstvu v vožnji na kronometer in 
gorski preizkušnji, s katero sc je v 
Sumadiji končala letošnja tekmoval
na sezona. Držayni prvaki so postali: 
Janez Božič s presenetljivo člansko 
zmago na gorski dirki, Judež med sta
rejšimi mladinci tako v vožnji na kro
nometer kot tudi V gorskem prvenstvu 
ter Kranjec med mlajšimi mladinci v 
gorski vožnji.

Izkupiček je vsekakor izreden, saj 
je šla na Dolenjsko kar polovica vseh 
medalj, resnici na ljubo pa je treba 
dodati, da bi morala biti bera še bol
jša, kajti sodniki so v vožnji članov na 
kronometer ukradli zmago Sandiju 
Papežu. Večina ekip je namreč vložila 
proteste zaradi nepravilne vožnje 
Cubriča, vendar se sodniki za pritožbe 
niso zmenili, šlo je pač za domačega 
tekmovalca. Sicer pa je bila to ob tret
jem mestu Brkoviča edina medalja, ki 
je v dvodnevnem merjenju moči šla 
tekmovalcu zunaj Slovenije. Poglej
mo najprej rezultate sobotne vožnje 
na kronometer:

Člani: 1. Čubrič (Čukarički Beo
grad), 2. Papež (Krka) — 8 sekund, 3. 
Brkovič (Borac) — 1:07,4. Rnjakovič 
(Rog) — 1:15,5. Božič (Krka) — 1:15, 
... 8. Robič — 2:14, 10. Može (oba 
Krka) —3:29 itd.; starejši mladinci: 
1. Judež (Krka), ... 4. Puš (Metlika) 
— 25 sekund itd.; mlajši mladinci: 1. 
Kuček (Partizan Piran), 2. Fink 
(Krka) —9,3. Kranjec (Krško) — 16, 
4. Majde (K rka )— 19 itd.

Zelo zanimiva je bila nedeljska 
gorska preizkušnja na težkem vzponu 
po obronkih Bukulje z višinsko raz
liko 442 metrov. Presenetil je Janez

Božič, ki je prepričljivo opravil z vso ■ 
konkurenco in si tako prikolesaril 
prvi članski naslov državnega prvaka, 
nič manj presenetljivo pa ni tretje 
mesto drugega krkaša Turka.

Rezultati — člani: 1. Božič (Krka), 
2. Tahmajstcr (Sava), 3. Turk, ... 9. 
Papež (oba Krka), itd.; starejši mla
dinci: I. Judež (Krka), 2. Žumer, 3. 
Cvijetičanin (oba Sava), itd.; mlajši 
mladinci: 1. Kranjec (Krško), 2. 
Kuček (Partizan Piran), 3. Vodeb 
(M erx),... 6. Štangclj, 8. Majde (oba 
Krka), itd.

Dodajmo še, da je bil v Arandje- 
lovcu tudi kriterijski nastop, kjer je bil 
med člani Robič drugi in Papež tretji, 
med starejšimi mladinci je zmagal 
Puš, mlajšimi pa Štangelj.

B. B.

DVOJNI PRVAK — Judež, član 
KD Krka, se je v soboto in nedeljo 
okitil z dvema naslovoma državne
ga prvaka v vožnjah na kronometer 
in gorski preizkušnji.

Tek »Brežiški 
oktober« letos 

že desetič
Navzlic slabemu vreme- 

nu uspela prireditev
BREŽICE — Tukajšnji atletski klub 

in brežiške ZTKO sta v počastitev 
občinskega praznika prirpavila tradi
cionalni, že 10. ulični tek »Brežiški 
oktober 88«. Resda vreme udeležencem 
ni bilo naklonjeno, saj je prireditev mo
til dež, vendarle pa seje na startu zbralo 
120 tekačev, ki so se pomerili v tekmo
vanju štafet in v množičnem teku na 4 
kilometre.

Rezultati — štafete 3 krat 800 me
trov, mlajši pionirji: 1. Rudar Trbovlje I,
2. Rudar Trbovlje II, AK Sevnica: mlajše 
pionirke: 1. AS Sevnica, 2. Rudar Trbovl
je II, 3. AK Brežice; starejši pionirji: 1. AK 
Brežice, 2. AK Rudar Trbovlje, 3. ŠŠD 
Gimnazija Brežice; mladinci: 1. AS Ra
deče, 2. AK Brežice, 3. AK Brežice II; 
mladinke: L A K  Brežice 1,2. A K  Radeče,
3. AK Brežice II.

Množični na 4 kilometre — pionirji:
1. Kranjc, 2. Beskervajni (oba Sevnica), 3. 
Smrekar (Trbovlje); pionirke: 1. Metelko,
2. Šantelj (obe AK Brežice), 3. Povh (Ra
deče); mladinci: L Starina, 2. Petrin, 3. 
Teršek (vsi AS Radeče); mladinke: 1. 
Kramar, 2. Cizelj, 3. Kozinc (vse AK 
Brežice); člani 1. Ivšek (Rudar Trbovlje),
2. Imperl (AS Sevnica), 3. Drobne (JLA 
Cerklje); veterani: 1. Simčič (Tenis klub 
Brežice), 2. Štine (Novoteks Novo mesto),
3. Tomše (Bolnišnica Brežice).

Priznanja je podelila Vladka Lopatič,
brežiška atletska reprezentantka. Posebna 
pokala sta prejela še absolutni zmagovalec 
pri moških Mirko Ivšek in Brežičanka 
Damjana Kramer.

P. ROVAN

TURNIR V 
POČASTITEV 

PRAZNIKA

NOVO MESTO — ŠK GIP Pionir 
iz Novega mesta organizira v počasti
tev občinskega praznika turnir v 
aktivnem šahu. Prireditev bo v nedel
jo, 6. novembra, ob 9. uri v Srednji 
šoli tehniških in zdravstvene usmerit
ve Boris Kidrič v Šmihelu, na sporedu 
pa bo 9 kol po švicarskem sistemu z 
igralnim časom 20 minut na igralca. 
Informacije in prijave na naslov: Tone 
Škerlj, Vrhovčeva I, 68000 Novo 
mesto, telefon (068) 21-375.

Vabljeni!

■

URN1R PARAPLEGIKOV — V soboto je bil v novomeški športni dvorani tradi
cionalni košarkarski turnir paraplegikov, ki gaje v počastitev letošnjega občinskega 
Praznika pripravilo Društvo paraplegikov Dolenjske. Nastopilo je pet ekip, po 
Pričakovanju pa so imeli največ uspeha Mariborčani. Rezultati: Novo mesto — Ma
ribor I I  26:32 (16:16), Novo mesto — Maribor 129:39 (12:15), Celje — Maribor I 
rofci !2:22)’ Ginbljana — Maribor I I  — 22:13 (10:6), Novo mesto — Celje 21:15 
1-5) in Maribor I — Ljubljana 33:13 (14:4). Vrstni red: 1. Maribor 1,2. Ljubljana, 3.

» °.r Novo mesto, 5. Celje. Posnetek je z uvodnega srečanja med Novo
meščani (beli dresi) in Mariborom II. (Foto: B. Budja)

Dva jagenjčka za eno igrišče
Iz pogovora dolenjskih telesnokulturnih delavcev z delegacijo republiške 
 TKS — Pomanjkanje športnih igrišč za pouk telesne vzgoje

NOVO MESTO — »Generacije mladih športnikov nam uhajajo, ker v Novem 
mestu nimamo ustrezne telesne vzgoje. Za to je preprosi razlog: nimamo namreč us
treznih športnih površin in z dokajšnjo gotovostjo lahko trdim, da smo po tem najsla
bša občina v Sloveniji. Še pred leti je  bila novomeška atletika kot bazični šport ena 
najbolj razvitih v Sloveniji, danes vse bolj zaostaja. Žalostno je, da imamo na šolah 
res dobro kadrovsko zasedbo, za delo pa nikakršne pogoje. Naj ne zveni preveč pesi
mistično, toda dejstvo je, da prihodnosti v takšnih razmerah ni. Nasprotno, razmišl
jamo celo, da bi ukinili tako priljubljeno pionirsko olimpiado, kajti stroški za prevoz 
otrok so ogromno breme, vemo pa, da tega tekmovanja ne moremo imeli povsod, ker 
zanj ni igrišč.«

Tako je minuli teden na pogovoru 
dolenjskih telesnokulturnih delavcev z 
delegacijo republiške TKS, ki jo je  vodil 
predsednik Andrej Brvar, govoril ravna
telj grmske osnovne šole Marjan Špilar. 
Podobnih mnenj je bilo še nekaj. Nič 
čudnega, kajti kot je dejal novomeški 
pedagog Mario Mohorovič, odpade 40 
odstotkov programa telesne vzgoje v 
osnovnih in srednjih šolah na atjetiko, 
pogojev za njeno vadbo pa ni. »Še šol
skih ur ne moremo dosledno izvajati, 
kaj šele športnih dnevov,« je dejal in ra
zočarano pripomnil: »Smo morali uči
telji za izvedbo takšnega pouka telesne 
vzgoje dolga leta hoditi v šolo, nabirati 
znanje, ki ga nimamo kje posredovati?« 
Seveda ni šlo, da se ob tem ne bi dotak
nili nesrečnega stadiona v Portovaldu. 
ki, tak kot je, nikmur ne služi, še naj
manj atletom. Mnenje Dolenjcev je, naj 
bi pri njegovem dokončanju pomagala s 
sredstvi tudi republiška TKS, kajti 
sredstva, ki jih  iz Ljubljane v tovrstne 
namene dobimo na Dolenjsko, so pičla.

»Dolenjci smo premalo agresivni, 
preblagega značaja. T udi to je vzrok, da 
se nas v republiki tako slabo sliši, da ne 
pridemo v poštev, ko sc deli denar, in še 
kje,« je brez dlake na jeziku govoril Jože 
Majes. O željah po kolesarskem centru 
v Novem mestu pa tole: »Bogate družbe 
ne potrebujejo takšnih centrov, ker ima
jo  vsi dovolj denarja. M i jih  potrebuje
mo iz preprostega razloga, da sredstva, 
kader, znanje in opremo koncentriramo 
na enem mestu, in to tam, kjer je kvalite
ta, kjer so za to pogoji. Za določitev

takšnega centra je potrebno spoštovati 
nekatere kriterije, ki pa jih  nimamo. V 
prvi vrsti kvaliteto tekmovalcev, ka
drov, klimatske pogoje, razvito zdravst
veno službo, terene za vadbo in še kaj.«

Še prenekatero dejstvo so razgalili 
novomeški športni delavci prejšnji te
den, nič manj konkretni niso bili drugi, 
denimo Črnomaljci: »Smo ena redkih 
občin v Sloveniji, ki nima občinske te- 
lesnokulturne skupnosti, še bolj kot to 
pa boli, da v občini nimamo niti ene sa
me atletske sekcije. V srednjeročnem 
planu naše občine ni bila predvidena 
gradnja niti enega igrišča, češ druge de
javnosti šo pomembnejše, telesna kultu
ra lahko počaka. Pa vendar smo letos 
prišli do treh igrišč. Kako? Ko so se gra
dile ceste, smo delavcem kupili dva 
janjca, pa so nam zravnali teren, mi pa

•  Na očitek o slabi zastopanosti Do
lenjske v republiških organih TKS je 
Andrej Brvar odvrnil, da je vlak od
peljal z zadnjimi volitvami. Nove bo
do šele čez poldrugo leto in nanje se 
naj Dolenjska dobro pripravi.

smo posadili travo in postavili gole. 
Tako so ostali le še Adlešiči, ki nimajo 
igrišča. Pričakovali smo, da bomo kaj 
dobili od prvenstva ljubljanskega ar
madnega območja. Drugi so to znali 
izkoristiti, mi pa smo z njim le izgubili. 
Vojska nam je najela kredit, ki ga bomo 
odplačevali do leta 1992.« Črnomaljci 
so za nekatere težave ponudili tudi rešit

ve: »Tekmovalni sistemi so danes izred
no dragi, potovanja in prevozi jemljejo 
že dve tretjini vseh sredstev. Denimo 
nogomet. Primorci so za našo Belo kra
jino govorili, da bodo naredili vse, da ne 
pridemo v višji tekmovalni razred, ker 
smo zanje predaleč. Zakaj torej ne 
spremenimo tekmovalnih sistemov, jih 
poenotimo v lokalnih in regijskih okvi
rih? Kdor ima denar, naj gre naprej.«

Ni imel lahkega dela po takšnih in 
tako konkretnih razpravah Andrej 
Brvar, predsednik skupščine TKS Slo
venije. »Za razna vlaganja je imela re
publika letos na voljo 65 starih milijard. 
Iluzorno je torej misliti, da bodo v repu
bliki združena sredstva reševala pro
bleme športnih objektov, lahko le po 
skromnih močeh pomagajo. A na to se 
ne kaže zanašati, potrebno bo spremeni
ti zavest. Le zakaj ne bi z referendumom

zgradili tudi kakšne dvorane? Kar zade
va športne centre, pa tole. Res jjh  ima
mo, v Ljubljani za gimnastiko, Šiški za 
atletiko, v Kranju plavanje, Mariboru 
odbojka, judo je doma v Slovenski Bis
trici, smučarski skoki v Planici, veslanje 
na Bledu itd. Kolesarstvo takega centra 
še nima. Vedeti pa je treba ob tem, da so 
centre zgradili kraji sami. Delež repu
bliških sredstev je bil minimalen, v po
prečju znaša le 10 odstotkov. Kolesarji 
se morate najpreje dogovoriti v svoji 
zvezi, šele od tod je pot naprej. Moje 
mnenje je, da naj pri izbiri odloča to, kje 
so boljši, strokovnejši in perspektivnejši 
kadri; zidovi, objekti so drugotnega 
pomena.«

Po razpravi, k ije  bobu rekla bob, Do
lenjci vemo, kje smo. Izhod je le v last
nih močeh, znanju in denarju. Pravza
prav nič novega, bo rekel kdo, kajti tako 
smo delali že doslej. Vprašanje ostaja ob 
tem, kaj to spoznanje pomeni za novo
meški stadion. Bo regija brez republiške 
pomoči kos zalogaju, ki bi nasitil ne le 
novomeške atlete, pač pa predvsem ti
soče telesne vzgoje lačnih osnovnošol
cev in srednješolcev?

B. BUDJA

KONKRETNO IN BREZ DLAKE NA JEZIKU — Veselje je bilo poslušati po
govor dolenjskih telesnokulturnih delavcev s predsednikom skupščine TKS 
Slovenije Andrejem Brvarjem (drugi z desne) minuli teden v Novem mestu. Do
lenjci so brez dlake na jeziku spregovorili o problemih, kijih žulijo, manj razve
seljiv pa je bil odgovor republiškega vodstva. Združena sredstva po besedah 
Andreja Brvarja ne bodo rešila vprašanja pomanjkanja športnih objektov na 
Dolenjskem. (Foto: B. B.)
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pisma
in 
odmevi
Čudoviti ljudje
Spremljam akcijo Darujmo zase, v 

kateri ljudje Dolenjske in Bele kraji
ne (tudi drugih delov Slovenije) pris
pevajo sredstva za nakup mamogra- 
fa, aparata za zgodnje odkrivanje- 
raka na dojkah. Po Studiu D je  bilo 
darovanje denarja že dvakrat v živo, 
in sicer od 13. pa tja do 24. ure. 
Oglašali so se ljudje, k i so prispevali 
po 10.000, 20.000, 50.000 ali celo
200.000 din, pač po svojih možnostih. 
Lasi niso lahki, denarja ima malokdo 
dovolj za golo preživetje, toda v ljudeh 
še ni zatrt čut za skupno akcijo, za 
pomoč. K aj in kdo so ljudje, k i pris
pevajo, ne vem, sem pa prepričan, da 
gre za preproste, delavne in skromne 
ljudi, k i bi prispevam denar še kako  
potrebovali zase in za svoje potrebe. V 
času, ko je  že sosed skregan s sose
dom, ko prijatelj več ne pozna prija
telja, je  uspeh akcije okrog zbiranja 
denarja za mamograf še toliko bolj 
prijeten, ohrabrujoč in presenetljiv. 
Akcija dokazuje, da so ljudje še ved
no ljudje, da so pripravljeni sodelova
ti, le če jih  zna kdo združiti v pametni, 
potrebni in pošteni stvari. In prav 
takšnim in tem ljudem je  treba zaupa
ti, se jim  zahvaliti in jih  ne nazadnje 
tudi po h valiti. Pra v tako pa tudi nosil
ce in izvajalce akcije.

T. G.

ČUDEŽ NA NAPAČNEM 
KRAJU

F A RA — Mati božja je  krepko zafrk
nila Prifarce, ki so imeli že pred petimi 
leti s Kompasom iz Ljubljane vse dogo
vorjeno, da bo zgradil prifari avtokamp. 
Potem pa se je  mati božja namesto Pri- 
farcem prikazala v Medjugorju in 
Kompas je  svoje dinarčke investiral 
tam. Tako sta Prifarce pustili na cedilu 
posvetna in božja oblast in še vedno ni 
znano, če bodo a vtokamp kdaj dobili ali 
pa bodo o turizmu še naprej le 
razpravljali.

P-c

KRIZA V GLAVAH

KOČEVJE — Med zadnjo razpravo 
o turizmu v Kočevju je  bilo med drugim 
ugotovljeno, da se predvsem družbeno 
gostinstvo otepa s pomanjkanjem us
treznih kadrov in da ta panoga ni po
sebno donosna. Uvodničar pa je  med 
drugim kritiziral tudi pisanje novinarjev 
o kočevskem turizmu in gostinstvu, kar 
ve je  dalo razumeti, da sta za težave 
kočevskega turizma in gostinstva kriva 
predvsem oba prisotna novinarja (Do
lenjski list. Radio). O vsem tem niti ne bi 
kazalo izgubljati besed, če se ne bi v Ju
goslaviji nasploh (in v kočevski občini 
še posebno) trdovratno ohranjalo pre
pričanje, da so za vse slabosti v družbi 
krivi novinarji Se sploh še izplača s to 
zmoto polemizirati?

Tako se govori!
359. izjava jezikovne- 

ga razsodišča
V dneh, ko je  v Beogradu poteka

la 17. seja CK ZKJ, smo člani Je
zikovnega razsodišča —  podobno 
kakor drugi Jugoslovani pa tudi 
tujci — napeto poslušati radijska in 
televizijska dogajanja. Poleg števil
nih veselih in žalostnih vsebin, ki so 
nam jih  sporočali govorniki in 
komentatorji, smo dočakali dogo
dek, ob katerem se nam ne zdi neu
pravičena niti raba pridevnika »zgo
dovinski«: Trije slovenski člani CK 
ZK J so svoje diskusijske prispevke 
v 1. točki dnevnega reda povedali po 
slovensko (že pred njimi pa je  v svoji 
materinščini — albanščini — nas
topil neki govornik s Kosova).

Posebno smo veseli, ker so se za 
ta korak odločili pripadniki našega 
tako rekoč najmlajšega političnega 
rodu: Borut Suklje, Darja Colarič, 
Martina Kolar. Doslej so se sloven
ski delegati odločali za slovenščino 
samo v zvezni skupščini, pa še tam 
samo nekateri med njimi in samo 
včasih, čeprav je  bilo že dolga leta 
poskrbljeno za prevajanje. Kaže, da 
izkušnja s srbohrvaščino na letošn
jem ljubljanskem procesu pred vo
jaškim sodiščem že poraja prve po
zitivne sadove. Upamo, da ne bodo 
zadnji.

Kako narediti SZDL (ne)privlačno?
V polemiki o SZDL objavljamo še mnenje predsedstva OK ZKS in bralke

Ne z namenom polemike o vsebini 
razprave Jureta Perka na O K  SZDL 
Cri.rnomelj, ker za to ni potrebe, ampak v 
prid popolne informacije o poteku in 
namenu seje P O K  ZKS, k i jo  v svojih 
prispevkih omenja, dajemo naslednjo 
ugotovitev:

»Predsedstvo O K  ZKS ni sprejemalo 
niti obravnavalo ocene občinske konfe
rence SZDL, seznanilo se je  le z njeno 
vsebino in potekom, kar je  metoda dela 
tega organa in razumevanje frontnosti 
SZDL, ki jo  v občini razvijamo. Iz te in
formacije so bile izoblikovane opera
tivne naloge komunistov in © O  ZKS za 
prenovo SZDL. Z zadovoljstvom smo 
ugotovili, daje b il pisni prispevek ZKS 
na seji O K  SZDL sprejet (pri obliko
vanju njega so sodelovali vsi člani P O K  
ZKS).

Vsak poskus izkrivljati namen seje v 
oceno razprave tov. Perka ali koga dru
gega je  netočen, obravnavali smo celo
to, vključno s sprejetimi usmeritvami, 
k i so pomembne za uveljavljanje vloge 
ZKS. Tudi njegov dom o objektivnosti 
podane informacije nima osnove, saj so 
v njej sodelovali trije od petih na seji 
O K  SZDL navzočih udeležencev.

Zavračamo poskus tov. Perka, da na 
osnovi nepopolnih, nepreverjenih in
formacij in sumov gradi oceno dela or
gana in zavaja javnost. Vsa stališča sej 
organov ZK  v občini so mu v pisni ali 
ustni ob lik i dosegljiva pri sekretarju

njegove O O  ZKS ali na P O K  ZKS in 
bi j ih  pred sprožanjem takšne polemike 
moral proučiti. To je  normalna demok
ratična in statutarna pot za informiran
je, iskanje odgovorov, dajanja novih 
pobud ali izražanja kritike.

P O K  ZKS je odprt politično izvršil
ni organ, znotraj njega obstajajo demok
ratični odnosi, medsebojno zaupanje ter 
zavzetost v iskanju metod in načinov za 
izvajanje v O K  ZKS določene politike. 
Če ima tov. Perko tudi o tem drugačno 
mnenje, naj ga argumentirano pove, ne 
zanikamo tudi možnosti preko tiska, 
učinkovitejše pa je preko OO ZKS ali v 
direktnem razgovoru s člani P O K 
ZKS.

Ob koncu naj omenimo, daje bil tov. 
Perko že več kot pred enim mesecem 
povabljen na razgovor, žal je izbral dru
gačno pot.«

Predsedstvo O K  ZKS 
Črnomelj

•  •  •
K polemiki želim dodati nekaj misli 

iz svojega zornega kota, saj izhaja iz 
konference SZDL, na kateri sem aktiv
no sodelovala. Ta konferenca je  obrav
navala med drugim aktualne družbe
nopolitične razmere v občini. Razprav
ljala sem predvsem o težkem finančnem 
položaju kulturnih društev in organiza
cij, o duhovni provinci in slabih

Zakaj delate tako, Novomeščani?
Posmileki h gradnji veleblagovnice sredi mesta (ki je že v polnem teku)

Naključje je hotelo, da se zadnje čase 
nisem utegnil podrobneje zanimati za 
dogajanja v Novem mestu, ki mi je  sicer 
tolikanj pri srcu. Ko pa setn pred nekaj 
tedni ugotovil, da so močno utesnili av
tobusno postajo, si nisem mogel kaj, da 
se ne bi natančneje razgledal in pov
prašal, čemu razkopavajo in kaj naj bi 
tam končno nastalo. Sklepal sem, da 
gre za arheološka izkopavanja. Ne za
merite, Novomeščani, če se vtikam v 
Vaše zadeve. Veliko sem sodeloval pri 
oblikovanju povojne podobe Novega 
mesta, še posebej tistega dela, kjer zdaj 
razkopavajo. To področje so že večkrat 
po vojni prizadele ne preveč posrečene 
spremembe, ker pa je  še vedno ostala 
ohranjena dovolj izrazita ločnica med

starim mestnim jedrom in mikavno 
razgibanim primestnim okoljem, ti 
spodrsljaji niso bistveno vplivali na po
dobo Novega mesta kot celote. Ko sem 
povprašal, čemu naj služi razkopavanje, 
so mi na moje veliko presenečenje po
jasnili, da bo tam veleblagovnica. »Kaj 
pa bo s tem lepim drevjem ob cesti?« 
sem nadaljeval pogovor. Jasnega odgo
vora nisem dobil, čeprav so eni menili, 
da bodo vse posekali, češ da je tako 
bolno in torej zapisano smrti, drugi pa 
so menili, da bo drevje najbrž, ostalo.

Ne morem si predstavljati, kaj je  No- 
vomeščane privedlo do odločitve, da bi 
veleblagovnico zgradili prav na tem 
občutljivem področju mestnega orga
nizma. Pred 20 leti bi to še nekako ra-

Kako bi rešili kostanje?
Na pomoč prihaja drevesni kirurg iz Salzburga

Leta 1983 je bil sprejet občinski odlok 
o urejanju naselij in varstvu javnih in zele
nih površin v občini Novo mesto. Njegov
28. člen jasno pove: Z javnimi zelenimi 
površinami upravlja samoupravna komu
nalna skupnost in krajevne skupnosti. S 
svojim planom morata zagotavljati vzdrže
vanje javnih površin v naseljih...

Razkorak med črko zakona in dejan
skim stanjem še najbolj poznajo in občuti
jo  kostanji. Od 491, zasajenih v prejšnjem 
stoletju, je do danes umrlo že 192 kostan
jev! Vendar to še ni vse. Nov val nasilja 
nad zeleno dediščino mesta prihaja z nc- 
pretehtanimi urbanističnimi odločitvami 
na Novem trgu, ob Ljubljanski cesti, v 
Kettejevem drevoredu..., kjer se bo mora
lo zelenje umakniti pred novo blagovnico, 
cesto, mostom, parkirišči, pred napre-

Ko v Rinži ne bo več rib, 
bo Kočevje mrtvo mesto

Včasih morila gnojnica in silažni sokovi, zdaj pa 
še nepravilno odpiranje in zapiranje zapornic

N i še dolgo, ko smo se zgražali 
nad Agrokomercem, kjer so prešte
vali živali, k i so poginile zaradi po
manjkanja hrane. Jaz pa že od av
gusta razmišljam, če nismo v Kočev
ju  še slabi od Agrokomerca.

21. avgusta je po dolgem času 
spet deževalo, daje voda napolnila 
napol prazno strugo Rinže in do
15.30 že dosegla vrh zapornic. Vsa 
ta umazana, zasmrajena (že prej 
nepravilno regulirana) voda brez 
kisika je  prinesla s sabo na milijone 
omamljenih rib, ki so onemogle 
hlastale za kisikom in jih  je  nato nad 
3 ure odnašalo preko zapornic, da 
so se poslovile od Kočevja, ribičev 
in življenja.

Pogled je  b il grozljiv. Ribe so si 
želele le malo sveže vode, a je  niso 
dobile. N jihovo stisko so izkoristili 
še roparji, k i so jih  lov ili in za to ne 
bodo n iko li odgovaijali. Pohvaliti 
pa je treba nekaj požrtvovalnih ri
bičev, ki so nalovili nekaj rib in jih  
preselili v jezero. Seveda brez us
trezne opreme in zaradi kratkega 
časa niso imeli posebnega uspeha.

Ribam in Rinži bi najbolj poma
gali s pravilnim  dviganjem in 
spuščanjem zapornic. Žal pa so bili 
tistega dne vsi odgovorni verjetno 
na zasluženem popoldanskem ne
deljskem počitku. To delo sem po 
pogodbi s krajevno skupnostjo 
Kočevje opravljal prej 14 let (do 7.

' januarja 1987) jaz. Zapornice sem

odpiral zaradi čiščenja struge, rib, 
rib jih  iker, gnezdišč divjih  rac kot 
vesten ribič.

Veliko je  b ilo  že napisanega, 
kako smo se ribiči leta in leta borili 
proti onesnaževalcem Rinže in za 
obstoj življenja v njej. Zdaj pa nek
do v letu dni z nepravilnim odpiran
jem  in zapiranjem zapornic uniči 
ves ta trud ribičev.

Za svoje delo pri regulariji za
pornic sem prejel v zadnjem letu 
(1986) 70.000 din, kar sem porabil 
za nakup masti za mazanje zapornic 
in druge stroške v zvezi z delom, da 
za moje delo ni ostalo skoraj nič. Pa 
še za to so pri KS tako joka li, da 
sem jim  iz usmiljenja vrnil ključe 
zapornic.

Ne razumem naše zakonodaje. 
Ribič, ki pozabi vpisati datum ribo
lova ali ulovi ribo več, kot je  dovol
jeno, je  lahko denarno kaznovan pa 
še pribor mu lahko zaplenijo, za to
likšno uničenje rib (šlo je  za tone 
rib) pa ne odgovarja nihče. Ribe ne 
kričijo. Rinža pa ogabno smrdi.

To sem napisal zato, da bi se v 
Kočevju le našel kdo, ki bo ukrepal 
zaradi onesnaževanja Rinže in ne
odgovornega dela. Ko v Rinži ne bo 
več rib, bo tudi Kočevje mrtvo 
mesto.

FRANC GREGORČIČ 
Reška 5a 

KOČEVJE

dkom, kot se zatrjuje.
Na pobudo Zavoda za varstvo naravne 

in kulturne dediščine prihaja ta teden k 
nam drevesni kirurg Franc Smigoc, naš 
rojak iz Salzburga, k ije  pripravljen posre
dovati svoje znanje, izkušnje, materiale in 
orodje v obliki demonstracijske sanacije v 
Kettejevem drevoredu ob sodelovanju in 
podpori Gozdnega gospodarstva Novo 
mesto in samoupravne komunalne skup
nosti.

Zavedamo se, daje le enkratna akcija v 
življenju drevesa skorajda nepomembna.

•  VABILO NA RAZSTAVO — Za
vod za varstvo naravne in kulturne de
diščine je v razstaviščnem prostoru Pri 
slonu pripravil razstavo pod naslovom 
Kostanji v mestu, koliko časa še?, ki s 
pomočjo fotografij Bojana Radoviča 
prikazuje agonijo dreves in mestnega 
z e l e n j a  kot  d o k u m e n t  n e k e 
ga nerazumljivega odnosa do umira
jočega mestnega prostora. Razstava bo 
odprta danes, 27. novembra, ob 18. uri, 
na ogled pa bo od 11. novembra.

Mesto bi vsekakor moralo imeti službo, ki 
bi stalno in strokovno bdela nad vzdrže
vanjem mestnega zelenja, kot to določa 
zakon, a ga očitno ne spoštujemo. Najpo
gosteje kot razlog navajamo denar.

Družba, ki ne namenja dovolj denarja 
za vzdrževanje zelenih površin, očitno ne 
dojema pomembnosti teh površin kot vi
talnega dela mesta. »Zelene« planske us
meritve so prepogosto le načelne in do
puščajo, da se uresničujejo posegi, ki pri
našajo pozitivne kratkoročne rešitve, ne 
ozirajo pa se na dolgoročne posledice: 
med drugim gre za izgubo identitete mest
nega prostora in ekološko pestrost prosto
ra.

Razviti svet je že davno spoznal, da 
mesta hočejo in morajo dihati in imeti svo
ja drevesa. In če je edina ovira za zadovol
jevanje teh vitalnih potreb ljudi v mestu 
denarje to danes še razumljivo. Če pa za 
tem stoji ozkost, nestrokovnost in kratko
vidnost, potem je to popolnoma nedopust
no- ANDREJ HUDOKLIN

ZVNKD NM

ČESTITKA
Izvršni odbor Društva invalidov 

občine Novo mesto pošilja iskrene 
čestitke z najlepšimi željami ob občin
skem prazniku vsem svojim članom, 
občanom, družbenopolitičnim orga
nizacijam, delovnim organizacijam, 
ustanovam in samostojnim obrtni
kom ter se jim  zahvaljuje za vsestran
sko pomoč in sodelovanje.

zumel, le da takrat arhitekt Marjan 
Mušič gotovo ne bi dal privolitve. Pov
prašati je  treba razgledane trgovce, pa 
bodo zagotovo povedali, da velebla
govnica danes nikakor ni zgolj zgradba, 
kamor bi zahajali ljudje z vlaka ali kveč
jemu še slučajni obiskovalci. V sodobno 
veleblagovnico, ki je zazrta v prihod
nost (čemu bi jo  sicer gradili?), se bo 
zgrinjal velik del Dolenjske. Če hočemo 
videti, kakšna je  vsakodnevna podoba 
okrog takšne veleblagovnice, ni po
trebno potovati v Celovec ali Beljak, 
dovolj so npr. že Domžale. Na pragu 
Ljubljane je  domžalska veleblagovnica 
razmeroma majhna z neizmernimi mož
nostmi parkiranja in komuniciranja, pa 
je vselej vse zabito in zapolnjeno. Kako 
bo to izgledalo v Novem mestu, ko se že 
zdaj po polževo prebijamo z avtomobili 
po ozkih enosmernih uličicah mimo 
trga, si sploh ni mogoče predstavljati. 
Tudi če bo pokritih parkirišč pod samo 
veleblagovnico še toliko, se gneči ne bo 
mogoče izogniti. Izgovori, da bi vele
blagovnica kakorkoli drugače pripo
mogla k hitrejšemu utripu življenja v 
starem delu mesta, niso niti resni, kaj 
šele tehtni. Prav ta najbolj mikavni del 
starega mestnega tkiva b i morali pre
pustiti pešcem, ne pa ga še bolj dušiti z 
naraščajočim avtomobilizmom. Vele
blagovnica pa je že po svojem osnov
nem poslanstvu pravi magnet za avto
mobiliste. Kamnik, k ije  mnogo manjši 
in brez vsakršnega zaledja, si npr. že 
vrsto let razbija glavo, kam naj postavi 
svojo veleblagovnico, da bo dovolj 
prostora za avtomobile in .da ne bi bilo 
prometnih zagat.

Nepopravljiva škoda pa bi nastala, če 
bi podrli mogočno kostanjevo alejo, ki 
zdaj tako mikavno in slikovito zaok
roža podobo Novega mesta. S tem bi 
veliko izgubili —  pridobili pa ničesar. 
Bolezen divjih kostanjev naj Vam ne 
služi za izgovor. Poznamo jo  že 40 let, 
pa zaradi nje kostanji še nikjer niso pro
padli. Človeka, ki ima neznatno kožno 
bolezen, tudi ne zakopljemo živega. Kar 
spomnimo se časov, ko je vladala vses
plošna beda in ko varstvo okolja še ni 
b ilo potrebno, ljudje pa so spoštovali 
drevje, iskali njegovo bližino, nekatere 
vrste pa naravnost oboževali! Drevo 
jim  je bilo sveto, imelo je dušo, bilo jim  
je simbol življenja. Slovenci so se npr. 
zbirali pod lipo, se pod njo posvetovali 
in iskali pravice. Danes se je ta odnos 
spremenil. Razumljivo je, da napredek 
zahteva tudi žrtve. K jer je  drevje napo
ti, se mora molče umakniti hišam, ces
tam, njivam in melioracijam. Drevje 
nima ne advokatov ne sodnikov, kjer bi 
lahko uveljavljajo pravico do svojega 
obstoja. Na življenje in smrt je odvisno 
od nas samih. Če bi v Novem mestu z 
odstranitvijo te mogočne aleje karkoli 
pridobili, b i se še enkrat sprehodil pod 
mikavno streho kostanjevih krošenj, se 
tiho poslovil od teh čudovitih življenj
skih sopotnikov in se sprijaznil z njiho
vo usodo. Ker pa so to drevesa, ki so 
nepogrešljivi del mestnega funkciona
lizma, si bodoče slike mesta brez njih ne 
zmorem predstavljati. Drevesa pa boste 
uničili, tudi če jim  boste omejili življenj
ski prostor —  s stroji stisnili sloj nad 
koreninami, med drevjem uredili pa
rkirne prostore, spremenili cestišče itd. 
To je  tako,,kakor če svobodnega člo
veka za vselej zaprete v samico. Verje
mite, da drevja ni nikdar preveč.

Kako modro so ravnali Novomešča
ni včasih, ko so mestno povezavo s pos
tajo v Bršljinu obsadili z drevoredom 
čez Marof. A li ne bi te svetle tradicije 
kazalo še naprej negovati, veleblagov
nico pa postaviti tja, kjer bo lahko iz
polnjevala svoje poslanstvo? Utesniti 
sodobni utrip takšne trgovske hiše, pa še 
izgubiti enkratno alejo dreves je trajna 
škoda, ki Novemu mestu zares ni 
potrebna. M IH A  OGOREVC

ekonomskih razmerah ter zavrnila pre
dloženo gradivo k tej točki, ker je bilo 
po mojem mnenju nekaj vkup nameta
nih ocen brez pravega reda, po vsebini 
pa daleč od problemov, s katerimi se 
srečujemo. Nasloh je bilo pisano v du
hu, ki precej zaostaja za današnjim 
časom in njegovimi potrebami. Moja 
razprava je  nekako obrnila tok, saj je 
sprva kazalo, da bo šla ta točka brez 
večjih pretresov mimo. Konferenca je 
opozorila na številne probleme, vendar 
ni sprejela nobenih stališč razen tega, da 
bodo o tem, torej o aktualnih družbe
nopolitičnih razmerah, razpravljali še v 
temeljnih sredinah.

Zdaj se govori, daje bilo predloženo 
gradivo za konfrenco pravzaprav »spo
sojeno« od O K ZKS, iz polemike pa 
nekako veje, da P O K  ZKS ni ugodno 
ocenilo te konference.

Ker je bilo na tej konferenci veliko 
govora o informiranju, pričakujem, da 
nas bodo organi O K SZDL in O K ZKS 
čimprej popolno in javno inform irali o 
svojih stališčih glede vse te zadeve. Le 
tako se bomo izognili raznim ocenam in 
špekulacijam, ki bi jih  b ilo na osnovi 
doslej povedanega moč narediti. Sama 
seveda pričakujem, da bodo šla v pozi
tivno smer, saj je bilo tudi moje 
vključevanje doslej dobronamerno in 
konstruktivno in sem z njim zadovolj
na. Enako ocenjujem tudi ostale raz
prave na omenjeni konferenci. Menim 
tudi, daje samo na osnovi prave ocene 
problemov možno graditi prava izho
dišča za nadaljnje delo družbenopoli
tičnih organizacij.

KSENIJA K H A L IL

TELEFONA ZA ZDAJ 
NE BO

BIRČNA VAS —  V KS Birčna vas 
nadaljujejo gradnjo telefonskega om
režja. Po doslej opravljenem delu bodo 
krajani počakali, da bo podjetje za ptt 
promet Novo mesto vgradilo še napel
javo od hišnih razdelilnih omaric do te
lefonskih aparatov in avtomatsko tele
fonsko centralo ter napeljalo glavni 
medkrajevni telefonski kabel. Ker je to
rej prišlo do delnega zastoja gradbenih 
del, so v krajevni skupnosti za nedo
ločen čas odložili otvoritev omrežja, 
predvideno za letošnji 29. oktober. 
Upajo pa, da bo izvajalec dela vendarle 
dokončal do konca letošnjega leta.

PRAZNIK BREŽIŠKIH 
OBRTNIKOV

BREŽICE — Okrog 300 obrtnikov 
Obrtnega združenja Brežice je  v Čate- 
ških Toplicah proslavilo 10-letnico obs
toja tega združenja. Na priložnostni 
proslavi so se zbrali poleg Brežičanov še 
predstavniki obrtnih združenj Krškega 
in Sevnice, predstavniki obrtnikov iz 
Velike Plane, delegat slovenske obrtne 
zveze in predstavniki skupščine občine 
Brežice. Na slovesnosti je med drugimi 
spregovorila o uspešnem delu brežiških 
obrtnikov Jožica Žagar, predsednica 
brežiškega obrtnega združenja. O b 
obletnici so podelili obrtnikom prizna
nja.

B. H.

Strah pred novim
Kako so Ribničanje 
spoznali alternativno 

gledališče
RIBNICA — Le okoli 50 gledal

cev je  imel nastop gledališča »Ana 
Monro«. Predstava je  bila 15. okto
bra v dvorani TVD Partizan v Rib
nici. Plakati so vabili gledalce z ges
lom »Pridite in prevarani boste« pa 
še » Videli boste ribo, ki govori, in 
opico, ki skače« in uganko »Ali 
predvojna striptizeta danes sploh 
lahko še kaj pokaže«.

Očitno so se Ribničanje ustrašili 
novosti in jih je  strah raznih sodob
nih provokacij. Zaupajo le še trdnim, 
starim, ustaljenim predstavam. Na 
vprašanje, zakaj ni šel na predstavo, 
nam je  starejši ribniški družbeno
politični delavec, ki je  tudi znan lju
bitelj kulture, odgovoril tako:

»Osel gre le enkrat na led. Pred 
nekaj leti je  v Ribnici gostovalo 
neko alternativno gledališče iz Za
greba. Igrali so kar med nami, gle
dalci. Na vijali so staro gasilsko roč
no sireno, da so nam skoraj 
popokali bobenčki. Potem so z neko 
napravo škropili barvo na obešeno 
platno in seveda tudi po nas, gledal
cih, da smo bili lepo pisani po obra
zih in oblekah. Za nameček pa je  
nekdo začel nad nami mahati še z 
zastavo in zdaj tega zdaj onega 
oplazil z drogom po glavi, češ če se 
bo v naših bulicah le kaj premakni
lo. Pa se ni. Ko se je  prižgala luč, so 
igralci posedli po robu odra, prižga
li cigarete in nas gledali Mi pa smo 
jezni buljili vanje. Nobeden ni tej 
predstavi zaploskal. Poklapani smo 
molče zapustili dvorano. Od takrat 
me ni in me ne bo nihče več dobil na 
kakšno preveč sodobno ali alterna
tivno predstavo.«

J. P.

Glas slavistov
Povzetek sklepov s sre

čanja v Mariboru
MARIBOR — Na zborovanju v 

mestu ob Dravi so slovenski slavisti 
sprejeli več sklepov, ki jih objavlja
mo v skrajšani obliki.

Sla vistično društvo Slo venije pod
pira slovensko politično vodstvo v 
njegovem prizadevanju za uveljavi
tev demokratične družbe in za zašči
to slovenskih narodnih in državnih 
pravic. Podpira tudi odbor za varst
vo človekovih pravic v njegovih zah
tevah. Prav tako pozdravlja ustano
vitev sveta za varstvo človekovih 
pravic in temeljnih svoboščin pri 
RK SZDL Slovenije. Že marca le
tos se je  društvo pridružilo podpis
nikom poziva za razpis republiške
ga referenduma o ustavnih amand
majih.

Slavistično društvo Slovenije za
vrača vsakršne poskuse obujanja 
ideje o t. i. skupnih jedrih, od vseh 
slovenskih predstavnikov v organih 
federacije pa zahteva, da v narodno- 
in državnoreprezentativnih govor
nih položajih uporabljajo slovenski 
jezik. Društvo tudi predlaga sloven
skim delegatom v zvezni skupščini, 
naj zahtevajo, naj se črta 2. odsta
vek 243. člena zvezne ustave, tako 
da ostane samo naslednje besedilo: 
»V oboroženih silah SFRJ se v 
skladu z ustavo SFRJ zagotavlja 
enakopravnost jezikov narodov in 
narodnosti Jugoslavije in njihovih 
pisav.«

SD S tudi predlaga slovenskim 
delegatom v zvezni skuščini, naj do
sežejo, da bo Zvezni sekretariat za 
ljudsko obrambo letno obveščal 
skupščino in javnost o narodni ses
tavi starešinskega kadra v JLA in o 
ukrepih za uresničevanje 242. člena 
zvezne ustave, ki govori o zastopa
nosti republik in pokrajin v višjih 
poveljniških in vodilnih položajih v 
JLA. Zakonsko je  treba tudi zava
rovati pravice slovenskega jezika v 
javni rabi na območju Slovenije.

Društvo ugotavlja še nekatere 
primere zapostavljanja slovenščine 
kot materinščine v učnih programih 
in pristojnim predlaga konkretne 
ukrepe. Na koncu protestira zaradi 
dejstva, da niti SDS niti njegova pok
rajinska društva nimajo statusa, ki 
bi jim  za redno delovanje zagotavl
jal redna družbena sredstva.

PO PRAZNIKU ŠE 
MARTINOVANJE

SEMIČ —  V spomin na ustano
vitev prve belokranjske partizanske 
čete na Smuku nad Semičem praz
nuje KS Semič 28. oktobra svoj 
praznik. V soboto, 22. oktobra, se 
bodo v Semiču v domu paraple
gikov zbrali slikarji, k i bodo v Se
miču in okolici ustvarjene slike 
razstavili na dan praznika v semiški 
šoli in v penzionu Smuk. Po konča
nem praznovanju pripravljajo se
miški vinogradniki martinovanje s 
kulturnim i prireditvami, kulinarič
no razstavo in seveda pokušnjo le
tošnjega vina. Semiška podružnica 
Društva belokranjskih vinogradni
kov poziva virtogradnike, naj prine
sejo čim več vzorcev v steklenici, 
zaprti s kronskim zamaškom, ter 
čimveč harmonikarjev in kuharic, 
naj se prijavijo za sodelovanje na 
martinovanju. Prijave zbirata Irena 
Plut in Alojz Bezek iz Semiča.

F. D.

CATV Krško za 
dan republike

Gradnja kabelskega TV 
omrežja gre po načrtu
KRŠKO  —  Vse kaže, da se bodo 

napovedi odbora za izgradnjo kabel
skega TV omrežja v krški občini ures
ničile in bodo prvi TV  signali pripoto
vali do naročnikov že do dneva 
republike.

Predsednik gradbenega odbora Ivan 
Glogovšek je povedal, da vsa dela po
tekajo v skladu z načrti. Dovozna cesta 
do Grmade na Sremiču, kjer bo stala 
sprejemna postaja, je  že zgrajena, prav 
tako poslopje sprejemna postaje pos
pešeno dograjujejo. Izkop jarkov za po
laganje primarnega in sekundarnega 
kabla poteka po načrtih, še posebej, ker 
občani ne ovirajo del in pri njih sodelu
jejo. Kable bodo najprej napeljali po 
desnem bregu Krškega, potem na Grič - 
in nadalje proti Griču in Leskovcu.

Bodoče uporabnike TV  kabelskega 
sistema seveda najbolj zanima, katere 
tuje programe bodo lahko sprejemali- 
Zdaj je na voljo osem satelitskih pro
gramov TV: CNN, ameriški program 
dnevnih novic in dogodkov, Arts 
Channel, program filmov, predstav, 
koncertov, razstav, Film Net, filmski 
program v angleščini, M TV, izključno 
glasbeni program, RTL Plus, Tele Club, 
Einz Plus itd. In še razveseljiva vest: Bo
ris Bergant, TV Ljubljana, je povedal, 
da programov za sedaj ne bo treba 
plačevati. IV A N  M IR T
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VELEN JČ A N I V R N IL I O BISK —  Skoraj sto članov O K ZRVS iz Titovega Velenja je bila v soboto na celodnevnem 
obisku na Dolenjskem in tako vrnila obisk iz poletja, ko so bili tam v gosteh člani O K ZRVS iz Novega mesta, Trebnjega 
in Metlike. Srečali so se v Domu JLA (na sliki), kjer so se najprej pogovarjali o delu obeh organizacij, kasneje pa so bili na 
obisku v IM V , ogledali so si Dolenjski muzej, Kostanjevico in Pleterje. (Foto: J. Pavlin)

S > /v

NA CELJSKEM 
SEJMU

Obrtno združenje iz Brežic je tudi letos 
poskrbelo za ogled sejma v Celju. Zbralo 
se nas je za avtobus, in sicer smo b ili iz 
vseh osnovnih šol v občini Brežice. Pred
sednik obrtnega združenja nam je govoril 
o usmerjenem izobraževanju, na sejmu pa 
smo si ogledali izdelke obrtnih delavnic in 
udi z njimi kar zadovoljni.

GORAZD PALAS, 7. b 
OŠ Artiče

KMEČKI TURIZEM
Pri nas doma v vasi Hrastno pri Šentru

pertu imamo kmečki turizem. Z njim smo 
začeli letos. K nam prihajajo turisti iz Slo
venije, obiskali pa so nas tudi že gostje iz 
drugih držav. Z nekaterimi skupinami 
pridejo tudi vodiči. Največ gostov je prišlo 
ob prazniku trebanjske občine. Bili so zelo 
dolgo pri nas in so odšli zadovoljni. Obi
skovalcem najprej ponudimo domače 
piškote in domače žganje. Pokažemo jim  
našo kmetijo in stroje ter hlev. V zidanici 
Jim  postrežemo z dpmačim vinom in pri
grizkom.

JOŽE GORENC, 5. r.
OŠ dr. Pavl® Lunačka 

Šentrupert

KAKO SI POMAGAMO
Draginja je letos potrkala tudi na šolska 

vrata. Učenci smo seji s skupnimi močmi 
začeli upirati z zbiralnimi akcijami. Tako 
smo uspešno zbirali po vaseh krompir. 
Kljub slabi letiniiio nam ljudje odstopili 
prek 11 tisoč kilogramov krompirja, nekaj 
zelja, čebule in fižola. Enoločnicc bodo 
lako kar pogosto na našem jedilniku. 
Učenci smo bili veseli, da si bomo lahko v 
šoli izposojali učbenike, saj bomo na izpo
sojo vseh odšteli toliko, kot bi nas stal v 
knjigarni eden.

M ARINKA SEVER 
lit.-novm. krožek 

Šentjernej

V ZAGREBU
Učenci 8. razredov OŠ Semič smo 

preživeli svoj naravoslovni dan v Tehnič
nem muzeju in na velesejmu v Zagrebu. V 
muzeju smo si ogledali laboratorij Nikole 
Tesle. Sprehodili smo se po rudniku in v 
planetariju občudovali nočno nebo nad 
Zagrebom. Koliko zvezd in kako majhen 
drobec v vesolju je naša Zemlja! Ogledali 
smo si še, kako delujejo parni stroji. Z izle
ta smo se vrnili utrujeni, a bogatejši za 
nekaj spoznanj.

SAŠA HORVAT

LAČNI OTROCI
m  'al m-a'°  kjer vlada velika lakota. 
Najbolj trpijo otroci. Mnogo jih  celo um- 
fe. V šoli vsako leto izvedemo akcije za 
pomoč lačnim otrokom po svetu. Letos 

■ vn*? °k. te^ nu otroka kupili priponke. 
Vključujemo se tudi v druge akcije UNI
CEF. Zbiramo denar za šolsko torbico in 
prodajamo novoletne voščilnice. Sama še 
nikoli hisem bila lačna in upam, da tudi ne 
bom.

T IN A JUŽNIČ, 7. razred 
literarno dopisniški krožek 

OS VAS-FARA

IGRA Z UČITELJI
Ob našem prazniku smo izvedli tekme 

v odbojki in med dvema ognjema, in sicer 
so b ili naši nasprotniki tovariši in tovariši
ce. V odbojki je ekipa pionirjev in mladin
cev premagala nasprotno moštov z 2 : 1, 
tovarišice učiteljice pa so nas krepko pre
magale v igri med dvema ognjema. Vsi 
smo uživali na tekmi in se pozneje pošteno 
nasmejali posnetku. Dan smo čudovito 
preživeli. Bilo je super.

Dopisni krožek 
OŠ X II. SNOUB 

Krmelj

DELOVNA AKCIJA
Sončen oktobrski dan smo učenci os

mih razredov izkoristili za delovno akcijo.
Črešnjevcu smo čistili okolico naše 

podružnične šole. Sekali smo grmovje in 
popravljali prostor za zelenico. Posejali 
bomo travo, da se bodo učenci nižjih raz
redov te šole na zelenici lahko igrali že 
prihodnje leto. Učenke šestih razredov so 
posadile pred semiško šolo tulipane.

A l EN K A SNOJ 
OŠ Semič

Šolniki ne 
pozabljajo 
herojev

S seje sveta za ohranjan
je revolucionarnih tradi- 
_______ cij NOB_______

N O VO  MESTO —  Šole v občini, 
tako srednje kot osnovne, niso tako 
brezbrižne do tradicij in izročil NOB, 
kot se morda dozdeva na prvi pogled. 
Sestavljalci in izvajalci učnih progra
mov dajejo precejšen poudarek ohran
janju in razvijanju tradicij NOB, so med 
drugim ugotovili na seji sveta za ohran
janje in razvijanje tradicij NOB pri OK 
SZDL.

Res pa je, da se današnja mladina 
ozira na burno obdobje revolucije dru
gače, kot je b ilo  to v navadi morda tik 
po vojni. Najpomembneje je, da mladi 
ne odklanjajo izročil polpretekle zgo
dovine. Lotevajo se tem in načeli bi tudi 
tabu vprašanja, pri vsem pa jih  preveva 
kritičnost do zgodovinskih dogajanj. 
Šolska mladina zlasti rada ocenjuje pre
teklost v povezavi z vrsto odprtih 
vprašanj našega družbenega razvoja.

Srednješolski učni programi ne ome
ju je jo  širokega zanimanja učencev, pač 
pa ga spodbujajo tako z izobraževalni
mi temami v rednem pouku kot s pros
lavami in spominskimi pohodi. Med
tem ko na srednjih šolah ni zgodo
vinskih krožkov, usmerjenih prav v 
ohranjanje in preučevanje tradicij NOB, 
pa imajo osnovnošolci močno utečeno 
prav to dejavnost, saj med drugim piše
jo  celo krajevne kronike o NOB. Poleg 
tega so učenci osnovnih šol nekako za
vezani k ohranjanju tradicij NOB tudi 
po tej plati, da imajo šole imena herojev 
in partizanskih enot.

Svet je  na seji menil, da bi morali šol
ski zgodovinski učbeniki odmeriti več 
pozornosti dogajanju med NOB na D o
lenjskem, češ daje ta pokrajina prispe
vala več, kot zdaj zgodovinopisje pove 
šolajoči se mladini.

M. LUZAR

INVALIDSKE 
DELAVNICE BREZ 

BERGEL?
SKOPICE —  Invalidskim delavni

cam,-ki životarijo od ustanovitve na
prej, se pišejo boljši časi. Denar za do
graditev in širitev ne visi več v zraku, 
ampak je  ta čas za te namene črno na 
belem zagotovljenih 110 m ilijonov di
narjev. V odgovoru na delegatsko 
vprašanje je na zadnji seji zbora združe
nega dela predsednica izvršnega sveta 
Jelka Barlič pojasnila, da zastojev pri 
lokaciji ni več, daje lokacijska odločba 
izdana in daje izdelan tudi predinvesti- 
cijski program. Do konca oktobra bodo 
v Posavju imeli pripravljen tudi samou
pravni sporazum za zbiranje sredstev v 
posavskem združenem delu. Poglavitni 
delež naj bi dobili iz republiške skup
nosti za zaposlovanje in rezervnega 
sklada Slovenije. Vsoto, s katero razpo
lagajo, bodo uporabili za pripravo vseh 
dokumentov in za izvajanje gradbenih ' 
del.

OBNOVA JEZOV 
NA KOLPI

PR E D G R AD  —  Splošno je  znano, 
da so jezovi na K o lp i uničeni in da se 
zato Kolpa spreminja v hudourniški 
kanal. V zadnjih letih pa sc območna 
vodna skupnost Ljubljanica-Sava pri
zadeva za urejanje teh jezov in so neka
teri redki že obnovljeni. Tako so pred 
kratkim  popravili tudi Madroničev jez 
v Prelesju, zdaj pa so začeli obnavljati 
jez v Dolu. Investitor teh del je OVS 
Ljubljanica-Sava, dela pa izvaja podjet
je  Hidrotehnik.

VINIČANI O 
TELEVIZIJI

V IN IC A  —  Klub prijateljev televizi
je  iz Vinice je  v sodelovanju z ljubljan
sko TV  med krajani pripravil anketo o 
gledanju televizijskega programa. Anke
ta je pokazala, da želi večina anketira
nih gledati predvsem filme, glasbene, 
izobraževalne in športne oddaje. Največ 
jih  gleda televizijo ob koncu tedna, se
veda pa tudi takrat v glavnem ob veče
rih, ko imajo največ časa in ko je po n ji
hovem mnenju boljši sproed kot pod-

M

NOVOMEŠČANI V 
FINALU

NOVO MESTO — Novomeški šahisti 
so na polfinalnem turnirju ekipnega 
prvenstva v dopisnem šahu osvojili 3. 
mesto in se uvrstili na finalni turnir. Ta se 
je začel že 26. septembra in bo trajal 18 
mesecev. Barve novomeškega GIP Pionir 
branijo na finalnem turnirju 12. ekipnega 
državnega prvenstva M ilič, Tagirov, Ba- 
Ikovec in Pucelj. Realno je pričakovati, da 
se bodo uvrstili okoli 6. mesta.

ELAN—PRIMER ADRIA 
0:0

NOVO MESTO — V obračunu no
vincev sta se v 9. kolu OČL — zahod 
enajsterici Elana in Adria razšli brez zade
tkov. Gostitelji so imeli vrsto priložnosti 
za zadetek, a so bili v zaključnih udarcih 
nenatančni in premalo zbrani. Zaradi 
ugovarjanja je bil v drugem polčasu izkl
jučen domači trener Klinčarovski. V 10. 
kolu gostujejo Novomeščani na Jesenicah.

M. GORENC

DOBER NASTOP DVOJIC
TREBNJE Pred dnevi seje končalo 

letošnje republiško prvenstvo kegljačev v 
igri dvojic. Trebanjski par Veber-Flisar je 
nastopil v Ajdovščini in upravičil nastop. 
Vebrova je podrla odličnih 829 kegljev, 
medtem ko je Vebrova metala nekaj sla
bše. Pri moških, ki so se merili v Kranju, je 
Maraž dosegel svoj osebni rekord z 900 
podrtimi keglji, soliden pa je bil tudi 
Tkavc.

VODITA VEBROVA 
IN TKAVC

TREBNJE Pred nadaljevanjem 
Jdubskega prvenstva trebajskih kegljačev 
je pri ženskah v vodstvu Vebrova s 1140 
podrtimi keglji sledita pa Flisarjev (1121) 
in Okornova (1076), medtem ko pri 
moških vodi Tkavc z. 2483 keglji, Maraž 
je drugi (2466), Goleš tretji (2424), Tratar 
četrti (2397) itd.

NOVOMEŠČANI PRVI 
V BALINANJU

NOVO MESTO — V počastitev praz
nika občine Novo mesto je bil v nedeljo,
23. oktobra, na igrišču Doma starejših 
občanov v Šmihelu tradicionalni balinar
ski turnir, ki so se ga udeležile ekipe bali
narskih klubov iz Zagreba in Krškega ter 
po dve ekipi iz Novega mesta. Najboljša je 
bila prva ekipa iz Novega mesta I. v pos
tavi: Juvan, Moro, Belavič in Mraz, kije  v 
finalu tesno, a zasluženo premagala ekipo 
TEP iz Zagreba. Tretja je bila ekipa Novo 
mesto II, četrti pa so bili Krčani.

TESNA ZMAGA 
NOVOMEŠČANOV

NOVO MESTO — V 3. kolu tekmo
vanja v 1 A slovenski namiznoteniški ligi 
so se v dolenjsko-posavskem derbiju v 
Novem mestu pomerili izgralci Novega 
mesta in Sevnice. Po razburljivem in obra
tov polnem boju so tesno zmagali Novo
meščani s 5:4, z malo sreče za Scvničane 
pa bi bil lahko rezultat tudi obrnjen. Za 
Novo mesto so izgrali Kočevar, Kcšelje- 
vič, Rebič in Vilez.ič, pri Sevničanih pa sta 
bila najboljša Kadak iz Gorinšek.

PRIMORJE — ELAN 
1:2 (0:2)

NOVO MESTO — Nogometaši Elana 
so na letošnjem prvenstvu OČL-zahod 
nepredvidljivi kot aprilsko vreme. Tokrat 
so v 8. kolu v Ajdovščini ugnali tamkajšn
je Primorje, ob tem pa prikazali odlično 
igro, v kateri so si ustvarili nešteto prilož
nosti za zadetek. Z novima točkama so 
novomeški nogometaši obdržali stik z 
vrhom prvenstvene lestvice. Strelec obeh 
zadetkov za Elan je bil Kostrevc, v 9. kolu 
pa igrajo Novomeščani doma z mirensko 
Primex Adrio.

M. GORENC

TELEVIZIJSKI SPORED
PETEK, 28. X.
9.35 -  13.05 in 16.15 — 0.15 TELE
TEKST
9.50 VIDEO STRANI
10.00 MOZAIK:
10.00 TEDNIK
11.00 SVET NA ZASLONU
11.40 METAFORA IN SMRT, izo
braževalna oddaja
11.55 LORCA, 2. del španske nadalje
vanke
12.50 VIDEO STRANI 
16.30 POROČILA
16.45 M OZAIK, ponovitev TEDNIKA
17.45 VRNITEV ANTILOPE, 3. del 
nadaljevanke
18.15 SODOBNA M EDICINA: OPE
RACIJA OČI, 3. de!

18.45 RISANKA
19.00 VREME
19.01 OBZORNIK 
19.18 ZRNO 
19.30 DNEVNIK
19.59 ZRCALO TEDNA 
20.25 TUJČEVE ROKE, 3. del nadalje
vanke
21.20 ČAS NEGOTOVOSTI: KOLO
NIALNA IDEJA, 4. del dok. serije
22.20 DNEVNIK
22.35 DEZERTER, italijanski film 
0.05 VIDEO STRANI

DRUGA TV MREŽA
19.00 Domači ansambli: Slovenski mu
zikantje — 19.30 Dnevnik — 20.00 Iz 
koncertnih dvoran

TV ZAGREB

8.20 Poročila — 8.30 Oddaja za otroke 
9.00 TV v šoli — 10.30 Poročila — 

10.35 TV v šoli — 12.30 Poročila —
14.15 TV v šoli — 15.20 Poročila -
15.25 Prezrli ste, poglejte — 27.25 Po
ročila —. 17.30 Oddaja za otroke —
18.00 Voda in življeje — 18.30 Risanka
— 18.40 Številke in črke — 19.00 TV

koledar — 19.10 Risanka — 19.30 
Dnevnik — 20.00 Kriminalistične zgodbe
— 20.50 Zabavni program — 21.50

Dnevnik — 22.10 O sole mio (oddaja o 
kulturi) — 23.25 Bis (nočni program) —
1.25 Poročila

SOBOTA, 29. X.
7.40 — 12.50 in 16.30 — 0.30 TELE- 
TEKST
7.55 VIDEO STRANI
8.05 OTROŠKA MATINEJA
8.05 RADOVEDNI TAČEK

18.25 LONČEK. KUtfAJ
8.30 KOSTANJEV ŠKRAT
8.40 DRUGA IZMENA
9.10 STUDIO JE VAŠ
9.40 NORO, NOREJŠE, NORIŠNICA
9.55 POLTRONA EXPRESS
10.05 TEDENSKI ZABAVNIK
11.15 NAŠA PESEM
11.35 IZBOR TEDENSKE PROGRAM
SKE TVORNOSTI
12.35 VIDEO STRANI
16.45 VIDEO STRANI

17.00GREGOR1O, perujski film
18.25 DA NE BI BOLELO: KORO
NARNI KLUB LJUBLJANA
18.45 RISANKA
19.00 VREME
19.01 KNJIGA
19.18 ZRNO

19.30 DNEVNIK 
19.59 NAŠ UTRIP
20.25 ŽREBANJE 3x3

20.35 D IAM AN TN A DINASTIJA, 2. 
del nadaljevanke
21.30 35 LET Z AVSENIKI
22.30 DNEVNIK

22.40 SKRIJ SE, ameriški film 
0.20 VIDEO STRANI

DRUGA TV MREŽA
15.10 Rugby: Anglija: ostali svet — 17.30 
V ozvezdju postelje (predstava PDG No
va Gorica) — 18.20 Človek, k ije  pojedel 
volka (ponovitev drame) — 19.30 Dnev
nik — 20.10 Štirje jezdeci apokalipse 
(ameriški film)

TV ZAGREB
9.00 TV v šoli — 10.30 Poročila — 10.35 
Ponovitev nočnega programa — 17.00 
Narodna glasba — 17.30 Poročila — 
17.35TV koledar— 17.45 Sedem TV dni
— 18.30 Teleobjektiv — 19.15 Risanka
— 19.30 Dnevnik — 20.00 Concertinc
— 20.15 Od obale do obale (ameriški 
film) — 21.50 Dnevnik — 22.05 Noč in 
dan — 0.05 Poročila

NEDELJA, 30. X.
9.05 — 23.30 TELETEKST 
9.20 VIDEO STRANI
9.30 ŽIV ŽAV
10.15 VRNITEV ANTILOPE, ponovitev 
3. dela nadaljevanke
10.40 D IAM AN TN A DINASTIJA, po
novitev 2. dela nadaljevanke
11.30 VIDEO MEH, 8. oddaja
12.00 KMETIJSKA O DDAJA
13.00 VIDEO STRANI
13.15 ANSAMBEL NOVI FOSILI
13.30 LETA IN DNEVI TEČEJO, zadn
j i  del nadaljevanke

14.55 PRISLUHNIMO TIŠINI, oddaja 
za slušno prizadete
15.35 KA KO  PESNIKI LJUBIJO Ž IV
LJENJE, češkoslovaški film
17.15 KOLO SREČE, ponovitev
18.15 10 LET BRAZD VZDRŽLJI
VOSTI, reportaža
18.45 RISANKA
19.00 VREME
19.01 TV MERNIK
19.30 DNEVNIK
20.10 BORŠTNIKOVO SREČANJE, 
prenos iz Maribora
22.15 ZDRAVO
23.15 VIDEOSTRANI

PONEDELJEK, 31. X.
9.35 - -  12.20 in 16.30 — 23.10
TELETEKST
9.50 VIDEO STRANI
10.00 M OZAIK
10.00 ZRCALO TEDNA
10.15 NAŠ UTRIP
10.30 ČUDEŽN1K, ameriški film
12.05 VIDEOSTRANI
16.45 VIDEO STRANI
17.00 M OZAIK, ponovitev ZRCALA in 
NAŠEGA UTRIPA

17.30 RADOVEDNI TAČEK
17.45 DRUGA IZMENA
18.15 SAFARI V MESTU: DIVJE 
ŽIVALI V LONDONU, 1. del
18.45 RISANKA
19.00 VREME
19.01 OBZORNIK

19.30 DNEVNIK
20.10 QU EENIE, 1. del ameriške nadalje
vanke
21.00 OMIZJE
23.00 VIDEO STRANI

TOREK, 1. XI.
9.35 — 12.05 in 16.15 — 22.45 
TELETEKST
9.50 VIDEO STRANI
10.00 PAST, mladinska predstava
10.50 SAMSON IN SALLY, danski risa
ni film
11.50 VIDEO STRANI
16,30 VIDEOSTRANI
16.45 LONČEK, KUHAJ

16.50 ČRIČEK IŠČE SONCE
17.15 G. VERDI: REQUIF.M
18.45 RISANKA
19.00 VREME
19.01 B. Britten: M1SSA BREVIS IN D
19.30 DNEVNIK
20.05 J. ŽMAVC: NEKJE ŽIV I CE- 
NKA, TV drama
21.15 OSMI DAN, oddaja o kulturi
21.55 DEBUSSY RAVEL
22.30 VIDEO STRANI

SREDA, 2. XI.
9.35 — 11.50 in 16.20 23.05 
TELETEKST
9.50 VIDEO STRANI
10.00 MOZAIK:

NEKJE ŽIVI CENKA, TV drama 
OSMI DAN, oddaja o kulturi

11.45 VIDEO STRANI
16.35 VIDEOSTRANI
16.50 MOZAIK, ponovitev
17.30 MEDVED GODRNJAVČEK 

BUTALCI

18.15 PRED IZBIRO POKLICA: LO
GOPED
18.45 RISANKA
19.00 VREME
19.01 OBZORNIK
19.18 ZRNO

19.30 DNEVNIK
20.05 FILM TEDNA: BEL, TUJ IN PE
GAST, sovjetski film
21.45 M A id  KONCERT
22.00 DNEVNIK
22.55 VIDEO STRANI

ČETRTEK, 3. XI.
9.35 — 12.50 in 16.15 — 0.35 TELE
TEKST
9.50 VIDEO STRANI
10.00 MOZAIK: ŠOLSKA TV
11.00 ŽRTEV, angleški film
12.35 VIDEO STRANI
16.30 VIDEO STRANI
16.45 M OZAIK: ŠOLSKA TV, pono
vitev
17.45 NORO, NOREJŠE, NORIŠNICA

POLTRONA EXPRESS
18.15 SLOVENSKI LJUDSKI PLESI: 
VZHODNA ŠTAJERSKA
18.45 RISANKA
19.00 VREME
19.01 OBZORNIK
19.18 OBZORNIK
19.30 DNEVNIK
20.05 TEDNIK
21.10 LORCA, 3. del španske nadalje
vanke
22.05 DNEVNIK

^ 0 , 6

studio
Te I.:

Spored Studia D
ČETRTEK,
12.00 začetek programa, pozdrav, napo
ved, pesem tedna, 12.30 novice, nekoč je 
bilo tako..., 13.00 strokovnjak. 15.30 do
godki in odmevi, 17.00 turistična oddaja,
18.00 kronika, pesem tedna, biba leze- 
biba gre, studio— D jutri

DRUGA TV MREŽA
8.55 Poročila — 9.00 Danes za ju tri —
14.00 Dirka F-l za VN Japonske —
15.00 Športno zabavno popoldne —
19.30 Dnevnik — 20.00 Poljudnoznanst
veni film — 2 .45 Informativna oddaja 
— 21.00 Mah koncert — 21.20 Športni 
pregled

Kje so programi?
Televizijske programe, ki so v po

skusnem obdobju na razpolago v no
vomeškem kabelskem omrežju, lahko 
poiščete na naslednjih kanalih: 
program kanal na TV

sprejemniku
Ljubljana 1
(zemeljski) 2
Zagreb I
(zemeljski) 4
SUPER CHANNEL 
(satelitski) 6
TV 5 (satelitski) 8
SAT 1 (satelitski) 10
Zagreb 2
(zemeljski) 12
RTL PLUS
(satelitski) 87
3SAT
(Satelitski) 89
TELECLUB
(satelitski) 91
SKY CHANNEL
(satelitski) 93

Kanale od 2 do 12 lahko sprejema 
skoraj vsak televizor, kanale od 80 
naprej pa samo novejši. Nekateri spre
jemniki so uglašeni tako, da love 
kanale nad 80. za eno številko nižje, 
kot je napisano v zgornji razpredelni
ci, npr. RTL PLUS na 86., 3SAT na 
88. kanalu itd. Če ste morali za spre
jem posebnih kanalov dokupiti pret
vornik (konverter), boste posebne 
kanale, ki imajo v zgornji razpredel
nici višjo številko kot 80, našli na svo
jem sprejemniku v UHF področju od 
kanala 44 naprej.

. Italijanski program RAI UNO so 
septembra preselili na novi satelit 
Eutelsat-1 F4 tako, da ga v novo
meškem omrežju trenutno ni moč 
sprejemati. Na kanalu 8 pa je namesto; 
tega mogoče spremljati kar tri pro
grame: dopoldne skandinavskega, po
poldne ameriški W ORLD NET, od 
štirih naprej pa francoski TV 5.

Radijski programi so v omrežju na 
naslednjih frekvencah:
Avstrija 3 104,2 MHz
Zagreb 1 105,7 MHz
Ljubljana 1 106,9 MHz
Zagreb 2 107,2 MHZ
Ljubljana 2
(Val 202) 107,5 MHz
Studio D (Lj 3) 107,8 MHz

Gradbeni odbor

PETEK
12.00 začetek programa, napoved, poz
drav, pesem tedna. 12.30 novice, nekoč je 
bilo tako..., skriti mikrofon, 14.30 šport,
15.30 dogodki in odmevi, 16.00 lestvica 
zabavne glasbe, 17.00 mladinska oddaja,
18.00 kronika, pesem tedna, biba leze- 
biba gre, studio— D jutri

SOBOTA
12.00 začetek programa, napoved, poz
drav izbor pesmi tedna, 12.30 novice, 
nekoč bilo je tako..., 13.00 čestitke in poz
dravi naših poslušalcev, 14.00 nagradni 
kviz, 15.30 dogodki in odmevi, 15.00 za
nimivosti, predstavitev znanih in mani 
znanih oseh, prireditve, 16.30 modra krož
nika, 18.00 kronika, biba leze-biba gre. 
studio— D jutri

NEDELJA
8.00 začetek programa, pozdrav, napo
ved, pesem tedna, 8.30 kmetijska oddaja,
9.30 kronika, nekoč je bilo tako.. ., repiče- 
va draga, 10.00 vse manj je dobrih gostiln,
11.00 mali oglasi, 12.30 čestitke in poz
dravi naših poslušalcev, 18.00 konec 
programa

PONEDELJEK
12.00 začetek programa — pesem tedna,
12.30 novice, nekoč, je bilo tako..., 13.00 
modra kronika— ponovitev oddaje, 13.30 
pogovarjamo se z vami, 14 30 šport,
15.30 dogodki in odmevi, 16.00 lestvica 
narodno zabavne glasbe, 17.00 aktualna 
tema, 18.00 kronika, pesem tedna, biba 
leze-biba gre, studio D —jutri

TOREK
12.00 začetek programa, pesem ledna
12.30 novice, nekoč je bilo tako... iz orga
nizacij združenega dela — mozaična od
daja, 15.30 dogodki in odmevi, 16.00 
pomagamo vam, 16.30 minute za narod
no glasbo, 17,00 odgovarjamo na vaša 
vprašanja, 18.00 kronika, pesem tedna, 
biba leze-bila gre, studio D—jutri

SREDA
12.00 začetek programa, pesem tedna.
12.30 novice, nekoč je bilo tako... 13.00 
vaš in naš studio— D, 13.30 glasbena od
daja, 15.30 dogodki in odmevi, 16.00 žel
je in čestitke naših poslušalcev, 17.00 
aktualna tema, 18.00 kronika, pesem ted
na, biba leze-biba gre, studio— D jutri
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tedenski k o le d a r
Četrtek, 27. oktobra —  Sabina 
Petek, 28. oktobra —  Tadej 
Sobota, 29. oktobra —  Ida 
■Nedelja, 30. oktobra —  Sonja 
Ponedeljek, 31. oktobra — Krištof 
Torek, 1. novembra —  Dan mrtvih 
Sreda, 2. novembra —  Dušanka

LU N IN E  M EN E
1. novembra ob 11.11

kino

zadnji krajec

BREŽICE: 28.10. (ob 18. in 20. uri) 
ameriška komedija Zaljubljeni Lukas.
29.10. (ob 20. uri) ameriški film  Berlin
ska afera. 30. (ob 18. in 20. uri) in 31. 
10. (ob 20. uri) ameriški akcijski film  
Zakon orožja. 1 in 2. 11. (ob 20. uri) 
ameriška drama Veliko mesto.

ČRNO M ELJ: 27. 10. (ob 19. uri) 
ameriški akcijski film  Morski volkovi.
28. 10. (ob 19. uri) ameriška drama 
Barva denarja. 30.10. (ob 18. uri) fran
coski film  Asterix proti Cezarju ter (ob 
20. uri) italijanski film  Pehnomena —  
oadnaravna pojava.

KRŠKO: 27.10, (ob 18. uri) franco
ska komedija Trije moški in zibelka ter 
(ob 20. uri) argentinski film  Povračilo 
za posilstvo. 28. (ob 20. uri) in 30. 10.

s lužbo  d o b i
Če ste v finančni stiski, lahko s hono

rarnim delom zaslužite 200 SM mesečno. 
Lasten prevoz in vikendi obvezni. Petek 
ob 17. uri v Ločni 7/a, Novo mesto. 
5160-SD-43)

REDNO ali honorarno zaposlim več 
elavk ali delavcev za delo na vrtnariji in 
metiji. Hrana in stanovanje preskrbljena, 
anko Aljančič, 64294 ■'že 16. (P43- 
1MO)
PRILOŽNOST — oc .<xn zaslužek, 

ie  imate prevoz in proste vikende, pok- 
ičite na telefon 84-986. (5229-SD-43) 

DEKLETA, ŽENE, POZOR! Si želi
te dodatni zaslužek? Neomejen, odvisno 
od sposobnosti. Imate avto, proste viken
de? Javite se na tel. 27-9 ? i . (ček-SD-43) 

PRIJETEN ženski team išče še nekaj 
prijetnih Dolenjk za demonstracijo in 
prodajo alternativne medicine in kozme
tičnih preparatov. Tel. (068) 69-155, Na
da, tel. (066) 36-212, Srečka. (P43-65MO)

službo  išče
HONORARNO DELO sprejmem. 

Imam prostor, avto in telefon. Tel. 84- 
711, popoldne. (5179-SI-43)

stanovanja
SOBO s kopalnico iščem. Plačilo za tri 

mesece vnaprej. Tel. 21-835. (5142- 
ST-43)

DVOSOBNO ali trisobno stanovanje 
v Novem mestu ali bližnji okolici vzame v 
najem Predstavništvo Renault, Novo mes
to, Gubčeva 22, telefon 22-454 ali 23- 
810, vsak dan od 8. do 16. ure, razen sobo
te in nedelje. Pogoj centralna kurjava in 
telefon. (5135-ST-43)

STANOVANJE v Brežicah išče mlad 
par z VŠI. Telefon (0608 ) 61-744, do
poldne. (P43-7MO)

IŠČEMO starejšo žensko za pomoč v 
gospodinjstvu. Dobi brezplačno enosob
no stanovanje. Informacije: Ana Mikec, 
Novo mesto. Skalickega 9 —  Grm. 
(P43-27MO)

DVOSOBNO stanovanje — marsard- 
no (60 m2) v Trebnjem ugodno prodam. 
Tel. (068) 44-004. (P43-17MO) 

ENOSOBNO stanovanje v Novem 
mestu oddam. Ponudbe pod šifro: »NO
VEMBER«. (P43-57MO) 

DVOINPOLSOBNO STANOVA
NJE prodam. Tel. 25-278. (P43-36-MO) 

Manjše stanovanje za eno osebo in 
poslovni prostor 30 m2 v Novem mestu 
oddam v najem. Tel. 23-975. (P43-66MO)

(ob 18. uri) ameriški akcijski film  Ve
liko mesto. 28. 10. (ob 22. uri) italijan
ska komedija Vroče postelje. 29. 10. 
(ob 18. uri) angleški film  Pot v Indijo. 
30. 10. (ob 16. uri) ameriški film  Pek
lenska steza —  BM X II.

M IR N A  PEČ: 30.10. ameriška risa
nka Jaka Racman.

N O V O  MESTO —  D O M  JLA: od
28.10. do 30.10. ameriški akcijski film  
Smrtonosna misija.

NO VO  MESTO —  D O M  K U L 
TURE: 27.10. (ob 18. in 20. uri) film 
sko gledališče —  ameriški krim inalni 
film  VrelPdiamant. 28. (ob 16., 18. in
20. uri) in 29. (ob 18. in 20. uri) ter 30. 
10. (ob 20. uri) ameriška komedija T ri
nita (v gl. vlogi Bud Spencer in Terene 
H ill). 29. (ob 16. uri) in 31. 10. (ob 18. 
in 20. uri) španski glasbeni film  Mati, 
poslušaj mojo pesem. 30. 10. (ob 16. in 
18. uri) ameriška komedija. Roksana. 
Ameriški pustolovski film  D ih smrti 
(007 James Bond.) 2.11. (ob 18. in 20. 
uri) ameriška komedija Roksana.

SEVNICA: 27. in 28.10. (ob 19. uri) 
komedija Smisel življenja M onti Pey- 
tona. 29. in 30. 10. (ob 19. uri) drama 
Zmeraj pripravljene ženske.

TREBNJE: 27.10. (ob 17. uri) ame
riški risani film  Racman Jaka in njego
va klapa. 29. in 30. 10. ameriško- 
italijanski krim inalni film  Dvojna ugra
bitev.

m o to rn a  vozila
R 6 v voznem stnju prodam za 40 SM. 

Simič, Šegova 6/30, Novo mesto. (5156- 
MV-43)

MERCEDES kiper (8 ton), tip 337 
prodam. Tel. 86-150. (5140-MV-43) 

KADET 13S,letnik 1984, prodam ali 
zamenjam za cenejšega. Tei. 28-723. 
(5141-MV-43)

FIAT 126 P, oktober 1985, in JEEP, 
generalno prenovljen, prodam. Anton 
Rangus, Dol. Vrhpolje 15, Šentjernej. 
(P43-2MO)

ŠKODO 120 L, letnik 1980, prodam. 
Brane Pavček, Podgora 16, Straža. (5147- 
MV-43)

LADO 1500, letnik 1976, prodam. 
Ogled od 15. ure dalje. Radiša Grujič, Za
grebška 8, Novo mesto, tel. 27-919. 
(5152-MV-43)

Z 850, letnik 1981^prodam. Klobčar, 
Kotarjeva cesta 1, Šentjernej. (5154- 
MV-4?)

Z 101, letnik 1985, poceni prodam. 
Povše, Otočec 59, tel. 85-116. (5153- 
MV-43)

PRODAM  Z 750, letnik 79. Cesar 
Emil, Muhaber 6a (popoldne).

PRODAM  Z 101 MEDITERAN, let
nik 1982, karambolirano. Erjavec, Pionir
ska 8, Ob Sušici 31, Dolenjske Toplice. 
(P43-32MO)

PRO DAM  Opel Ascono 16 S, letnik 
1975. Nadu, Škocjan 66. (P43-69MO) 

FIA T 126 P, letnik 1980, prodam. 
Tel. 26-600. (P43-60 MO)

KADETT COUPE 1,2, letnik 1980, 
prodam. Bratinič, Dol. Lokvica, Metlika. 
(5242-VM-43)

ZASTAVO 101, letnik 1977, ugodno 
prodam. Vili Bevc, CKO 8,68281 Seno
vo .(P43-62 MO)

Z 750, starejši letnik, poceni prodam. 
Tel. 58-620 int. 15, Dragovan, dopoldne. 
(P43-50 MO)

GOLF DIESEL, letnik 1984, prodam. 
Lea Moro, Ragovska 12, Novo mesto. 
(5238-MV-43)

Z 750 LC , letnik 1980v prodam. 
Lučka Pavlin, Čadraže 9, Šentjernej. 
(P43-54 MO)

JUGO 45, letnik 1982, prodam. Jerič, 
Drska 21, Novo mesto, tel. 22-629. 
(5237-MV-43)

GOLF JX DIESEL, prva registracija 
marec 1987, in GOLF JGL DIESEL S 
paket, december 1984, prodam. Tel. 
(068) 28-062 ali 25-948. (5234-MV-43) 

GOLF D-NEM ŠKI, 4 vrata, letnik 
1984, in Z 101, letnik 1983, prodam. Tel.
25-101. (5227-VM-43)

126 P, letnik 1980, in spalnico prodam.

DOLENJSKI LIST
Izdaja: DIC, tozd Dolenjski list, Novo mesto.
USTANOVITELJI: občinske konference SZDL Brežice, Črno

melj, Krško, Metlika, Novo mesto, Sevnica in Trebnje.
SKUPŠČINA Dolenjskega lista je organ upravljanja tozda. 

Predsednik: Nace Štamcar.
ČASOPISNI SVET je organ družbenega vpliva na programsko 

zasnovo in uredniško politiko. Predsednik: Anton Štefanič.
UREDNIŠTVO: Drago Rustja (glavni urednik in vodja tozda), 

Marjan Legan (odgovorni urednik), Andrej Bartelj, Marjan Bauer 
(urednik Priloge), Mirjam Bezek-Jakše, Bojan Budja, Anton 
Jakše, Zdenka Lindič-Dragaš, Martin Luzar, Milan Markelj, Pavel 
Perc, Jože Primc, Jože Simčič, Jožica Teppey in Ivan Zoran.

TEKOČI RAČUN pri SDK Novo mesto: 52100-603-30624. De
vizni račun: 52100-620-970-257300-128-4405/9 (LB — Temeljna 
dolenjska banka Novo mesto).

IZHAJA ob četrtkih. Posamezna številka 1.000 din, naročnina 
za 2. polletje 18.000 din; za delovne in družbene organizacije
56.000 din na leto; za tujino 40 ameriških dolarjev ali 70 DM (ozi
roma druga valuta v tej vrednosti) na leto.

OGLASI: 1 cm v enem stolpcu za ekonomske oglase 17.000 din, 
na prvi ali zadnji strani 34.000 din; za razpise, licitacije ipd.
19.000 din. Mali oglasi do deset besed 10.000 din, vsaka nadaljn
ja beseda 1.000 din.

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Germova 3, p.p. 
130. Telefoni: uredništvo (068) 23-606, 24-200 in 23-610, naroč
niška služba in mali oglasi 24-006. Nenaročenih rokopisov in fo
tografij ne vračamo. Na podlagi mnenja sekretariata za informaci
je IS skupščine SRS (št. 421-1/72 od 28. 3.1974) se za Dolenjski 
list ne plačuje davek od prometa proizvodov. Časopisni stavek, 
prelom in filmi: DIC, tozd Grafika, Novo mesto. Tisk: Ljudska pra
vica, Ljubljana.

Zdenka Gregorčič, Slavka Gruma 14, 
Novo mesto. (P43-42 MO)

Z 128, letnik 1987, rdeče barve, pro
dam za 12 M. Tel. 84-444, popoldne. 
(P43-43 MO)

Z 101, letnik 1979, prodam. Tel. 
52-787. (P43-44 MO)

126 P, letnik 1980 in 1979, neregistri
ran, prodam. Turk, Mali Orehek 12, No
vo mesto. (5216-MV-43)

A3MS, letnik 1986, in tori cross, letnik 
1987, prodam ali menjam za APN 6. Go
rišek Slavko, Dobe 24, Kostanjevica na 
Krki. (5217-MV-43)

ŠKODO 120 L, obnovljeno, neregis
trirano, in renault 12 ugodno prodam. Tel. 
76-046. (5235-MV-43)

126 P, letnik 1980, prodam. Tel. 65- 
524. (5219-MV-43)

ZASTAVO 750 LS, karambolirano, 
registrirana do 6. 1. 1989, prodam. Tel.
43-827. (5220-MV-43)

Z 101, letnik 1988, in pletilni stroj pro
dam. Krese, Lobetova 39, Novo mesto, 
tel. 25-820. (ček-MV-43)

BT 50 prodam ' ali zamenjam. Tel. 
(068) 21-425. (5224-MV-43)

ZASTAVO 101, letnik 1979, in Z 750, 
letnik 1980, prodam. Vukša .Slavka 
Gruma 64/3, Novo mesto. (5212-MV- 
43)

GOLF JL, letnik 1980, prodam za 9,6 
M. Tel. 25-894. (5213-MV-43)

Z 101, letnik 1977, ugodno prodam. 
Stojan Jerič, Marjana Kozine 23, Novo 
mesto. (5214-MV-43)

TOM OS A V TO M A TIK v prodam. 
Marko Vodopivec, Roje 15, Šentjernej, 
tel. 42-598. (5207-MV-43)

R 4 GTL, letnik 1983, prodam ali za
menjam za cenejše vozilo. Tel. 20-330. 
(5198-MV-43)

FURGON IM V  2200 D, podaljšan, 
audi 60 L, letnik 1971, kadet S, letnik 
1967, tori kros, nov, prodam. Tel 26-656, 
zvečer. (5202-MV-43)

JUGO 55 E, letnik oktober 1986, re
gistriran do oktobra 1989, prodam za 11 
M ali menjam. Alojz Bec, Breg 12, Loka 
pri zidanem mostu, tel. (0601) 84-189. 
(5249-MV-43)

LADO SAMARO (5 prestav), nere
gistrirano, prodam. Tel. 22-441/242. 
(5203-MV-43)

ZASTAVO 101 GTL, letnik 1981, 
prodam za 600 SM. Tel. 27-665. (5204- 
MV-43)

R 4, letnik 1978/11, prodam. Tel. 
(068) 45-271. (5206-MV-43)

GOLF DIESEL, letnik 1984, prodam 
ali zamenjam za cenejši avto do 1 milijar
de. Tel. 65-725. (P43-66 MO)

GOLF DIESEL, oktober 1984, pro
dam. Tel. 55-365. (P43-67 MO)

DIANO  6, letnik 1979, registrirano do 
septembra 1989, prodam. Tel. 47-626. 
(P43-68 MO)

Z 750, letnik 1984, prodam. Tel. 1 
(0608) 79-649. (P43-35 MO)

APN 6, letnik 1986 december, pro
dam za 130 SM. Tel. (068) 86-178, po 15. 
uri. (5230-MV-43)

126 P GL, letnik marec 1988, in VISO 
11 RE, letnik 1985, prodam. Tel. 27-142. 
(5231-MV-43)

FORDA, dobro ohranjenega, prodam 
na obroke. Tel. 42-239, popoldne. 
(5232-MV-43)

Z 750, letnik 1982, prodam. Ivan Viz- 
lar, Gmajna 6, Raka , popoldne. 
(5247-MV-43)

GOLF DIESEL, letnik 1987, in tori 
cross, prodam. Šušterič Vinko, tel. 22- 
152. (5246-MV-43)

R 12, letnik 1974, prodam. Franc Bre
zovar, Gor. Kamence 24, Novo mesto. 
(P43-64 MO)

MERCEDES z nosilnostjo 5 t, kiper, 
dobro ohranjen, prodam. Cena po dogo
voru. Janez Agnič, Desinec 9, Črnomelj. 
(5252-MV-43)

126 P, letnik 1983 prodam. Barbič, 
Mala Cikava 15, Novo mesto.

Z 128, staro eno leto, registrirano do 
oktobra 1989, prodam. Tel. 24-431. 
(5191-MV-43)

Z 750 S, letnik 1978, prodam. Tel. 26- 
397. (P43-31MO)

GOLF, letnik 1980, prodam. Praš
nikar, Ilirska 1, Šentjernej, tel. 42-301. 
(P43-32MO)

FIA T 126 P, letnik 1980, dobro ohran
jen, prodam. Ciril Može, Adamičeva 35, 
Novo mesto, tel. 21-020. (5160-MV-43) 

Z 101, letnik 1977, registrirano do 
1989 (marec), ter 10 m bukovih drv 
ugodno prodam. Jože Šteingel, Sadinja 
vas 16, Dvor pri Žužemberku. (5186- 
MV-43)

R 4 GTL, letnik 1981, prodam. Belok
ranjska 62, Novo mesto. (5166-MV-43) 

LADO 1300 S, letnik 1986, prodam. 
Marjan Hrastar, Sela 11, Mirna, tel. 84- 
431. (P43-12MO)

ALFA ROMEO SPRINT 1,5, letnik 
1983, prodam. Martin Gramc, Podbočje 
41, tel. (0608) 32-219 od 7. do 15. ure. 
(P43-13MO)

Z 750, letnik 1984, prodam za 3 M. 
Tel. 49-074. (P43-14 MO)

GOLF JGL DIESEL, letnik 1984, 
dobro ohranjen, prodam. Lamutova 34, 
Novo mesto. (5169-MV-43)

GOLF, letnik 1981, prodam. Slavko 
Barborič, K Roku 86, Novo mesto, tel. 
27-075. (5170-MV-43)

R 4 GTL, star dve leti, prodam. Tel. 
61-741. (5171-MV-43)

LADO KARAVAN, letnik 1987, 
prodam ali zamenjam za npvadno lado ali 
drugo vozilo. Ucman, Črmošnjice 48, 
Stopiče. (5185-MV-43)

ZASTAVO GTL, letnik 1984, pro
dam Marjan Marciuš, Na lazu 19, Novo 
mesto. (5172-MV-43)

R 4 TL, letnik 1977, prevoženih
50.000 km, prodam. Tel. 44-394. 
(5173-MV-43)

GOLF, letnik 1985-S paket, prodam. 
Tel. 24-610. (5167-MV-43)

ZASTAVO 101, letnik 1981, prodam. 
Tel. 85-406. (5175-MV-43)

GOLF DIESEL, letnik 1984, ugodno 
prodam. Anton Pirkovič, Gor. Vrhpolje 
94, Šentjernej, tel. 42-259. (P43-16MO) 

R 4 GTL, letnik 1985, in čoln Maestral 
18 z motorjem Tomos 4 prodam. Dobe

17, Kostanjevica na Krki, tel. (0608) 61- 
630. (P43-19MO)

ZASTAVO 101 confort, letnik 1980, 
prodam. Tel. (068) 57-309 od 14. do 16. 
ure. (P43-20-MO)

OSEBNI AVTO AUDI 80, letnik 
1974, registriran do marca, dobro ohran
jen, prodam ali zamenjam za FIAT 126 P. 
Prodam tudi tovorni avto FIAT 669 (7 
ton) s kasonom (6,20 m) ali menjam za 
osebni avto. Informacije dobite pri Rož« 
manovih, kmečki turizem, Mali vrh, Glo
boko. (P43-22MO)

VW  1300, dobro ohranjen, ugodno 
prodam. Tel. 52-225. (P43-24MO) 

ŠKODO 120 L, letnik 1981, in Z 750, 
letnik 1980, prodam. Jože Benkič, Šmar
ješke Toplice 174, tel. 84-994. (P43- 
28MO)

JUGO 55, letnik 1984, prodam. Tel. 
(068)51-123. (5182-MV-43)

JUGO 45 A, letik 1986, prodam. Tel. 
24-996. (P43-33MO)_________

p ro d a m
NEMŠKE OVČARJE, stare dva me

seca, brez rodovnika, prodam. Tel. (0608) 
34-890. (5240-PR-43)

BUKOVA DRVA, suhe smrekove in 
hrastove plohe, 5 cm, prodam. Janez Ra
dej, Blanca 54,68283 Blanca, tel. (0608) 
88-405. (5239-PR-43)

N A M IZN I overlok znamke Privileg 
— dvoigelni, prodam. Marjana Kozan, 
Tribuče 52, Črnomelj. (5243-PR-4) 

PRODAM hi-fi center Saba, fliper Go- 
tlib, video simulator Zacharia in novo 
spalnico Lip Bled v naravni barvi, masivni 
les. Krušeč, Otočec 54, tel. 85-105. 
(5244-PR-43)

HRUŠKE za ozimnico prodam. Tel.
26-107, popoldne. (P43-63MO) 

TISKARSKI STROJ Tampo-tisk pro
dam. Informacije po telefonu 26-603, 
zvečer. (P43-53MO)

PRALNI STROJ, star sedem let, pro
dam. Informacije po telefonu 26-603, 
zvečer. (P43-53MO)

BUKOVA DRVA prodam. Tel. 58- 
620 int. 15, dopoldne. Dragovan. 
(P43-51MO)

ZAMRZOVALNO OM ARO, 120 li
trov, malo rabljeno, prodam. Vidic, Dila- 
nčeva 13, Novo mesto. (P43-55MO) 

ZIM SKE gume z obroči za Z 750 in 
300 kg jabolk prodam. Derčar, Podgora 
15, Straža. (5078-PR-43)

TELICO , staro 10 mesecev, prodam. 
Smolenja vas 16 a, Novo mesto. 
(P43-56MO)

M OTORNO ŽAGO Stihi 045, staro 5 
let, prodam. Alojz Križman, Potov vrh 42, 
Novo mesto, tel. 26-495. (5233-PR-43) 

ZAM RZOVALNO skrinjo (320 1), 
novo, prodam za 20% ceneje. Telefon 84- 
059. (5248-PR-43)

Za 200.000 din prodam dve leti star, 
dobro ohranjen jogi Hospilal. Nekoliko 
starejši, manj ohranjen jogi pa podarim. 
Vprašajte pri Vovkovih, Zagrebška 27, 
Novo mesto, telefon 27-363. (5208- 
PR-43)

PRODAM dobro ohranjeno spalnico, 
rabljeno kuhinjsko mizo s 4 stoli, električ
ni oljni radiator (2 KW ), hladilnik in 
pralni stroj ter štedilnik Gorenje (2 plin, 2 
elektrika) — bel, še v garanciji .Tel. 23- 
971. (5226-PR-43)

BUKOVA D RV A (30 m) prodam po 
ugodni ceni. Tel. 51-449. (P43-41MO) 

NOV betonski strešnik Dobruška vas, 
grafitno sive barve, 2000 kom in slemen- 
jake ter krajnike prodam. Tel. (0608) 61- 
846. (P43-45MO)

KOTNO sedežno garnituro, rjavo, 
prodam. Telefon 24-937, popoldne. 
(P43-48MO)

ENOREDNI pletilni stroj znamke V ik
torija prodam. Telefon (0608) 77-002. 
(P43-48MO)

GLASBENI center ter črno-beli TV Ei 
Niš prodam po zelo ugodni ceni. Tel. 40- 
225. (P43-49MO)

ZAM RZOVALNO omaro (150 li
trov), staro štiri leta, ugodno prodam. 
Franc Mesojedec, Slavka Gruma 36, No
vo mesto. (5216-PR-43)

BUKOVA drva (16 m) prodam. Tel. 
49-701. (5218-PR-43)

STREŠNO OPEKO, rabljeno, pro
dam. Tel. 51-095. (5221-PR-43) 

BARVNI TV Iskra, star eno leto, 
ugodno prodam. Informacije po telefonu 
27-617. (5223-PR-43)

PRODAM  nove suhe smrekove trame 
12x12, dolžine 3,5,6 m in dve novi gumi 
za fička s platišči in verigami. Telefon 22- 
249, Slančeva 7, Novo mesto. (5225- 
PR-43)

PRIKO LIC O, novo, ugodno prodam. 
Tel. 58-368. (P43-37MO)

SPALNICO z jogijem prodam. Tel. 
27-917. (5210-PR-43) 

AVTOMOBILSKO prikolico, novo, 
nosilnost 500 kg, prodam. Telefon 27-913 
ali 24-763. (5193-PR-43)

TRAJNO ŽAREČO peč, kucpper- 
busch, smučarski prtljažnik in zimske gu
me s platišči za vartburga prodam. Tel.
20-526. (521 l-PR-43)

OTROŠKO STAJICO, hojico, otro
ški sedež za v avto in hrastove plohe (5 
cm), prodam. Tel. 42-203. (5132-PR-43) 

SIVO KRAVO, staro 9 let, brejo 6 me
secev, prodam. Janko Petan, tel. (068) 77- 
039, zvečer. (P43-1MO)

ŠTEDILNIK na drva Gorenje pro
dam. Dolenje Kamence 83, Novo mesto. 
(5155-PR-431 

DIATONIČNO HARMONIKO GCF 
prodam. Anton Rangus, Dol. Vrhpolje 
15,Šentjernej. (P43-3MO)

STROJ za pranje pod paro ugodno 
prodam. Knez, Krmelj 23. (5143-PR-43) 

PRALNI STROJ CANDY, starejši, 
dobro ohranjen, prodam za 40 SM. Tel
44-459. (5148-PR-43)

LISICO, krzneno jakno, skoraj novo, 
ugodno prodam. Tel. (068) 26-710 
(5145-PR-43)

KLAVIRSKO HARMONIKO WELT- 
MEISTER, 32-basno (za polovično oce
no) in mikrofone prodam. Robert, tel. 22- 
139 popoldne in 25-813 int. 23 dopoldne. 
(5157-PR-43)

H ITA C H I kolor TV, ekran 32, pro
dam. Tel. (0608) 31-009. (P43-10MO)

ELEKTRIČNI štedilnik Gorenje, ma
lo rabljen, skoraj nov, prodam po ugodni 
ceni. Roman Pletrski, Trg 29,68280 Bres
tanica. (P43-18MO)

BROTHER dvoredni pletilni stroj 
brez kartic in motorja prodam. Telefon 
(061) 574-000. (P43-21MO)

KOBILO (brejo) in žrebička prodam. 
Tel. 23-708. (P43-23MO) 

TERM OAKUM ULACIJSKO peč 
(2,5 KW ), novo, prodam. Informacije po 
telefonu 51-492, Vrtna 1, Črnomelj. 
(P43-25MO)

O M ARO za predsobo, ležišče z jogi
jem in črno-beli televizor ugodno prodam. 
Vida Štremfelj, Ljubljanska 21, Novo 
mesto, popoldne. (5178-PR-43)

M LA D E PUJSKE, primerne tudi za 
odojek, in 2000 kg krompirja prodam. 
Janez Franko, Sela 31, Straža. (P43- 
29MO)

PRODAM obrana zimska jabolka po 
350 din kilogram, za jabolčnik pa po 100 
din kilogram. Mišjak, Boričevo. (5184- 
PR-43)

BARVNI TV GORENJE, star 6 let, 
prodam. Tel. 24-520. (P43-30MO) 

JABOLKA (carjeviči) ugodno pro
dam. Tel. 23-097. (5199-PR-43) 

PRODAM  DRVA. Tel. 26-497. 
(5188-PR-43)

KORUZO v storžih prodam. Ana Jur- 
galič, Osrečje 24, Šentjernej. (5192- 
PR-43)

OTROŠKO POSTELJO z jogijem in 
športni voziček Biemme prodam. Tel. 28- 
656. (5196-PR-43)

BELO OTROŠKO POSTELJO z
jogijem, malo rabljeno, prodam. Tel. 84- 
382. (P43-34MO)

ČRNO-BELI televizor prodam ali 
zamenjam za avtoprikolico. Tel. 23-756, 
popoldne. (5199-PR-43)

UGODNO PRODAM hladilno skrin
jo  (310 1), plinski pretočni bojler (131/- 
min) in pomivalno korito Kolpa-ker. Tel. 
(068) 27-327-Rom. (5201-PR-43) 

KRAVO, brejo 8 mesecev, prodam. 
Lekše, Hudenje 3, Škocjan. (5205-PR-43) 

UGODNO PRODAM  pralni stroj 
Kerting in dve pečici kiipersbusch s 
pekačem in brez njega. Tel. 22-656. 
(5163-PR-43)

NOV podojit (9,5 m) prodam. Krhin, 
Šmarjeta 35, Šmarješke Toplice. (5158- 
PR-43)

500 kg kolerabe in 200 kg drobnega 
krompirja za krmo prodam po ugodni ce
ni. Informacije na telefon 21-069, zvečer. 
(5165-PR-43)

UGODNO prodam dobro ohranjeno 
hrastovo spalnico in dve garnituri ležišč s 
pisalnima mizama, primerno za šolarje, 
dijake. Tel. (0608) 61-298. (P43-6MO) 

ZARADI odhoda v tujino ugodno 
prodam pralni stroj Gorenje, šivalni stroj 
Danica, zamrzovalno skrinjo (310 1), 
otroško sobo z mostom, pony kolo t?r Z 
128, staro eno leto. Tel. 20-572, popold
ne. (P43-9MO)

kmetijski stroji

8 KM, 6 KW , s priključki ugodno pro
dam. Janez Žibert, Sokolska 8, 68280 
Brestanica, tel. (0608) 79-482. (P43- 
39MO)

ZETOR (25 KM), letnik 1958, pro: 
dam za 350 SM. Alojz Rodič, Stranje pri 
Škocjanu 5, Šmarješke Toplice. (P43- 
40MO)

KOSILNICO BCS, dobro ohranjeno, 
in snopovezalko prodam. Tel. 84-293. 
(P43-47MO)

TRAKTOR Masey Ferguson starejši 
letnik, prodam. Telefon 43-827. (5220- 
KS-43)

SAM O NAKLAADLNO  prikolico 
Sip Novi Pionir 17, novo, prodam. Cena 
po dogovoru. Tel. ob delavnikih od 7. do 
13. ure 22-283 in od 19. do 20. ure 26- 
724. (5147-KS-43)

TRAKTOR Porsche in kombi IMV, 
letnik 1978, vse potrebno manjšega po
pravila, poceni prodam. Stanko Rožman, 
68255 Pišece. (P43-4MO)

TRAKTOR znamke Bautz (24 KS), 
starejši, s koso in hidravliko, prodam. Tel. 
84-700. (5130-KS-43)

TRAKTOR Steier (18 KS) s koso, 
letnik 1976, dobro ohranjen, prodam. 
V raničar, Cankarjeva 37, Metlika. (5159- 
KS-43)

DVOBRAZDNI PLUG prodam. Sreč
ko Franko, Gor. Vrhpolje 17, Šentjernej. 
(5161-KS-43)

KOSILNICO BCS, letnik 1982, malo 
rabljeno, prodam. Cena po dogovoru. 
Stane Debevc, Ulica Cankarjeve brigade 
23, Trebnje. (P43-8MO)

BCS diesel, letnik 1983, prodam. 
Franc Bregar, Cerovi Log 47,68310 Šent
jernej. (5168-KS-43)'

TRAKTOR Steier (32 KM ), motov v 
okvari, prodam. Tel. 49-525. (P43- 
26MO)

razn o
ANGLEŽ poučuje angleški jezik na 

domu v Novem mestu in bližnji okolici. 
Najboljša pot do znanja angleščine! In
formacije na telefon (068) 24-688, do
poldne. (5187-RA-43)

V VARSTVO vzamem dva otroka. 
Tel. 24-465. (5174-RA-43)

PEVCA išče narodnozabavni ansam
bel. Tel. (061) 785-121, popoldne. 
(5209-RA-43)

kup im
K UPIM  pianino. Informacije na tel 

65-214, cel dan. (P43-71 MO
KUPIM  staro hišo ali zazidljivo parce

lo v smeri Novo mesto— Dolenjske To
plice. Telefon 27-058. (ček-KU-43) 

GRADBENO PARCELO v okolici 
Novega mesta kupim. Tel. (068) 27-687. 
(P43-5MO)

UGODNO prodam 1,04 ha zemljišča 
(njiva, travnik, gozd) v Prilipah pri 
Čateških Toplicah. Informacije na tel. 
(063) 24-756. (P43-59MO)

HIŠICO ob slapovih Krke v Žužembe
rku, dograjeno do kleti, prodam ali za
menjam za stanovanje v Ljubljani. Tel.
21-948, zvečer. (P43-58MO) 

PARCELO na Ljubnu prodam. In
formacije na telefon 65-629, od 17. ure 
dalje. (5151 -PO-43)

KM ETIJO  prodam. Ivan Šterk, Goli 
Vrh, Raka. (5164-PO-43)

ZAZIDLJIVO  PARCELO (1500 m2) 
v Sevnici prodam. Bojan Kranjc, Planin
ska cesta 64, Sevnica. (P43-15MO) 

VINOGRAD z zidanico v bližini 
Trebnjega, z asfaltno potjo, vodo ter elek
triko, prodam. Franc Redek, Prijateljeva 
cesta 2, 68210 Trebnje. (5195-PO-43)

p re k lic i
ALOJZ LOVŠIN, Breže 24, Ribnica, 

preklicujem besede, ki sem jih  izrekel o 
tovarišu ANTONU LESARJU, Breže, 
češ daje postavljal mejnike. (P41-11MO)

čes titke
Dragi sin ZDENKO TEKSTOR z 

Malega Slatnika se bo te dni srečal z 
Abrahamom. Za ta dogodek mu iskreno 
čestita in kliče še na mnoga leta njegova 
mama. (5189-ČE-43)

obvestila
SNEGOBRANE za opečno in salonit

no kritino izdeluje, po potrebi tudi motni- 
ra, Obrtna delavnica Dane MIŽIGOJ, 
Krško, telefon 71-513 in 71-637. (P39- 
11 MO)

DELOVNA skupnost Osnovne 
šole Mirna peč vljudno vabi nekdanje 
sodelavce na slovesno otvoritev prizi
dka, telovadnice in vrtca v petek, 4. 
novembra 1988, ob 15 uri. (rač.-OB- 
43)

CVETLIČARNA ARTRITIS 
OBVEŠČA cenjene stranke, 
da od 25. oktobra delamo tudi na 
KOŠTIALOV1 42, poleg pokopa
lišča v Ločni. Naročila za cvetlične 
aranžmaje sprejemamo v obeh cve
tličarnah in po tel. (068) 28-175. 
(P43-38 MO)

ZETOR (25 KM ) in nakladač za gnoj 
prodam. Pavlič, Loka 15, Šentejreni ,tel. 
42-571. (5228-KS-43)

TRAKTOR Goldoni (23 KM), 17 
K W , s priključki in motokultivator Acme

NOVOST! Impregnirana vreča za 
shranjevanje izdelkov iz krzna in vol
ne. Helena MERTIK 
Polje X X I I /10
61260 Ljubljana-Polje, tel. (061 485- 
359. (5176-OB-43)

S to tn ija
Moja dežela.

Z A H V A L A

V 64. letu starosti nas je nenadoma zapusti
la naša draga, nepozabna žena, mama in 

babica

IVANKA 
MESERKO

roj. Kastelic
z M irne

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem in 
znancem, kolektivu IMV TO  Mirna, KPD Dob, vsem, ki so z nami 
delili najtežje ure žalosti ter nam izražali sožalje, pokojni darovali cvetje 
in jo  spremili na njeni zadnji poti. Posebno se zahvaljujemo znancem za 
izkazano pomoč, cerkvenemu in moškemu pevskemu zboru za zapete 
žalostinke in g. župniku za lepo opravljeni obred.

Žalujoči: mož Rudi, sinova Rudi in M ilan , hčerka M ilena z druži
nami ter ostalo sorodstvo
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DELOVNO
Dan pionirjev smo preživeli delovno, 

saj smo izvedli volitve. Sprejeli smo načrt 
dela pionirske organizacije, pionirske 
hranilnice, Šolskega športnega društva in 
kulturno-umetniškega društva. Delovno 
predsedstvo, poročevalci in volilne komi
sije so vzeli delo resno in odgovorno, zato 
je bilo na konferenci lepo. Posebno všeč 
nam je bila delovna predsednica Sabina in 
želimo si, da bi bila predsednica našega 
pionirskega odreda. Gost na konferenci je 
bil borec Jože Lužar.

Dopisni krožek nižje 
stopnje

OŠ X II. SNOUB Krmelj

S t o t n i j a
Moja dežela. 

LEP OBIČAJ
Doslej sem prisostvoval trem pogre

bom v Trebnjem in moram reči, da je 
tak običaj, kot ga imajo tam, zelo lep. 
Na predvečer pogreba pojejo v mrliški 
vežici ali na domu, seveda če se tako 
odločijo domači. Izbor pesmi pa je  tudi 
nekaj posebnega. Poje upokojenski 
zbor. Moram priznati, da pojejo zelo 
lepo in ubrano. Želim jim  še veliko tako 
lepega petja.

R A D O  ROSTOHAR 
Ljubljana

O TIBETU
Osmošolci in sedmošolci smo poslušali 

zanimivo predavanje o Tibetu. Vzpon na 
streho sveta nam je opisal tov. Belec. Dos
lej smo poslušali že veliko predavanj, ven
dar je bilo tokratno čisto nekaj drugega 
kot prejšnja. Vsak diapozitiv je prekmur
ski popotnik okrasil s svojimi doživetji. 
Tako smo spoznali molitvene mlinčke, 
strmeli ob zlatih Budinih kipih, se začudili 
novici, da špageti izhajajo s Kitajskega, 
zvedeli, da Tibetance oskrbujejo z mesom 
črede jakov, in se nasmejali z lučkami 
okrašenim avtobusom. Ob koncu smo si 
zaželeli oditi v Tibet, vendar tam nikakor 
ne bi pili čaja s soljo in maslom.

BETKA PIRKOVIČ 
OŠ Šentjernej

Z A H V A L A

O b nenadni in  nenadomestljivi izgubi mojega dragega moža

FRANJA OBLAKA - 
FRANKOTA

se najiskreneje zahvaljujem vsem sosedom in sorodnikom, posebno Palčičevim in Kolbeznovim  za nudeno 
pomoč. Nadvse sem hvaležna tov. Enici Škof pri organizaciji pogrebajn za vso izkazano pomoč dr. Špecovi. 
Hvala tudi njegovim stanovskim tovarišem, obrtn ikom , ZS A M S  Č rnom elj-M etlika  za častno stražo in 
spremstvo, nosilcem praporov in mestni godbi. Zahvaljujem  se govorn ikom  tovarišem Pišcu, Kam biču, Je- 
vščku in Smrekarju, k i so z gan ljiv im i besedami opisali ustvarjalno življenjsko pot pokojnika in se tako dos
to jno  poslov ili od  soseda, borca, mojstra in prijate lja. Za vse izraze sožalja, ustna in  pisna ter za podarjeno 
cvetje in za številno spremstvo na njegovi zadnji poti vsem še enkrat moja prisrčna zahvala!

Globoko žalujoča žena Jožica

NA ROGLI
Novinarji OŠ Artiče smo bili na Rogli. 

Vozili smo se z vlakom in avtobusom. Ko 
smo prišli do prvih vzpetin, je začelo sneži
ti. Snega ni pričakoval nihče. Preobuli 
smo se. Nadaljevali smo pot in se vmes 
kepali ter tako prispeli do koče, kjer smo 
prenočili. Do večera smo se zabavali. Odš
li smo na razgledni stolp, a ne do vrha, ker 
je pihalo.

ALJOŠA MOTORE 
OŠ Artiče

O POŽARIH
Člani PGD Semič so pripravili na šol

skem dvorišču zanimiv prikaz gašenja 
požara. Med odmorom sta zavila proti šoli 
dva gasilska avtomobila. Vsi smo se vsuli 
iz razredov. Gasilci so zanetili ogenj in 
pokazali, kako ga pogasimo z različnimi 
aparati. Poudarjali so, da moramo požare 
preprečevati. Od občinske GZ smo prejeli 
razpis nagradnega natečaja za spis o 
gasilstvu.

ALENKA SNOJ 
OŠ Semič

Z A H V A L A

V 88. letu starosti nas je  za vedno zapustil 
dragi oče, stari oče, pradedek in stric

ANTON 
VOVKO

iz Vel. Slatnika 29

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in dobrim  
vaščanom za nesebično pomoč v najtežjih trenutkih. Hvala G IP  P IO 
N IR  T O Z D  GS N ovo mesto in vsem, k i so nam izrekli sožalje ter daro
vali vence in cvetje. Hvala g. župniku za lepo opravljeni obred in M ila 
nu za poslovilne besede. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Vsi njegovi

Z A H V A L A

Sporočamo tragično vest, da je  v 58. letu 
prem inil

JOŽE 
MURN

Občice 7, Dolenjske Toplice

Iskreno se zahvaljujemo delovnim organizacijam GG Podturn, Iskra 
Semič-tozd Energetskih kondenzatorjev, Emona Dolenjka Novo mes
to in sodelavcem za podarjene vence. Prisrčna hvala sorodnikom  in so
sedom, k i so nas tolažili, darovali cvetje in vence, še posebna zahvala 
tov. Klančičarju za poslovilne besede ob odprtem grobu.

Žalujoči: vsi njegovi

Z A H V A L A

V 69. letu starosti nas je  zapustila naša 
mama, stara mama in teta

MARIJA 
IVANEŽ

roj. Eijavec,
iz Gabija 66

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom  in prijateljem , k i so nam v 
težkih trenutkih stali ob strani, darovali cvetje in  vence, izrekli sožalje 
ter izrazili spoštovanje do pokojne. Posebno se zahvaljujemo sosedom 
ter pogrebcem, pevcem, ZB Gabrje, tov. Boltesovi za poslovilne besede 
>n g. župniku za lepo opravljeni obred.

Vsi njeni

Z A H V A L A

Po težki bolezni nas je  zapustil mož, oče, 
stari ata, brat in stric

ANTON 
PETRIČ
Trnovec 16, M etlika

Iskreno se zahvaljujemo vsem, k i ste nam v težkih trenutkih pomagali, 
nam izrekli sožalje, darovali cvetje in vence ter pokojn ika pospremili do 
preranega groba. Najlepše se zahvaljujemo osebju internega oddelka 
bolnišnice v Novem mestu, govornikom a pred domačo hišo in odprtem 
grobu, kakor tudi gospodu župniku in pevskemu zboru. Hvala delov
nim  organizacijam.

Žalujoči: žena Lojzka, otroci Anica, Zinka, Toni, Vesna z družina
mi ter vnuki in vnukinje, bratje in sestre ter ostalo sorodstvo

Ne jokajte ob mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite, 
spomnite se, kako trpela sem, 
in večni mir mi zaželite.

Z A H V A L A

V 84. letu starosti nas je  zapustila naša 
mama, stara mama, prababica in teta

MARIJA 
VIDE

iz D o l. Stare vasi 21

Iskreno se zahvaljujemo celotnemu poškodbenemu oddelku Splošne 
bolnice v Novem mestu za dolgotrajno zdravljenje, prav tako vsem so
rodnikom , znancem, sodelavcem, prijateljem  in sosedom za obiske v 
bolnici in vsestransko pomoč ob slovesu. Hvala za izrečeno sožalje, za 
darovane vence in cvetje ter vsem, k i ste našo mamo sprem ljali k  zadn
jem u počitku. Hvala gospodu župniku za tople besede slovesa in pev
cem. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Vsi njeni

Z A H V A L A

V 71. letu nas je  zapustil dobri mož, oče, 
stari oče, tast, svak in stric

JOŽE 
ZUPANIČ

*  Vranoviči 8

Iskreno se zahvaljujemo vsem, k i ste nam v najhujših trenutkih stali ob 
strani, nam lajšali bolečine, darovali cvetje in pokojnega v tako velikem 
številu sprem ili na njegovi zadnji poti. Posebno se zahvaljujemo D O  
Iskri Semič, G D  Vranoviči, b ližn jim  sosedom, govornikom a pri do
mači hiši in odprtem grobu, pevkam iz Adlešič ter gospodu župniku za 
lepo opravljeni obred.

Žalujoči: žena Pepca, sin Silvo, hčerke Tatjana, Judita, M arija , D a 
rinka z družinami, brat in sestre ter ostalo sorodstvo

V  S P O M I N

24.  oktobra je m in ilo  pet let, odkar nasje za 
vedno zapustila naša draga žena, mama, 

stara mama in teta

KRISTINA 
PRUS

rojena Matjašič
iz Krmačine št. 8

Vsem, k i se je  kakorko li spominjate, se najlepše zahvaljujemo. 

Vsi njeni

V PRSIH ŽGE NA S BOLEČINA,
KER IZGUBILI SMO TE, KA TARINA.

Z A H V A L A

O b boleči izgubi naše drage in ljubljene

KATARINE 
GRILC

s Senovega
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem  in  znancem, k i 
ste nam v težkih trenutkih stali ob strani, darovali vence in cvetje, izrekli 
sožalje in sočustvovali z nami ter jo  sprem ili k  zadnjemu počitku. Po
sebno se zahvaljujemo osebju Kliničnega centra —  pediatrične k lin ike  
Ljubljana, osebju otroškega oddelka Splošne bolnišnice Brežice, go
vorn iku za poslovilne besede ter g. župniku za opravljeni obred. Iskrena 
hvala sodelavcem in O O ZS »LA B O D « T O Z D  »LIBN A« Krško ter 
sodelavcem in O O ZS  Rudnika rjavega premoga Senovo. Hvala vsem, 
k i jo  boste ohranili v trajnem spominu.

Žalujoči: mamica, ati, sestrici Danijela in Jasmina ter ostalo 
sorodstvo

Z A H V A L A

V 80. letu nasje zapustila naša draga mama

JULUANA 
GORŠE

z Drganjih sel 28 pri Straži

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in znancem, k i ste 
nam pomagali, izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter pokojno pos
prem ili k zadnjemu počitku. Naša zahvala velja tud i zdravnikom in 
zdravstvenerrlu osebju internega oddelka bolnice N ovo mesto, g. žup
n iku  za lepo opravljeni obred ter pevcem iz Šmihela in Petru M ih iču  za 
poslovilne besede. Vsem skupaj Še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: sin Franc in hči Julka z družinama ter ostalo sorodstvo

Z A H V A L A

V 79. letu starosti nasje zapustila draga ses
tra in teta

MARJETA 
KOMPARE

v
roj. Sterk,

Trdinova pot I ,  M etlika

Najlepše se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem in znancem za iz
raženo sožalje, darovano cvetje in vsem, k i so pokojriico spremili na 
njeni zadnji poti. Posebno se zahvaljujemo A lenki Mežnaršič za poslo
vilne besede, pevcem in župniku za opravljeni obred.

Vsi njeni 

Črnomelj, oktober 1988

Čuj minute!
Trdo
kakor kaplje srebrne 
skozi temine črne
minute noči prečute 0 T 0 N  ŽUPANČtČ

V  S P O M I N

31. oktobra bo m in ilo  žalostno leto, odkar 
nas je  za vedno zapustil naš dragi mož, 

očka, sin, brat, prijatelj

JOŽE 
PEKOU

iz Trebnjega
Hvala vsem, k i se ga spominjate in prinašate cvetje in  sveče na njegov 
prerani grob.

Žalujoči: žena M im i, sin Janko, hčerka Katja in vsi njegovi

Sporočamo, da smo pokopali

SREČKA KODRETA

dolgoletnega učitelja Osnovne šole 7. korpusa v Žužemberku. O hran ili 
ga bomo v lepem in trajnem spominu.

Delavci in učenci šole

Žužemberk, 24. oktobra 1988



Koncert 
Tonija Sotoška 
na Senovem

Luna — ton bo preds
tavil svojo prvo kaseto

P E S TO TN IK  SPET Z M A G O V A 
LEC —  Na tradicionalnem tekmo- 

, .vanju za največjo bučo Slovenije, ki 
‘ga prireja revija M oj mali svet, je  že 
tretjič zapored zmagal Milan Pestot- 
nik iz Mačkovca nad Dvorom. Na 
ljubljanski Magistrat je  letos prinesel 
»le« 78 kilogramov težko bučo in na 
zmago ni računal. »Lanska je imela 
105 kilogramov, letos pa je k slabše- 

• mu pridelku pripomogla suša,« je po
vedal. Kljub temu je bilo dovolj, daje  
Milanova buča postala Šampionka. 
(Foto: J. P.)

PASEMSKE ŽIVALI 
KMALU NA RAZSTAVI

BREŽICE — Društvo rejcev malih 
pasemskih živali že zbira prijave letošn
jih  razstavljalcev. Tudi tokrat bo razs
tava v gimnazijski telovadnici. Odpreti 
jo  nameravajo 11. novembra. Trajala 
bo do nedelje zvečer, tr i dni. Društvo je 
po teh razstavah zaslovelo po Sloveniji 
in v Zagrebu, zato se že vnaprej pripo
roča za obisk. Izbor živali bodo razs
tavlja la  spet popestrili.

D R A G A TU Š —  Člani ansambla 
Fantje z vseh vetrov upravičujejo to 
ime, saj so zbrani skupaj iz Logatca, Bo
rovnice pri Vrhniki, Ljubljane, Novega 
mesta in Dragatuša. Zato se tudi sestaja
jo  le enkrat tedensko, to pa se pozna pri 
njihovem delu. Po besedah harmo
nikarja Vlada Matkoviča iz Dragatuša 
bi lahko v devetih letih, kolikor že vztra
ja jo  skupaj, vsako leto izdali vsaj po eno 
ploščo in  kaseto. Tako pa je  sedaj pred 
izidom šele četrta.

•  Člani ansambla Fantje z vseh ve
trov so Franc Kramer (vodja, pevec 
in bobnar), Jože Dobovšek (bas kita
ra), Brane Cekuta (kitara), Primož 
Berus (pevec), Mišo Perozzi (pevec, 
orgle), Franc Pupis (pevec) in Vlado 
Matkovič (harmonika).

Da pa je za njihove plošče veliko za
nimanja, pove podatek, da so za prvi 
dve že dobili zlato ploščo, tretja je prav

V Afriko na 
poročno 

potovanje
Romana in Zvone Šeru
ga bosta na motorju ob- 

krožila črni kontinent
LJU B LJA N A  —  Zvone Šeruga, 

popotniška duša, doma s Sel pri Otoč
cu, je  pred dnevi stopil v zakonski ja 
rem. Poroka je  bila seveda drugačna od 
drugih. Z bodočo ženo Romano Dob
nikar, novinarko Dela, sta se na L jub l
janski grad pripeljala kar z motorjem, s 
katerim je Zvone obredel že dobršen del 
sveta. Njun medeni mesec ali bolje leto 
pa seje pričelo sredi minulega tedna, ko 
sta sedla na motor in se odpravila na 
nenavadno poročno potovanje po 
Afrik i.

Zvone je  kot svetovni popotnik do
segel že več rekordov. Je eden redkih ali 
pa edini, k ije  obrožil svet na motoiju. V 
dobrih dveh letih je  z njim  prevozil več 
kot 100.000 kilometrov po Evropi,

■kozerija

ŠE DOLGO NAJ BO
Bil sem v gostilni Pri razbiti buči.
—  To je  grozno. Davkarija nas 

bo zatrla. Delam samo še za občino, 
republiko in zvezo, je  bentil zdol
gočaseni gostilničar. Ko se je  izpel, 
je  sedel v mercedes in se je  odpeljal 
v nabavo.

—  Cene nas bodo ugonobile. 
Ima me, da bi postreljala vse trgov
ce, četudi niso nič krivi, je  bila bes
na Klotilda Zračnikova. Nato s ije  
napolnila cekar s prvorazredno go
vedino, prodajalko pa je  nadrla, ker 
ni bilo moč dobiti viskija.

Zasebnik Jože Strehovec je  v 
železnini grozil prodajalcu, da mu 
bo izbil prvih petindajvset zob, če 
mu v tednu dni ne uspe nabaviti be
tonskega železa.

—  Napravil bi vam kšeft v tej 
kriznih časih, vi pa spite, namesto 
da bi delali. Naj grem v Nemčijo po 
stvari, k i bi morale biti za vsakim 
vogalom?

Na veselici v Repičevi Dragi se je  
trlo ljudi. Na prostor pod lipo jih  je  
privabil ansambel Stekle kuzle, ki 
je  igral na večer za tri tisoč mark

honorarja. Vstopnina je  bila pet ti
sočakov, kilogram janjca pa 25.000 
dinarjev. Obrtnica, tovarišica Ko- 
žarjeva.je bila bleda v ksiht, čeprav 
se je  prijetno zabavala z mesarjem 
Nožičem.

—  To naj bo kakšna urejena 
družba! Kilogram janjca je  že pra vo 
bogastvo, pa čakam nanj že skoraj 
pol ure. Pečinarje bi bilo treba obe
siti na lipo!

Že dolgo nisem bil pri Treh kegl
jih, bilo pa bi boljše, da tja tudi ni
sem šel. V slabo voljo m eje spravil

tovariš Kamionič. Steklo je  gledal 
in razlagal:

—  Kako naj bom miren in za
dovoljen? Poslušajte me, ljudje.
G olf je  že skoraj štiri stare milijar-, i
de. Pa mislite, da ga je  dobiti? Pos- H
treliti hi bilo treba proizvajalce, do- i
bavitelje in prodajalce. In to na 
Trgu zategnjenih pasov. Rečem ,
vam: smo v veliki krizi in v razsulu. I I

—  To ni še nič, Kamionič. Ne 
boš mi verjel, da so celo vsa letala za 
v Ameriko zasedena tja do decem
bra meseca, se je  priključila ogo- I  ' 
rčenju tovarišica Zlatarjeva. K l(

Ta hip sem si zaželel, da bi bilo g ,
pri nas še dolge tako grozno. I  k

TONI GAŠPERIČ  I  n

SENOVO Literarni klub Beno 
Zupančič iz Krškega oziroma njegova 
sekcija Luna — ton vabita v soboto, 
29. oktobra, ob 20. uri v Dom 14. di
vizije na Senovo na harmonikarski 
koncert mladega harmonikarja Toni
ja Sotoška. Ob tej priložnosti bodo 
predstavili tudi kaseto Snežni valček, 
ki jo  je izdal Luna — ton.

Poleg Tonija Sotoška bodo na so
botnem koncertu nastopili ansambel 
Dobri prijatelji iz Brežic, citraš Miran

T O N I

Kozole, harmonikarski vetdran Jože 
Križan iz Rogaške Slatine, Leskovški 
oktet in drugi. Mladi harmonikar To
ni Sotošek se bo na kaseti, ki jo  je izdal 
Luna —  ton, predstavil z 10 skladba
mi, predvsem starejšimi melodijami, 
ki že tonejo v pozabo. Snemanje za 
prvo kaseto v izdaji Luna — tona je 
opravil domačin Danilo Siter. Na 
kaseti pa se bo predstavilo tudi 8 pes
nikov iz krškega literarnega kluba; 
njihove pesmi interpretira Vidka Ku- 
selj, tudi članica literarnega kluba. 
Organizatorji pričakujejo dobro ude
ležbo na koncertu, saj je Toni Sotošek 
že dvakrat doslej osvojil »zlato har
moniko« na mednarodnem tekmo
vanju harmonikarjev v Ljubečni.

»Ne veste, kako dobra je bila glina iz 
kočevskega rudnika! Bila je prvovrstna. 
K o so rudnik zaprli, nam je zmanjkalo 
odličnega ,repromateriala* in smo se 
morali zadovoljiti z izkopi v domači

Preživlja se s petelinčki
Pogovor z 82-letnim lončarjem I. Nosanom

Vlado Matkovič o priljubljenem ansamblu

Prva kaseta i
Pevka Majda Arh pri 
pravlja prvo, samo nje 

no kaseto

lO  TOP LESTVICA  
studio DOLENJSKEGA LISTA

‘v  * *

Ta teden je žreb izbral BOŽA PEČAVARJA s Hrasta pri Suhorju in mu za 
nagrado, ker je sodelovala pri izbiranju hitov za lestvico, dodelil kaseto z zabav
no glasbo, ki jo  podeljuje diskoteka Otočec. Na lestvici pa je ta teden takole:

1. Girl you know it’s true — M ILLI VANILLI
2. The twist — FAT BOXS &  CHUBY CHECKER
3. Desire — U2
4. You came — KIM  W ILDE
5. Breaktast in bed — UB 40 &  CHRISSIE HYNDE
6. Anything for you — GLOR1A ESTEFAN &  M IA M I SOUND 

MACHINE
7. Groovy kind of love — PHIL COLLINS
8. Roli With it — STEVE W INW OOD
9. Lost in you — ROD STEWART

10. Somesvhere down thc crazy river — ROBBIE ROBERTSON 
Predlog Studia D za prihodnjo novost: Rags to riches — KOOL &  THE

GANG.
Predloge za lestvico pošiljajte na naslov: Studio D, p. p. 103, 68000 Novo 

mesto. Lestvico lahko poslušate na valovih Studia D in v diskoteki Otočec.

Lončariji, se pravi v okolici Dolenje va
si in Prigorice. Spomin na kočevsko gli
no pa je za vedno ohranjen v lončarski 
pesmi, ki pravi: Na Kočevskem glino 
krademo, da lonce znje zdelujemo za 
devete dežele,« se spominja Ignac No
san in potoži, da se mladi za lončarstvo 
sploh ne zanimajo, ker raje sede po pi
sarnah in delajo v tovarniških dvoranah 
na toplem ter se tako izognejo mokroti, 
vremenskim neprilikam, umazaniji in 
drugemu, kar spremlja lončarsko obrt.

»Moram delati,« nadaljuje Nace, »saj 
je vsak dinar dobre došel. Pokojnine 
imam le 82.000 din, kar ni dovolj niti za 
plačilo elektrike. Kmetijstvo so zafurali, 
zato je tudi moja kmečka pokojnina 
tako nizka. Pa bi lahko tako lepo živeli! 
Zdaj sem pa poln revmatizma, da me 
bolijo roke in noge,« pravi Nace, k i nam 
je dal s tem razumeti, da ne piskajo te
nko le njegovi lončeni petelinčki.

M. G LAV O N JIČ

DOMA MALO POLHOV
R IB N IC A  —  Sezona polšjega lova 

se počasi zaključuje. Za ribniške polhar
je  lov v domačih revirjih letos ni bil po
sebno uspešen. Zato so se najbolj zagri
zeni polharji napotili na lov preko 
Kolpe v Gorski Kotar in čelo L iko, kjer 
domačini teh živalic posebno ne cenijo 
in j ih  zato tudi ne love. Tako so ribniški 
polharji tu prišli na svoj račun, saj so 
nekateri nalovili tudi po 500 in več teh 
živalic, ki so koristne ne le zaradi mesa 
in kožic, ampak še posebno zaradi 
zdravilne polhove masti.

M. G.-č
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Svet okrog sebe kritično preso
ja, vendar ne pozna malodušja in 
nobena stvar ga ne spravi iz rav
novesja. Iz vsakega položaja vidi 
ali najde izhod, ker je  nemirne 
ustvarjalne narave in razmišlja o 
mnogoterih problemih. Po pokli
cu je  diplomirani inženir stroj
ništva in je  zdaj dve leti vodja raz
vojnega oddelka pri Kovinoplastu 
Jesenice na Dolenjskem. Začel je  
v Litostroju, nadaljeval v strojnem 
inženiringu SC T  in imel precej 
možnosti, da bi ostal v Ljubljani, 
vendar se j e  zaradi domačih raz
mer vrnil v brežiško občino. Da
nes bi bil gotovo kje v tujini, če ne 
bi bil tako vezan na dom, na rojst
ni Župelevec, kjer ima že tudi svo
jo  družino. Medtem je  delal v 
brežiški tovarni kmetijske meha
nizacije SC T  in honorarno pouče
valfiziko na novomeški kmetijski 
šoli Pritiskov nad seboj ne prene
se in če mu delovno mesto ne us
treza, odide drugam. Kljub temu 
pravi, da se je  do sedaj še v 
vsakem okolju dobro ujel Delo v 
Kovinoplastu mu je  všeč, v kolek
tivu se lepo razumejo, ker se vsak 
po svoje trudijo izpeljati za kar so 
se opredelili

Podpečan je  mlad, obetaven 
strokovnjak, ki se uveljavlja kot 
inovator in ima prijavljenih že več 
patentov. Položaj inovatorstva ga 
zanima predvsem zadnja tri leta, 
ko predseduje občinski razisko
valni skupnosti Opaža, da v raz
vojnih službah po naravi kreativ

ni ljudje stalno nekaj snujejo in se 
ukvarjajo zlasti z aplikativnimi 
programi, množična inventivna 
dejavnost pa se ne razplamti. Zan
jo  razen nekaj sramežljivih pri
merov tudi ni zanimanja. Nagra
de so bolj družbeno priznanje kot 
plačilo za vloženi trud, k i bi ga 
inovatorji morali dobiti od tržišča.

Podpečana moti, da se vsi lovi
jo  za stereotipnim pojmovanjem 
ozko tehničnih in tehnoloških 
rešitev skozi produkcijski proces 
in ne iščejo zmanjševanja živega 
dela. Znanje je  za zdaj edini ne
materialni dejavnik, k i se ga da 
povečati z  inovativno mislijo. Pri 
nas smo ga dolgo zanemarjali. 
Kupovali smo licence in svoje de
lavce podredili tujemu kapitalu, 
k i je  tako iztržil še zadnji dinar iz 
starih tehnologij. Vpeljali smo sis
tem točkovanja, kar je  po Mira
novem mnenju odraz primitivne
ga razmišljanja, odraz želje po 
tem, da bi bili vsi čimbolj enaki 
Škoda se mu zdi, da ne priznava
mo interesov ustvarjalnosti in 
znanja, ampak samo interese 
živega dela in potrebe v fa z i pora
be. Tako delavec nima možnosti 
materializirati svojih prihrankov, 
svojega minulega dela. To je  
uničevanje ustvarjenega, če svo
jega deleža ne moreš koristno na
ložiti v produkcijo. Zato je  naš de
lavec, k i služi kruh z živim delom, 
slab samoupravljalec. Njegov in
teres je  kratkoročen, pogosto sa
mo do prvega v mesecu. Podpečan 
bi svoj denar rad nekam vložil, 
vendar ga lahko samo porabi, za
pravi. Tega ne bo naredil, zato si 
bo raje napolni! svoj hlev.

Tako razmišlja mladi inovator, 
k i mu bodo ju tri na svečani seji 
občinske skupščine podelili priz
nanje občine za tovrstne dosežke. 
V Kovinoplastu so po njegovih 
zamislih razvili več tipov sklopk 
za zagon težkih motorjev, k i so 
boljše, cenejše, lažje in trpežnejše 
od uvoženih. Podpečan sodi v 
krog tistih strokovnjakov, k i ana
lizirajo vsak problem od temeljev 
in se tako dokopljejo do najprik- 
ladnejše rešitve, medtem ko neka
teri ubirajo lažje poti in samo 
kombinirajo že obstoječe rešitve.

JOŽICA TEPPEY

obeh Amerikah in Aziji. Kot novinarje 
objavljal svoje doživetje s potovanja v 
raznih revijah in časopisih, tudi v D o
lenjskem listu, napisal pa je tudi knjigo 
Potovanje k ljudem.

Za tokratno pot po A fr ik i sta se 
zakonca Šeruga dobro pripravila. Ce
lotno potovanje bo stalo 20 tisoč ame
riških dolarjev. Denar sta zbrala od av
torskih honorarjev, podprla ga je  cela 
vrsta sponzorjev, ki so v zameno za rek
lamo odšteli več tisoč dolarjev. Gene
ralni pokrovitelj je Tehnounion, med 
ostalimi sponzorji pa je najti tudi ime 
novomeške Tovarne zdravil Krke. K 
temu gre seveda dodati še tovarno 
BM W , k ije  Zvonetu že za na pot v Avs
tralijo pod posebnimi pogoji prodala 
1000-kubični terenski motor, po vrnitvi 
pa so ga brezplačno obnovili. Tudi za to 
pot so mu pripravili poseben model.

J. P

•  Postalo mu je  vroče. Poiskal si je  
vplivno senco. (Sonja Budna)

D A N  O D P R T IH  V R A T  —  V okviru praznovanj praznika občine Novo mesto 
je bil v soboto dopoldne v Krkinem tozdu Izolacije v Bršljinu dan odprtih vrat 
te tovarne. Pripravili so ga, da občanom in drugim gostom pokažejo cilje in 
dosežke modernizacije in razširitve proizvodnih zmogljivosti. Pisali smo že, 
kako so se delavci te tovarne sami lotiti prenove in jo  v 36 dneh tudi zmogli. 
Proizvodnja se je z novo pečjo in računalniško vodenim postopkom povečala 
kar za 30 odstotkov, veliko pa je bilo narejenega tudi na ekološkem področju. 
Modernizacija je veljala 2,4 milijarde nemških mark in 2,5 milijona dinarjev. 
Ves ta denar morajo delavci Izolacij vrniti v treh letih. Prepričani so, da bodo to 
zmogli. (Foto: J. Pavlin)

Zbrani z vseh vetrov
tako dosegla naklado zlate plošče, četr
to pa so za vsak primer že kar v začetku 
natisnili v tej nakladi. In v čem je skriv
nost njihovega uspeha? Vlado le ugiba. 
»Morda to, da smo iz različnih krajev in 
imamo zato veliko publike. Pa to, da se 
razen tenorista naša ,postava* ni spre
menila. Seveda pa so naše skladbe, se
daj jih  imamo okrog 50, tudi prijetne za 
uho.«

Vlado Matkovič
Besedila in glasbo pišejo člani sami. 

Največ tekstov je  napisal pevec Franc 
Pupis, ki je dobil že več nagrad. Tudi 
ansambel je  na vseh festivalih, kjer je 
sodeloval, dobil vsaj eno nagrado, vča
sih celo dve. Glasbo, a tudi besedila piše 
vodja ansambla Franc Kramer, Ma
tkovič pa predvsem instrumentalne 
skladbe. N jihovih melodij pa ne pozna
jo  le v domovini, ampak tudi v številnih 
drugih državah, v Ita liji, Avstriji, ZRN 
in N DR. »Nazadnje smo nastopali v 
Španiji. Čeprav naša glasba Špancem ni 
tako blizu, pa so nam radi prisluhnili in 
poskusili celo plesati. Dogovarjali smo 
se celo o ponovnih nastopih. Šedaj se 
odpravljamo v Švico, naša želja pa je, 
da bi se lahko kmalu predstavili našim 
izseljencem v Am eriki, k i že dolgo 
sprašujejo za nas,« pravi Vlado.

M . B.-J.

SLAVIJA—BELA 
KRAJINA 
3:1 (1:0)

LJUBLJANA — Črnomaljski nogo
metaši so v 9. kolu OČL — zahod gosto
vali v Ljubljani in ostali praznih rok. V 
borbeni in zanimivi igri so bili igralci Sla- 
vije boljši in so zasluženo zmagali .Edini 
zadetek za goste je dosegel Perčec.

J. ŽAGAR

PRIGORICA Danes res že mno
gim Jugoslovanom zaradi nizkega stan
darda »v r iti piska«, vendar tokrat ne 
bom opisoval te žalosti, ampak le delo 
82-letncga Ignaca Nosana, lončarja iz 
Prigorice, ki je še vedno živahen in po 
vsej Sloveniji prodaja lončene izdelke, 
predvsem piskajoče petelinčke in druge 
živali.

Srečal sem ga v Sodražici, pod vaško 
lipo, kjer je  vabil kupce. Povedal je, da 
seje začel ukvarjati z lončarjenjem nek
je  okoli leta 1920. Takrat je izdeloval še

Ignac Nosan

lonce, krožnike in sploh lončeno poso
do, k ije  šla dobro v prodajo in tudi zas
lužek je  b il dober. Pravi, da je  lončena 
posoda bolj zdrava kot kovinska.

O RJAŠKO  ZELJE —  Glava, ki jo  
drži v rokah Danica Benkovič iz 
Dramlje, tehta 4,60 kg. Z  možem 
Stankom sta vesela takega pridelka in 
pravita, da zelje ni samo veliko, am
pak tudi dobro. Zraslo jima ga ie to
liko, da ga bosta lahko še prodala. 
(Foto: J. T .)

NOVO MESTO — Majda Arh iz 
Boršta pri Brežicah je prvi večji pevski 
uspeh dosegla na letošnji Pop delav
nici, ko je prejela drugo nagrado 
občinstva za pesem Ne joči za njim, 
srce. Ljubitelji njenega prepevanja jo  
najbolj poznajo po pesmi Pošlji v ve
ter pozdrav, ki jo  stalno vrtijo tudi v 
Studiu D. Ti dve uspešnici bosta sku
paj s pesmima Kakor sapico lahko in 
Prisegam ti na večnost v kratkem izšle 
na Majdini prvi samostojni kaseti. 
Tem se bo pridružilo šest novih pesmi 
v slogu izpred 50 let. »Takšna kombi
nacijska kaseta novih pesmi in starega 
swinga, countrya in rockenrolla bo 
prva na Slovenskem, v svetu pa je to 
že nekaj časa v modi. Mislim, da bo 
moja prva kaseta naprodaj že pred 
novim letom. Posneli jo  bomo prve 
dni novembra v ljubljanskem studiu 
Tivoli. Za glasbeni del bosta poskrbe
la Dare Petrič in Goran Šarac. Nakla
da bo 15.000 izvodov, seveda pa bo 
kaseto mogoče tudi ponatisniti,« pra
vi pevka Majda Arh.

Kljub temu daje Majda mlada pe
vka, ima že kar dolg pevski staž. Priče
la je z ansamblom Jesen iz Brežic že v 
osnovni šoli. Potem je pela z Dobrimi 
prijatelji, med študijem v Ljubljani pa 
je po Šloveniji nastopala z ansam
blom Don juan in z njimi posnela tudi 
4 kasete. Trenutno je kot vzgojiteljica 
zaposlena v Ljubljani in nadaljuje 
študij na FSPN.

Rednih nastopov nima, rada pa za
poje, če jo  povabijo. Ob izidu svoje 
prve samostojne kasete bo pripravila 
nastope po raznih krajih Slovenije.

»Dva meseca se počutim kot prero
jena, saj so me sprejeli da vodim so
botne popoldneve po Studio D. Niko
li si nisem mislila, da bom lahko 
voditeljica. Vsako soboto imam manj 
treme, mislim, da mi bo to koristilo 
tudi v moji pevski karieri,« je poveda
la in dodala, da bi rada prišla in se za
poslila v Novem mestu, kjer je pred le
ti obiskovala medicinsko srednjo 
šolo.

J. PAVLIN

Majda Arh

MALO KOSTANJA
SVETI GREGOR —  Na območju hi 

Svetega Gregorja, se pravi v Slemenih, &  
je edino območje kostanja daleč naoko- ži
li. Vsako leto prihajajo sem na nabiran- J0 
je kostanja celo iz Ljubljane in od dru- jte 
god. Letos pa je  bilo kostanja.malo in |za 
zato tudi nabiralcev. Take slabe letine ,a 
kostanja tu sploh ne pomnijo, zanjo pa jjil 
je kriva spomladanska pozeba in dolga u( 
poletna suša, k ije  prizadela tudi ostalo j 
rastlinje v ribniški občini.

M. G.-č I


